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Більшість українців 24 лютого 2022 року прокинулася від вибухів, дзеленчання шибок у вікнах, спрацювання 
сигналізації автівок і гучних звуків винищувачів у небі. Дзвінки рідних і друзів, офіційне звернення влади… Перші 
секунди… Заціпеніння, шок, пекуча ненависть... Поки цивільні намагалися оговтатись і прийняти те, що трапилося, 
збирали речі та думки докупи, військові вже вели бої по всій лінії зіткнення… 

Справжні Герої нашої української землі, які не злякались, вистояли та перейшли в наступ. На момент написання 
книги 200 співробітників групи компаній «Ерідон» стали на захист України. Ця книга – подяка їм, посвята кожному 
з них! Ми звернулись до них, щоб побачити цю жахливу війну зсередини, подивитися на неї очима тих, хто безпо-
середньо боронить нашу землю від ворожої навали, а також дізнатися, хто вони – Герої нашої землі, як живуть на 
війні, про що мріють, думають, згадують і чого ніколи не забудуть. Для повноти розуміння причин сьогоднішніх подій 
ми спробували намалювати єдину картину історичного протистояння українців із росіянами. Київська Русь, роки 
незалежності, Революція гідності, початок війни з росією у 2014 році, повномасштабне вторгнення росіян в Україну 
2022 року… Так з’явилася ця книга – «Герої нашої землі». Книга про війну, українські міста й села, яким знову ви-
пала тяжка доля героїв, про символи війни – свідчення незламності української нації – і, головне, про людей війни 
та шлях до нашої Перемоги.

Все буде Україна!

Усі права застережено. 
Жодна частина цього видання не може бути відтворена у будь-якій формі й будь-якими засобами без попереднього 
письмового дозволу правовласника.
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Війна стала найбільшим викликом для нашої країни в її 
сучасній історії. Ми були змушені дуже швидко адап-
туватися до нових реалій, бо розуміли, що від кожного 
з  нас, наших дій залежить не просто життя, а й наше 
майбутнє та доля України.

Війна, що точилася в Україні з 2014 року, 24 лютого 
2022-го набула свого найжорстокішого продовження. 
Росіяни захотіли знищити нас як націю. Знищити україн-
ські традиції, культуру та мову. У перші дні повномасш-
табного вторгнення багато хто з нас не знав, що сказати, 
як правильно реагувати. Ми евакуювали рідних, нама-
галися врятувати майно компанії, часом готувалися до 
найгіршого, але Сили оборони України, втім, як і прості 
українці, тоді здивували весь світ – не зламалися, були 
готові чинити опір ворогові, аби Україна залишилася су-
веренною державою. На жаль, багато наших громадян 
віддали за це своє життя. Ми не роз-починали цю війну, 
але повинні запам’ятати ту надвисоку ціну, яку сплатили 
за свободу й незалежність.

Я пишаюся, що серед наших працівників було чима-
ло тих, хто відразу долучився до територіальної оборо-
ни, пішов до військкомату чи прибув до своєї військо-
вої частини, щоб зі зброєю в руках зупинити окупантів 
і звільнити свою країну від ворожої навали. Це мужній 
вчинок та обов’язок кожного громадянина!

На момент написання цієї книги 200 співробітників 
групи компаній «Ерідон» стали на захист України. Хочу 
особисто подякувати кожному з Вас за це рішення! 

ВИ  СПРАВЖНІ ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ!

Ні на день в умовах воєнного стану й активних бо-
йових дій наша компанія не припинила своєї роботи. 
Завдяки спільним зусиллям нам вдалося зберегти 
колектив і, звісно, допомагати увесь цей час нашим 
хлопцям і ЗСУ. До того ж безупинна праця компанії дає 

ШАНОВНІ УКРАЇНЦІ!

можливість підтримувати державу податками, виплачу-
вати заробітну плату працівникам, інвестувати у важливі 
проєкти щодо розвитку аграрної сфери в майбутньому.

Сьогодні кожен свідомий громадянин так чи інакше 
працює на Перемогу! Попереду дійсно нелегкі роки, 
але це наш шанс, якого більше може й не бути. За мож-
ливість ним скористатися, бути вільними на своїй землі 
ми повинні дякувати Захисникам і Захисницям України, 
зокрема й нашим колегам-воїнам. Пам’ятати тих, хто 
вижив, і тих, хто, на превеликий жаль, віддав найдорож-
че. Шанувати тих, хто втратив близьких унаслідок цієї 
лютої війни.

ЦЯ КНИГА ПРИСВЯЧЕНА КОЖНОМУ З ВАС!

З ВДЯЧНІСТЮ, 

СЕРГІЙ КРОЛЕВЕЦЬ, 
ЗАСНОВНИК ГРУПИ КОМПАІЙ «ЕРІДОН»
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ПЕРЕДМОВА

У переддень війни я повернувся додому пізно – був 
у справах на нашому елеваторі, що в місті Яготин. Про-
кинувшись наступного дня (24 лютого 2022 року), як 
завжди, досить рано, о 04:30, почув вибухи та роботу 
нашої ППО і зрозумів, що розпочалася велика війна…

Перші думки, звичайно, були про те, як убезпе-
чити свою родину та як організувати роботу компанії 
у воєнних умовах. Тож одразу відвіз усіх своїх рідних 
за місто, а вже об 11-й був в офісі, де зібрав колег для 
обговорення плану дій. Сумнівів щодо продовження 
роботи та забезпечення кожного підприємства всі-
ма необхідними факторами виробництва ні в кого не 
було, адже сільське господарство відіграє важливу 
роль в економіці України. 

Того дня разом з колегами ухвалили рішення, що 
маємо, не зважаючи на повномасштабну війну, за-
безпечити посівну кампанію 2022 року – відповідні 

розпорядження надійшли на всі сільськогосподар-
ські підприємства. Таким чином ми спрямували наші 
зусилля на те, що вміємо робити найкраще – працю-
вати на землі. Також ми розуміли, що, залишаючись у 
тилу, мусимо згуртуватися та підтримати наші Зброй-
ні сили. З перших днів повномасштабного вторгнення 
компанія допомагала в облаштуванні блокпостів, ор-
ганізувала постачання для фронту автомобілів різно-
го призначення (легкові, пікапи, вантажні), надавала 
техніку для риття окопів. Їдальні та приміщення наших 
підприємств надали для утримання та забезпечення 
їжею бійців ЗСУ. Ми продовжуємо постійно комуніку-
вати з головами ОТГ і військовими представниками 
для поліпшення взаємодії.

ОСОБЛИВА ПОВАГА  ТИМ, ХТО В ТЯЖКИЙ ДЛЯ 
КРАЇНИ ЧАС ПРИЙНЯВ СМІЛИВЕ РІШЕННЯ СТАТИ 
ЗІ ЗБРОЄЮ В РУКАХ НА ЇЇ ЗАХИСТ У СКЛАДІ ЗСУ. 

Тим, із ким у мирний час ми пліч-о-пліч працюва-
ли на нашій рідній землі. Пишаємося кожним із Вас. 
Ви не дали ворогові пройти далі в перші місяці війни, 
мужньо бороните нашу Державу вже понад рік і жене-
те рашистів геть із нашої землі. Тримайтеся, хлопці, та 
головне – повертайтеся додому, до своїх сімей, після 
Перемоги.

На жаль, наша ерідонівська сім’я має непоправні 
втрати… Вклоняємося усім тим Героям, які віддали 
своє життя за свободу та незалежність України. Схи-
ляємо голови перед матерями, вдовами, дітьми, які 
втратили своїх синів, чоловіків, батьків, друзів.

ЯКОВЧУК ВОЛОДИМИР ГРИГОРОВИЧ,

ДИРЕКТОР ДЕПАРТАМЕНТУ АГРОВИРОБНИЦТВА 
ГРУПИ КОМПАНІЙ «ЕРІДОН»
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Я вважаю себе оптимістом і був переконаний, що 
українці вже продемонстрували гідну відсіч ворогу 
2014 року, коли не злякалися застосувати зброю. У нас 
були реальні сподівання, що таким чином зможемо 
подолати окупанта, адаптуватися до нового формату 
й рухатися вперед. Звичайно, тоді ніхто не уявляв, що 
24 лютого 2022 року стане реальністю. Ніхто не очіку-
вав такого масштабного вторгнення і настільки жор-
стокої поведінки ворога.

ХОТІВ БИ ВИСЛОВИТИ ВЕЛИКУ ШАНУ Й ПОДЯКУ 
ПЕРШІЙ ХВИЛІ УКРАЇНЦІВ, ЯКІ З 2425 ЛЮТОГО 
ПОЧАЛИ АКТИВНО ДІЯТИ ПРОТИ ВОРОЖОЇ ОРДИ. 

Це ті, хто воював у 2014–2016 роках (багато з них 
негайно повернулися до своїх військових частин), 
а також інші люди, які чекали своєї черги, щоб приєд-
натися до Збройних Сил України. Маю глибоку повагу 
та безмежну подяку й нашим колегам – водіям, мене-
джерам, вантажникам і всім іншим, хто зробив вибір і, 
ризикуючи життям, вирушив на фронт задля майбут-
нього мирного життя.

Компанія «Ерідон», в якій ми всі разом працюємо, 
є лідером на українському ринку оборотних агрозасо-
бів для сільського господарства. Значна частина на-
шої продукції експортується, що забезпечує валютні 
надходження. 

Ми беремо участь у програмах ООН, доставляю-
чи агропродукцію країнам третього і четвертого світу. 
Компанія «Ерідон» має широку мережу регіональних 
підрозділів у всіх областях України. Всі знають, що 
агросектор є двигуном економіки нашої країни. Тому 
«Ерідон» продовжує свою роботу у  важкі часи, під-

тримуючи економіку країни та роблячи значний вклад 
у нашу загальну перемогу.

Власник нашої компанії – патріотична людина. 
Разом із ним ми постійно рухаємося назустріч по-
требам Збройних Сил України й допомагаємо нашим 
мобілізованим працівникам. Підтримуємо особис-
тий зв’язок із кожним з них і завжди наголошуємо на 
важливості висловлювати свої потреби. Ми зробимо 
все можливе, щоб надати їм якомога швидше необ-
хідне – від простих речей, як-от аптечки й ліхтарики, 
до складніших засобів, таких як тепловізори та дрони. 
При цьому для купівлі залучаються, як кошти компанії, 
так і особисті: анонсуємо збір серед співробітників, 
які завжди відгукуються на прохання наших бійців. Так 
ефективно ми взаємодіємо вже понад рік.

Не маю жодних сумнівів у тому, що Україна пере-
може! Розумію, яку високу ціну доводиться платити 
українському народу за це. Тому завжди пам’ятаймо 
про героїв, які стояли і стоять на захисті нашої суве-
ренності в різні, важкі для нашої країни часи. Я хочу 
висловити подяку всім бійцям, які діляться своїми 
думками про життя, війну і мир у цій книзі. Упевнений, 
що вона буде цікавою і віддзеркалить реальні події, 
а  також буде виявом подяки нашим захисникам, які 
боронять нашу рідну землю.

ЄРЕМЕНКО ВОЛОДИМИР ГРИГОРОВИЧ,

КЕРІВНИК НАПРЯМКУ ЛОГІСТИКИ 
ГРУПИ КОМПАНІЙ «  ЕРІДОН»
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Київська Русь: 
історія народження
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Понад тридцять років ми активно освоюємо власну іс-
торію, розкриваємо досі незнані й маловідомі її сторін-
ки. Серед них… 

А втім, наведемо найпростіший приклад. Якщо 
уважно придивитися до назв вулиць, які прилягають 
до відомої Площі Ринок у Львові, побачимо на одному 
з будинків табличку з написом: «вул. Руська». У той час, 
коли в Україні йде війна, коли до нашої землі вдерли-
ся так звані «русські», тут вулиця з такою назвою?! Ну, 
воно, власне, дивно тільки на перший, побіжний і дуже 
неуважний погляд, бо вулиць Руських у  західній час-
тині України чимало: є своя вулиця Руська у Кам’янці-
Подільському, Калуші, Луцьку, Тернополі, Рівному, 
Стрию, Ужгороді... Але ж як так? 

Може, ми не переймалися б цим питанням, якби 
на назву нашої держави (і не тільки на назву), що бере 
початок з Русі, не зазіхнув клятий злодій-сусід, назвав-
шись «русськім», і не почав безупинно торочити, плу-
таючись у датах і фактах, про князів київських, про Во-
лодимира – святителя Русі, про Ярослава… Та все, що 
злодюга розповідає, якось дуже мало тримається купи. 
Бо все в його словах – неправда. 

 
А правда така. Не було Русі ні Київської, 
ні московської. Русь була одна-єдина 
в межах Київського, Чернігівського, 
Переяславського князівств, а пізніше, 
вже як королівство Русь – також князівств 
Галицького і Волинського.  

Тільки у ХІХ ст. відомий український науковець Ми-
хайло Максимович придумав називати Русь Київською. 
От тут московські історики й почали вигадувати всі ці 
новгородські, смоленські, московські й інші русі і через 
них малювати успадкування традиції Русі москалями. 
Європа ж знала одну Русь – як територію, де прожи-
вали предки українців і білорусів. Такою Русь була 
для француза, шведа, англійця, німця й у XVI столітті, 
й у XVIII, й навіть на початку XIX. 

Землі, що належать сучасній росії, на європейських 
картах позначались як московія. І тоді, коли до Києва 
приїздили посольства з європейських столиць, коли 
князі й королі могутніх держав вважали за честь узяти 

собі за дружину доньку чи бодай родичку князя київ-
ського, 

на московії ще й жаби не кумкали…  

Ні, ну жаби там кумкали, бо то край боліт і гнилі. 
Адже сама назва «москва», згідно з більшістю теорій, 
походить від поняття «щось багнисте, сльотаве, мо-
кре, в’язке» – так місцину назвало одне з племен, яке 
проживало в тих краях. Історія справжньої Русі, тієї, 
що  умовно може зватися Русь-Україна, – геть інша. 
І краще б слідом за Михайлом Максимовичем називати 
нашу давню державу Русь-Україна, Київська держава. 

Отже, якою була давня Київська держава, звідки по-
стала?  

Заснували її слов’яни. Не міфічні 
«світловолосі руси», про яких розповідали 
«знавці» з Ломоносовим на чолі, а реальні, 
про яких писали римські історики Тацит 
і Пліній Старший ще в І–ІІ ст., називаючи їх 
венедами. 

 У ІV ст. на землях слов’ян-венедів у степах Північ-
ного Причорномор’я з’явилися готи. Вони захопили 
землі, що припали їм до смаку, й підкорили венедів. 
Порятунку від готів слов’яни-венеди пішли шукати до 
гунів. З ними розбили гнобителів і рушили заселяти 
Подунав’я, Балкани, Балтію… Коли за століття гун-
ський союз ослаб, слов’яни позбулися кочівників гунів 
і вирушили на землі Східної Римської імперії – Візантії. 
Тоді й відбувся поділ слов’янських племен на три гіл-
ки – західну, східну та південну. Нам найцікавіша гілка 
східна, до якої належимо.

Племена східної гілки розселилися від Карпат до 
верхів’я Волги. І було їх, тих племен, до сотні – поляни, 
деревляни, уличі, тиверці, дуліби, бужани, волиняни, 
хорвати, сіверяни, в’ятичі, радимичі, дреговичі, кри-
вичі, ільменські слов’яни… Жили вони не одноосіб-
но, контактували між собою, об’єднувалися в союзи, 
щоб дієвіше захищатися від головного ворога – кочів-
ників. Таких великих союзів було чотирнадцять.
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Із них на межі VIII—ІХ ст. навколо Києва 
і сформувалася нова держава з назвою 
Русь. 

На чолі її став князь. Як свідчать літописи, першими 
князями руської держави були варяги Аскольд і Дір. Їх-
нім наступником став Олег, який убив Аскольда й Діра. 
Олег теж був з варягів. 

Звідки варяги взялися в Києві? Вони спускалися 
річками з півночі, щоб грабувати. Вочевидь, Олегу та 
його дядькові Ігорю Рюриковичу сподобалися київські 
землі. Настільки, що вони вирішили тут закріпитися. 
За однією з гіпотез, сама назва «Русь» пішла від фін-
ського слова «руотсі» веслярі на варязьких човнах. 

Отож Олег почав розбудову центрального міста  – 
Києва, приборкав агресивних древлян, полян, сіве-
рян, радимичів, налагодив стосунки з варягами, які 
регулярно приходили на руські землі – здебільшого 
як купці, та інколи і як завойовники. Згодом, щоб уник-
нути сутичок із цими норманськими зайдами, Русь за 
Олега щорічно виплачувала варягам триста гривень на 
рік «заради миру». 

Загалом же Русь із центром у Києві жила з чужинця-
ми, як на буремні середньовічні часи, мирно. Хоча й вій-
ськової звитяги, походів і завоювань було чимало. Були 
сутички з сусідніми племенами, походи проти хозар, 
на Візантію. Було і приборкання древлян за князя Іго-
ря, наступника Олега, і приєднання земель тиверців та 
уличів. І Ігорів похід до Каспійського моря й Баку та на 
багаті міста Кавказу. Були й війни з Візантією, і мир, за 
умовами якого імператор Візантії платив Києву данину. 

Коли сьогодні агресивний сусід приміряє на себе 
нашу історію, в нього виходить поганенько ще й че-
рез те, що не може народ, який звик коритися і в якого 
жінка – безправна худоба, збагнути, як Київською 
державою правила княгиня Ольга, вдова князя Ігоря. 

А  правила вона уміло. Помстилася древлянам за 
смерть чоловіка й остаточно упокорила їх, а щоб уник-
нути нових повстань серед приборканих племен, за-
провадила чіткі розміри данини – уроки, а також погос-
ти – такі собі «податкові адміністрації». Аби убезпечити 
міста від ворогів, веліла організувати укріплення.

Розуміючи, як багато для держави важить мир, 
Ольга проводила мудру політику, бо ж воювати доро-
го, а домовитися можна принаймні спробувати. І вона 
домовлялася, виявляючи чудеса дипломатії. У 957 році 
Ольга відвідала Константинополь. Тоді-то з політич-
них міркувань княгиня і прийняла християнство. Трохи 
згодом запросила у Київ із німецьких земель єпископа 
Адальберта, та справа провалилася. Першим, хто про-
тивився новій релігії, був син Ольги й Ігоря Святослав, 
законний спадкоємець престолу.

На княжий престол Святослав зійшов у 964-му. 
Уславився як воїн, за що й отримав прізвисько Хо-
робрий. Він підкорив в’ятичів, зібравши всіх східних 
слов’ян в одній державі, під його керівництвом Русь 
розгромила Хазарський каганат. Багато неправди Мос-
ковські «історики» написали багато неправди про князя 
Святослава, коли за наказом своєї катерини ІІ великої 
взялися перелицьовувати історію «російської імперії». 
Та факт є фактом: за Святослава Ігоровича Київська 
держава розросталася й міцніла. А державі, щоб рости 
й міцніти, потрібні землі. І Святослав вирішив розшири-
ти свої володіння завдяки землям Болгарії. Року 968-го 
він пішов на болгар війною і захопив Східну Болгарію 
з її багатими містами. Святослав просунувся б і далі, та 
969 року Київ узяли в облогу ворожі печеніги, тож дове-
лося повертатися рятувати столицю. Врятував. А щоб 
надалі в рідному краї був спокій, розподілив владу між 
своїми синами: Київ віддав старшому синові Ярополку, 
Древлянські землі – Олегові, Новгород – Володимирові. 
Поступово Київська Русь перетворилася на володіння 
однієї князівської династії. 

Коли біля дніпрових порогів Святослава вбили пе-
ченіги, його сини без батькового нагляду почали війну 
за київський престол. Переможцем 980 року вийшов 
Володимир. Той самий, який згодом навернув Київську 
Русь у християнство.

За Володимира сформувалися кордони 
Київської держави – найбільшої 
в тогочасній Європі. За часів сина 
Володимира, Ярослава, Київська держава 
сягнула кордонами ще далі, аж до Балтики. 
У 988-му Володимир хрестив Русь. 
Ту, єдину, що з центром у Києві.   
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Бо не було тоді ні Володимиро-Cуздаль-
ського князівства, ні Юрія Довгорукого – 
«основатєля москви». 

Князь Володимир, якого згодом прозвали Вели-
ким, провів, як сказали б сучасною мовою, адміні-
стративну реформу у країні, подбав про оборону, пе-
ребудувавши військо, налагодив карбування власної 
монети. На монеті Володимира вперше з’явився його 
князівський знак тризуб, що сьогодні є одним із симво-
лів нашої державності.  

За однією з версій, на гербі викарбуване 
слово ВОЛЯ. І наша доля, наше майбутнє – 
бути вільними. Цього сьогодні хоче кожен, 
хто вважає себе українцем! 

По смерті Володимира спадкоємці знову не дійшли 
згоди, кому бути на київському престолі. Бориса і Гліба 
було вбито, князем у Києві сів Святополк, але княжив 
недовго: 1026-го його скинув рідний брат Ярослав, 
якого батько поставив намісником у Ростові й Новгоро-
ді. Той самий Ярослав, який прозваний Мудрим і якого 
так старанно перетягують у свою історію московити. 

Отож Ярослав сів на престол у Києві, поділивши 
володіння з братом Мстиславом, який зійшов на кня-

зювання в Чернігові. 1036 року, коли Мстислав помер, 
Ярослав став одноосібним правителем могутньої Ки-
ївської держави. Ну, не зовсім одноосібним. У містах 
князівства, і в Києві також, існували віча – органи пред-
ставницької влади, а «депутати» віча звалися боярами. 

До Києва їхали іноземні посольства, з Києвом, а не 
з гнилими московськими болотами, прагнули порід-
нитися європейські королі. І поріднилися – польські, 
шведські, шотландські, скандинавські, чеські, угор-
ські… Влаштувавши шлюби дочок із чужоземними 
монархами, Ярослав мав рідню мало не в усій Європі, 
а відтак міг вибудовувати вигідну його державі політи-
ку, розбудовувати країну. Що й робив доволі успішно. 

 
А де ж московія, питаєте? Чекайте, скоро 

буде. Виникне 1277 року за наказом татаро-
монгольського хана Менгу-Тімура як звичай-
ний улус Золотої Орди. Ну так, Суздальське 
князівство – то ж іще не московія, а такі собі, 
задвірки Київської держави на Заліссі (до 
слова, Залісся – історична назва, так звали ті 
дикі місцини за княжих часів).

Ярослав відігнав від Києва печенігів, укріпив пів-
денний кордон, звів міста над річками Рось і Трубіж – 
Корсунь, Канів, Переяслав. 

За Ярослава було побудовано славетний Софій-
ський собор у Києві і ще 400 церков, засновано перші 
монастирі – осередки культури. 

1039 року Київ отримав дозвіл патріарха Констан-
тинопольського на існування самостійної Київської 
церковної митрополії. 

І саме за князювання Ярослава Мудрого 
було укладено перший збірник писаного 
звичаєвого права – «Руську правду».
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Щоб сини по його смерті не зруйнували могутню 
Київську державу, Ярослав встановив порядок успад-
кування престолу: князем у Києві мав стати найстар-
ший. Та це не допомогло. 

Ярослава Мудрого не стало 1054 року. Князем Ки-
ївським став його найстарший син, Ізяслав. Та 1068-го 
половці розбили княжі дружини на ріці Альті, кияни по-
встали проти Ізяслава, він утік до Польщі, а на його міс-
це став полоцький князь Всеслав. 

За рік Ізяслав, підтримуваний польською ріднею 
дружини, повернув собі трон, та знову правив недовго. 
1073-го брати Святослав і Всеволод вигнали Ізяслава 
з Києва і на престол сів Святослав. Однак невдовзі він 
помер, і Всеволод 1078 року мусив повертати Ізяслава 
до Києва, бо на чільний престол претендували князі- 
ізгої, які привели з собою половців. Ізяслав у битві 
з половцями був убитий, і Всеволод лишився княжити 
на київському столі аж до 1093 року. 

Після цього за Київ розгорілася ще запекліша бо-
ротьба. Не стали в пригоді ні написані Всеволодом нові 
закони до «Руської правди», ні «Правда Ярославичів» – 
колективний твір Ізяслава, Святослава і Всеволода, 
який закріплював у владі тріумвірат князів. А державі ж 
потрібен був мир, треба було боронитися не від своїх, 
а від чужинців, половців, які діймали постійними набі-
гами. 

1097 року Володимир Мономах, аби припинити 
розбрат, зібрав князів у Любечі. На тому з’їзді поста-
новили: ворожнечу припинити, кожному «тримати вот-
чину свою», яку успадкував від батька, і не зазіхати на 
чуже. 

Саме так, мирно й ладно, жила Київська держава 
за правління Володимира Мономаха (1113–1125 рр.) та 
його сина Мстислава (1125–1132 рр.). Володимир Мо-
номах додав до «Руської правди» «Устав Володимира 

Всеволодовича» – 69 статей із нормами кримінально-
го, цивільного й судового права. «Устав Володимира» 
ще й захищав незаможних від панського свавілля. 

А що з московією – «спадкоємицею Київ-
ської Русі»? Та ще ж не вродилася…  

За часів Мономаха Київ розбудовувався й міцнів. 
Справу батька продовжив його син Мстислав. Та по 
Мстиславовій смерті 1132 року Київська держава не 
встояла, розпалась на удільні князівства – Київське, 
Переяславське, Чернігово-Сіверське. Останнє роз-
дробилося спершу на дві частини, а згодом на понад 
десяток менших... 

Чи ж зникла насправді Київська держава? Ні. 

Просто роздробилася на менші, змінила форму 
державного устрою, а це нормальний еволюційний 
етап у розвитку середньовічного суспільства, такі пе-
реживали чи не всі європейські імперії з державою 
Карла Великого включно. 

Так і розвивалися б собі подроблені руські кня-
зівства, відбивалися б від половців та інших ворогів, 
якби не зайда з московських боліт, князь володимиро- 
суздальський Андрій Боголюбський, син Юрія Дов-
горукого. Він, самовільно осівши у Володимирі-над-
Клязьмою, зробив це місто своєю столицею, розбуду-
вав, поставив ворота на зразок Золотих київських, звів 
собори… Усе нагадувало йому там величний Київ, де 
недовго правив його батько Юрій і де міг би правити 
й він… Але правив його кузен Мстислав Ізяславович, 
онук Мономаха! 

У 1169 році Боголюбський напав на Київ і так дико 
й жорстоко понівечив місто, що й Батий жахнувся б. 
То був тяжкий удар, і прихід монголо-татар 1240 року 
лише довершив справу. Київська держава занепала. 

Та вистояло й розквітло Королівство Руське 
Данила Галицького, відоме також як Галицько- 
Волинська держава, яке зародилося ще 
за часів Мономаха після Любецького з’їзду – 
істинний правонаступник Київської держави. 

 
А московія… Що московія? Крадені Бого-

любським ікони з Вишгорода й Києва, кра-
дені землі, крадена віра, крадена історія… 
От навіщо їм зазіхати на історію України- 
Русі? Адже мають власну – ту, що починаєть-
ся з 1240 року, з ярлика ординського хана. 
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За Україну вільну, 
незалежну, правову, 

європейську!
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Війна, 
2014 – лютий 2022 рр. 

21 листопада 2013 року Кабінет Міністрів України 
зупиняє підготовку до підписання угоди 
про асоціацію з Європейським Союзом. 
У відповідь на це в країні розпочинаються акції 
протесту, які продовжуються на початку 2014-го. 
У життя українців міцно входять такі слова 
й поняття, як «Євромайдан», «Автомайдан» 
та «Революція Гідності». І, на жаль, такі як 
«антимайдан», «тітушки», «закони 16 січня», 
«сепаратисти», «зелені чоловічки» та... «війна».
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Січень – лютий 2014 рр.
Революція Гідності
Протести на початку 2014-го збирали в центрі столиці 
все більше й більше людей з різних куточків країни, 
росли барикади. Градус напруги в суспільстві не-
впинно зростав. Через сваволю силовиків на Май-
дані та біля адмінбудівель гинули протестувальники. 
З 18 лютого події набули стрімкого й непередбачува-
ного характеру. Вперше відбулася особливо масш-
табна й жорстока спроба розгону Євромайдану. 
«Беркут» пішов на штурм Майдану. На боці міліції, 
лояльної до влади, діяли найманці-провокатори, так 
звані тітушки. Унаслідок сутичок, що відбувалися на 
вулицях урядового кварталу, того дня було поранено 
й убито десятки євромайданівців. Багато жертв було 
в підпаленому силовиками Будинку профспілок. Але 
люди з Майдану не пішли. Сутички між протестуваль-
никами та спецпризначенцями тривали наступні два 
дні. 20 лютого з’ясувалося, що майже всі убиті в ці дні 
були вражені пострілами в шию і груди. 

Події в Києві відгукнулися хвилею протистояння 
свавіллю влади в регіонах, активна частина населен-
ня виступала за оновлення України. Захоплення об-
ласних державних адміністрацій, управлінь МВС і СБУ 
відбулися у Львові, Івано-Франківську, Дніпропетров-
ську (нині Дніпрі), Хмельницькому, Житомирі...

Протистояння народу України закінчилося пере-
могою Майдану й поваленням режиму януковича.

Російська агресія без
розпізнавальних знаків 
Лютий відзначився ще кількома подіями, які стали 
провісниками початку відкритої агресії росії про-
ти України. Після кривавої драми, що розгорнулася 
в  центрі столиці, тодішній президент віктор януко-
вич зрозумів, що народ не відступиться від ідеї нової 
України, а подальші події загрожують його владі й 
життю. Тож уночі проти 22 лютого «гарант» утік з Укра-
їни до росії. 

Того самого дня окремі підрозділи збройних 
сил рф незаконно перетнули державний кордон 
України та проникли на територію Автономної 
Республіки Крим. У містах Донбасу суттєво зрос-
ла кількість людей з «колорадськими» стрічками, 
які проголошували, що захищатимуть «свой дом» 
від влади, яка прийшла на зміну самоусуненого 
від виконання обов’язків президента януковича. 
Сепаратистські настрої серед частини населен-
ня Донбасу наростали. Пізніше стане відомо, що 

сепаратистами на Сході України керували росій-
ські спецслужби.

План, який уже давно виношував у своїй голові 
путін – загарбати український півострів Крим, – почи-
нає діяти. Діяти агресивно. 23 лютого в Севастополі 
на 20-тисячному мітингу «міським головою» прого-
лошено громадянина росії Олексія Чалого. 26 лютого 
у Сімферополі кримські татари й українські активісти 
збираються на мітинг на підтримку територіальної 
цілісності України. А вже наступного дня озброєні 
«зелені чоловічки» – кадрові російські військові – за- 
хоплюють будівлі Верховної Ради АРК та Ради міні-
стрів АРК у Сімферополі й підіймають над ними ро-
сійські прапори. У Севастополі в той самий час росій-
ські військові з технікою без розпізнавальних знаків 
захоплюють аеропорт «Бельбек». З’являються блок-
пости на в’їздах до Криму з боку материкової частини 
України. 

Березень 2014 р. 
Анексія Криму 
І тоді весь світ почув путінську «казочку» про те, що 
російськомовним громадянам в Україні начебто за-
грожує смерть. 1 березня російська рада федерації 
надає президенту рф путіну дозвіл на застосування 
армії на території України. У відповідь Рада національ-
ної безпеки і оборони України ухвалює рішення при-
вести Збройні сили України в повну бойову готовність 
та розробляє план дій на випадок прямої військової 
агресії з боку рф. Попри призупинення рішення крим-
ського парламенту Верховною Радою України, рі-
шення Конституційного Суду України та позицію Ради 
Безпеки ООН, 16 березня у Криму за присутності ве-
ликої кількості озброєних російських військових було 
проведено незаконний «референдум» за введення 
півострова до складу росії, а вже 20 березня держду-
ма рф оголосила про «приєднання» Криму до рф.

На всій території півострова відбулися масштабні 
силові акції, спрямовані на блокування та захоплен-
ня українських військових частин і кораблів, екіпажі 
яких героїчно намагалися врятувати судна й не зда-
тися ворогу. Виконувач обов’язків президента Олек-
сандр Турчинов наказав передислокувати українські 
військові підрозділи до інших регіонів країни. Україна 
віддала півострів без озброєного опору. 

У світі захоплення росією АРК назвали 
анексією. 

Війна, 2014 – лютий 2022 рр. 
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107 активістів Євромайдану, 
які загинули у період з 22 січня 
до 20 лютого 2014 року, 
потім назвуть символічно — 
«НЕБЕСНА СОТНЯ».

Напередодні 
Березень вирізняє ще низка подій на Сході Укра-
їни. Після чергового проросійського мітингу учасники 
з  триколорами під скандування «ра-сі-я» вкотре на-
магаються закріпитися в будівлі Донецької ОДА, до 
східних кордонів України рф починає підтягувати вій-
ська, за заявленою метою – для навчань. Українські 

прикордонники фіксують порушення повітряного про-
стору країни авіацією та БПЛА. На вулицях міст Cходу 
країни зростає кількість озброєних та агресивно на-
лаштованих людей. Наприкінці місяця армія країни-
агресора на кордоні з Україною налічує вже близько 
100 тисяч військових, сотні артилерійських систем, 
БТРів, бойову авіацію.

ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ
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 Унаслідок сутичок, що відбувалися 
на вулицях урядового кварталу, 
того дня (18 лютого 2014 року) 
було поранено й убито десятки 
євромайданівців. Але люди 
з Майдану не пішли...
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Квітень 2014 р.
Введенню 14 квітня у дію рішення Ради нацбезпеки 
і оборони України «Про невідкладні заходи з подолан-
ня терористичної загрози і збереження територіаль-
ної цілісності» та оголошенню початку широкомасш-
табної антитерористичної операції (АТО) зі звільнення 
захоплених бойовиками, підконтрольними росії, те-
риторій Донецької та Луганської областей України пе-
редує низка подій на Сході та Півдні. 

За кримським сценарієм сепаратисти захоплюють 
приміщення СБУ, міліції та адміністративні будівлі, 
проголошують нашвидкуруч «народні республіки». 
У деяких містах сили українського спецназу вдало 
звільняють від терористів будівлі облдержадміністра-
цій, зокрема в Харкові ліквідують загрозу утворен-
ня «ХНР». Однак за підтримки російських спецслужб 
і «зелених чоловічків» під контролем бойовиків опиня-
ється майже половина Донеччини та Луганщини (До-
нецьк, Луганськ, Горлівка, Лисичанськ, Маріуполь). 
12 квітня під командуванням полковника російських 
спецслужб ігоря гіркіна (стрєлкова) вони окупують 
Слов’янськ. Того самого дня Україна дізнається про 
захоплення проросійськими бойовиками Краматор-
ська, Дружківки, Артемівська (нині Бахмут).

Стає очевидним, що в ситуації, яка 
склалася, сил українського спецназу 
замало. До поступового звільнення 
захоплених терористами міст і сіл 
залучаються Збройні сили України, 
сформовані підрозділи Національної гвардії 
та добровольчі батальйони (добробати). 

Травень – червень 
2014 рр.
Ці місяці запам’яталися і перемогами сил АТО, 
і, на жаль, терористичними діяннями сепара-
тистів, яких підтримували військові фахівці з ро-
сії. Останнє стає зрозумілим, коли 2 травня в небі 
над Слов’янськом із переносного зенітно-ракетного 
комплексу було збито гелікоптер сил АТО. До того ж 
на різних ділянках фронту бійці сил АТО беруть у по-
лон російських військових із відповідними докумен-
тами. Натомість росія заперечує участь у конфлікті на 
території України, стверджуючи, що там перебувають 
лише добровольці, відставники та… відпускники.

Події на фронті розвиваються блискавично. На по-
чатку травня десантні війська ЗСУ відновлюють конт-
роль над телевежею на горі Карачун біля Слов’янська. 
10 травня керівництво АТО ухвалює рішення відвести 
з Маріуполя бійців Національної гвардії, щоб уникнути 
ескалації в місті, зокрема й через те, що напередодні 
містяни продемонстрували значну підтримку сепара-
тистам. А за п’ять днів уночі українські військові за-
чищають п’ятикілометрову зону навколо телевізійної 
вежі у Слов’янську та знищують замасковану базу те-
рористів поблизу Краматорська.

22 травня під Волновахою (Донецька область) 
стався напад на табір сил АТО, внаслідок якого 
загинули 18 українських військовослужбовців. 
Вважається, що саме з цього дня почалися ре-
гулярні бойові зіткнення сил АТО зі збройними 
формуваннями сепаратистів. Першим кроком був 
штурм бойовиками прикордонної застави в Луганську, 
який за кілька днів призвів до відведення із застави 

Активна фаза війни



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ 21

українського гарнізону, та перетин кордону групою 
озброєних росіян і напад на прикордонний пункт про-
пуску «Маринівка». Далі були перший бій за Донецький 
аеропорт, коли українські воїни знищили до 300 сепа-
ратистів, звільнення від терористів Красного Лиману, 
перші бої за Савур-Могилу на Донеччині, штурм і звіль-
нення Маріуполя бійцями Національної гвардії України, 
МВС України та територіальної оборони України «Азов» 
і  «Дніпро-1», звільнення силами АТО містечок Ямпіль 
і Кіровськ, села Весела Гора (навпроти м. Щастя), авіа-
ційні удари по базі проросійських сил біля окупованої 
Станиці Луганської. Потім – збитий бойовиками в черв-
ні літак Іл-76 у Луганську, що призвело до загибелі 
49 українських військових. Тоді – відновлення Україною 
контролю над 250 км державного кордону на Донбасі…

У той самий період рф налагодила постачання 
своїм підконтрольним бойовикам важкої бронетехні-
ки з рф. Так, 12 червня до Сніжного (Горлівський ра-
йон) прибула колона танків, через Луганськ пройшла 
колона систем залпового вогню «Град».

Наприкінці червня президент України 
Петро Порошенко відповідно до 
рішення РНБО ввів у дію план з мирного 
врегулювання ситуації у східних регіонах 
України та на тиждень (до 1 липня) 
призупинив АТО.

Друга половина 2014 – 
початок 2015 рр.
У перший день липня за наказом президента роз-
почалася повномасштабна військова операція 
з активного контрнаступу військових сил України 
на всій лінії фронту. Одним із завдань операції була 
тотальна ізоляція зони конфлікту від військового за-
безпечення з боку росії. Успішними бойовими діями 
вже до 11 липня було повернуто під контроль Украї-
ни багато сіл Донецької області, міста Краматорськ, 
Слов’янськ, Артемівськ (Бахмут), Дружківка, Костян-
тинівка та Сіверськ.

Та тут у війну відкрито вступає регулярна росій-
ська армія: 11 липня ракети з території росії ударяють 
по українських формуваннях під Зеленопіллям Луган-
ської області.

Ракетні й артилерійські обстріли з території воро-
жої країни стають регулярними – за фактом це відкри-

та збройна агресія. Але наступ українських збройних 
сил на Cході країни не припиняється. Щоб стримати 
їх, росія вводить свої регулярні війська на терито-
рію України. Того ж місяця на перетинах кордонів 
з’являються так звані «гуманітарні конвої» від рф, та 
замість заявлених харчів і медикаментів кремль по-
стачає зброю бойовикам. Перший такий «конвой» 
заїхав до України, коли саме починав утворюватися 
«Іловайський котел» – 22 серпня.

Вороги хвилюються, а особливо за донецький на-
прямок. І недарма: до середини серпня українській 
армії вдалося звільнити від терористів багато міст і сіл 
Луганської області, серед них – Рубіжне, Торецьк (ко-
лишній Дзержинськ), Соледар, Сєверодонецьк, По-
пасну, Первомайськ...

Назавжди залишаться в пам’яті українців 
і стануть частиною військової історії того 
періоду героїчні бої сил АТО з метою 
зупинити, стримати навалу ворожого 
війська та проросійських терористів. 

Рейд. Сила нескорених
Рейд підрозділів 95-ї Окремої десантно-штур-
мової бригади, метою якого було деблокування 
українських підрозділів на південному кордоні 
Донецької області. У процесі рейду було пройдено 
близько 470 км, зокрема, 170 км із боями по тилах про-
тивника. Завдяки вмілим діям наших десантників і пі-
хотинців з оточення вийшли 3 тисячі людей і понад 250 
одиниць техніки. На своєму шляху бійці ОДШБ знищи-
ли опорні пункти і блокпости супротивника, захопили 
зброю і військову техніку. За словами американського 
військового експерта Філіпа Карбера, «це – найдо-
вший рейд збройного формування у військовій історії 
світу». Оповідь про цей героїчний рейд відображено 
в документальному фільмі «Рейд. Сила нескорених» 
(2015 рік).

Війна, 2014 – лютий 2022 рр. 
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Іловайський котел
Найкривавіший епізод війни на Донбасі. Кілька 
разів, починаючи з 6 серпня, українська армія нама-
галася штурмом узяти Іловайськ, на той час уже захо-
плений бойовиками. Частину міста вдалося взяти під 
контроль після третьої спроби. Тривають бої за місто, 
але 24 серпня до збройних формувань «ДНР» при-
єднуються російські регулярні війська (+ близько 100 
одиниць бойової техніки), що стає неочікуваним для 
керівництва АТО. Іловайське угруповання, яке скла-
дається з батальйонів «Донбас» і«Дніпро-1», баталь-
йонів МВС «Херсон», «Світязь» і «Миротворець», а та-
кож зведеної роти 93-ї та 17-ї бригад ЗСУ, 28 серпня 
опиняється в оточенні. Українських бійців у Іловайську 
розстрілюють з «градів» та «ураганів». 29 серпня вда-
ється дійти згоди з російською стороною про «гумані-
тарний коридор» для виходу українських військових з 
оточення, тільки за однієї умови: вихід можливий без 
зброї та важкого озброєння. Але те, що назвали «гума-
нітарним коридором», попри всі домовленості пере-
творилося на дорогу смерті для українських військо-
вих, яких розстрілювали майже впритул.

Ці трагічні події отримали назву «Іловайський ко-
тел». Пробиваючись із боями, українські війська від-
ступали з «котла» до 4 вересня. Україна тоді зазнала 
значних втрат – разом понад тисячу людей убитими, 
пораненими, полоненими і зниклими безвісти.

2019 року за указом президента Володимира Зе-
ленського 29 серпня стало Днем пам’яті захисників, 
які загинули у боротьбі за незалежність, суверенітет 
і територіальну цілісність України.

Донецький аеропорт: 
242+2 дні героїчної оборони
Перший бій за Донецький аеропорт (ДАП) відбув-
ся у травні. За допомогою авіації та десанту 26 трав-
ня ворога було витіснено із займаних позицій, лето-
вище з прилеглими до нього об’єктами перейшло під 
контроль сил АТО. Протягом усього літа сутички з во-
рогом мали короткочасний та епізодичний характер. 
Через селище Піски захисникам аеропорту постача-
ли провізію й боєприпаси, відбувалася ротація, здій-
снювалася вогнева підтримка артилерією. Важкі бої 
розпочалися з вересня попри домовленості про при-
пинення вогню на Донбасі, яких досягнули в Мінську 
26 серпня під час особистої зустрічі президента Поро-
шенка з путіним і 5 вересня під час зустрічі тристорон-
ньої контактної групи Україна – Росія – ОБСЄ (Мінські 
угоди-1). Від початку вересня до кінця листопада во-
рог намагався за підтримки ударів з артилерії та міно-
метів (до 50 обстрілів щодня) неодноразово штурму-
вати ДАП. У ході цих боїв загинули й зазнали поранень 
десятки українських бійців. 

30 листопада сили АТО залишають приміщення 
старого термінала та зосереджуються на території 
нового. Вежа аеропорту, з якої весь час велося ко-
ригування вогню, теж залишається під контролем 
оборонців, що дає їм змогу своєчасно отримувати 
артилерійську підтримку. Але через тривалі масовані 
обстріли з танків і зенітних установок 13 січня вежа об-
валюється. 

Найтрагічнішими днями оборони, коли українські 
захисники зазнають найбільших втрат, стають 19 січня – 

Війна, 2014 – лютий 2022 рр. 
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перший потужний підрив бойовиками перекриття тер-
мінала, та 20 січня – другий підрив і руйнація терміна-
ла. Спершу саме цей день вважали останнім днем за-
пеклої боротьби за Донецький аеропорт – офіційна 
цифра становила 242 дні, допоки не з’ясувалося, 
що ще дві доби шестеро українських бійців утри-
мували позицію в пожежному депо, розташова-
ному між терміналом і вежею. 

Тож протягом 244 днів (саме на цьому періоді на-
полягають оборонці ДАП) у різний час аеропорт утри-
мували спецпризначенці 3-го окремого полку, бійці 
93-ї та 72-ї окремих механізованих, 79-ї, 80-ї, 81-ї, 
95-ї окремих аеромобільних бригад, бійці ДУК «Пра-
вий сектор» і зведеного загону «Дика качка», 1-ї та 17-ї 
окремих танкових бригад та 57-ї окремої мотопіхотної 
бригади, 90-го окремого аеромобільного та 74-го 
окремого розвідувального батальйонів, бійці полку 
«Дніпро-1» та «Карпатської січі». Вже тоді українські за-
хисники, яких назвали почесним іменем «кіборги» 
за їхню незламність і надлюдську мужність, показа-
ли путіну й усій його ненажерливій зграї, що Україна 
здатна чинити опір агресії росії.

Ось уже понад 9 років поспіль 20 січня Україна 
вшановує пам’ять загиблих захисників Доне-
цького аеропорту.

Дебальцевський плацдарм
У ході успішної військової операції влітку місто 
Дебальцеве, що мало стратегічно важливий за-
лізничний вузол, очистили від проросійських бо-
йовиків. Із серпня 2014 року воно та прилеглі до нього 
невеликі міста й села перебували під постійним об-
стрілом російських «градів», важкої артилерії й танків. 
Та наші війська – підрозділи ЗСУ, МВС, Національної 
гвардії та СБУ – мужньо утримували Дебальцевський 
плацдарм під своїм контролем. І це попри те, що во-
рог мав перевагу майже у 3–4 рази за кількістю й осо-
бового складу, й важкого озброєння.

21 січня 2015 року почалися найзапекліші бої за 
Дебальцеве попри чергові домовленості, укладені 
12 вересня 2015 року в Мінську (Мінськ-2), про при-
пинення вогню, зупинку на поточній лінії зіткнення та 
встановлення 30-кілометрової зони безпеки.

Майже місяць тривали масовані щільні артилерій-
ські обстріли українських позицій, велися перестрілки 
на малих відстанях зі стрілецької зброї, вуличні й тан-
кові бої. Окупанти під час штурму опорників і блокпос-
тів не нехтували ударами по цивільній інфраструктурі, 
перетворюючи все навколо на руїни.

Відхід українських підрозділів під прикриттям бойо-
вих броньованих машин та артилерії розпочався в ніч 
із 17 на 18 лютого і тривав кілька діб. Було розроблено 
два основні маршрути відходу невеликими колонами 
й один хибний, де рух колон тільки імітували. Це була 
дуже складна операція, в якій, однак, втрати було зве-
дено до мінімально можливих за умов, що склалися.

Сили АТО утримували Дебальцеве настільки дов-
го, наскільки дозволяла ситуація. Контроль над Де-
бальцевим дав змогу зупинити просування ворога 
вглиб території України, зірвавши в такий спосіб його 
плани на масштабний наступ, зокрема захоплення 
Артемівська (Бахмуту), Краматорська й навіть рух 
у напрямку Харкова.

18 лютого увійшло в історію України як День 
пам’яті загиблих захисників під Дебальцевим. 

Унаслідок військових операцій, проведених 
силами АТО, на 24 лютого 2015 року під 
контролем проросійських сепаратистів 
і російських військових залишилася 
вдвічі менша територія, ніж на початку 
проведення АТО. Вона становила близько 
третини площі Донецької та Луганської 
областей.
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Окопна війна

2015 – 2020 рр.
Уже після Мінська-2

За Мінськими угодами на Донбасі ще з осені 
2014  року мали припинитися активні бойові дії, на 
практиці стійка тиша ніколи не тривала довше кількох 
тижнів. Ворога вдалося зупинити, але далося це ціною 
життів тисяч українських військових, добровольців, 
медиків, волонтерів, цивільних. Під час прем’єрного 
показу фільму «Кіборги» 6 грудня 2017 року була 
оприлюднена кількість загиблих українських воїнів за 
увесь період антитерористичної операції в Донецькій 
та Луганській областях – 2750.

Попереду були порушення режиму тиші та заго-
стрення боїв у районах Мар’їнки (липень 2015-го), Авді-
ївки (літо 2016-го – лютий 2017-го), Світлодарської дуги 
(кінець 2016-го), захоплення ЗСУ Широкиного (лютий 
2016-го). Найгарячішими точками у 2016–2017 рр. зали-
шаються район Ясинуватської розв’язки, Піски, Крас-
ногорівка, Станиця Луганська, Кримське, Докучаєвськ.

 
Точиться позиційна війна: захоплення 
«сірих зон» та окремих висот, спроби 
посилення контролю, зокрема й вогневого, 
на певних напрямках, боротьба 
диверсійних груп (ДРГ). 

За цими подіями стоять військові, нацгвардійці, 
поліцейські, прикордонники та добровольці, які так 
само, які під час активних бойових дій, отримують по-
ранення, гинуть від куль і снарядів противника у бойо-
вих зіткненнях із ворожими ДРГ.

Серед важливих подій 2018 року, які військових 
дій на території України, варто згадати 25 квітня, коли 
ПАРЄ визнала конфлікт на Донбасі «російською вій- 
ною проти України» (до того це звучало як «війна 
в Україні»), та 30 квітня, коли антитерористична опе-
рація (АТО) офіційно за Указом президента Петра 
Порошенка припинила своє існування. У тому ж до-
кументі було оголошено про початок операції 
Об’єднаних сил (ООС) під керівництвом ЗСУ «для 
забезпечення захисту територіальної ціліснос-
ті, суверенітету і незалежності нашої держави».
На події на фронті це суттєво не вплинуло: тривала 
та сама позиційна війна з незначним просуванням 
української армії на кількох ділянках. Від початку ООС 

було взято під контроль три населені пункти: Шуми та 
Південне (відоме також як Чигирі) на Донеччині й хутір 
Вільний у Луганській області.

У квітні 2018 року надійшла звістка про перші 
ПТРК FGM-148 Javelin, що надійшли в Україну. 
А в листопаді цього ж року було укладено попередні 
домовленості про придбання Україною в компанії 
Baykar Makina (Туреччина) безпілотників Bayraktar. 
Перші такі комплекси оперативно-тактичного 
рівня Bayaraktar TB2 ЗСУ прийняли на озброєння 
в березні 2019 року. 

На фронті з’явився термін «розведення сил». Та-
ким чином окопна війна мала зійти нанівець. Перша 
спроба відбулася на початку жовтня 2016 року на двох 
ділянках фронту, біля сіл Петрівське та Богданівка. 
Бійці обох сторін відійшли від лінії зіткнення на 1 км, 
згодом повернулися на свої позиції, адже стійкого 
перемир’я на жодній із ділянок так і не побачили. Дру-
га спроба розведення сил відбувалася вже 2019 року. 
У червні – біля Станиці Луганської, в листопаді – в ра-
йоні Золотого на Луганщині та в районі Богданівка – 
Петрівське на Донеччині.

Українські підрозділи змушені були відходити зі 
своїх позицій. На українських кордонах солдати про-
довжували чесно й віддано виконувати свою роботу. 
Завдяки їм український народ продовжував жити і бу-
дувати майбутнє.

Непростим виявився 2020 рік. Обстріли й су-
тички стали рідшими, проте війна нікуди не зникла. 
Вона немов причаїлася. 

Мирні частини України жили своїм 
повсякденним життям, а на лінії зіткнення 
в зоні ООС українські військові тримали 
оборону. 

За даними ГУР МОУ, що з’явилися у ЗМІ в берез-
ні, загалом уздовж кордону з Україною, зокрема й на 
окупованих територіях, рф зосередила близько 87–
90 тисяч своїх військовослужбовців, 1100 танків, 2500 
бойових броньованих машин, 1600 артилерійських 
і  ракетних систем, 340 бойових літаків і 240 бойових 
вертольотів, понад 50 кораблів/катерів та 6 підводних 
човнів. Протягом року не припинялися артобстріли, 
бойові зіткнення, снайперський вогонь. Лінію розмеж-
ування неодноразово перетинали російські безпілот-
ники. Втрат зазнавали і українські військові, і цивільне 
населення. Так, російсько-терористичні війська на-
прикінці серпня випустили понад 60 мін і снарядів калі-
бру 120 мм та 122 мм по житлових кварталах Авдіївки.

Війна, 2014 – лютий 2022 рр. 
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ЗА КРОК 
ДО НОВОЇ 
РЕАЛЬНОСТІ...
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2021 – початок 2022 рр.
«Чи буде повномасштабне вторгнення?» Це запи-
тання 2021 року ставив собі кожен українець. Ми 
шукали відповіді у своїх рідних і друзів, у ЗМІ та на теле-
баченні, у промовах відомих політиків та військових екс-
пертів, у самих себе… 

Здавалося, що у ХХІ сторіччі це неможливо: хіба ко-
мусь у голову прийде така думка, коли стільки планів, 
ідей, можливостей?.. Але факти й цифри вказували на 
те, що загальна ситуація на лінії зіткнення в зоні ООС 
може змінитися на гірше. Вже у квітні люди, які знають-
ся на військовій справі, стверджували: спостерігаєть-
ся наймасовіше стягування російських збройних сил 
до кордону з Україною з часів 2014–2015 років – пері-
оду гарячої фази боїв на Донбасі; такі дії більше схожі 
на підготовку до наступу, ніж до оборони. На східному 
кордоні почастішали затримання озброєних людей, 
які під виглядом, наприклад, членів Спільного центру  
з контролю та координації, здійснювали розвідку за-
лишених Збройними силами України позицій. Навесні 
набули активності ворожі дрони (хоча це й підлягало 
під заборону на час перемир’я), які працювали навід-
никами – обстріли стали фактично щоденними, вогонь 
вела, зокрема, важка артилерія. Бійці в зоні ООС за-
значали: ворог цілить не лише по 1-й лінії українського 
захисту, а й намагається влучити у пункти управління 
чи підрозділи забезпечення в тилу передової.

30 жовтня 2021 р.
The Washington Post повідомила про активізацію наро-
щування російських збройних сил поблизу українських 
кордонів, зокрема в білорусі. А вже 9 листопада міністр 
закордонних справ України Дмитро Кулеба оприлюднив 
інформацію про те, що росія зосередила поблизу кор-
донів з Україною (включно з територіями окупованих 
Криму та Донбасу) близько 115 тис. військових із тех-
нікою (понад 40 батальйонних тактичних груп). Трохи 
більше ніж через місяць секретар РНБОУ Олексій Да-
нілов повідомив, що росія зосередила 122 тис. військо-
вих у  200-кілометровій зоні від кордону з Україною та 
143,5 тис. – у 400-кілометровій.

Січень 2022 р. 
Серед головних подій січня слід зазначити російсько-
американські перемовини в Женеві щодо зниження на-
пруженості навколо України і розширення НАТО, які за-
кінчилися безрезультатно.

22 січня. 
До Києва прибула перша частина військової допомо-
ги від США, зокрема близько 90,7 т летальної зброї й 
боєприпасів, наступного дня – друга частина (80 т), 
а 25 січня в аеропорту «Бориспіль» сів літак із третьою 
частиною зброї зі США (70 т зброї, зокрема 300 проти-
танкових комплексів Javelin). 24 січня армія рф розгор-
нула поблизу України, зокрема в Криму, навчання за 
участю 6000 військовослужбовців і 60 літаків.

Станом на кінець 2021 — початок 2022 рр. 
жертвами війни на Донбасі стали понад 
3600 українських військових і понад 
3900 цивільних. Майже два мільйони осіб 
через війну були змушені змінити місце 
проживання. Під тимчасовою російською 
окупацією перебувало 7% української 
території.

Початок лютого.
За повідомленням міністра оборони України Олексія 
Резнікова, вздовж усього кордону з Україною з боку рф, 
білорусі та тимчасово окупованих територій було зосе-
реджено близько 140 тис. російських військових із пові-
тряним та морським компонентом включно. 

21 лютого.
Президент росії путін підписав укази про визнання не-
залежності територій, підконтрольних угрупованням 
«ДНР» та «ЛНР», і розпорядився, щоб російські збройні 
сили здійснили там «функції з підтримання миру». Вже 
наступного дня рада федерації дозволила ввести туди 
російські війська. Ватажки «ДНР» та «ЛНР» не змусили 
себе довго чекати й наступного дня офіційно звернули-
ся до путіна з проханням про допомогу також в отриман-
ні контролю над неокупованими частинами Донецької та 
Луганської областей.

23 лютого. Станом на цей день – вже не першу добу по 
всій лінії розмежування тривали обстріли із забороненої 
мінськими домовленостями великокаліберної зброї. 

Увечері Верховна Рада України затвердила 
указ президента Володимира Зеленського 
про запровадження надзвичайного 
стану в окремих регіонах України 
з 00:00 24 лютого терміном на 30 днів. Це 
був останній вечір перед повномасштабним 
вторгненням російських військ в Україну…

Війна, 2014 – лютий 2022 рр. 
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Напад росії на Україну
24 лютого 2022 року

 Україна

 Українські теріторії, окуповані 
     росією та проросійськими 
     сепаратистами

https://deepstatemap
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Напад росії на Україну
24 лютого 2022 року

 Україна

 Українські теріторії, окуповані 
     росією та проросійськими 
     сепаратистами

 Українські теріторії звільнені 
     від російських окупантів на
     14.08.2023 

https://deepstatemap
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«Ти прийшла в мою хату, брудна і немита
І постукала в двері церковним дзвоном,
Не питаючи згоди до мене вселилась
І спокій забрала, не питаючи згоди…»
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До ПЕРЕМОГИ! 

Слова пісні «С*ка-війна» талановитого 
українського музиканта й людини, якій 
ніколи не була байдужа доля Батьківщини, 
Кузьми Скрябіна, в лютому 2022 року 
виявилися пророчими. Пісню він записав 
за декілька днів до своєї загибелі 
2 лютого 2015 року. А за три місяці до 
цього в інтерв’ю Остапу Дроздову співак 
наголошував: те, що відбувалося тоді на 
території Донбасу, – то не АТО. «Чому 
називають АТО, якщо то давним-давно 
війна? Повномасштабна, велика війна. 
Лінія фронту більш ніж 500 км… Мені 
страшенно болить, що ті люди гинуть 
ні за що. Бо то є жахлива війна».
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Більшість українців того ранку прокинулася від вибухів, 
дзеленчання шибок у вікнах і спрацювання сигналіза-
ції автівок, гучних звуків винищувачів у небі. Хтось ді-
знався про розпочату росіянами війну з дзвінків рідних 
і друзів, хтось – з офіційного звернення влади. Перші 
секунди… Заціпеніння, шок, пекуча ненависть... Поки 
цивільні намагалися оговтатись і прийняти те, що тра-
пилося, збирали речі та думки докупи, військові вже 
вели бої по всій лінії зіткнення на Донбасі та Херсон-
щині, в низці північних областей – Чернігівській, Сум-
ській, Київській і Харківській, на острові Зміїний у Чор-
ному морі. Ворог зайшов навіть із території Білорусі 
– країни, від якої менш за все українці очікували зради. 
Миттєво росли черги до військкоматів у всій країні, чо-
ловіки та жінки вступали до лав ТрО, в національні кор-
пуси «Айдар, «Азов» тощо. Серед них, звичайно, були 
ті, хто вже відчув на собі тяжкість боїв у 2014–2015 ро-
ках, і ті, хто не мав жодного військового досвіду.

Одна частина громадян встала зі зброєю в руках 
на захист та оборону країни, інша пішла у волонтери, 
третя – працівники критичної інфраструктури, які про-
сто вчасно виконували свою роботу: гасили пожежі, 
розбирали завали, повертали світло та воду в будинки 
після ракетних обстрілів і бомбардувань. Захід країни 
(Львів, Хмельницький, Чернівці тощо), який залишався 
у відносній безпеці, почав приймати тих, хто змушений 
був через бомбардування та страх за дітей і рідних за-
лишити свої домівки. Незнайомі до того люди нада-
вали їм притулок, на дорогах і вокзалах їх зустрічали 
гарячим чаєм, їжею та засобами особистої гігієни. На 
вулицях міст, які потрапили під масовані ворожі обстрі-
ли, власники залишали навіть автівки з повним баком 
пального та записками, в яких пропонували скориста-
тися машиною для евакуації. Багато чужих людей яко-
їсь миті стали рідними.

У ці перші дні українці об’єднались як ніколи у сво-
їй біді, адже виходів із ситуації було лише два: здатися 
або боротися. Перше – не про українців узагалі. Істо-
рія України – це історія про боротьбу за незалежність. 
Тож залишався тільки об’єднатися задля захисту своєї 
Батьківщини від навали злісного, жадібного, заздрісно-
го ворога – рашистів (англ. russia, «раша» + «фашизм»). 
Національна солідарність вплинула на хід війни та ста-
ла головною опорою української державності.  

«Україна захищається і не віддасть своєї 
свободи, що б там не думали в Москві», — 
заявив президент Зеленський на брифінгу 
24 лютого 2022 року

Як показали далі події 2022–2023 років, ані смі-
ливості, ані сили духу українцям не позичати. Колись 
про героїчні вчинки українських бійців і цивільних гро-
мадян напишуть тонни книжок і в Україні, і у світі. Адже 
в процесі бойових дій швидко стало зрозумілим, що 
українці ведуть боротьбу з росією не тільки за свою 
свободу, а й за мирне життя країн Європи й усього 
світу.

Перший і найдовший 
день повномасштабної 
війни 
24 лютого 2022 року
Близько 03:40 на територію Луганської області за-
йшла перша колона російських танків. Збройні сили 
рф завдали удару по міжнародному пункту пропуску 
«Велика Писарівка», що в Охтирському районі Сум-
ської області.

Приблизно о 04:50 президент росії путін у  відеоз-
верненні заявив про початок «спеціальної військової 
операції» проти України. За кілька хвилин після цьо-
го ракетних ударів зазнали Київ, Львів, Івано-Фран-
ківськ, Харків, Миколаїв, Житомир, Маріуполь, Запо-
ріжжя, Дніпро, Рівне, Луцьк, Одеса та ще десятки міст 
по всій Україні. Ворожа артилерія розпочала обстріли 
території та населені пункти України вздовж держав-
ного кордону. Водночас росія завдала ракетно-бом-
бових ударів по аеродромах у Борисполі, Озерному, 
Кульбакиному, Чугуєві, Краматорську, Чорнобаївці, 
а також по військових об’єктах Збройних сил України. 

Після 06:30 російські війська вже були на об’їзній доро-
зі біля Харкова. З боку Білорусі окупанти зайшли на те-

Так, коли 2014-го почалася війна на Донбасі, більшості українців здавалося, 
що страшнішого вже не буде. Але… 24 лютого 2022 року змінило геть усе 
в житті кожного з них і країни загалом. Це мав бути звичайний буденний 
день, але цей четвер став початком повномасштабного вторгнення 
російських військ на територію України. 

До ПЕРЕМОГИ!
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риторію Чорнобильської АЕС і далі пробивалися вздовж 
Дніпра на Київ, інша група військ рушила в бік Чернігова 
й далі в напрямку столиці. Одночасно російська війська 
зайшли з Гомеля на Чернігів, також із росії вони руха-
лися на Глухів, Суми, Охтирку, Харків, Куп’янськ, Ізюм 
і Балаклію. Луганщину росіяни штурмували зі сходу та 
півночі. З Криму ворожа армія зайшла трьома колонами 
та рушила на Херсон, Мелітополь і Бердянськ.

О сьомій ранку президент України 
Володимир Зеленський оголосив про 
запровадження воєнного стану в країні, 
а невдовзі – і це було очікувано – про розрив 
дипломатичних відносин із росією.

До кінця доби російські війська просунулися на від-
стань до п’яти кілометрів на півночі Харківської та Чер-
нігівської (наступ противника тут ЗСУ зупинили близь-
ко 12-ї години) областей. На Донеччині ворог атакував 
Волноваху й Маріуполь. Бої точилися у Станиці Лу-
ганській і Щасті. Тривалі бої за Генічеськ, Скадовськ, 
Чаплинку, Охтирку, Суми закінчилися окупацією Ге-
нічеська й міста Олешки. Ворог узяв під контроль 
Чорнобильську АЕС і покинуте місто Прип’ять. Були 
перші спроби захопити Каховську ГЕС, які закінчи-
лися провалом. Унаслідок морського та повітряного 
бомбардування російські загарбники захопили острів 
Зміїний. Розпочалася блокада українських морських 
портів.
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Міста та населені пункти 
України зазнають руйнівних 
ударів збоку росії...
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Бліцкригу не вийшло
Із перших годин вторгнення окупанти вели наступ 
на Київ уздовж обох берегів Дніпра з метою захо-
пити місто за три дні. З тією ж метою просувалися 
з  різних боків кордону великими магістралями інші 
ворожі угруповання. 

Однією з перших цілей російських військ став ае-
ропорт «Антонов», що в Гостомелі. Він мав забезпе-
чити їм плацдарм для швидкого переміщення військ 
і техніки в напрямку столиці.

Зранку на штурм аеропорту відправилися еліт-
ні ворожі десантники 35 гелікоптерами в супроводі 
штурмовиків. Паралельно до аеропорту прорива-
лися російські ДРГ, а також ішли колони регулярних 
підрозділів супротивника. З боку російського коман-
дування захоплення аеропорту було частиною тако-
го собі бліцкригу, в підсумку якого планувався полон 
українського керівництва, парад російських військ 
у столиці, формування проросійського уряду, зни-
щення суверенітету України. Однак не так сталося, 
як планувалося. 

Першу хвилю російського парашутного десан-
ту в  Гостомелі українські бійці знищили. Долучилася 
авіація ворога. У бій з нею вступили п’ять українських 
бойових літаків. На землі під обстрілами продовжува-
ли майже до останнього ПЗРК чинити опір українські 
бійці. Близько 17-ї вони мусили відійти, але… Злітно-
посадкова смуга летовища, «засіяна» уламками бойо-
вих гелікоптерів рф і пошкоджена артилерією, техніч-
но не могла приймати ворожі літаки з важкою технікою 
та військовими на борту, які на той час уже були в по-
вітрі. Пізно ввечері після атаки підрозділів 8-го полку 
ССО, 72-ї ОМБр імені Чорних запорожців, 80-ї та 95-ї 
бригад ДШВ, сил ТрО, Грузинського легіону та Націо-
нальної гвардії аеропорт повернувся під український 
контроль. На жаль, ненадовго. Проте задум росіян 
щодо летовища було зірвано остаточно.

Операція тривала 9 годин. Гвардійці разом з інши-
ми підрозділами ЗСУ збили шість гелікоптерів – тих 

самих, яким «аналогов в мірє нєт», завдали артиле-
рією ударів по скупченню живої сили противника й 
у підсумку значно сповільнили наступ ворожих військ 
у бік столиці. Захист летовища став ключовим епізо-
дом оборони Києва, яка почалася 25 лютого.

«Київ стоїть, а значить вистоїть уся країна», — 
сама така думка надавала сил українцям 
чинити опір добре озброєному ворогові. 

Київщина буде в окупації ще 38 днів. 31 берез-
ня Сили оборони повністю звільнять Ірпінь, росі-
яни відходитимуть (і не самі, а з усім награбова-
ним) з обох берегів Дніпра та почнеться зачистка 
деокупованих міст і сіл у передмісті столиці від 
залишків російських військ. Світ нарешті поба-
чить, що залишається після тих, хто несе так зва-
ний «русскій мір»: зґвалтовані жінки, закатовані й 
розстріляні мирні жителі, розграбовані домівки, 
зруйновані будинки, знищена техніка… 

Пізніше факти катувань і вбивств українських гро-
мадян почнуть відкриватися чи не в усіх населених 
пунктах, які будуть звільнені від російської окупації. 

Перемога в битві за Київ стане першою 
визначальною перемогою української 
армії над більшою за кількістю людей та 
озброєння «другою армією» у світі, якою 
вважалася російська станом на лютий 
2022 року.

Увечері першого дня масштабного російсько-
го вторгнення командування Сухопутних військ Укра-
їни заявило про знищення 15 ворожих танків Т-72. Та-
кож ЗСУ збили сім ворожих літаків. За даними Офісу 
президента, втрати серед російських військових за 
першу добу становили майже 400 убитих, декілька 
десятків росіян узяли в полон. 

До ПЕРЕМОГИ!
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Захист аеропорту «Антонов», 
що в Гостомелі, став ключовим 
епізодом оборони Києва, яка 
почалася 25 лютого 2022 року. 
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Головне – зупинити, 
протриматись і гнати 
ворога геть

За перші п’ять днів ворог захопив усю територію від 
Херсона до Мелітополя із заходу на схід і до Василів-
ки на півночі, зайняв Бердянськ, Конотоп, повністю 
оточив Маріуполь. У Новій Каховці росіяни захопили 
Каховську ГЕС і перейшли на правий берег Дніпра. На 
Луганщині ЗСУ вдалося зупинити ворога, збудувати 
й утримати оборону поблизу Попасної, Лисичанська 
та Сєверодонецька. Окупанти взяли в оточення Суми, 
Лебедин і Охтирку, які не здалися аж до повної део-
купації області. В тимчасовій окупації опинилися Гос-
томель, Бородянка, Буча, Ірпінь, Макарів. 25 лютого 
почалася оборона Києва, а за 2 дні – бої за аеропорт 
у Василькові, де базується 40-ва бригада тактичної 
авіації, яка відповідає за оборону повітряного просто-
ру Києва. На вулицях столиці вели бої з диверсійни-
ми групами, а основні – у приміських зонах і містах- 
супутниках. У районі мосту в Ірпені ЗСУ знищили по-
над 100 одиниць техніки ворога, також танкові колони 
було знищено в Бучі та на підступах до Броварів.  

За перші десять днів рашисти захопили Херсон, 
а Київ, Харків і Суми взяли в півкільце. В окупації опи-
нилися північ Чернігівщини, північно-східні райони 
Сумщини, вся північ Харківщини та значна частина 
її східних районів, 90 відсотків Луганщини (території 
біля Сєверодонецька і Лисичанська залишалися віль-
ними), майже вся Херсонщина та 50 відсотків Запо-
різької області (зокрема Мелітополь, Бердянськ, Ток-
мак), а також майже увесь південь Донеччини. 

Запеклі бої тривали на підступах до Києва (най-
більші – по лінії Демидів, Мощун, Ірпінь, Стоянка), 
Харкова, Маріуполя, Миколаєва, Енергодара, Вол-
новахи. Житлові квартали Києва, Чернігова, Харкова 
й інших обласних центрів перебували під постійним 
авіа- та артобстрілом. Ворог робив спроби захопити 
Миколаївську область і форсувати Південний Буг. 

Українські сили відстояли Гуляйполе та зупинили 
просування рашистів, яке могло призвести до напіво-
точення ЗСУ на Донбасі. Значна частина загарбників, 
яка просувалася на Київ, застрягла в боях на Сумщи-
ні та Чернігівщині – це стало одним із найважливіших 
факторів, що вплинули на утримання столиці.

Основний удар узяв на себе Чернігів, який атакува-
ли відразу з трьох напрямків. Якби оборону міста було 
прорвано, близько половини військового угруповання 
росіян могло пробитися до Броварів і увійти до Києва.  

Усюди разом з військовими неймовірний 
опір чинило й мирне населення: голіруч 
зупиняли танки, збиралися на масові мітинги, 
в такий спосіб намагаючись не впустити 
в міста і села окупантів. У хід йшли 
«бандера-смузі», стрілецька зброя, трактори 
для знищення російських колон на дорогах, 
якими вони рухалися разом із цистернами 
пального.  

У день, коли російські війська скинули авіа-
бомбу в район лікарні та пологового будинку в Ма-
ріуполі – 4 березня 2022 року – Верховна Рада 
ухвалила закон, яким цивільним особам до кінця 
війни дозволили застосовувати проти російських 
військових особисту, мисливську й отриману від 
влади зброю, причому вони не нестимуть відпо-
відальності за вбивство чи поранення окупантів.

У березні, вже на початку місяця ініціатива поступово 
почала переходити на бік української армії: ворожий 
наступ припинився на Волинському, Чорнобильсько-
му, Чернігівському напрямках, напрямках на Малин 
та Ірпінь, на рубежах Богодухів, Чугуїв, Шевченкове. 
23  березня розпочався контрнаступ Сил оборони, 
в процесі якого на Сумщині було розгромлено «вели-
ку» російську кантемирівську танкову дивізію, звіль-
нено Тростянець, села поблизу Прилук, а вже 4 квітня 
окупанти вимушені були тікати із Сумської та Чернігів-
ської областей. ЗСУ деблокували Чернігів. Бої за міс-
то тривали увесь березень, але Чернігів закрив собою 
столицю з лівого флангу та вистояв. 31 березня оку-
панти залишили Чорнобильську АЕС. 

Уже через 10 місяців після широкомасштабного 
вторгнення світ говоритиме про те, як героїчно обо-
ронялися Маріуполь, Сєверодонецьк, Миколаїв, Кри-
вий ріг, Запоріжжя, Одеса та ще низка великих і ма-
леньких міст України. 

Такі наступальні дії ЗСУ, які змусили тікати 
російську армію з Харківщини, а потім 
і з Херсонщини, аналітики і військові 
експерти назвуть найблискавичнішими 
військовими операціями сучасності.

До ПЕРЕМОГИ!
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Міста – герої України

Люди старшого покоління по пам’яті назвуть міста, 
які болем і кров’ю відстояли геройське звання у Другій 
світовій. Ми повторювали: «Ніколи знову!» – і вірили: 
«Те все – то вже історія, світ змінився, усвідомив, 
переріс…» Світ – переріс. Виродки не переросли. 
Українським містам, малим і великим, знову випала 
тяжка доля героїв – вистояти, витримати, пережити, 
не втрачаючи гідність. Їх нині десять – міст, яким 
президентським указом надано звання Міста-героя 
України. Ми знаємо їхні назви – вони вкарбувалися 
в наші серця навіки. І перелічуючи їх, не лише з болем 
і вірою, а й зі справедливою люттю повторюємо: 
«Ніколи знову! Тепер уже – остаточно». 

Пам’ятаємо. Поважаємо. Помстимося.
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У ці перші дні українці 
об’єднались як ніколи у своїй 
біді, адже виходів із ситуації 
було лише два: здатися або 
боротися. 
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Військові хитрощі, або 
Блискавичний контрнаступ
Вартий уваги хоча б той розрекламований у світо-
вому просторі контрнаступ на Херсон, що в підсумку 
став дезінформацією, яка мала завести російське 
командування в оману та змусити зосередити значну 
частину своїх військ на півдні. Скориставшись цим, 
ЗСУ з 7 вересня 2022 року почали стрімко просу-
ватися вглиб окупованих територій на… Харківщині. 
За 5 днів були визволені Балаклія, Куп’янськ, Свя-
тогірськ (Донецька область). Контрнаступ, розробку 
якого довго тримали в таємниці, став для армії за-
гарбників повною несподіванкою. Раділи українці, 
бачив світ, як похапцем окупанти в компанії з кола-
борантами покидали позиції на Харківщині, як укра-
їнська армія звільнила Ізюм, Вовчанськ і ще понад 
20 населених пунктів цієї області (і це тільки за одну 
добу!).  

На окремих ділянках фронту українські вій-
ська вийшли на державний кордон із краї-
ною-агресором. А всього за час вересневого 
контрнаступу від окупантів звільнили понад 
три тисячі квадратних кілометрів української 
землі.  

«Херсон прямо зараз»
Такі слова привітання сказав посол Євросоюзу в Украї-
ні Матті Маасікас на знак повернення Херсона до Укра-
їни 11 листопада 2022 року. Це ще одна знакова вій-
ськова операція, здійснена ЗСУ слідом за харківською. 
Допоки ширилися чутки про контрнаступ і називалися 
ймовірні дати визволення Херсонщини, а путін поспі-
хом оголошував (30 вересня) про включення до скла-
ду «ерефії» (рф) Запорізької та Херсонської областей, 
українські Сили оборони планомірно знищували сили 
й техніку ворога на окупованих територіях, перерізали 
йому логістичні шляхи. Ця кропітка робота, яку вико-
нували ЗСУ ціною втрат протягом місяців, мала ство-
рити такі умови, щоб росії стало дуже затратно щодо 
ресурсів і людей перебувати на Херсонщині. Наразі во-
рог був змушений вдатися до чергового «жесту доброї 
волі»: побоюючись бути затиснутими в лещата, рашис-
ти втікали на лівий берег Дніпра, навіть не дочекав-
шись контрнаступу. Ознаки їхнього відступу із Херсо-
на з’явилися ще на початку листопада, а 11 листопада 
українські військові відкрито увійшли в місто. 

Сьогодні можна припустити, що за це місто 
заплачено кров’ю сотень українських 
військових. Вічна їм пам’ять!

До Перемоги!

Кадр з документального фільму Суспільного мовлення «Капелани. Віра на війні», 
основні події якого відбуваються на о. Зміїний у лютому-березні 2022 року. 

«З одним солдатом не стало цілого світу! Коли ти привозиш тіло цієї дитини до мами, 
до дружини... А ще, коли ти бачиш очі дівчинки 7–8 років і в неї питання в очах: «А чого 
тато так?!» ЯКА ЦЕ НЕПОМІРНА ЦІНА!» Василь Вирозуб, військовий капелан 
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ВОЛНОВАХА
Це місто Донецької області вже натерпілося від «русского міра» в першу фазу російсько-української війни, 
2014-го. З початком повномасштабного вторгнення Волноваха знову опинилася на лінії вогню. Війська рф упер-
ше захопили місто 27 лютого 2022 року, але українська армія невдовзі їх вибила, і дві доби, попри шалені обстрі-
ли з «градів» і неймовірні руйнування, рашисти приступитися до нього не могли. У місті та довкола нього тривали 
люті бої. Забудову було практично знищено, однак на початок березня Волноваха ще лишалася під контролем 
України. 1–2 березня вдалося евакуювати з міста близько 1000 осіб. Третього березня над Волновахою було 
збито російський бомбардувальник Су-34, наступного дня – ще один плюс ворожий гвинтокрил Мі-8. Але на-
тиск ворога був занадто сильний. Із 12 березня 2022 року напівзнищена Волноваха опинилася в тимчасовій 
окупації.

ОХТИРКА
Слобожанщина. Місто на березі річки Ахтир – притоки Ворскли, мальовниче, колоритне, трохи гонористе, але ж 
і є чому – така історія, така архітектура!.. 

Рашисти уранці 24 лютого зайшли в село Велика Писарівка й почали наступ на Охтирку. Йшли двома коло-
нами, з обстрілами. Одну колону українці перехопили в районі житлового масиву «Дачний», другу атакували біля 
села Кардашівка. Сутички скоро перекинулися з передмістя в місто. Першого ж дня до Охтирки прибули підроз-
діли 93-ї окремої механізованої бригади «Холодний яр». Вранці 25 лютого почалися бої на околицях Охтирки та 
Тростянця. По російських позиціях активно працювала українська артилерія.  

Здавалося б, далася окупантам та Охтирка!.. Річ у тім, що взяття міста відкривало прямий шлях на Полтаву 
й Миргород, через Гадяч – на Київ, та й на південь у бік Харкова… Щоб зупинити просування росіян трасою 
Суми – Полтава, українські війська підірвали міст через Ворсклу. 

Ракетні обстріли. Авіаудари. Мінометний вогонь. Влучання. «Фірмове» російське мародерство. Пошкоджен-
ня Охтирської ТЕЦ і залізничного полотна. Пожежа на ділянці нафтоналиву «Охтирканафтогаз»… Нагле просу-
вання окупантів і чисельні обстріли, що не припинялися… 4 березня нарешті було відкрито коридор для еваку-
ації населення. 

Проте українська артилерія змусила ворога відступати. Тікаючи, окупанти кидали свою техніку. Полювати на 
російську наволоч вийшли турецькі безпілотники «Байрактар». Лише 26 березня бійці бригади «Холодний яр» 
спільно з теробороною та місцевими партизанами вибили ворога з Тростянця. У ніч на 27 березня Охтирка на-
решті спала відносно спокійно. Активна фаза боїв за місто закінчилася.

Міста – герої України
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ГОСТОМЕЛЬ, БУЧА, ІРПІНЬ
Містечка поблизу Києва – сучасні, динамічні, а водночас спокійні, ідилічні. Передмістя, яке живе в унісон зі сто-
лицею. Це життя 24 лютого тріснуло й розкололося. На «до» і «після». На «вчора» і «тепер». 

Усе почалося з гостомельського аеропорту – «стартового майданчика» для прориву на столицю. З само-
го ранку над летовищем і поблизу нього точилися жорстокі бої. У ході чергового авіанальоту росіяни знищили 
Ан-225 – українську «Мрію», найбільший у світі літак. Пізнього вечора ворога потіснили з аеропорту, та на ранок 
він повернувся. Бої перемістилися в містечко, в Гостомель. Далі події розвивалися стрімко. Росіяни закріпилися 
в Гостомелі та рушили в бік Ірпеня й Бучі. Метою було оточити Київ. Через Чорнобиль – Іванків – Димер із тери-
торії білорусі рухалися колони росіян.

27 лютого російським танкам вдалось увірватися в Бучу та просунутися в Ірпінь. У середмісті Ірпеня 
зав’язався танковий бій; українські армійці та територіальна оборона відбивали атаки російських ВДВ. Точилися 
жорстокі бої на ТРЦ «Жираф» між Бучею та Ірпенем. Щоб зупинити просування ворога, українці застосували 
ракетні й артилерійські обстріли, було залучено авіацію, зруйновано міст між Бучею та Ірпенем. Провести ева-
куацію мирного населення стало неможливо.

28 лютого українські військові атакували росіян на трасі Ірпінь – Житомир і до середини дня знищили та по-
шкодили понад 200 одиниць ворожої техніки. 2 березня російські Су-25 завдали авіаудару по Ірпеню, дві ракети 
влучили у житловий будинок. Один Су-25 того ж дня було збито. 3 березня вдалося налагодити евакуацію з Бучі 
й Ірпеня, і 206-й батальйон територіальної оборони вивіз із цих міст понад 400 жінок і дітей. Ще понад 1500 жінок 
і дітей були евакуйовані потягом і 250 – автобусами. 5 березня почалася піша евакуація через обвалений міст. 
Людей, які намагалися полишити місто власними авто, росіяни безжально розстрілювали. Від голови Ірпеня 
Олександра Маркушина ворог вимагав здати місто, та у відповідь отримав: «Ірпінь не купиш. Ірпінь воює». На 
ранок 22 березня українські військові контролювали 70% Ірпеня. Наступного дня в місті відновила роботу по-
ліція, було продовжено евакуацію цивільних. 26 березня загарбників узяли в котел і 28 березня Ірпінь було по-
вністю звільнено від росіян. 

З Бучі росіяни остаточно пішли 31 березня – місто жило в окупації 33 дні. Після його звільнення світ жахнувся 
від побаченого… Десятки трупів на вулицях, у дворах, квартирах, підвалах, транспортних засобах, лісосмугах 
і навіть у братських могилах… Знищені або пошкоджені росіянами понад 3 тисячі об’єктів: житлових, соціаль-
них, критичної інфраструктури.

З Гостомеля ворога вибили 1 квітня.
До річниці звільнення Київщини Укрпошта створила нову серію марок «Не забудемо! Не пробачимо! Буча. 

Ірпінь. Гостомель». 

Міста – герої України
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З Бучі росіяни остаточно пішли 

31 березня — місто жило в окупації 
33 дні. Після його звільнення світ 
жахнувся від побаченого…
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Форпост півдня
Це Миколаїв прикрив собою Одесу. Це місто, яке пе-
ребувало в оточенні майже з перших днів вторгнення, 
місто, на околицях якого майже 260 днів точилися 
запеклі бої. Бійці ЗСУ, ТрО, волонтери героїчно три-
мали оборону, відбивали спроби противника увійти 
в місто, захопити аеропорт, висадити десант, «запус-
тити» ДРГ. Навесні 2022 року на підступах до Микола-
єва 59-та ОМПБр ім. Якова Гандзюка пішла в атаку та 
відкинула окупантів практично на 20 кілометрів. Таким 
чином ЗСУ зупинили просування росіян на Одесу та 
зняли загрозу сухопутної атаки. Наприкінці літа й во-
сени в районі населених пунктів Любомирівка, Терно-
ві Поди та Шмідтове на Миколаївщині тривали важкі 
бої. До 11 листопада українські війська відновили 
контроль майже над усією областю та звільнили пра-
вобережний Херсон. Увесь цей час Миколаїв перебу-
вав під масованими арт- і ракетними обстрілами, але 
місто не здалося ворогові. 

 
І на морі, і в повітрі
Однією з основних загроз для оборони Одеси вва-
жався ворожий десант і відкрите небо для ворожих лі-
таків з моря. Проте росія зазнала принизливої пораз-
ки, коли ракетники ідентифікували дуже велику ціль 
за 120 км від українського берега й відправили на дно 
разом із сотнями членів екіпажу «надєжду й оплот» 
російського військового флоту – крейсер «москва». 
До того ж Сили оборони взяли під контроль острів 
Зміїний. Остаточну крапку в руйнуванні планів росії на 
морську перевагу поставила атака катерів-камікадзе 
в супроводі БПЛА на кораблі в акваторії окупованого 

Севастополя 29 жовтня. У вікіпедії (в її англомовній 
версії) цю атаку названо першим бойовим викорис-
танням надводних безпілотних апаратів  – аналогів 
БПЛА, тільки на основі конструкції катера. Україна від-
крито не взяла на себе відповідальність за цю атаку, 
але й не спростувала заяви кремля, що провина за 
цю подію лежить на українських спецпризначенцях. 
З початку повномасштабного вторгнення росії західні 
партнери передали Україні декілька морських дронів. 
Зокрема, Сполучені Штати Америки – у квітні (для 
берегової охорони), Британія – у серпні (для розмі-
нування), Німеччина – у жовтні. А може, все ж таки це 
був український винахід? Цілком можливо. Проте які б 
версії не висували, мети комбінованої атаки з надвод-
них і повітряних дронів було досягнуто: росія втрати-
ла повновладний контроль у Чорному морі. І не тіль-
ки. Адже на початку вторгнення рф мала перевагу й 
у повітрі – за деякими оцінками експертів, із рахунком 
10:1. Противник тоді проводив активні десантні опе-
рації та прикривав рух своїх військ із повітря. Але за-
вдяки спротиву Повітряних сил ЗСУ, героїзму льотчи-
ків (нехай і на старих радянських МіГ-29, Су-27, Су-25 
та Су-24), постачанню союзниками ПЗРК росія у пер-
ші тижні війни втратила понад 100 літаків і вертольотів. 
Після цього ворог відмовився від активних повітряних 
операцій у небі України.

До середини грудня ЗСУ звільнили, за різними 
підрахунками, до 78 тис. квадратних 
кілометрів української землі, що була 
окупована росією з 24 лютого. Станом 
на кінець 2022 року ця цифра становила 40%.

До ПЕРЕМОГИ!
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ЧЕРНІГІВ
Затишне, тихе мальовниче місто зі старовинними храмами, з древньою історією, унікальним поєднанням су-
часних житлових кварталів і давніх пам’яток.

На Чернігів вороги наступали з білорусі. Упевнено рухалися колонами, були переконані: жодного опору не 
буде, українці зустрічатимуть їх із квітами… Та Чернігів не мав наміру здаватися без бою. Уже вдень 24 лютого 
біля сіл Великі Осняки та Рівнопілля розгорнулася танкова баталія, підрозділи 1-ї окремої танкової бригади ЗСУ 
зупинили колони ворожої бронетехніки на околицях міста. Але ж артилерійських обстрілів не зупиниш! Наступ-
ного дня російські окупанти зруйнували снарядами будівлю СБУ в центрі міста – історичну пам’ятку 1904 року. 
Однак сили ЗСУ потіснили їх із середмістя, знищили 20 танків дорогою на Мену та колони техніки, що йшли на 
Чернігів із Гомеля та рухалися на Ріпки. З першого дня повномасштабного вторгнення місто й область опини-
лися під жорстоким вогневим обстрілом. Здавалося, наче ворог має намір винищити місто, не лишити каменя 
на камені. Ситуація була вкрай складною. Містяни, бійці ТрО, міський голова Владислав Атрошенко готувалися 
до вуличних боїв. А тим часом ворог накривав Чернігів лавиною снарядів. Горіли будинки, здригалися вулиці й 
парки. Було знищено три з чотирьох лікарень, майже всі школи, половину дитячих садків, величезну кількість 
історичних пам’яток… 

Українській армії вдалося звільнити Чернігівську область від загарбників 2 квітня, а 4 квітня було відновлено 
сполучення Чернігова з Києвом. Лише побіжний огляд свідчив: місто зруйноване на 70 відсотків. Та воно ви-
стояло! Попри нестачу продуктів і води, попри руйнування, попри нелюдський біль втрат.

ХАРКІВ
Великий індустріальний центр з одного боку, а з іншого – молодіжний, студентський, один з найбільших у країні 
центрів науки та передової технічної думки… Харків – кремезне, побудоване на сторіччя місто, непросте, супереч- 
ливе, та поза сумнівом – українське. Воно довело це. Кров’ю і болем. Першого обстрілу Харків зазнав близько 
п’ятої ранку 24 лютого 2022 року. Станції харківського метрополітену перетворилися на бомбосховища. Чи ду-
мав тоді хтось, що людям доведеться не тимчасово переховуватися там, а жити? Місяцями…

Рашисти розраховували на тактику «глибокого прориву». Та вже 25-го надвечір світ облетіли кадри «танкових 
побоїщ»: колони спаленої російської техніки з району харківської окружної. Проте деяким вдалося прорватися 
в місто. На в’їзді до П’ятихаток «намалювалася» група танків, у щільній міській забудові виринули російські «гра-
ди»… Бійці ЗСУ, НГУ та добровольці прийняли бій. Точніше, серію боїв – важких, кривавих, але переможних. Ро-
сіяни зупинились. А тортури міста тільки почалися. Харків обстрілювали нещадно, буквально рівняли з землею.

Нелюдські страждання міста тривали аж до вересня 2022-го, коли ЗСУ розпочали славетну Харківську офен-
зиву – Слобожанський контрнаступ, бліцкриг на окуповану росією територію Харківської області. Контрнаступ 
почався 6 вересня, а вже на восьму вечора 12 вересня було звільнено всю Харківську область, окрім смуги за 
річкою Оскіл. Наступного дня ЗСУ створили плацдарм поблизу Борової, а 17-го прорвали лінію російського 
фронту й перейшли на лівий берег Осколу. Звільнено було зокрема Балаклію та Ізюм, де викрилися немислимі 
злочини рашистів проти місцевого населення… Та найжахливіший період російсько-української війни місто- 
герой Харків, попри шалені руйнування, витримало з честю й гідністю. 

Міста – герої України
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Запеклі бої тривають на всіх 
лініях зіткнення з ворогом. 
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До ПЕРЕМОГИ!
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МАРІУПОЛЬ
Місто-порт, яке 2014-го, на початку російсько-української війни, вже відбивало ворожу навалу. У 2022 році від 
першого дня повномасштабного вторгнення бійці полку «Азов», 10-ї штурмової бригади, 36-ї бригади морської 
піхоти та сили територіальної оборони тримали удар на всіх напрямках. Ворог був змушений зосередити значні 
сили довкола Маріуполя, що зменшило загрозу для північної Донеччини та Запоріжжя. Росіяни нищили місто 
всіма видами зброї. Так, наче заповзялися помститися за те, що не спромоглися узяти його з першого разу, що 
2015-го відступили від міста під натиском ЗСУ та добробатів.

Аби мати вигідніші позиції, захисники Маріуполя зайняли оборону на території заводу «Азовсталь», і ще 
82 доби місто несамовито чинило опір. Їхній героїчний спротив доводив росіян до сказу. За свідченнями оче-
видців, упродовж часу протистояння воїни Азовсталі знищили близько 2500 і поранили 5000 окупантів, спалили 
60 і вивели з ладу 30 танків. Однак 17 березня, залучивши величезну кількість техніки і живої сили, поливаючи 
місто з артилерії та знищуючи авіаударами, ворог почав контролювати половину Маріуполя. 

Місто щодня зазнавало небачених руйнувань та ні з чим не порівнюваних втрат. Маріупольський пологовий 
будинок. Басейн «Нептун». Драматичний театр… Усі вони є символами безжальності та жорстокості російських 
окупантів. Кількість людських жертв унаслідок авіаударів наразі не встановлена. Тільки в будівлі драмтеатру 
перебували понад 1000 мирних мешканців Маріуполя, серед яких було чимало дітей.

16 травня 2022 року командири «азовців» отримали наказ зберегти життя особового складу та припинити 
оборону міста. За чотири дні бійців і цивільних, які переховувалися у приміщеннях Азовсталі, евакуювали. Бійців 
«Азову» вивезли у так звану «ДНР» за процедурою екстракції. Згодом частину з них вдалося звільнити з полону. 

Маріуполь опинився у повній владі рф. Колись квітуче приазовське місто перетворене на згарище, яке оку-
панти використовують у своїй брехливій пропаганді. Чим живе воно нині, знесилене, сплюндроване, понівече-
не російською зброєю місто?.. Місто-герой, яке попри все зрідка озивається голосами нескорених патріотів.

Міста – герої України
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Головне – зупинити, протриматись 
і гнати ворога геть. 
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За даними, які оприлюднив Головно-
командувач ЗСУ Валерій Залужний, 
у 2022 році у процесі бойових дій знищено 
понад 100 тис. окупантів і 1893 повітряні 
цілі, більш ніж тисячу тяжко поранених 
українських військовослужбовців 
скерували на лікування та реабілітацію 
до країн-союзників, очищено 1346 гектарів 
території від вибухонебезпечних речовин, 
держнагороди за мужність і героїзм 
отримали майже 29 тис. бійців.  

Допомогли змінити хід війни… 
У квітні – травні 2022 року ЗСУ мали найбільший сна-
рядний голод. Лише з постачанням далекобійних аме-
риканських гаубиць М777 ситуація дещо поліпшилася. 
А вже влітку на допомогу українським бійцям надійшли 
16 високомобільних артилерійських ракетних систем 
M142, або «хаймарсів» (Himars). Завдяки їхній здатності 
влучати точно в російські військові бази, командні цен-
три, склади боєприпасів та інфраструктуру далеко за 
лінією фронту українці знач-но сповільнили й зупинили 
просування рашистів, а з вересня ще й повернули час-
тину території на сході країни та розгромили російські 
війська на півдні. «Хаймарси» надають українським за-
хисникам змогу діяти надзвичайно мобільно й ефектив-
но: швидко реагувати, вражати з одного місця, швидко 
переміщатися в інше й знищувати нову ціль. 

Вражає і кількість повідомлень про надходження 
іншої зброї та техніки від країн-союзників. Ось лише 
кілька повідомлень за березень 2023 року: «До України 
прибули перші французькі танки AMX 10-RC», «Поляки 
передають Україні 4 літаки Міг-29», «Швеція відпра-
вить Україні 8 артилерійських установок Archer», «Уряд 
Словаччини схвалив відправку 13 винищувачів МіГ-29 
до України», «Бельгія передасть Україні 240 військових 
вантажівок», «Британія передасть Україні артилерійські 

системи AS90», «Швеція надасть Україні десять тан-
ків Leopard, а Норвегія — дві системи NASAMS»… Але 
пам’ятаємо, що сучасна зброя, навіть коли вона 
з’являється на передовій, сама по собі не воює. Пра-
вий Девід Акс, військовий оглядач журналу Forbes, 
коли говорить, що «вона (зброя) нічого не вирішує… 
Той, хто її використовує, – от від кого все залежить! 
І що буде справді вирішальним у цій війні в Україні, – 
це зовсім не те, хто має більше «хаймарсів», «гарпу-
нів», дронів чи будь-якого високотехнологічного об-
ладнання. А те, яка країна і які люди мають більше 
жаги боротися, страждати, але битися і триматися 
до останнього». Весь світ знає, що йдеться саме про 
Україну та її військових, які не тільки героїчно знищу-
ють ворога, а й довели на полі бою, що швидко вміють 
опановувати новітню зброю й техніку.

120+ днів війни
Січень – березень 2023 р.
З тривогою, але вірою у краще, у Збройні сили країни, 
українці зустріли Новий рік. Зустріли по-різному: хто 
вдома під звуки сирен, хто на чужині, де опинився ви-
мушено, хто зі зброєю на передовій, а хто на навчанні, 
адже підготовка бійців ЗСУ на той момент уже тривала 
в 17 європейських країнах. 

Але заповітне бажання в новорічну ніч 
було одне на всіх українців — Перемога. 
А це означає — справедливе завершення 
війни, повернення всіх українських земель, 
трибунал над воєнними злочинцями.

Більшість західних військових експертів припускали, 
що зимова кампанія принесе затишшя. Проте ситуація 
в тилу й на фронті показала зворотне. Обстріли мирних 
жителів міст і сіл не припинилися. Бойові дії не зупи-
нило ані бездоріжжя, ані перший сніг, ані зимові свята. 
Від Сіверська до Вугледара ворог інтенсивно атакував 
позиції ЗСУ, але попри це просування росіян було мі-
німальним. А на відрізку Кремінна – Сватове атакували 
вже ЗСУ та проводили рейди на лівий берег Дніпра.

2 січня 2023 р. з’явилася чудова новина від 
Укроборонпрому: 152-міліметрові боєприпаси 
українського виробництва вже були помічені 
на фронті. 

До ПЕРЕМОГИ!
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ХЕРСОН
Великий торговельний порт із виходом до Чорного й Азовського морів, місто, що його неофіційно називають 
«воротами до Криму», а трохи жартома – «кавуновою столицею». 

Озброєний ворог ішов з Кримського півострова. Російські літаки скидали некеровані авіаційні бомби. Оку-
панти просувалися жваво: Генічеськ, Скадовськ, Каховка, Нова Каховка... 

Російські військові почали просочуватися в Херсон 26 лютого, оточили місто 28-го. Точково бої вели на ба-
гатьох вулицях. Найвідчайдушнішими стали зіткнення в Бузковому парку та біля ліцею: тероборонівці з легкою 
зброєю та «коктейлями Молотова» вийшли проти броньованої техніки. Вони уповільнили просування росіян, 
але більшого зробити не могли. До вечора 2 березня ворог хазяйнував у всьому місту. 

Але люди!.. Містяни вийшли на протести, голіруч – проти танків. «Забирайтеся! Вам тут не раді!» – кричали 
вони. Окупанти були приголомшені… Та дива не сталося: Херсон із прилеглими до нього територіями на вісім 
місяців опинився в окупації. Сотні людей у місті об’єдналися у рух спротиву: на вулицях з’являлися малюнки та 
графіті з написами «ЗСУ близько», «Херсон – це Україна», зникали російські постери, псувалися білборди з ро-
сійською рекламою тощо. І головне – попри велику небезпеку херсонці в очікуванні визволення передавали до 
ЗСУ інформацію про ворога. 

У ході південного контрнаступу восени 2022 року ЗСУ звільнили правобережну частину Херсонської об-
ласті, зокрема Херсон. Місту ще довго доведеться розслідувати скоєні ворогом та українськими зрадниками 
злочини, розміновувати землі, відбудовуватися... Але відтепер і назавжди місто-герой Херсон – це Україна. 

МИКОЛАЇВ
Розвинене сучасне місто-порт, столиця мореплавців і кораблебудівників. Після анексії Криму Миколаїв і об-
ласть почали активніше розвивати рекреаційний і курортний напрямки, будували плани на сезон 2022 року… 

За дві хвилини до п’ятої ранку 24 лютого 2022 року росіяни почали обстріл Кульбакинського аеропорту 
й порту «Очаків». Миколаїв вочевидь був під загрозою. Місто заціпеніло в напруженому чеканні. На світанку 
25 лютого в місто приїхав генерал Дмитро Марченко. Необхідно було терміново розробити план захисту міста. 
Міська адміністрація підтримала дії військових. Миколаїв стрепенувся і почав зосереджено готуватися до обо-
рони. На відміну від Херсона, він ще мав час. 

З 27 лютого в місто полізли російські ДРГ, але були зупинені. 1 березня росіяни спробували увійти в Мико-
лаїв, та отримали потужний опір від бійців 59-ї та 80-ї бригад і відтак мусили відступити до Баштанки. Наступ-
ного дня агресор спробував підступитися через село Калинівку, але під шквалом української артилерії частина 
рашистської колони відступила в бік Херсона. Найагресивніша спроба прориву була 4 березня. Росіяни про-
рвалися в Корабельний район міста, але наштовхнулися на лютий супротив 123-ї бригади ТрО. 7 березня ра-
шисти здійснили спробу захопити аеропорт Миколаєва, але того ж дня їх звідти вибили. Мало не щодня ворог 
удавався до спроб увійти в місто і щоразу зазнавав невдачі.

Уся Миколаївська область щодня здригалася від артобстрілів і ракетних атак. Зазнавав серйозних обстрілів 
із найрізноманітнішої зброї з авіацією включно і сам Миколаїв. Щодня. Але місто вперто трималось. А міський 
голова Віталій Кім щодня з’являвся перед містянами з відеозверненнями: «Доброго вечора, ми з України»… 
Інколи, як-от 29 березня, коли російська ракета зруйнувала Миколаївську облдержадміністрацію, в словах Кіма 
було більше гіркоти, але ніколи не звучала безнадія. Миколаїв мусив вистояти, і він вистояв. 

Звільнення Херсона в листопаді й відхід рашистів на лівий берег нарешті подарували Миколаєву відносний, 
але спокій. Найбільші ризики залишилися позаду. 

Міста – герої України
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Історія України – це історія про 
боротьбу за незалежність. Тож 
залишався тільки один вихід — 
об’єднатися задля захисту своєї 
Батьківщини від навали злісного, 
жадібного, заздрісного ворога — 
рашистів (англ. russia, «раша») + 
«фашизм»).  
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Там, де найгарячіше
Щоб хоч щось «продати» своєму населенню та втілити 
черговий наказ путіна щодо повної окупації Донецької 
та Луганської областей, російське командування на по-
чатку нового року обрало кілька цілей: Вугледар, Авдіїв-
ку та Бахмут, 60% якого вже було зруйновано внаслідок 
постійних обстрілів.

Війська «ерефії» почали штурмувати Бахмут і при-
леглі до нього населенні пункти ще з липня 2022 року. 
Спочатку цей напрямок розвивався як додатковий до 
атаки на Сєверодонецьк, але після ганебної поразки 
на Харківщині став для рашистів основним напрямком 
атаки на північ Донеччини. Взимку ворог зосередив тут 
основні сили, до того ж свої найкращі військові частини. 
Посилення атак відбулося завдяки частинам, які відсту-
пили з правобережжя Херсонщини, та найманцям ПВК 
вагнера, зокрема завербованим у російських колоні-
ях (які майже відразу отримали прізвисько «гарматне 
м’ясо»). 

У щоденних зведеннях Генштабу в січні оголошува-
лося: «Українські військові відбили атаки російських сил 
біля 16 населених пунктів на Донбасі». Цифра мінялась, 
доходила й до 20, а наприкінці лютого побільшала на 
кілька десятків. «Безуспішні наступальні дії» загарбники 
вели одночасно на Авдіївському й Лиманському на-
прямках, підвищилася активність росіян на Запорізь-
кому напрямку (зі зведення Генштабу за 25 січня).

Від початку січня точилися жорстокі бої і вдень, і вно-
чі, на землі й у повітрі біля Соледара, що за 20 км від 
Бахмута. У російських ЗМІ багато разів з’являлися заяви 
кремля, нібито росія контролює Соледар. Але захисни-
ки невеличкого міста міцно тримали позиції до 25 січня 
(поки не надійшов наказ відступити), боролися з воро-
гом, який перевищував їх за чисельністю у 3–5 разів. 

Після багатомісячних кровопролитних спроб узя-
ти Бахмут російська армія спрямувала більше сил на 
Вугледар. Влітку та восени 2022-го ворог уже пробу-
вав узяти це місто. Безуспішно. І от знову. Штурмувати 
Вугледар армія рф почала 24 січня 2023 року кількома 
групами за підтримки ствольної та реактивної артиле-
рії та авіації, але в тяжких боях Силам оборони України 
вдалося відбити ворожі атаки. Потім стався той уже 
знаменитий великий розгром російської колони  
бронетехніки, зокрема й танків, під Вугледаром, по-
відомлення про який з’явилися в мережі 6 лютого. 
Не потрапивши до самого міста через запеклий опір 
ЗСУ, рашисти вирішили обійти його зі сходу дорогами, 
які розділяють великі поля. Українські військові за допо-
могою дронів побачили їхнє пересування та відкрили по 
них вогонь. На відеокадрах, знятих із дронів, видно, як 
деякі машини підривалися на мінах, інші, намагаючись 

обійти їх, теж наїжджали на міни. Зрештою українська 
артилерія накрила вогнем скупчення бронетехніки. Точ-
них даних і кількості загиблих у цьому бою під Вугледа-
ром немає. Міноборони Британії в одному з недільних 
зведень своєї військової розвідки припустило, що «за 
останні два тижні Росія, ймовірно, зазнала найбільших 
втрат із першого тижня вторгнення в Україну».

Інтенсивні, виснажливі бої в Бахмуті та Вугле-
дарі не вщухали. Ще восени успішні контратаки ЗСУ 
північніше від Бахмута зняли загрозу блокади міста. 
Через це командування рф вимушене було відмовити-
ся від плану оточення та «за традицією» (пригадуємо 
Чорнобаївку, переправу через Дніпро на Херсонщині 
тощо) прийняло рішення взяти місто за будь-яку ціну 
спочатку до кінця року. Проте, судячи з того, що й 
у березні рф продовжила кидати в бахмутську «топку» 
своїх людей як гарматне м’ясо, цей термін став без-
строковим... Стійкості бійців ЗСУ у Бахмуті немає 
меж. Тримати оборону дуже тривалий час під шква-
лом артилерії противника та ударів БПЛА, діяти на ви-
передження в умовах холоду (зігрітися немає ні часу, 
ні можливості, адже бій може тривати кілька діб) і бо-
лотистої місцевості, знищувати ворога, який атакує по 
кілька десятків разів на добу (по 8–10 штурмів тільки на 
одній локації) – це щось надприродне. 

І коли кожен українець повторює, 
як молитву: «Ми віримо в наші ЗСУ!», 
йдеться саме про ці неймовірні сили, 
які демонструють бійці української армії.  

А поки що рашисти зосереджують основні зусилля 
на 5 напрямках на сході країни. Проте українські вій-
ськові щодня роблять усе, щоб противник не зміг до-
сягнути своєї мети – прорвати оборону й піти далі за-
войовувати українську землю. Щодня з летовища на 
Донеччині пілоти 18-ї бригади імені Ігоря Сікорського 
та 16-ї окремої бригади «Броди» вертольотами пряму-
ють у бік лінії фронту, зокрема для вогневої підтримки 
військових на землі. Безуспішні спроби ворога насту-
пати на Авдіївському, Мар’їнському та Шахтарському 
напрямках, безрезультатні намагання прорвати обо-
рону українських військ на Куп’янському та Лиман-
ському напрямках. А щодо Бахмута, то аналітики Ін-
ституту вивчення війни (ISW) вважають, що «українська 
оборона Бахмута призвела до значного ослаблення 
російських військ і, ймовірно, створить сприятливі умо-
ви для майбутнього контрнаступу».

Йдемо разом ДО ПЕРЕМОГИ! Та кожного дня 
стаємо на день ближче до неї!

До ПЕРЕМОГИ!
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ЗАГАЛЬНІ БОЙОВІ ВТРАТИ РОСІЯН 
ВІД ПОЧАТКУ ВТОРГНЕННЯ В УКРАЇНУ 

станом на ранок 30 серпня 2023 року, за даними Генштабу 
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500
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315

ГЕЛІКОПТЕРІВ

317

БЕЗПІЛОТНИКІВ 
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ТАКТИЧНОГО РІВНЯ

4395 

КРИЛАТИХ РАКЕТ

1419 

КАТЕРІВ/
КОРАБЛІВ

18

АВТОМОБІЛЬНОЇ 
ТЕХНІКИ І ЦИСТЕРН 
З ПАЛИВОМ

7953 

СПЕЦІАЛЬНОЇ 
ТЕХНІКИ

825
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Привид Києва, легендарний і героїчний

Оглушені ревом сирен тривоги та вибухами 24 лютого 2022 року, українці конче потребували надії на те, що все 
буде добре. Повідомлення про Привида Києва, який успішно нищить ворожі літаки, про щоденне збільшення вра-
жених цілей стали тією «першою ластівкою» віри в нашу Перемогу. Чутки про хороброго українського льотчика ши-
рилися соцмережами з неймовірною швидкістю. Та коли з’явилася звістка про загибель Привида, було офіційно 
розкрито його «особу». Привидом Києва виявися збірний образ мужніх пілотів 40-ї бригади тактичної авіації Пові-
тряних сил, які «закрили» українське небо тоді та продовжують захищати його зараз. 

У Києві на фасаді будівлі на вулиці Богдана Хмельницького, 56-А на честь образу Привида Києва встановлено 
бронзову мініскульптуру. На роковини початку повномасштабного вторгнення на місці загибелі одного з Привидів 
Києва, в лісі поблизу села Глібівка, що на Київщині, встановили пам’ятник – 25 лютого 2022 року на цьому місці за-
гинув льотчик, Герой України підполковник Геннадій Матуляк.

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ

На столичному Подолі 
на стіні будинку з’явився 
мурал «Привид Києва».
На зображенні пілот-Привид 
у кабіні вже відомого літака 
Міг-29, що стоїть на озброєнні 
Повітряних сил ЗСУ.

«Українська лють»    

Коли немає слів, рятують пісні. Додають сили жити попри нестерпний біль… Принаймні так у нас, в українців. Пісні 
воєнної доби – це позначки на шляху до Перемоги. Усе почалося з «Української люті» Христини Соловій, пісні на 
мотив старої італійської партизанської «Bella Ciao», що з’явилася в перші дні повномасштабного вторгнення. 

«Одного ранку, ще й до світанку
Земля здригнулась і враз закипіла наша кров.
Ракети з неба, колони танків і заревів старий Дніпро...»
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Волонтери – армія в тилу 

Сьогодні в багатьох країнах світу український волонтерський рух називають унікальним. Якщо 2010 року в рейтингу 
World Giving Index Україна займала лише 150-те місце – тільки 5% населення було залучено до волонтерської ро-
боти, то у 2022-му, за даними різних досліджень, 9 з 10 українців підтримували так чи інакше волонтерський рух. 
Такі зміни започаткував 2014 рік. Активність українців підвищилася спершу через Революцію Гідності, потім – війну 
на Донбасі. Тоді, у 2014-2015 роках, Україна, щоб зберегти свій суверенітет, зупинила просування російської агре-
сії, прийнявши основний удар на сході країни, та відновила боєздатність армії завдяки не тільки мужнім людям зі 
зброєю в руках, які вступили у бій з ворогом на фронті, а й за допомогою надійного народного волонтерського тилу. 
Добровільні (адже «волонтер» походить від французького слова volontaire, у перекладі – «доброволець») помічники 
армії спочатку шукали, де дістати, а потім везли на передову бронежилети, каски, камуфляж, шкарпетки, медика-
менти, біноклі, їжу – все те, чого потребували військові на фронті. 

З новою силою волонтерський рух запрацював у день повномасштабного вторгнення росії. Волонтери вкотре 
потужно підставили плече державі. Дуже швидко було організовано збір коштів, закупівлю та доставку насамперед 
необхідної зброї та військового одягу й амуніції. Ресторани, пекарні, робочі та студентські їдальні перетворилися 
на волонтерські кухні. Театри, офіси, університети – на склади з гуманітарною допомогою. Мабуть, сьогодні немає 
жодного українця чи компанії, які хоча б раз не задонатили на здійснення загальнонаціональної мети (може йтися 
про сотні мільйонів доларів). Для багатьох українців волонтерство стало способом життя. Одні виготовляють тушко-
ванку й рагу для воїнів, інші – окопні свічки та банні мобільні комплекси, хтось в’яже теплі шапки та балаклави тощо. 
Ті, хто не вміє цього робити, вкладають власні гроші на закупівлю витратних матеріалів. Одні шукають автівки за кор-
доном, інші привозять, треті лагодять, перефарбовують і готують для фронту. Наші діти в якийсь момент також стали 
дорослими: грають у шахи, малюють, грають на музичних інструментах, виготовляють прикраси тощо, а зароблені 
гроші передають у благодійні фонди. І таких прикладів безліч. 24 лютого 2022 року українці вкотре об’єдналися, щоб 
захистити країну, допомогти ЗСУ, бійцям тероборони та нужденним (пенсіонерам і тим, хто постраждав від бойових 
дій) вистояти, протриматися та врешті-решт зупинити ворога й іти до спільної Перемоги разом.

«Страх був!.. Але ми всі 
розуміли, що назад дороги 
немає. 24 лютого ми 
займались і евакуацією, 
і кормили військових, 
директор школи відкрив 
бомбосхофище, куди ми 
звозили людей...»
Гарнік Каранлгцян, який 
впродовж трьох перших тижнів 
евакуйовував людей з селищ 
Горенка, Мощун, Мостище

«Евакуація з Мощуна була найскладнішою: ми розуміли, що там є ДРГ» — історія Гарніка Каранлгцяна
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«Наші котики»   

Ні, це не про фільм Володимира Тихого, де в комедійному стилі змальовано події російської агресії 2014 року. Хоча 
насправді, частково і про нього теж. А ще – про звичайних котиків (собак та інших тварин), через війну покинутих, 
поранених, яких знаходять, зігрівають та огортають турботою бійці ЗСУ та тероборони.

Вдячні пухнасті мишолови, вусаті «психологи» стають їм розрадою, дарують крихти затишку. Військові у вільні 
хвилини охоче фільмують курйозні моменти за участі тварин. Отак назва фільму режисера Тихого та сотні сюжетів 
за участі котів усіх порід і подарували нову назву нашим бійцям. Тепер вони – «наші котики». Найкращі. Найшанова-
ніші. Наймужніші.

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ
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«Русскій воєнний корабль, іді нах#й!»

Ця фраза одного з наших захисників острова Зміїний пролунала на весь світ уже на другий день повномасштабної 
війни та викликала в нас, українців, рій життєствердних емоцій, зміцнила наш незламний дух. То була відповідь 
українського прикордонника на пропозицію ворога капітулювати. Автор цих слів начебто від усієї України чітко вка-
зав російським загарбникам, зокрема з ракетного крейсера «москва», куди їм слід прямувати.

Фраза набула великого резонансу. Сьогодні вона звучить скрізь: у піснях, віршах, надрукована на футболках, 
банерах, білбордах тощо. «Укрпошта» випустила марку з однойменною назвою накладом у рекордний 1 мільйон 
примірників.

«Русскій воєнний корабль… ВСЬО!»

13 квітня 2022 року, через два дні після виходу першої марки воєнних часів, той самий «русскій корабль» пішов за 
курсом, який йому напророчили захисники Зміїного. Його потопили українськими ракетами «Нептун». А «Укрпо-
шта» продовжила серію марок про «русскій воєнний корабль» і випустила наступну під назвою «Русскій воєнний 
корабль… ВСЬО!». На ній, на відміну від попередньої марки, флагмана російського флоту вже немає.

«Москва згоріла і втонула, москва пішла на корм акулам» 

Такою запальною піснею «вшанував» потоплення крейсера «москва» черкаський гурт Spiv Brativ. Дуже красномов-
на вийшла композиція. Записали її хлопці «по гарячих слідах», щойно пішов на дно флагман російського флоту: 
і слова, і музику, і кліп створили менш ніж за добу.
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Соняшникове насіння

У лютому 2022 року просторами інтернету почало ширитися відео, на якому мешканка Генічеська запитала оку-
пантів, хто вони та чого прийшли на нашу землю. Потім запропонувала їм покласти собі в кишеню соняшникового 
насіння. Мовляв, щоб воно проросло в українській землі, «коли ви тут полягаєте». А далі впевнено, дивлячись оку-
пантам в обличчя, нагадала, що вони прийшли на чужу землю, і тому «з цього дня вони прокляті». Сміливий вчинок 
звичайної жінки з Херсонщини вразив і надихнув не тільки українців, а й увесь світ.

«Ванька-встанька»

Комічна, з присмаком сатири та сарказму, пісня від Маші Кондратенко з’явилася в середині липня 2022 року. По-
рада «ваньці» готувати собі пакет дуже доречна! І мелодія славна. Відео під цю пісню, яке зняли військові в окопах, 
з усмішкою і пританцьовуючи, підіймає настрій не тільки нашим захисникам, а й усім українцям.

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ
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«Червона калина» 

Залунала «Червона калина». Старовинну стрілецьку пісню заспі-
вав 27 лютого на Софійській площі лідер гурту «Бумбокс» Андрій 
Хливнюк. «Просто хотів показати хлопцям, яка тут акустика», – 
пояснював він згодом. А вийшло приголомшливо та символічно. 
За кілька днів пісню підхопила вся Україна, а за нами – увесь світ. 
Знаменитістю став маленький хлопчик Лео з Ірпеня – запис із ма-
лим, який натхненно виконує «Червону калину», зачарував корис-
тувачів соц-мереж. До сліз пробирало відео з однієї з польських 
церков: священник на суботню проповідь приніс музичну колонку 
й увімкнув «Червону калину». Треба було бачити, як щиро співали 
люди... 

Наприкінці березня «Червону калину» вже підхопив британ-
ський гурт Pink Floyd – в англійському варіанті вона отримала 
назву «Hey Hey Rise Up». Музиканти зібралися вперше за 28 ро-
ків і першою виконаною на публіку композицією була саме наша 
«Червона калина». А вже у квітні за ініціативою Девіда Гілмора Pink 
Floyd записали пісню разом з Андрієм Хливнюком. Увесь прибу-
ток від прослуховування синглу музиканти вирішили спрямувати 
на гуманітарну допомогу Україні.

Шафка з півником 

«– Ти як?
– Тримаюся…» 
З перших митей повномасштабного вторгнення 
цей  діалог став буденним. Але щоб слова так 
точно відобразилися в образах… Після авіаудару 
по Бородянці фотокореспондентка «Суспільного» 
Єлизавета Серватинська зробила знакову світлину: 
на уламку розтрощеної стіни – кухонна поличка, 
а  на ній, на самому краю – керамічний півник. На 
диво, цілий, неушкоджений! Дуже скоро з’ясували, 
що півник – українського виробництва. 

Це васильківська майоліка, таких тисячами 
виробляли ще пів століття тому. Півник, як 
і  шафа з уцілілим посудом на стіні зруйнованого 
будинку, стали символом міцності й незламності 
українського духу. До слова, поличку з півником 
демонтували та передали до Національного музею 
Революції Гідності в Києві.

Бородянка, 6 квітня 2022 р.
Фото: Єлизавета Серватинська / Суспільне

«Ой у лузі червона калина похилилася,
Чогось наша славна Україна зажурилася.
А ми тую червону калину підіймемо,
А ми нашу славну Україну,
Гей, гей, розвеселимо!» 
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Байрактар – поміч з неба 

«Найкращий пастух для кацапських отар – Байрактар»… Цей рядок з пісні 
знайомий кожному українцеві з перших днів повномасштабного вторгнен-
ня. Турецькі безпілотники «Байрактар» неабияк допомогли нашим військо-
вим у стримуванні російських танкових колон, які бравим маршем просу-
валися у бік Києва. Турецькі «пташки», керовані українським бійцями, вміло 
«випасали» ворожі цілі та філігранно нищили загарбників. Аби вшанувати 
винахідників потужної зброї та її умілих користувачів, українці складають 
пісні, малюють меми, а їхнє зображення вишивають на сорочках.
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З нами свята Джавеліна 

Війна спонукає до віри, а віра надихає на творчість, виливається в іконописні образи. Складна культурологічна 
істина відобразилася яскраво та значимо в «мемі опору» – муралі «Свята Джавеліна», що з’явився на стіні будівлі 
у Солом’янському районі української столиці. Художник зобразив Богородицю, яка тримає в руках переносний 
протитанковий ракетний комплекс FGM-148 «Джавелін», яким українці знищували окупантів з перших днів війни, 
коли тривали важкі бої за Київ, Чернігів і Харків.  
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Острів Зміїний – 
це Україна

Обстрілювати острів Зміїний росій-
ські окупанти почали ще в перший 
день повномасштабного вторгнення. 
За мужньою протидією наших прикор-
донників і морських піхотинців спо-
стерігала не тільки Україна, а й увесь 
світ. Коли зв’язок із нашими бійцями 
зник, з’явилася інформація, що вони 
загинули. Та через кілька днів стало ві-
домо, що воїни живі, але перебувають 
у російському полоні. А крихітний ост-
рів на чотири місяці опинився в окупа-
ції, проте став для ворога такою собі 
морською Чорнобаївкою. Увесь цей 
час українські військові інтенсивно та 
невпинно поливали окупантів вогнем, 
через що в ніч на 30 червня 2022 року загарбники змушені були покинути острів, а втечу назвали «жестом доброї 
волі». На Зміїний повернувся український прапор з написом: «Острів Зміїний – це Україна!» Саме тоді світ зрозумів: 
росію можливо перемогти. До слова, російські загарбники ще не раз прикриватимуть свої поразки на фронті цим 
жалюгідним набором слів – «жест доброї волі».

Чорнобаївка – 
день бабака для окупантів 

«ЗСУ завдали чергових ударів по окупантах у районі Чорно-
баївки…» – таке повідомлення оперативного командування 
«Південь» повторювалося раз по раз протягом майже 9 мі-
сяців війни, допоки в листопаді 2022-го ЗСУ не звільнили від 
російських загарбників це невелике село на Херсонщині. Чор-
нобаївка назавжди увійшла в історію війни росії в Україні як 
символ знищення російських військ, показник бездарного ке-
рівництва російської армії, здатного просто гнати своїх людей 
на забій. Загарбники використовували чорнобаївський аеро-
дром як базу для своєї техніки та живої сили, а ЗСУ, виявивши 
таке скупчення ворожих ресурсів, неодноразово знищували 
його, починаючи з 27 лютого. Після кожної такої «бавовни» ро-
сіяни… поверталися! І… отримували знову. 

Дійшло до того, що феномен місцевих боїв став темою 
дискусій низки міжнародних експертів. А українці з притаман-
ним їм гумором, який не полишає народ навіть у лихі години, відкрили рахунок на користь Чорнобаївки – приміром, 
станом на 9 липня 2022 року він уже становив 26:0. Відобразилася Чорнобаївка й у піснях: «Чорно-Чорнобаївка – 
всім рашистам роздовбаївка!» та «Чорнобаївка – чорне пекло ворогів». В англомовному світі з’явилося дієслово 
chornobaites, дослівно – «чорнобаїти»: про дії людей, які вперто повторюють ту саму помилку, отримуючи той са-
мий негативний результат.
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«Бавовна» в лапках 

За час війни в українців народилося чимало неологізмів на позначен-
ня, найчастіше жартівливе або саркастичне, певних понять і подій. 
Одне з новостворених слів – бавовна, що за мирних часів є назвою 
тканини рослинного походження. Чому ж тоді бавовні судилося стати 
символом переможних дій ЗСУ? Все просто. 

Ще задовго до війни російське телебачення, аби не бентежити свій 
задурманений народ, почало використовувати замість слова «взрыв» 
(вибух) менш «трєвожноє» – «хлопок» («хлопок бытового газа», «хло-
пок и задымление»). У свідомості московитів «хлопок» замість «вибух» 
прижилося. Війну росія веде ще й у соцмережах! У якийсь момент ро-
сійські боти знайшли «вдалу тему»: закидати тривожні повідомлення 
українською. А як? Вирішили, що мови схожі й можна перекласти до-
пис за допомогою гугл-перекладача. Штучний інтелект переклав усе 
правильно, але ж наголосів і сенсів він не розуміє. Так «хлопок» пере-
творився на «бавовну». І як же славно цвіте та «бавовна» по російських 
тилах!.. А ми, коли чуємо слово «бавовна», усміхаємось і радіємо: де 
русні бавовна, там нам радість.

Скажи «паляниця»   

Таке просте слово – а російським зайдам вимовити його зась! Праві 
були їхні «мислителі», коли розповідали про «російськомовну щелепу»: 
слово «паляниця» росіянин вимовити не здатний. Це такий собі ши-
болет – слово-пароль, слово-тест, яке можуть вимовляти лише люди 
певної етнічної групи. Ми – можемо, росіяни – ні. Отже, коли не пев-
ний, хто перед тобою – ворог чи друг, вимагай: «Скажи «паляниця»!» 
Чорнорота скабєєва з російського телебачення пояснювала своїм гля-
дачам в ефірі, що «паляніца значіт клубніка». Не значить, але ідея ціка-
ва. Її підхопили українські підприємці, і з’явилися гарненькі брелоки зі 
словом «полуниця».

Як баба дрона банкою 
з огірками збила…   

Ну, насправді не баба, та й не банкою з огірками… Але то – деталі. Во-
рожий дрон дійсно було збито банкою домашньої консервації, і зроби-
ла це жінка. Щоправда, до літнього віку цій пані ще далеченько.

Киянка Олена була на балконі, коли почула дивне дзижчання за ві-
кном, а тоді побачила просто перед собою летючу «машинку». Не ва-
гаючись, вона вхопила банку з консервованими помідорами-сливками 
та жбурнула її у ворожого дрона. І поцілила! Дрон мішком упав донизу. 
Долітався!

ПА-ЛЯ-НИ-ЦЯ

ПО-ЛУ-НИ-ЦЯ

ПАЛІННЯ 
ШКОДИТЬ
ВАШОМУ 

АЕРОДРОМУ

А
Н
Т
И
Д
Р
О
Н
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О, пес Патрон! 

Гарненький джек-рассел-тер’єр, жвавий і дружній – без перебільшення герой війни, на початок якої йому виповни-
лося лише 2 рочки. Він професіонал з винюхування вибухівки й за сумісництвом талісман Служби України з над-
звичайних ситуацій. За даними ДСНС, тільки до 19 березня 2022 року Патрон допоміг виявити понад 90 вибухових 
пристроїв, встановлених російськими військами. 

«За віддану службу» пес отримав медаль від Президента Володимира Зеленського, а ще удостоївся премії 
«Пальмовий пес» на міжнародному Каннському кінофестивалі. Є в героїчного Патрона і здобутки на диплома-
тичній арені: він зустрівся й потоваришував з прем’єр-міністром Великої Британії Ріші Сунаком. Справжня зірка 
інстаграму (має свою сторінку) та мультфільмів, пес Патрон «позує» для створення м’яких іграшок і принтів для 
одягу та нині часто з’являється у фото- й відеорепортажах.

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ
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Кішка Шафа 

Насправді її звати Глорія. Та про це дізналися згодом, коли фото кицьки – знесиленої, змученої, брудної від 
бетонного пилу, наляканої до напівсвідомості – вже розлетілося соцмережами. Знайшли її на 8-му поверсі 
зруйнованої російською ракетою багатоповерхівки в Бородянці на Київщині. Тварина сховалася в куточку шафи 
і прожила там... понад два місяці! Без їжі й води. Одна-однісінька.

Рятувальники назвали кішку за місцем схованки Шафою. Коли ж фото виклали в мережу, знайшлися її господарі. 
Вони не покинули свою домашню улюбленицю, просто не змогли знайти, коли спішно від’їжджали. Шафа-Глорія 
після лікування повернулася додому та навіть «заснувала» сторінку в інстаграмі. «А що ж у кицьки такий хижий 
погляд? Невже така злюка?» – запитували люди. «Ні, – відказували їм інші дописувачі. – То вона так демонструє 
своє ставлення до русні!»

Хатіко з Макарова 

Яких тортур від окупантів зазнало селище Макарів Бучанського району Київської області – не переповісти: 
в кожному дворі – трагедія… Та найчастіше в душу западає щось таке, на перший погляд, непримітне.

Волонтери виявили на порозі одного з макарівських будинків собаку породи акіта-іну. Пес уперто чекав на свою 
господиню, яка трагічно загинула від рук окупантів. Волонтери намагалися приманити собаку ласощами, кликали 
з собою, але той не рушив з місця.

Історія вірного собаки мала щасливий фінал. Одна жінка дізналася про «макарівського Хатіко» із соцмереж 
і приїхала по нього. Жодних умовлянь, жодних ласощів. Вона підійшла до собаки, сіла поряд і розплакалася. І сталося 
те, чого не вигадав би жоден сценарист: собака підійшов і злизав її сльози. Так почалася нова сторінка в житті Ріні, 
макарівського Хатіко породи акіта-іну.

Фото: instagram.com/shafa_the_cat

Фото: https://kyiv.tsn.ua
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ПТН ПНХ   

Йдеться про мем, що з’явився після скорочення від-
повіді українців президенту росії на його зазіхання на 
українські землі та російську агресію, що розпочалася 
з окупації Криму у 2014 році: «ПуТіН, Пішов На Хуй». 
Відтоді ПТН ПНХ став бажаним в Україні написом на 
білбордах, одязі, номерах машин і під час лазерних 
шоу. У перші дні повномасштабного вторгнення ро-
сіян і Україну в 2022 році цей мем з’явився ще й на 
електронних табло з курсом валют, де замість курсу 
рубля стояло ПТН ПНХ.

24 лютого 2023 року, в річницю вторгнення, ці 
шість літер, так би мовити, набули чинності – світ по-
бачила чергова марка від «Укрпошти» з однойменною 
назвою «ПТН ПНХ». Вона є символом того, що Україна вже вистояла й далі на нас чекає тільки Перемога. На зо-
браженні маленький хлопчик (уособлює невелику за площею Україну) перемагає в дзюдо людину, що схожа на 
президента країни-агресора путіна, який має чорний пояс із дзюдо. 

До слова, так виглядає графіті відомого британського художника Бенксі, яке у 2022 році він наніс на стіну бу-
динку, зруйнованого внаслідок російського обстрілу в місті Бородянка поблизу Києва.

«Доброго вечора, ми з України»!    

Хто не знає нині фразу «Доброго вечора, ми з України»! Гурт PROBASS ∆ HARDI написав цей трек іще восени 
2021  року. Заголовними стали слова українського етногурту «ДахаБраха» Марка Галаневича – його привітання 
до глядачів під час концерту у США. Тоді, у 2021-му, здавалося, начебто нічого особливого. Та в тяжку годину 
пісня зазвучала по-новому. Популярності пісні додав голова Миколаївської ОВА Віталій Кім, який кожне своє 
відеозвернення починав словами «Доброго вечора, ми з України», підбадьорюючи глядачів щирою усмішкою.

Принтскрин: YouTube
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АЗОВСТАЛЬ

Сьогодні слово «Азовсталь» із власної назви металургійного заводу в Маріуполі перетворилося на загальну і стало 
символом мужності та сили духу всього українського народу. Адже навіть міцнішими за сталь були бійці полку 
«Азов», які разом із бригадою морської піхоти, прикордонниками, поліцейськими, представниками ТрО, іншими 
силовиками та держслужбовцями, а також цивільними протягом 82 днів чинили непохитний опір російським 
окупантам, перебуваючи в повній облозі спершу міста, а згодом території підприємства. Тому АЗОВСТАЛЬ – це 
про них, незламних і нескорених. У підземеллях заводу без сонячного світла разом з військовими опинилися сотні 
мирних жителів, серед яких були немовлята й люди похилого віку. Тому АЗОВСТАЛЬ – це ще й про них.

Удень і вночі ворог обстрілював об’єкт із моря, повітря та суші. Попри гуманітарну кризу – нестачу питної води, 
їжі, медикаментів – українські захисники Маріуполя вистояли майже три місяці. З 18 березня до 20 травня 2022 року 
на Азовсталі вони стримували російську армію, яка в десятки разів перевищувала їх за кількістю. Вони дали Україні 
такий необхідний час, щоб відстояти столицю та інші ключові міста, як-от Харків та Одеса. 

Так довго протриматися нашим бійцям вдалося іще й завдяки лінії постачання зброї та медикаментів, яку було 
організовано з повітря. Тому АЗОВСТАЛЬ – це й про тих сміливих льотчиків, які, віртуозно обходячи корабельні 
ворожі радари, змогли сім разів протягом двох місяців посадити гелікоптери Мі-8 на зруйнованій території заводу.

До речі, вже перший вертоліт, який приземлився, доставив супутникову систему інтернету Starlink. Завдяки 
змозі записувати все, що відбувалося, увесь світ тепер знає та завжди пам’ятатиме про подвиг українських 
бійців з Азовсталі. Навіть попри те, що їм урешті-решт задля збереження життя довелося здатися, вони вийшли 
переможцями. Захисники Маріуполя, за оцінками військових експертів, зламали перебіг війни.
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«Зоопарк» для... ЗСУ  

Який ще зоопарк? А технічний, броньований! 
Усі ці «Леопарди», «Пантери», «Абрамси», «Че-

ленджери», «Леклерки»… Танки, які союзники 
готові передавати чи й уже передали Україні, всі – 
різних конструкцій, моделей і років випусків. «Зо-
опарком» їх почали називати через те, що найчас-
тіше, коли мова заходить про танки, згадують їхню 
«звірячу» модель «Леопард». А їх, тих «леопардів», 
з десяток модифікацій, і кожна зі своїми особли-
востями. Як сказав в ефірі телеканалу один з гос-
тей: «Танковий зоопарк». Назва прижилася.

HIMARS-шоу 

Американська реактивна артилерійська система HIMARS, наші любі «Хімарси», змінила хід війни росії в Україні. 
Американські системи дали змогу нашим військовим упевненіше почуватися на позиціях і завдавати росіянам від-
чутних та по-справжньому болісних ударів, дістаючи до численних ворожих складів і місць скупчення живої сили. 
«Хімарси» стали реальним жахіттям для окупантів. Речники їхнього «міністерства війни» «знищили» цих систем біль-
ше, ніж їх усього було передано в Україну. Звісно, «знищили» язиками. Насправді жоден «Хімарс» не постраждав, 
усі цілісінькі, усі справно працюють, влаштовуючи щоночі яскраві хімарс-шоу для окупантської зарази. 

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ
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Як цигани в кацапів танка вкрали

Це було на Херсонщині, в селі Любимівка, що під Каховкою. У ніч проти 27 лютого 2022 року місцеві роми тихцем 
поцупили в росіян танк. «Не казна-що, – жартували дописувачі в соцмережах, – але на метал згодиться». І застері-
гали: «Майте на увазі, танками не захоплюйтесь: у кого знайдуть більше двох, заберуть субсидію!»

«Тракторні війська»  

У перші тижні повномасштабного вторгнення з’явилося відео (й не одне!) про те, як українські фермери 
відтягують тракторами ворожі танки. Так прості селяни відбуксували щонайменше кілька десятків одиниць 
найрізноманітнішої трофейної техніки — танків, БМП, ракетних установок, тягачів… «По зубах» українському 
трактору виявилася навіть гордість рашистської армії – важка вогнеметна система «солнцепёк». Не заба-
рилася й «Укрпошта» – 28 липня 2022 року в обіг було введено нову марку «Доброго вечора, ми з України» 
із зображенням українського… трактора, що тягне розтрощений російський танк.
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Шапка з написом «Нумерація вагонів починається 
з голови поїзда» для… Бориса Джонсона   

Британський політик Борис Джонсон неодноразово відвідував Україну у 2022 році, коли був прем’єр-міністром, 
і після того, як покинув Даунінг-стріт. Він із перших місяців війни підтримував та зосереджував увагу країн Європи 
й усього світу на сприянні міжнародній допомозі Україні для захисту від російської агресії. Борис Джонсон і після 
відставки залишається активним політиком і надалі порушує питання нагальних потреб для України на міжнародних 
форумах. 

Під час візиту до України в січні 2023 року експрем’єра Великої Британії у шапочці лондонської підземки було 
помічено в Бучі, Бородянці, Ірпені. Погодьтесь, у будь-кого після побачених наслідків російських бомбардувань та 
окупації на обличчі зчитувалися б біль і водночас лють. Саме такі фото розлетілись інтернетом тоді. А за кілька днів 
світ побачив уже інші фото: британський політик, справжній друг України, вийшов до лондонської преси в новому 
головному уборі. Як з’ясувалося, повертаючись додому, він відвідав київський вокзал, де українські залізничники 
подарували йому шапку синього кольору з веселим помаранчевим помпоном та лого Укрзалізниці. У поїзді Борис 
приміряв її та зрозумів, що шапка в українських кольорах личить йому. Свою ж шапку London Tube він подарував 
Українській залізниці. 

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ

Alexander Kamyshin on Twitter: «So, now when the story with @
BorisJohnson’s stylish hat
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Наша Ї, така унікальна й непокірна   

Наймолодша літера української абетки (як стверджують лінгвісти, «Ї» з’явилася 
в нашій абетці 1873-го, хоча звук «ї» [й-і] існує вже понад тисячу років), літера, 
якої немає в росіян (!), стала у ХХІ сторіччі потужною зброєю проти ворога. На 
тимчасово окупованих росіянами територіях України (в Маріуполі, на Херсон-
щині тощо) завдяки підпільному руху опору «Ї» почала з’являтися на парканах 
і дорогах, пам’ятниках і стінах будівель як символ спротиву загарбникам. Ризи-
куючи свободою, а можливо, й власним життям, мужні підпільники малювали 
«Ї», щоб нагадувати окупантам: де літера «Ї» – там Україна, а ЗСУ вже близько.

Рожева панама від Kalush…   

…запам’яталася всім глядачам і учасникам пісенного конкурсу «Євробачення-2022». Адже такий головний убір був 
на Олегові Псюку, фронтмені українського гурту Kalush Orchestra – переможця конкурсу. Саме в рожевій панамі 
Олег Псюк зі сцени Євробачення, попри суворі правила конкурсу, закликав світ врятувати Маріуполь та Азовсталь. 
Так звичайна панама рожевого кольору стала символом спротиву й непереборної сили українського народу та вод-
ночас – що не дивно – хітом літнього сезону. Фірмовий головний убір додали на знак підтримки на свої аватарки 
в соцмережах Укрзалізниця, Rozetka, Київстар, «Книгарня Є» та багато інших бізнесів і в Україні, і за її межами.

Стефанія мамо, мамо Стефанія
Розквітає поле, а вона сивіє
Заспівай мені, мамо, колискову
Хочу ще почути твоє рідне слово…

У травні 2022 року переможцем конкурсу «Євробачення» 
став український гурт Kalush Orchestra з піснею «Стефанія». 
От і ще один символ – пісня про матір. Сучасна. Щемлива 
й прекрасна.
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PATRIOT для патріотів   

Коли в жовтні 2022 року в Україну спочатку прибула новітня німецька система IRIS-T, а через декілька тижнів ЗСУ 
отримали американсько-норвезький комплекс NASAMS, стало зрозумілим, що для потужнішого закриття неба над 
Україною не вистачає лише американського далекобійного сучасного комплексу PATRIOT. Про рішення Білого дому 
надати таку систему протиракетного і протиповітряного захисту українці дізналися 21 грудня 2022 року. PATRIOT 
стали для України найочікуванішим захистом від варварських ракетних нападів росії на критичну інфраструктуру, 
символом переходу війни в нову, переможну фазу. 

«Надання Patriot – це не просто чергове рішення, це психологічний перелам. Бо з перших днів, коли ми почали 
про Patriot говорити з американцями, ми чули «ні». І те, що це сталося, – це ще одне свідчення, що ще одне табу 
зняте, ще одна стіна впала», – повідомив в інтерв’ю РБК Україна голова МЗС Дмитро Кулеба.

«ПАМ’ЯТАЄМО! 
НЕ ПРОБАЧИМО!»   

Назву нової незвичної (адже вона має яскравий ди-
зайн, виконаний вертикально) банкноти номіналом 
у 20 гривень українцям роз’яснювати немає потреби. 
Ба більше! Нікого навіть не здивувало, що під час вій-
ни Нацбанк України презентував нову купюру. Адже, 
по-перше, це сталося в переддень роковин повно-
масштабного російського вторгнення, по-друге, це 
присвячено боротьбі України проти загарбників та 
увічненню сили духу українського народу, його стій-
кості, незламності та героїзму. 

З одного боку пам’ятної банкноти ми бачимо світ-
лину, на якій троє українських військових встанов-
люють Державний Прапор України на тлі фрагментів 
карти нашої країни та прапорів країн, які підтримують 
нас у цій війні, а також степ із квітами маку – пам’ять 
про полеглих захисників України. З іншого – зобра-
ження, що уособлює фізичні страждання та духовні 
переживання українців в окупації: зв’язані руки за спиною, за якою вгадується постать зі слідом від кулі у вигляді 
маку, а вгорі на тлі абрисів зруйнованих будівель бачимо терновий вінок – символ мучеництва, праворуч від якого – 
кольорова композиція, що поєднує зображення калини та протитанкового їжака.

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ
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«Героям слава!»   

Так тисячі українців вголос або через соцмережі від-
повіли на останні слова українського військовополо-
неного, який, дивлячись в обличчя смерті, усвідом-
люючи це, сказав: «Слава Україні!». 

Відео страти російськими нелюдами українсько-
го беззбройного бійця, яке поширилось інтернетом 
6 березня 2023 року, сколихнуло всю Україну та весь 
світ. З часом стало відомо ім’я воїна. Ним виявися 
снайпер 163-го батальйону 119-ї окремої бригади 
ТрО Чернігівської області Мацієвський Олександр 
Ігорьович. Установлено, що його розстріляли ще 
30 грудня 2022 року. 

«Це справжній Герой, який… продемонстрував 
усьому світу, що таке український характер і незлам-
ність», – зазначив голова СБУ Василь Малюк.

А скільки ще таких розстріляних, закатованих, 
заморених голодом і нелюдським ставленням воїнів 
і цивільних, яких рашисти вбили тільки за те, що вони 
українці! Це відео – ще один доказ того, що ця війна 
є геноцидом. Саме тому Україна мусить перемогти.
«Герою Слава! Героям Слава! 
Слава Україні!» – гасло, яке народилося 
кілька десятиліть тому та пройшло непрості часи (у 
срср було суворо заборонене), за часів Революції 
Гідності та військової російської агресії ще більше 
об’єднало всіх українців та підкреслило їхній неско-
рений дух свободи.

twitter.com/VEParsi1
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«Лондонське Око» у Лондоні Будівля столичного уряду у Токіо CN Tower у Торонто, Канада Посольство України в Ізраїлі

Конгрес Республіки Перу Стадіон у місті Батумі, Грузія

Ніагарський водоспадФінікійська фортеця, Ліван

Парламент Іспанії у Мадриді Площа Елефтерії, Кіпр
Телевежа TELSTRA 

у Канберрі, Австралія

Кришталевий палац ботанічного 
саду у місті Курітіба, Бразилія

Трафальгарська площа 
у Лондоні, Велика Британія 

Рибальський бастіон 
Будайської фортеці. Угорщина 

35 СИМВОЛІВ ВІЙНИ

Синьо-жовті стяги майорять у різних куточках планети 
з першого дня повномасштабного вторгнення 

росії в Україну. 

Сіднейський оперний театр, 
Австралія

Рада Європи в Страсбурзі, 
Франція
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Міст Abdoun, Йорданія Хмарочос «Бурдж-Халіфа», ОАЕ Вежа в м. Шіофок, Угорщина

Ворота героїв у Відні, Австрія Вуковарська вежа, Хорватія
Телевежа «Менара Куала-

Лумпур», Малайзія

Жвєрінський міст, Литва Колізей у Римі, Італія
Кінгдом Центр у місті Ер-Ріяд, 

Саудівська Аравія 

Cвіт підтримує українців 
у боротьбі за свободу та мир.

The Mansion House у Дубліні, 
Ірландія

Ратуша у Сараєво, Боснія і 
Герцеґовина

Бранденбурзькі ворота 
у Берліні, Німеччина

Мінарет «Кутб-Мінар» 
у місті Делі, Індія

Ізмірська годинникова вежа, 
Турція

Хмарочос Empire State Building 
у Нью-Йорку, США

Ейфелева вежа у Парижі, 
Франція
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

На захисті 
Батьківщини!
До вашої уваги відвертий погляд на війну та мир 
очима воїнів-Героїв, співробітників групи компаній 
«Ерідон», які безпосередньо боронять нашу землю 
від ворожої навали. Їх особисті історії, спогади, думки, 
бажання вражають, змушують водночас плакати й 
усміхатися, дарують впевненість у Перемогу. Молімося 
разом за наших мужніх, відважних захисників – вони 
неймовірні. Дякуємо їм за Україну!

Загалом на момент написання книги 

200 співробітників 
групи компаній «Ерідон» 
стали на захист України
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

Як на мене, то війна почалася ще у 2014 році. І я не 
можу назвати її АТО. То була саме війна, з боями, втра-
тами. А вже зараз, коли москалі вдерлися у 2022-му, 
це повномасштабне вторгнення. 

І почалося воно в мене, мабуть як і в усіх, 24 лютого 
ближче до 5-ї години ранку, коли почув вибухи. Через 
деякий час зателефонував керівництву, і мені сказали, 
що поки ніхто не виходить на роботу. 25 лютого від-
працював – потрібно було розвантажити до 30 фур, а 
ввечері сказав дружині, щоб збирала речі. Якраз тоді в 

АНТОНЕНКО 
Сергій Сергійович

ТОВ «Фірма Ерідон», 

завідувач складу, відділ складської логістики, ЦО

Гостомелі москалі починали висаджувати свій десант. 
Тож відвіз дружину із сином до тещі, у більш безпечне 
місце, у Бурштин Івано-Франківської області. Сам за-
писався там же в місцеву ТрО, пару днів побув в охо-
роні державних об’єктів і вирішив піти до військкомату. 
На медкомісії мене запитали, чи здоровий. Відповів 
ствердно. 

Наступного дня з речами вже вступив до лав Наці-
ональної гвардії України. Я командир 1-го відділення 
3-го взводу 1-ї стрілецької роти 50-го полку в/ч 1241.  
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Спершу здавалося, що зараз ми їм (ворогам) дамо 
жару (посміхається), то все й закінчиться скоро. При-
гадую, під час підготовки нас навчали «шахматкою» 
ходити, але коли потрапили на «нуль», все відбувало-
ся зовсім не так, як очікувалося. І добре, що відчував 
страх. Адже це означає, що в людини працює функція 
самозбереження. Пам’ятаю, якось нас щільно накри-
ли міномети, РПГ, «васильок» по нас працював. Мені 
пощастило, що я втиснувся в землю за деревами, які 
від обстрілу повкладалися начебто трикутником – ось 
у середині нього я й опинився. Бог змилувався, зали-
шив у живих.

Загалом, коли розумієш, що кожного дня ризику-
єш, тебе тримає сім’я, думки про рідних. Коли на за-
вданні, то, звичайно, не маєш змоги спілкуватися з 
ними, а коли на місці – то намагаюся телефонувати 
щодня. Ця підтримка – родичів, любимих тещі та тес-
тя (він у мене ще й завзятий волонтер, велика подяка 
йому за це), коханої дружини – дуже важлива тут. Зна-
єте, у мене жінка такий добрий борщ готує, то завжди 
хочеться його ще раз і ще раз скуштувати, та ще щоб 
на друге – картопляне пюре з підсмаженими крильця-
ми (посміхається). Щоправда, тут нас добре годують, 
проте коли на «нулі», то намагаєшся нічого не їсти, щоб 
не було потреби кудись піти, адже москалі одразу за-
сікти можуть – і за секунди вже очікуєш приліт. Та що 
говорити… Коли ти заступаєш на завдання, то навіть 
майже не спиш, хіба що на якийсь час вимикаєшся, 
коли вже організм просто відмовляється працювати. 

Якщо й щось можна хорошого сказати про війну, 
так це те, що зустрів я тут багато побратимів, які 
можуть підтримати тебе в найтяжчі моменти, збро-
єю поділитися, турнікет віддати, підколоти жарто-
ма, щоб трохи розрядити обстановку, тощо. Такі 
відносини закарбуються в пам’яті. Побратим – це 
більше ніж друг… 

А ось із поганого… Найстрашніше те, що багато 
з тих хлопців, з ким мене познайомила війна, вже ніко-
ли не повернуться додому.

І так, ось усі ці спогади залишаться з нами наза-
вжди, змінять нас, українців. Точніше, ми вже зміню-
ємося.  

І добре, що наперекір війні ми продовжуємо мрі-
яти, планувати. Перемога стовідсотково буде. І в той 
очікуваний усіма день, найімовірніше, не я буду пер-
шим телефонувати дружині, а вона мені (сміється). 
Щось мені підказує, що ви (цивільні) раніше за нас ді-
знаєтесь про Перемогу. А потім… Потім будемо продо-
вжувати втілювати плани, що мусили відкласти через 
війну. Втілювати кожен свої. Мені, приміром, потріб-
но ще будинок побудувати, дружині машину купити, 
а сину (йому вже 12) собаку подарувати. Син про нього 
давно мріє. Та я й сам дуже хочу. Ми навіть знаємо, яку 
породу візьмемо – бордер-колі (усміхається).

Тож мусимо перемогти та повернутися живими. 

Розмова відбулася 15.06.2023. 
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Так склалися обставини, що дитинство я майже не 
пам’ятаю. Можна сказати, що як такого в мене його 
й не було. Змалку привчився трудитися, заробляти, 
бо розумів, що, якщо сам не почну цього робити, ніх-
то просто так нічого не дасть. Але це навчило мене 
спілкуватися з людьми, поступати правильно, швидко 
ухвалювати рішення, нести відповідальність за свої дії. 

Ось і тоді, 24 лютого 2022 року… Напередодні о 2-й 
ночі повернувся додому з відрядження, ліг спати, а че-
рез декілька годин усе почалося. Поблизу Рокитного 
(я сам звідти) пролунало 2 вибухи (прильоти). Дружина 

БІЛЯВСЬКИЙ 
Ярослав Миколайович

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
експерт СБ, ЦО

в паніці, що робити… О 7-й ранку я вже був у військко-
маті. Тривожна валізка була зібрана за 15 хвилин. Для 
мене такі збори не вперше, адже я колишній працівник 
правоохоронних органів. Все найнеобхідніше: змін-
на білизна, харчові продукти, документи – і поїхав на 
фронт добровольцем. Служу в піхоті, 1-й стрілецький 
батальйон, 72-га окрема механізована бригада імені 
Чорних Запорожців. 

Чи не страшно мені було тоді або зараз? Знаєте, не 
боїться тільки дурень, а той, хто буде казати, що він не 
боїться, він там не був. Пам’ятаю, що попервах, коли 
йшли чи то прильоти, чи то виходи, сиділи з побрати-
мами й молилися, а зараз уже сидимо та матюкаємо-
ся – пронесе так пронесе. 

Під час зіткнення віч-на-віч із ворогом розумі-
єш, що або тебе, або ти – хто швидше. Звичай-
но, страшно, але знаєш, що за спиною дружина, 
доч-ка. Коли все почалося, донечці було 3 рочки. 
Так вона казала, що «я за спину батька заховаюся, 
і   ніхто не буде стріляти». Навіть аудіозапис маю 
про це (усміхається). 

Сьогодні, до речі, вже маю багато спогадів про вій-
ну, які в моїй пам’яті залишаться назавжди. Є серед 
них і такі, що навіть священнику на сповіді не розпо-
вім. Також миготять у пам’яті моменти несподіваних 
зустрічей на фронті. Під Бахмутом в окопі побачилися 
з одним чоловіком, з яким через роботу в «Ерідоні» по-
знайомився ще років 5–6 тому. Також аграрій, стар-
ший від мене десь років на 20, мабуть. Ми на позиції 
міняли їхню роту. Несподівана була зустріч і з колиш-
нім колегою по службі в міліції – ми разом опинилися 
на так званому відпочинку (де можна одразу одяг по-
прати, постригтися, помитися, привести себе в поря-
док). Виявилося, що ми місяця чотири воювали один 
від одного на відстані 300 метрів. А ось коли зустрів тут 
земляка та ще одного колишнього співробітника ком-
панії «Ерідон», які зі мною на одному напрямку воюють, 
не витримав і кажу: «Люди добрі, я що в Рокитному на 
базарі чи що?» 

А скільки довелося тут побачити іноземних до-
бровольців та справжніх українців, які не сховалися, 
не побоялися! Не зможу ніколи забути австралійця – 
хороший був хлопець, загинув за нашу країну. З того 
складу тих, хто приїхав зі мною, – зі 110 чоловіків за-
лишилось зараз 7. Хто загинув, хто поранений у шпи-
талі. До всіх цих людей, до своїх побратимів відчуваю 
велику повагу.
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ТОВ  «УКРСТАРЧ» Кравченку Миколі Миколайовичу та 
близькому другу й колишньому генеральному директо-
ру МПП Фірма «Ерідон» Полонському Віталію Анатолі-
йовичу. Ще хочемо з побратимами подякувати дирек-
тору Київського управління ТОВ «Фірма Ерідон» Ковалю 
Олегу Романовичу за… воду. Так-так, саме за звичайну 
питну воду. Коли в нас минулого року (2022-го. – 
Прим. ред.) був її дефіцит, Олег Романович дуже швид-
ко вирішив це питання. Сподіваюсь, що згадав усіх. 
Може, кого не назвав, то прошу вибачення... Знаєте, 
навіть один телефонний дзвінок багато що значить тут, 
на фронті!

Приємно дивує, що коли телефонують, то, перш ніж 
запитати, як у мене справи, запитують, «що тобі потріб-
но». Ось нещодавно товариш подзвонив із тим самим 
запитанням. Кажу, штани для хлопців потрібні. Ввечері 
поговорили, вранці вже вислали на всіх. 

І матеріальна база, і харчування в нас трохи покра-
щені в роті, і навіть якийсь одяг кращий маємо. Тому 
сильно образили нас ті скандали із закупівлями Міно-
борони – хтось у цей час заробляє великі гроші, а ти 
здоров’я своє витрачаєш.

Ви питаєте, чого мене війна навчила? Вірите, ра-
ніше скаржився, що не спиться щось на білих про-
стирадлах, а зараз можу спати на голій підлозі й 
нормально висипатися (сміється). Якщо серйоз-
но, то насамперед навчився краще розбиратися 
в людях – тут зразу бачиш, хто є хто та як він себе 
поведе в тій чи іншій ситуації. 

Знаєте, настав такий час, коли ніхто не знає, що 
буде далі. Тому нам потрібно бути готовими до всього, 
кожному мати якісь певні навички, щоб навіть ту саму 
зброю вміти тримати в руках, надавати ту саму медичну 
допомогу, навчитися себе обмежувати в певних питан-
нях. Вміти швидко перестроюватися та йти захищати 
свою сім’ю й державу, бути прикладом для своїх дітей. 
Бо колись дочка запитає: «А де ти був у  2022  році?», 
а я відповім: «Батьківщину захищав».

До війни багато про що мріяв. Зараз головне – по-
вернутися живим, здоровим додому. Інші мрії реалізує-
мо, коли настане Перемога. Ось зателефоную дружині, 
скажу: «Готовся, їду додому. Застелюй білі простирад-
ла та готуй домашню ковбаску». (Так не вистачає тут 
саме домашньої ковбаски, а я її дуже люблю.)

Все буде добре!

 Розмова відбулася 06.03.2023. 

До поранення я був командиром відділення, зараз – 
головний сержант роти (старшина), тому так чи інакше 
контактую з кожним солдатом, який сюди приходить. 
Є такі, з якими спілкуєшся й самому на душі легше 
стає – у них енергії стільки, хоч, як то кажуть, з гарма-
ти стріляй. А ось пліч-о-пліч зі мною воюють 4 хлопці, 
яким тільки-но 21–23 роки виповнилося. Відваги їм не 
займати. Уявіть, нещодавно під Вугледаром була ситу-
ація дуже важка, так вони учотирьох за 3 дні врятували 
понад 70 поранених (винесли на собі або вивели з поля 
бою). Під обстрілами, більш ніж 4 кілометри в один бік із 
боєкомплектами та стільки ж – в інший, з пораненими… 
Ось де майбутнє України. Вони не «золота молодь» з ін-
стаграму, вони – герої, справжні чоловіки. 

На війні так – емоції переповнюють, але треба ін-
коли стримуватися. Якраз стали в пригоді навички, 
набуті на роботі, – самодисципліна, вміння планувати, 
ставити цілі та йти до них. Тут мусиш вижити, втрима-
ти позицію, мотивувати своїх хлопців, нести за них від-
повідальність… Боляче, дуже боляче, коли втрачаєш 
когось із них, але не маєш права показувати ці емоції. 
Чув фразу, яка запам’яталася та вселяє певну надію, – 
«якщо ми це все переживемо, тоді будь-яка буденність 
буде здаватися святом».

А поки що святом для мене є підтримка дружини, 
друзів, колег, за яку дуже вдячний. Спілкуємось теле-
фоном за першої можливості. Дружина постійно запи-
тує, що їв та чи тепло вдягнений. «Інтернет є? Сфото-
графуйся, що ти в шапці» (усміхається).

Нещодавно так тепло поспілкувався із Сергієм Ві-
кторовичем Кролевцем, Олегом Кролевцем. Відчу-
ваю підтримку наших регіональних колег, працівників 
компанії, які телефонують, цікавляться, допомагають! 
Хочу висловити подяку за моральну та матеріальну 
підтримку колегам ТОВ «Фірма Ерідон» із Кіровоград-
ського управління − менеджерам зі збуту Берсименку 
Олегу Миколайовичу та Дудник Ярославі Анатоліїв-
ні, з  Дніпровського управління − директору Храмову 
Олегу Миколайовичу та менеджеру зі збуту Лукʼянову 
Максиму Алімовичу, директору Чернігівського управ-
ління Трикашному Андрію Миколайовичу, директору 
Тернопільського управління Живчику Тарасу Тарасо-
вичу, директору Хмельницького управління Солодкому 
Вадиму Юрійовичу, директору Рівненського управлін-
ня Лисому Івану Петровичу, директору Миколаївсько-
го управління Зінькевичу Володимиру Вікторовичу, 
директору Закарпатського управління Щадею Олегу 
Васильовичу, менеджеру зі збуту Івано-Франківського 
управління Процків Михайлу, директору адміністрації 
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Я, як і багато інших чоловіків, отримав повістку для уточнення 
даних, а вже згодом і виклик та направлення до частини. 

Звісно, у такій ситуації, коли йде війна й ворог знищує все 
українське, йти чи не йти – анітрохи не вагався. 

Рюкзак на плечі, у якому, до речі, не було нічого особли-
вого – трохи змінного одягу та засоби гігієни, – та й до своєї 
частини.

Сьогодні ми базуємося недалеко від дому, проходимо на-
вчання – такі собі робочі будні, але розуміємо, що, як тільки 
знадобимось на фронті, ми завжди готові.

Знаєте, до війни мріялось про звичайні речі. Після Пере-
моги я обов’язково їх зроблю реальністю. А ще я тепер точно 
знаю – потрібно якомога більше цінувати своїх рідних, приділя-
ти їм увагу. І всім нам – українцям – бажаю скорішої Перемоги!

Розмова відбулася 13.03.2023. 

АРХІПОВ 
Олексій Михайлович

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
оператор верстатів із програмним 

керуванням (Житомирське представництво)
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БРИК 
Максим Олексійович

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор лінії у виробництві харчової 

продукції (лінія розливу олії), 4 р.

Обставини, за яких я потрапив на фронт, були зовсім 
прості: почалася війна, і я, як свідомий громадянин 
України, не міг просто сидіти та спостерігати за поді-
ями. Вирішив, що це мій обов’язок – захищати рідну 
країну. Взяв із собою одну світлину своєї сім’ї та іграш-
ку старшої доньки й пішов воювати.

За цей час з’явилось багато знайомих, друзів. Хоча 
я більше відчуваю, що вони – моя друга сім’я. З коман-
дирами також спілкуємося як нормальні люди, рівні за 
рангом та званням. Трапляються в нашому військовому 
житті й кумедні моменти, не без цього. Бо якщо не жар-
тувати, то дуже тяжко було б. 

Щодо страху на війні, то, як говорив один мій това-
риш, безстрашна людина не та, яка не боїться, а та, яка 
може хоч трошки перебороти той страх. Страшно за-
вжди, хоча, якщо можна так сказати, трішечки звикаєш 
до цього.

Головне, щоб у сім’ї все було добре. Коли випадає 
нагода, спілкуємося з дружиною. Вона найчастіше пи-
тає, чи живий-здоровий. До речі, моя дружина буде 
першою, кому я зателефоную в день Перемоги. 

А ще я хвилююся за донечок – молодша ось нещо-
давно, два місяці тому, народилася. Я замовляв 
Єву (сміється) і ось отримав. Навіть бачив уже, 
але, на жаль, недовго. Ця радісна мить під час ві-
йни запам’ятається назавжди. 

А ще про мирне життя нам нагадують волонтери – 
окрім того, що допомагають із харчуванням на щодень, 
десь раз на два місяці привозять салатики смачнень-
кі, якісь смаколики. Згадується літо в бабусі з дідусем, 
коли їли вдосталь і робили що хотіли.

Мрії про спокійне життя поки залишилися там, «до 
війни». Зараз чекаю Перемоги. Знаєте, коли закінчить-
ся війна, хочу дуже багато в чому переглянути своє жит-
тя. Бо війна вчить врівноваженості, терпіння, трішечки 
по-іншому мислити, дивитися на життя, вчить цінувати 
його. Бо не дай Господь прилетить до тебе… Тому ціну-
єш кожну хвилинку. А ще на війні розумієш, яке значен-
ня має чесність – це найперше, що мусить бути в кожної 
людини, а ще добропорядність і взаєморозуміння. Це 
так важливо, коли люди розуміють один одного. 

Хотів би побажати всім українцям, неважливо, де 
вони зараз – тут, в Україні, чи за кордоном, – Перемоги. 
Нехай цінують нашу територію, шанують нашу неньку 
Україну та пам’ятають, якою ціною дається нам ця Пе-
ремога й свобода. І дай Господь, щоб діти наші, онуки, 
правнуки більше не знали, що таке війна. Бо це дуже 
страшно, насправді дуже страшно.

 Розмова відбулася 13.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

БЕРЕЗІН 
Михайло Олександрович

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
підсобний робітник

Хоча все йшло до того, що з дня на день може почати-
ся війна, 24 лютого 2022 року я все ж таки був якийсь 
не зібраний. Мене, як і більшість українців, звістка про 
початок війни шокувала. Цього ж дня, ближче до обіду, 
коли ми з дружиною (вона весь час була зі мною) вже 
йшли до військкомату, на телефонний зв’язок зі мною 
вийшов знайомий лейтенант і запропонував приєд-
натися до частини територіальної оборони. Рішення 
було ухвалено миттєво. Отже, посидів трохи з родича-
ми (усміхається), попрямував до пункту призначення, 
де мене прийняли до ТрО, яке згодом стало частиною 
ЗСУ. Зі строкової служби в мене навіть форма зали-
шилася, але, якщо чесно, був трохи розгублений, взяв 
із собою тільки пару бутербродів й отак, у цивільному 
одязі, опинився в лавах таких самих добровольців, як я. 
Людей було багато, деяким довелося кілька діб чекати, 
зокрема й мені, поки видадуть військову форму. 

Доки встановлювали блокпости, отримували 
зброю, звикали жити по-іншому, я вирішив не від-
кладати свою мрію про спокійне, сімейне життя 
та 26 березня зробив пропозицію своїй коханій ді-
вчині (ми з нею до цього жили в цивільному шлюбі). 
28 червня ми одружилися. Мабуть, цей день війни 
стане моїм найяскравішим спогадом після нашої 
Перемоги.



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ 99

А поки були ті перші, тривожні дні, коли стоїш на 
блокпосту та не знаєш, чого чекати; коли в оточенні не-
знайомі тобі люди, але за короткий проміжок часу ви 
вже як рідні. Такі ситуації зближують, твої побратими 
стають твоєю сім’єю. Не обходиться в нашому житті й 
без жартів, зокрема і з нецензурною лексикою (посмі-
хається). Треба якось знімати напруження. Хлопці з на-
шої роти, які їздили на «нулівку», кажуть, що постійно 
жартували, щоб підняти свій моральний, психологічний 
стан, побороти страх. До речі, найбільше за все страш-
но не тоді, коли стріляють, а тоді, коли тихо – ти не зна-
єш, що відбувається навколо, можливо, хтось іде, мож-
ливо, щось готується… 

Зі слів тих, хто вже був на лінії зіткнення, найбільше 
лякає саме тиша. У мене це ще попереду, і я знаю, що 
під час несення військової служби будь-де дуже важ-
лива підтримка побратимів, знайомих та, як показа-
ли перші місяці війни, незнайомих людей. Адже ніхто 
в перші дні взагалі не очікував, що воно так буде. Що 
армія буде потребувати багато допомоги: всі, хто про-
їжджав повз блокпости, намагалися дати якусь шоко-
ладку, хтось ковбаску, молочка, водички, хліба. Волон-
тери теж до нас везли харчі, а також теплий одяг для 
хлопців, оскільки більшість із них була не підготовлена 
до холодів, деякі взагалі не проходили навіть строкової 
служби. Просилися до нашої військової частини навіть 
ті, хто не придатний до служби взагалі. Допомогу про-
понували мисливці. Вони прийшли зі своєю зброєю й 
навіть із тепловізорами, яких у нас на той момент ще не 
було. Наша поліція також була з нами.

На відміну від тих місяців, зараз нас забезпечують 
усім, і, зокрема, солодкого також вистачає. Чому на-
голошую на цьому? Бо дружина, знаючи, як я люблю 

чорний шоколад та іриски, за можливості привозила 
мені це на початку війни.

На фронті згодилися мої навички будівельника й 
вміння грати на гітарі. Якось, коли ми вже з блокпоста 
переїхали в інше місце, у нас у кімнаті заклинило мета-
лопластикові двері. Довелося взяти в руки спеціальний 
ніж, розібрати двері, щоб можна було виходити. 

А щодо мого вміння гри на гітарі, то ми з побрати-
мами інколи вечорами збираємося й поговорити, 
й поспівати. Намагаюся потроху людей, особли-
во старшого покоління, за допомогою українських 
пісень налаштовувати на українську мову. Це для 
мене та моєї сім’ї принципово – відмовитися від 
усього російського. 

Жалкую тільки про одне, що в школі погано вчив іс-
торію, тому зараз, коли маю час, намагаюсь поповнити 
ці знання, багато читаю.

Взагалі війна змушує мислити по-іншому, почи-
наєш більше цінувати те, що в тебе було, розумієш 
ціну доброти, чесності, відвертості людей, які навколо 
тебе. Хочеться, щоб українці не забували свою історію, 
пам’ятали те, що ми всі разом пережили, намагалися 
вірити в правду й добро, робити життя кращим. І почи-
нати пропоную кожному із себе, бо як нас навчали в ар-
мії ще на строковій службі: якщо в тебе зранку не буде 
порядку на ліжку, то в тебе не буде порядку взагалі.

Я вірю в те, що після Перемоги ми докладемо мак-
симум зусиль, щоб зробити нашу країну кращою. І не 
тільки Україну, а й увесь світ. 

Розмова відбулася 20.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

БОЧКОР 
Андрій Володимирович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
продакт-менеджер із зернозберігаючого 

та зерносушильного обладнання  

24 лютого 2022 року я вже прямував на роботу, коли 
зателефонував директор ТОВ «Ерідон Тех» і повідо-
мив, що на роботу їхати не потрібно, бо розпочалася 
повномасштабна війна. Того ж часу почали надходити 
численні дзвінки від рідних та знайомих. Із сім’єю (дру-
жина, донька, собака та два коти) на другий день війни 
виїжджав із Приірпіння (з смт Немішаєве Бучанського 
району), де ми мешкаємо, у Верховину до моїх батьків. 
На дорогах був хаос, тому їхати довелося понад добу. 
Прибувши в безпечне місце, без вагань пішов до військ- 
комату з потрібним пакетом документів і 28 лютого 
2022 року вже був у лавах ЗСУ. 

Чому пішов добровольцем? Через розуміння 
масштабності війни. У голові було тільки одне пи-
тання: «Якщо я не піду, то хто тоді воюватиме?» До 
цього військового досвіду я не мав – за плечима 
лише військова кафедра, але у свої 38 років я в до-
волі непоганій фізичній формі. Власне, цей вибір 
було зроблено ще на початку 2022 року. Тоді для 
себе вирішив, якщо прийде війна, піду воювати. 

Тому, коли все почалося, я мав якийсь план дій і не-
обхідне спорядження. Під час вибору речей орієнтував-
ся на рекомендації таких ресурсів/людей, як Валерій 
Ананьєв (Маркус) та Alex Saint (t.me/usinfantryman1). 
Одне слово, взяв усе, окрім легальної зброї. Між ін-
шим, з нетерпінням чекаю та всіх закликаю підтримати 
легалізацію вогнепальної зброї в Україні. 

У військовому житті обіймаю посаду начальни-
ка автомобільної служби, тому в пригоді стали нави-
чки організації та управління. Надзвичайно важливим 
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виявилося вміння вправно комунікувати та спілкувати-
ся. Окрема подяка рідній компанії «Ерідон» за знання та 
досвід комунікації з українським аграрієм та фермером. 
Під час війни цей досвід допомагав чимало разів. Адже 
ця категорія людей є найбільш впливовою та шанова-
ною в тих регіонах України, де мені доводилося воюва-
ти. І саме вони реально допомагають із ремонтом вій-
ськової техніки на тракторних бригадах. Завжди можна 
попросити їх про щось необхідне: чи то сховати техніку, 
чи то щось відремонтувати, чи то заварити, чи то зна-
йти якусь запчастину тощо. Це реальні господарі на 
своїй землі, зі своїми інтересами, нові сучасні куркулі – 
з чіткою проукраїнською позицією, професійні та від-
повідальні. Ці риси характеру мені імпонують у  людях 
найбільше. Саме український аграрій/фермер живе 
тут – не в Еміратах, не в Монако, а в конкретному селі, 
де він народився, виріс, організував бізнес, який хоче 
передати своїм дітям. 

До речі, найбільше запам’яталося привітання селян 
із Днем ЗСУ 6 грудня 2022 року. Ми стояли на другій 
лінії на відновленні після боїв біля Куп’янська (Харків-
ська операція) в населеному пункті Артемівка. Протя-
гом цього часу, а були ми там 1–1,5 місяця, встигли по-
знайомитися та подружитися з місцевим населенням, 
яке пережило окупацію. І так сталося, що саме на свято 
ми отримали наказ на переміщення. Проводжати при-
йшли вчителі та діточки зі своїми малюнками, жінки та 
чоловіки, дідусі та бабусі… Принесли продукти та щирі 
слова подяки. Це був такий момент, коли суворі боро-
даті солдати витирали очі, на які накотилася сльоза, 
і швидко вантажилися на техніку, щоб не розревітися. 
Саме такі моменти переконують, що все не марно, і до-
дають сил! 

А щодо страху: часто відсутність часу на самореф-
лексію чи відсутність альтернатив допомагають його пе-
ребороти. Є наказ – потрібно зробити (і без варіантів). Чи 
буває страшно? Так, буває. Підтримує турбота рідних та 

допомога побратимів. Завжди хтось зупиниться, якщо  
ти став на дорозі через поломку авто, поділиться до-
свідом та знаннями в новому секторі відповідальності. 
Війна привела до лав ЗСУ абсолютно різних людей: є і 
працівники нацбанку, і вчителі, і інженери… Люди аб-
солютно всіх спеціальностей із настільки різним жит-
тєвим досвідом… З ними цікаво спілкуватися. А ще ми 
між собою постійно жартуємо, намагаємось один од-
ного розіграти, підколоти… На мою думку, гумор над-
звичайно важливий на війні та допомагає значно легше 
переносити складнощі. 

З рідними весь час намагаюся бути на зв’язку. Якщо 
маю можливість, то щодня відправляю повідомлення 
в месенджері, а телефоную раз на тиждень. 

До війни завдяки цікавій роботі я впевнено пря-
мував до реалізації своїх цілей. Влітку 2021 року ми із 
сім’єю переїхали в приватний будинок. На 2022-й була 
купа планів із його ремонту та вдосконалення саду 
й ділянки. Довелося їх відкласти… Переконаний, що 
обов’язково повернуся до їхньої реалізації після нашої 
Перемоги. 

Вірю, життя зміниться на краще. Без перебільшен-
ня відчуваю підтримку всього українського народу. 
Це і рідні, і друзі, і колеги, і земляки, і сусіди, і знайо-
мі, і жителі звільнених населених пунктів, і волонтери. 
До того  ж завдяки їм завжди є щось смачненьке, хоча 
з харчуванням проблем у ЗСУ немає. Звичайно, можу 
сказати, що хочеться морепродуктів чи зелені (які люб-
лю), але то вже буде наглість (сміється). 

Війна навчила цінувати те, що маєш. Навчила 
бути щасливим від простих речей. Смішно, але 
на фронті радієш, коли є змога помитися, одягну-
ти чисті речі чи поспати… на справжньому ліжку 
(усміхається).

Розмова відбулася 05.04.2023. 
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До війни жили ми нормально, працювали, виховували 
дітей, раділи життю, сонцю, небу, квітам, та чого там – 
усьому на світі (усміхається). Мрії були різні, але війна 
взагалі в них не входила. Але ж так вийшло – ніхто не 
очікував, це як грім серед ясного неба було… 24 лютого 
2022 року…

Я з 2019 року працював електриком у компанії «Ері-
дон Буд», із задоволенням працював, скажу я вам. 
Мене все влаштовувало – і колектив гарний, і керів-
ники нормальні, розумні люди. Так от, ще 24 березня 
2022 року в мене був робочий день, а вже з неділі, 26-
го, я пішов захищати рідну землю. Дуже було багато 
перед цим думок, але я вирішив, що потрібен державі, 

ВЕЛИЧКО 
Валентин Миколайович 

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
електрик дільниці 

щоб захищати її суверенітет. Тому що хто, як не ми. 
Сила, воля, розуміння, совість, сміливість… Для таких 
рішень потрібні саме ці якості, бо треба розуміти, що ві-
йна – це дуже важко, страшно. Це тобі не навчання та 
стрільби на полігоні, це реальна небезпека й великий 
ризик для життя. Тому, я вважаю, засуджувати нікого не 
можна, бо психічний стан у кожного різний. Я подумки 
налаштувався на боротьбу й, коли був упевнений у сво-
їх фізичних та моральних силах, добровільно звернувся 
у військкомат, отримав призначення, взяв із собою, що 
вважав за необхідне (все інше видали потім, у частині) 
і пішов захищати Батьківщину.  

Пам’ятаю той перший раз, коли ми потрапили під 
масований обстріл. Емоційне потрясіння відчув, вели-
чезний страх. Бо це тобі не вдома прикрутити звук у те-
левізорі, коли стріляють. Це відбувається так близько 
від тебе, що тільки свята земля рятує. І окопи, які самі 
рили, бліндажі, що вкривали трьома перекриттями ко-
лод. Це тепер я розуміюся на тих прильотах: почув ви-
хід, 5–6 секунд – і чекай, прилетить. І неважливо, день 
це чи ніч, у тебе є 3 секунди, щоб заховатися в бліндаж. 
А тоді, коли це сталося першого разу, нам із хлопцями 
було реально страшно. Тепер ми вже новачкам розпо-
відаємо, як діяти. 

На відміну від них із нами таким досвідом тоді ніх-
то не ділився, бо ми приїхали на нові позиції. Все самі 
рили, пиляли, облаштовували. 

Нас обстрілюють, то скоріше на землю, не біжиш, 
бо нікуди, а лише лежиш. Нехай бахкає, головне, 
тихо лежи та рота відкрий, щоб не було контузії, 
щоб барабанні перетинки не полопалися від ви-
бухової хвилі, і все. Пригадую, я хрестик у зуби 
встромляв і при цьому говорив що-небудь, щоб 
тільки рота не закривати… 

Тож тим хлопцям, які поприходили пізніше, як то 
кажуть, ще не чули цього вибуху й пороху не нюхали, 
я наголошую, що треба тримати себе в руках, не бігати 
в паніці та обов’язково слухати командирів старших, які 
вже пройшли АТО. Тут самовпевненість зайва, тому що 
злякався, побіг – прилетіло, поранило, вбило, і все… 
Тяжко. Але нічого, всіх перевоюємо, бо ми сильні ду-
хом, бо ми тут за справедливість, за свою землю, за 
рідних.

Зараз я маю справу з бронетехнікою. Тут без неї 
ніяк. Я ж електрик, слюсар, причому дуже гарний, мої 
колеги з роботи знають. У мене тут і інструмент є, і тес-
тер. Через це в мене й позивний такий – Фаза (усміха-
ється). То тільки й чую: «Фаза, а як це», «Фаза, а підійди 
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сюди»… І так, робочі навички маю добрі, то часто бу-
ває, товаришів по службі, навіть командирів і тих, хто 
вже АТО пройшов, навчаю, перевіряю, показую їм, під-
казую. Тут роботи за спеціальністю вистачає, практика 
хороша.  Знаєте, чую, як хлопці кажуть, що «у нас уже 
є електрик від Бога, щоправда один, але молодець, не 
боїться труднощів, все розуміє». Отже, з Божою поміч-
чю всі разом справляємося. Чекати на того, хто прийде 
й відремонтує, часу немає. Порадимося, як його краще 
зробити, перевіримо, наприклад, чи той блок працює, 
чи не працює, поміняли – і готово. Бо це ж тобі не те, 
що техніка їздить по асфальту або по сухенькому, це ж 
бойові умови: і багнюка, і міни тощо.

Хлопці, з якими єдиним фронтом стоїмо проти во-
рога, для мене назавжди побратими. Товаришів моїх 
із району, з якими йшли на війну ще в березні 2022-го, 
за цей рік порозкидало по різних батальйонах, ротах, 
інших підрозділах. Але ж наше радіо військове працює, 
то дізнаюсь, що когось, на жаль, вже немає, загинули. 
З кимось ми не бачилися весь цей час, з деякими зу-
стрілися – і це добре. 

Коли зустрічаєшся, то таку силенну радість від-
чуваєш від того – у цивільному житті ніколи б не 
дізнався, що так буває. Радіємо, що ще живі. Зу-
стрів, обійняв, привіт-привіт, все нормально, будь 
здоровий… Тут усе не так, інший дух, інша сила й, 
загалом, інші бажання. І радіємо, що побачилися, 
поспілкувалися, позгадували своїх побратимів. 
Тут – Україна, тут усі свої, чужих немає, бо ми всі 
за одну ідею – добуваємо мир і Перемогу. 

Коли роз’їжджаємося, все одно не забуваємо один 
одного. Було навіть таке: чую, що в наших побрати-
мів, які від мене за 3 кілометри знаходилися, обстрі-
ли почалися. Набираю по зв’язку, а його немає. То в 
мене навіть сльози пішли, чесно вам кажу. Вони потім 
вийшли на зв’язок, десь через годину, я стою, з ним 
балакаю, а в самого знову сльози течуть. Одне слово, 
тяжко це все. 

Окопи, бліндажі, обстріли, атаки, загибель товари-
шів… Буває, у когось щось удома сталося, а це також 
дуже сильно впливає на психіку. Війна – це постійний 
стрес, його важко позбутися, і при цьому залишатися 
людиною, тримати нерви в «коробочці» – а це найголо-
вніше для солдата. Тому що коли ти в стресі, все може 
статися, а в нас у руках зброя, БК. Тож потрібно бути при 
здоровому глузді. І щоб оце нерви тримати при собі, 
намагаємося один одного підтримувати, багато спіл-
куватися між собою, жартувати. Ми всі тут побратими, 

всі одинакові й на «ти», вік не має значення. Хіба що до 
командирів на «Ви». Під час спілкування, вважаючи, що 
ми всі на рівних та ще й у таких умовах, згадується все. 
Отак сидимо, бува, балакаємо про школу, садочок. Але 
про садочок, то не так часто, як про шкільні роки. Мені 
училище згадується, музика, якою тоді, у 80-ті роки, 
захоплювався. Я часто її включаю, бо вона мені подо-
бається. Хлопці молодші, 1990–1995 років народження, 
не пам’ятають її, але чули щось. Адже в них уже була 
електронна музика. Отак кожен щось пригадав, зазви-
чай хороше, здебільшого про молодість, дивишся, і на-
стрій інший у всіх. 

І без жартів тут не можна, але ж у розумних межах, 
звичайно. Тут треба також психологом бути хорошим, 
щоб із розумінням до хлопців звертатися. Бачиш, що 
хлопець психує, щось не виходить або інше, то треба 
перевести його настрій на інший лад, підтримати, типу 
«не хвилюйся, братан, ми ж це 100 разів робили, все 
буде добре, повернемося, все буде наше, ми перемо-
жемо їх усіх»… Ось так моральний дух і підіймаємо один 
одному. Тому що як один почне нагнітати, там, дивись, 
і другий, і третій, і понесеться, то це треба своєчасно 
переводити в добру енергію, добре русло та підтрим-
ку. «Переживемо, не такі морози переживали, все нор-
мально» (усміхається). Буває, щось говориш, і смішно 
навіть виходить. Я взагалі весела людина, можу своє 
слово вставити, і всі вже засміялися, то й добре – енер-
гетика хороша з’явилась. А буває, коротко кажу, щоб не 
нагнітав, «нам не треба тут такого, піди, 5 хвилин Інтер-
нет подивись, і все буде добре».

Знаю, що і рідних, і друзів часто цікавить, чи не го-
лодні ми тут. Так, усім і всього хочеться: і смачненького, 
і солоденького, і солоненького, а коли немає нічого, то й 
каша добра (усміхається). Якогось масла, м’яса чи сала 
підсмажив до неї – і можна їсти. На позиціях, буває, самі 
готуємо, а то хлопці нам підвозять готову їжу машинами 
чи танками. Волонтери, дякувати, постійно постачають 
продукти. А це ось ще підуть вишні, абрикоси, так зо-
всім життя налагодиться – проживемо, це ж не взимку. 
Того року, пригадую, ми стояли восени в тих краях  – 
Харківщина, Сумщина, – де грибів багато. То ходили 
збирали польські, дубові, опеньки. У нас тут люди з усієї 
України – із Закарпаття, Одеси, Київщини тощо, то зби-
рали всім колективом тільки ті гриби, на яких розуміє-
мося. Назбираємо, залишимо черговому – він смажить 
їх, а ми далі пішли. Звісно, не так, що прийшов у ресто-
ран, замовив. Тут усе просто: цегла, дрова є, тож маєш 
на чому готувати. І смачно виходить. Чашка металева 
є, води нагрів. А якщо питної води немає, то підставив 
чашку, дощової води набрав, таблетки є, накидав і… 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

Сидимо в бліндажі, п’ємо. Мені пристосовуватись до та-
ких умов легше було, бо виріс я в селі, не білоручка, все 
вмію. Але й містяни також заглиблюються потроху в усі 
побутові процеси, бо їсти ж хочеться. 

Якось борщу вирішив зготувати, питаю: «Хлопці 
(а в нас там людей 20 у наметі), борщ будете? Зі 
сметаною? Яготинською». (Бо мені якраз переда-
ли домашню, як я люблю.) Кажуть, що так, буде-
мо. «Тоді ви двоє – картоплю чистити», а ви – те 
чистити, а ви – інше щось робити. І тут починаєть-
ся: тому щось треба, тому… Кажу, ну то добре. Ми 
встали, вчотирьох усе підготували, бо казанчик 
варю 20-літровий, щоб і на вечерю вистачило. І тут 
уже за 1–2 години борщ доварюється, пахне так, 
що вже хочеться (сміється). Бо я ж як варю, то щоб 
із тушкованкою або м’ясцем. «О, Фаза, що там 
уже пахне?» – чую. «Пахне.. Всі будете борщ?» Ки-
вають. То я всім насипав борщу. Поїли. Дякують. 
Кажуть, що в житті такого добренного борщу не 
їли. А я їм: «Це добре, що їсте, побратими, але ж 
треба й приєднуватися, допомагати наступного 
разу». Сміються, але ж усе нормально. 

Триматися тут допомагають крім побратимів дум-
ки про рідних, їхня турбота. На жаль, не завжди маю 
з ними змогу спілкуватися. Коли виїжджаємо на пози-
ції, також виїжджає машина, включає локацію та гасить 
сигнал зв’язку. А буває, ось він буквально був секунду 
тому, дивишся, вже немає. То може бути ознака того, 
що пеленгують, і треба йти десь далеко в укриття, бо 
можливі виходи по нас – ворог накриватиме із САУ, 
мінометів, з усього, що має. Як тільки де зв’язок є, то 
вмикаєш телефон, і повідомлення «вам намагалися 
додзвонитися» сиплються одне за одним. Вже тоді на-
бираємо рідних, близьких, друзів, бо ж хвилюються. 
Питаю: «Що?» – «Та я дзвонив, – кажуть, – а ти не на 
зв’язку». Відповідаю друзям або комусь із рідні, що «я ж 
не на гульках, у мене не завжди є час, живий-здоровий, 
все добре». Дружина та діти, то вже знають, як тільки 
матиму час і зв’язок, зателефоную. 

У мене дві доньки. Одній 20 років, другій 11. Мо-
лодша в шостий клас ходить. Вони пишаються мною, 
і  мені це душу гріє. Є фотографія, на якій я стою у 
формі, а  на зворотному боці рукою донечки написано 
«Тато, я тобою пишаюся». Коли дивлюся на цей напис, 
у мене сльози навертаються. Якось молодша розпові-
дає: «Тато, у школі питають, чиї батьки воюють. Я під-
няла руку та сказала, що мій тато на фронті. І Яринка 
так само. І все. Більше ніхто. Тато, я такою гордою себе 

відчула, що я так сказала». І донька це каже, а я слухаю, 
і з очей знову сльози капають. Оце і є сила, що надихає, 
зміцнює дух і мотивує до життя, до Перемоги. Мусимо 
перемогти, щоб діти більше цього жахіття не бачили, не 
розуміли й не знали, що воно таке – ця війна тупа.

Життя з нашою Перемогою зміниться, воно вже 
стало іншим. Мій світогляд змінився. І я такий не один. 
Поки я сам усе це не пройшов, я був як ті цивільні, які 
нас, військовослужбовців, не завжди розуміють. Так, 
вони все бачать у соцмережах, в Інтернеті, по телевізо-
ру, але тут у 10 разів сильніше реаліті, тому набагато яс-
ніше, що відбувається. У нас тут своє радіо, у тому сенсі, 
що побратими всюди, і, коли є час, здзвонилися – і ось 
тобі, ситуацію краще усвідомлюєш. Ми один одного вже 
добре розуміємо, нам не потрібно багато слів, пояс-
нень. Спитав, на чому ти був, який «інструмент» при собі 
мав – і все. Коротко, по-воєнному, і ти вже бачиш, яка 
перед тобою людина. А хвалитися фронтовими успіха-
ми не треба, воно все це в серці, душі, на підсвідомості 
в голові. Треба завжди себе тримати в рамках розумно-
го, не потрібно нікому нічого доказувати та розпинатися 
перед тими, хто тебе не розуміє, бо воно того не варте. 

Сильні духом, зібрані, розумні, відповідальні… 
Якості, які, вважаю, повинні бути притаманні людям, 
особливо на війні. І довіра один до одного. Адже від 
того, який ти є, зараз життя побратимів залежить. На-
приклад, не дай Боже, ти неправильно підготував свою 
зброю та її заклинило в бою. Або вийшли на завдання 
втрьох чи вчотирьох, то мусимо прикривати один одно-
го, бо якщо один перелякається та втече… Та що там 
говорити. Ми тут одна сім’я, тож не може бути такого, 
щоб щось пропустити, заховати чи когось обдурити. 
Йдеться про важливе – чесність і порядність. І якщо ці 
всі якості будуть у кожного, нам не страшна буде війна. 

Оце як питають мене, що ти хочеш, я завжди кажу, 
щоб світило сонце, закінчилася війна, не було голоду 
та щоб здоров’я було... Впевнений, все воно буде. Нас, 
українців, скріпив дух, всі ми сильні, і нас не розділи-
ти, бо ми мужні, незламні духом. От як мої побратими 
з підрозділу. Нас було 12 чоловік, які, зокрема і я, отри-
мали медаль за незламність духу. 

Тож хочу, щоб залишалися всі ми українцями, патрі-
отами своєї держави, вірними, порядними та єднали-
ся. Щоб наші діти й правнуки загартовувалися спогада-
ми. Хочу, щоб ті, хто буде читати цю книгу, думали про 
кожного з нас – «він молодець, я його знаю, він гарна 
людина, він пройшов такий правильний шлях». Я хочу, 
щоб пишалися мною та всіма нашими воїнами. 

Розмова відбулася 27.04.2023. 
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БАНДУРА 
Богдан Миколайович

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
підсобний робітник

До лав ЗСУ вступив добровольцем 20 квітня 2022 року. 
Із собою взяв мінімум, зокрема приладдя для гоління, 
усім іншим мене забезпечили вже в частині. До війни 
мріяв працювати, заробити на свій будинок, одружи-
тися. Вдома залишилися батьки, кохана дівчина. Коли 
буває страшно, думки про них допомагають переборю-
вати страх. Як тільки є змога, телефоную їм. Адже нам 
важливо один від одного почути, що все добре, всі живі 
й здорові. Вони моя справжня опора в тилу, а тут, на пе-
редовій, відчуваю потужну підтримку хлопців, з якими 
пліч-о-пліч знаходимося в окопах. Недарма ми звемось 
побратимами, тому що вони для мене стали як брати. 

Колись у дитинстві ми з братом взимку на ставок 
ходили в хокей грати, зараз ми з побратимами зі 
зброєю в руках Батьківщину захищаємо. Я дуже 
ціную їхнє турботливе, добре ставлення до мене. 

Так, буває, і жартуємо між собою, але це не для пре-
си (усміхається). А ще тут доводиться багато копати, 
і чим швидше, тим краще – добре, що навчився цього 
ще в цивільному житті (сміється). 

Війна змушує задумуватися над сенсом життя. І так, 
воно, звичайно, після її закінчення зміниться. Я наба-
гато більше буду цінувати своїх батьків, дівчину, своє 
життя (говорить, стримуючи сльози).

Зараз я військовослужбовець і хочу побажати, щоб 
усі були здорові та не бачили більше війни, бо це пси-
хологічна травма на все життя, це важко – бачити пора-
нених, мертвих. Хлопцям із компанії «Ерідон», які зараз 
удома, бажаю, щоб у них була робота.

І всім нам мирного неба на все життя! 

Розмова відбулася 6.04.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ГАЛЬЧУК 
Артем Едуардович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
менеджер із продажу с/г техніки 

(Дніпропетровське представництво) 

Згадалось моє дитинство на Західній Україні, на Тер-
нопільщині. Бувши малими хлопцями, ми з двоюрід-
ним братом (він, до речі, зараз теж, як і я, у лавах ЗСУ) 
грали в різні ігри, зокрема ми боролися проти… росіян. 
Так, нам уже тоді дорослі розповідали, які страшні часи 
були в період до Другої світової війни та після. Певний 
слід в історії України залишили часи радянського союзу 
та люди, що тоді були при владі. Наслідки всього цього 
закарбовувалися в пам’яті українського народу. Це пе-
редавалося та передається з покоління в покоління, бо  
історія має жити. 
Ще тоді, малими, ми відчували, що воюємо не про-
сто проти росіян, а проти загарбників. Зараз, у 2022–
2023 роках, ці загарбники знову намагаються забрати 
в нас волю та нашу свободу. Історія циклічна. Сплинули 
роки, і, на жаль, ті дитячі війни переросли в реальність. 
Зараз ми з братом на війні, щоб нашим дітям не дове-
лося переживати те саме, що нам.

До Збройних Сил України мене запросили, коли 
знадобилась моя військова спеціальність (військову 
кафедру закінчив у 2016 році). Збори були простими, 
бо я знав, що потрібно взяти із собою: запас їжі та води 
на три дні, певні теплі речі, тому що це вже була зима, 
предмети першої необхідності (ліхтар, ніж, сірники). 

Страх? Так, був. Проте з часом ти звикаєш до ньо-
го, тому що, коли виконуєш певні завдання, не зали-
шається часу та вибору на страх – береш і робиш. Але 
це приходить із досвідом і з певним часом.
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Тут кожен знаходиться на своєму місці, кожен вико-
нує свою роль, яка йому відведена. Маємо навіть час на 
жарти. Знаєте, український народ дуже любить жарту-
вати, сміятися. Без жарту нікуди. Є така думка, що сміх 
продовжує життя, це допомагає. 

А взагалі, я ціную в людях чесність, бо, якщо люди-
на відкрита й чесна в розмові, ти можеш розраховувати 
на неї. Коли людина якась хрипла, мовчазна, говорить 
одне, а робить щось інше, на жаль, складно їй щось до-
віряти. Без довіри на фронті не можна.

Тут переосмислюєш сенс життя. Навіть коли 
з’являється зайва хвилина, щоб зателефонува-
ти рідним, розпитати в них, як пройшов день (про 
свої справи не можна говорити), – для тебе це як 
подарунок. На війні ті проблеми, які були «до», ні-
велюються та множаться на нуль. Ти радієш тому, 
що маєш тут і зараз, що бачиш сонце, маєш мож-
ливість поспілкуватися зі своїми близькими, з’їсти 
чогось солоденького (дякувати, волонтери підво-
зять), щоб швидше відновити енергію.

У період війни проявляється істинна природа лю-
дей: більшість із тих, хто раніше голосно кричав, пе-
реховується. Ті люди, які раніше просто виконували 
свою роботу, сьогодні всі тут, захищають державу, ви-
конуючи свою нову роботу. Українці знають, що в кри-
тичних ситуаціях треба гуртуватися. Якщо ти не вмієш 

тримати зброю в руках, можеш допомагати у волонтер-
ському центрі, пораненим у лікарнях: щось віднести, 
переступити якусь сходинку – навіть такими простими 
діями ти будеш корисний людям. Якщо ти відчуваєш, 
що ти не можеш виконувати військовий обов’язок, 
роби щось інше, але те, що буде допомагати наближа-
ти нашу Перемогу. 

Дуже багато хлопців, що не пішли в армію, інфор-
маційно пригнічують ту дезінформацію, яка є в Інтер-
неті, – це теж важливо для Перемоги. Навіть зіткнувся 
з людьми старшого віку, які в перші дні війни просили-
ся на фронт, а їх не брали, так вони просто приїжджали 
на місце будівництва фортифікаційних споруд і допо-
магали. Приносили бруски, копали траншеї – так вони 
були корисні. Якщо ти не можеш нічого зробити, а го-
ловне – не хочеш, то просто не заважай. Будуть люди, 
які це зроблять.

Ось закінчимо війну, можна буде думати й про мрії. 
Ми з дружиною (а я саме їй першій зателефоную, як 
тільки почую про Перемогу) мріяли багато мандрувати. 
Тому всім українцям бажаю Перемоги, щоб кожен воїн 
повернувся додому та щоб мрії збулися.

Розмова відбулася 01.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ГОРОНОВИЧ 
Олександр Миколайович 

ТОВ «АТЛАНТИК ФАРМЗ ІІ», 
підсобний робітник 

Воювати я пішов добровольцем і вперше, і вдруге. 
У  лютому 2022 року, коли почалась навала, я вдома 
був (живу в Черкаській області). Чи думав про щось 
особливе тоді – і не пригадаю. Та ніколи було думати 
насправді. Першого ж дня пішов у ТрО, на блокпост. 
Події розгортались стрімко. Вже вночі отримав зброю, 
а  далі  – усе стандартно: виїзди, охорона, рейди по 
району... Потім із нас почали формувати бригади, так 
я став бійцем 110-ї бригади ТрО. 

У ї ї ж складі опинився на фронті, в Авдіївці, на пе-
редній лінії. Не сам я там опинився, а з підтрим-
кою  – з  братом, з товаришами, з якими починав 
у теробороні. Ми всі з першого дня вкупі намагали-
ся й намагаємось триматися. Гурт – велика сила, 
а бойовий гурт − то особливо. Коли є, на кого по-
кластися, навіть найстрашніше не так критично 
сприймається. Усе легше з побратимами. 

От щойно ми прийшли на фронт, нас обстріляли 
знатно, багато хлопців постраждало, опинилося в гос-
піталях... Той обстріл я буквально похвилинно «просте-
жив» − саме говорив по рації з побратимами із сусідньої 
позиції, куди спершу прилетіло. І почув: той поранений, 
той... А я ж їх усіх знаю!.. Аж тут і нас дістало... Вже ніко-
ли було думати: треба було діяти – кого рятувати, кого 
евакуювати. Страшно не було. Принаймні, за себе точ-
но не боявся, не тоді. Страх згодом прийшов, під час 
роздумів. Так завжди буває в критичні хвилини: спо-
чатку – зробити, виконати те, що край як необхідно тут 
і зараз, а тоді вже, по вільній хвилині, згадувати, ана-
лізувати, розмірковувати. Буває, отак із товаришами 
згадуємо свої бойові вилазки, то частенько знаходимо 
й таке, з чого можна добряче посміятися. Воно, може, 
і гіркуватий сміх, але ж сміх! Без нього життя – не життя. 
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А страх – він хвилиною накотить і відступає. Миттє-
ве таке почуття, багато ваги йому не відводиться, про 
нього не роздумується. 

У мене особисто більше думок про сім’ю – синів, дру-
жину. Хлопцям моїм – одному 8, другому 16. Ростуть...  
Зв’язок у нас не завжди є, та я намагаюсь щодня хоч 
одним словом із дружиною перекинутись. Про все, 
що тут відбувається, не розповідаю, звісно, хіба тіль-
ки кількома словами. А її голос почути важливо, про 
хлопців спитати, про дім. Я, коли додому телефоную, 
більше слухаю, ніж говорю. Підтримка на фронті най-
цінніша – від рідних. Так виходить, що побратими – ось 
вони, плечем до плеча, і ні на мить сумніву немає, що 
вони підтримають, допоможуть, вони поряд – і це факт.

А з рідними трохи інакше: тут не дії навіть важливі, 
а слова. Кожне слово рідної людини – як золото, 
кожному віриш і тримаєш його як оберіг. 

Про що мріяв до війни, та й чи мріяв − уже й не зга-
даю. Здебільшого про побутове мріялось, повсякден-
не. Щоб здорові всі були, щоб життю раділи. Не було 
якихось мрій особливих. Мета була жити спокійно, тихо 
день за днем – разом, дружно... Сім’єю. 

Мрія в мене зараз з’явилась: повернутись, налаго-
дити все як було й забути цей жах воєнний. Навіки за-
бути. Жити миром. Я розумію, що забути все не вийде, 
доганятимуть нас спогади довго й жорстоко, але здо-
лаємо. І висновки зробимо, їх треба зробити неодмін-
но. От у 2014-му я служив у 30-й бригаді. Тоді інакше 
все було, з днем сьогоднішнім і не порівняти. То був по-
чаток війни, тепер ось її розвиток. Ця навала невідво-
ротна була. Тоді, на першому етапі, все наче застигло – 
не заморозилось навіть, а саме застигло, зупинилось, 
не було йому ні кінця, ні краю. Відтак мусило вибухнути. 
Я це розумів ще тоді, та й не я один. Ет, що вже тепер... 

Тепер головне – вигнати ворога до біса, пережити 
весь цей кошмар і жити далі. Будемо жити, бо мусимо – 
заради товаришів полеглих, заради родин, заради ді-
тей. Нам треба мир. І ми його таки налагодимо. 

 Розмова відбулася 18.07.2023.

З перших днів повномасштабного вторгнення я стояв 
у складі ТрО на блокпості, а потім, коли запропонува-
ли вступити до лав ЗСУ, відразу погодився. Інакше й не 
могло бути. Не зі мною.

Страх? До нього потроху звикаєш, адже виконувати 
військові завдання все одно треба, і він тільки заважа-
тиме. Я навіть до артприльотів ставлюся спокійно. До 
того ж нам із хлопцями допомагає гумор – жартуємо, 
щоб легше все це, фронтове, сприймати було. До нас 
на позиції артисти з виступами приїжджали, то трохи 
теж розрядили обстановку.  

А побратими в мене бойові, справжні чоловіки. За-
вжди цінував у людях працелюбність. А війна – це теж 
робота. Можна сказати, що хлопці, з якими пліч-о-пліч 
воюю, великі трудівники − відчуваю до них лише повагу 
та вдячний їм за підтримку тут, на місці. 

Знаєте, війна добре навчає самостійності, тобто 
вмінню виважено ухвалювати рішення, від яких 
часто залежить життя не тільки твоє, а й тих, хто 
поруч.

Також мене підтримують колеги з роботи та, зви-
чайно, мої рідні. Намагаюся спілкуватися з ними що-
дня. Цікавлюся, як у них справи, чим займаються, чим 
живуть сьогодні. Тож їм, моїм близьким людям, зате-
лефоную першим, як тільки буду впевнений, що ось 
вона − Перемога. 

Розмова відбулася 26.07.2023.

БИСТРИК  
Ігор Костянтинович

ТОВ «Фірма Ерідон», 
комірник, Сумське РУ
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ГРАЧ 
Степан Олексійович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
водій навантажувача

До війни я працював трактористом і ніколи не ду-
мав, що колись у свій 51 рік буду воювати. Що до-
ведеться і на танку, і на машині, і, як то кажуть, 
на чому хочеш їздити, навіть дизелістом побути. 
Ніколи не гадалося, що робочі навички саме так 
стануть у пригоді. І головне, що свою Батьківщину 
потрібно буде захищати, вибивати цю орду з рід-
ної землі. 

Тому, коли отримав повістку, пішов на війну. Взяв 
тільки найнеобхідніше: білизну, взуття, зубні й мильні 
засоби, інше мені все видали.

Одразу страшно було дивитися смерті в обличчя, 
а потім якось звикаєш. Буває тяжко, коли вони нас лу-
плять, така злість забирає – ці кляті рашисти вже так 
задрали, треба гнати їх геть, щоб і духу їхнього тут не 
було, жодного, і щоб цей путін нарешті здох.

Часто на думку спадає, які ж у мене хлопці мо-
лодці, так відважно захищають нас усіх. Відчуваєш до 
своїх побратимів велику повагу. Тут взагалі починаєш 
розуміти справжній сенс слів «дружба» та «вірність». 
І  командир у нас нормальний, адже це так важливо 
в бойових умовах. Тому так боляче, коли поруч із то-
бою гинуть твої друзі. Це те, що запам’ятається на все 
життя, я впевнений. 

Серед того, що тут відбувається (зрозумійте, не 
можу вам усього передати), як не дивно, є місце й 
жартам. Часто шуткуємо один над одним, але ніхто не 
ображається. Адже без сміху тут можна, чесно скажу, 
з розуму зійти. Допомагають також розмови з близьки-
ми, їхня турбота, чи поїв, чи все добре. До речі, дякува-
ти Богу, годують нас нормально. Дякувати й волонте-
рам – привозять харчі, так що вистачає. А коли не має 
чогось, ну що зробиш, що є, то і їмо – таке життя.

Головне, щоб діти та онуки змогли повернутися на 
рідну землю, бо вимушені були поїхати. Як Миколаїв 
бомбили, я сказав: «Виїжджайте, я вже тут за вас пово-
юю». А чи хотів би я щось змінити у своєму житті після 
Перемоги? Та нехай війна закінчиться, а там подиви-
мося (усміхається). Дай Боже, звичайно, щоб дожив. 
Просто хочеться з дружиною та сім’єю посидіти в хаті, 
а не в бліндажах чи окопах.

Маю побажання до людей – потерпіть ще трохи, 
знаємо, що вас там сильно «накривають» ракетами, 
ми тут також страждаємо. Але найголовніше, щоб ми 
скоріше перемогли, щоб побратими не гинули та щоб 
ми всі повернулися живими.

Розмова відбулася 13.03.2023. 
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ГОРДІЄНКО 
Віктор Сергійович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор завантажувальної 

та розвантажувальної установки

Війна. Потрібно було визначатися швидко, куди йти. 
Я строкову службу служив у 79-й бригаді. Подзвонив 
туди 24 лютого 2022 року, сказали чекати. Чекати сен-
су не було, бо бойові дії розгорталися вже тут, можна 
сказати, біля дому (я сам з Миколаїва). Подзвонив то-
варишу в ТрО, дізнався, чи є місце, він сказав, що є. 
Поговорив із командиром, 25 лютого вже був у строю. 

Із собою взяв тільки найпотрібніше, все інше видали. 
Залишилося з того автомат, кулемет, ріжки. Все інше, 
чого не вистачало, довозили, купували. Це робота во-
лонтерів. 

Закарбується назавжди зустріч із моїми побрати-
мами. Тому що вони – всі поважні воїни, серед нас 
не було жодного, кого призвали, всі добровольці. 
Ми тоді в перший день війни швидко відреагува-
ли, самостійно організували групу. Я прийшов 
25 лютого, і в цей самий день ми разом  почали 
виконувати бойові завдання. Часу на роздуми не 
було – добре, що так відбулося, що всі потрапили 
в одну групу, всі ті, хто щосили прагнув відігнати 
цих покидьків. 

Згодом наш підрозділ ТрО приєднали до ЗСУ. Я пі-
шов на війну рядовим солдатом, протягом війни став 
бойовим медиком. Того, чого не отримав на строковій 
службі, довелося навчатися по ходу справи. Страх? 
Так, спочатку був, зараз є звичка. Я б сказав, що це че-
рез безвихідь – якщо ти нічого не можеш змінити, то 
чого хвилюватися. 

Взагалі, війна вчить самоорганізації, дисципліни. 
І звичайно, цінувати тих, хто з тобою, і те, що маєш, бо 
все в будь-який момент може зникнути. Вчить насоло-
джуватися маленькими моментами, бо зараз розумі-
єш, що не так усе й було погано до війни. Моя дружина 
була в окупації, коли я виконував бойові завдання. Я до 
чого? Сьогодні все добре, за можливості регулярно те-
лефоную їй. А всі ті маленькі негаразди тепер здають-
ся такими дрібничками, відходять на другий план. Ось 
цього теж навчає війна. До того ж вона показала, хто є 
хто, тому основна маса друзів відсіялася. 

Звичайно, після Перемоги життя зміниться карди-
нально. Треба нарешті зрозуміти, хто є хто у Верховній 
Раді. Хочеться побажати українцям – вивчайте історію 
своєї Батьківщини, цінуйте свої корені та не допускай-
те різних негідних людей до влади.

Я до війни мріяв про спокійне майбутнє для сво-
єї сім’ї, для країни в цілому. Тепер ми з побратимами 
працюємо над цим, на всі 100 викладаємось.

Розмова відбулася 16.03.2023. 
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Якраз у той рік – 2014-й, коли розпочалася війна,  – 
я влаштувався в компанію «Ерідон» завскладу. Працю-
вав у Білій Церкві. Та був мобілізований. 

Всі працівники аграрної сфери мають бронь. 
Тож за бажанням можна було не йти ні тоді, ні зараз, 
коли почалося повномасштабне вторгнення. Але, як і 
у 2014 році, у 2022-му я вирішив добровільно піти во-
ювати. Подумав, що без мене не обійдеться. Сидіти й 
чекати, дивитися в новинах, що відбувається, мені не-
цікаво.

Десь більше ніж рік тоді, у 2014–2015 роках, я брав 
участь в АТО. Без ротації. Нас перекидали по всій лінії 
зіткнення – від Маріуполя до Попасної, разом з іншими 
підрозділами ми намагалися відбити аеропорт. І зараз 
уже рік я безпосередньо знаходжусь у зоні проведення 
бойових дій. Тоді не було такої інтенсивності, було спо-
кійніше, менші втрати. 

Тепер війна справжня. Я навіть не знаю, як порів-
няти. Тоді, напевно, було простіше: без таких масова-
них обстрілів, лінія фронту менше рухалася. Сьогодні 
ж лізуть щодня. Ми їх стримуємо за можливості. Тут, 
де я знаходжусь, скажімо так, «гойдалки»: вони вибили 
нас, а ми вибили їх, вони знову намагаються це зроби-
ти, але ми тримаємось.

Ця перерва в 7 років між війнами насправді ство-
рила безладдя думок. Іноді плутаюсь, це починалося 
чи у 2014-му, чи у 2020 році. А зараз я чітко пам’ятаю 
кожен день, усі дати. Можу розповісти, де я був, коли, 
з ким спілкувався. Тут вирує життя, схоже чимось на 
цивільне: воно наповнене подіями та враженнями. Все 
пам’ятаєш, абсолютно все. І як би я не намагався, ви-
ділити щось одне не можу, адже кожен день, як і кожен 
бій, – особливий. 

ГРИШАНОВИЧ 
Андрій Володимирович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
завідувач складу, Київське РУ
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І коли я дізнаюся про Перемогу, то спершу зателе-
фоную сину. Він у мене вже дорослий, йому 21 рік. 
Студент, навчається в Білій Церкві. На щастя, він 
не зі мною, не тут. Адже я вже достатньо навою-
вався і за себе, і за нього, ще й на внуків вистачить.

У мене була мрія до війни – спокійне цивільне життя: 
кудись поїхати, щось придбати, побудувати плани 
на пів року вперед. Хотів і хочу зараз відвідати Литву. 
У  мене там живе рідня, яка вже давно запрошує до 
себе. Планував поїхати туди влітку 2022 року. Паспорт 
був, бажання було, але життя внесло свої корективи.

Війна навчила… Знаєте, навіть пару випадків в ото-
ченні навчили цінувати дрібниці. Наприклад, ніколи не 
замислювався, що звичайна вода така смачненька, 
коли її немає. Коли вона закінчується – це так погано. 
Особливо, коли доводиться ділити останні краплі. Про 
їжу такого не скажу, а ось вода – це той смаколик, яко-
го завжди хочеться. А загалом, війна навчила особисто 
мене розбиратися в людях та цінувати те, що було до 
неї. Цінувати по-іншому. Адже як буває: здебільшого 
на спокійне життя люди не звертають увагу. Все прохо-
дить само по собі. Тут я розумію, що дуже не вистачає 
отих звичайних, буденних речей: тиші, спокою, просто 
посидіти вдома, поспілкуватися з дружиною, навіть не-
важливо про що саме, приділити час любій дитині. За-
раз я про такі речі можу тільки мріяти…

Сподіваюсь, що все скоро закінчиться та вистачить 
ще життя пожити, що той жах так швидко знову не по-
чнеться. Я від щирого серця бажаю всім українцям тер-
піння. Адже воно – наше все. Лише терпіння та надія на 
краще допоможуть пережити ці часи й перемогти. 

Розмова відбулася 06.03.2023. 

Пам’ятаю всіх хлопців, кого вже немає. До кожно-
го зі своїх побратимів відчуваю повагу. Вони – це 
люди, на яких сподіваєшся, від яких, зокрема, 
залежить і моє життя. І справді, побратими – від 
слова «брати». 

Ми часто жартуємо, адже без гумору в нашому ви-
падку ніяк не обійтися. Складно все це пережити без 
жартів. Звичайно, це здебільшого армійський гумор 
(усміхається) про кацапів, про жінок, яких зараз не ви-
стачає. До речі, жінки також є на війні, у нас вони за-
значені в списках підрозділу. Щоправда, на передовій 
їх немає, принаймні я їх не бачив. 

Пригадую почуття, які я відчув, коли вперше по-
вернувся з фронту у відпустку. Шок і непорозуміння. 
Мені здалося, що там і тут немов два різні світи. Деякі 
цивільні, з якими я стикнувся, не цікавилися тим, що 
коїться на війні, вони просто займалися своїми спра-
вами. Я намагався щось розповісти… Виявилося, дея-
ким людям просто нецікаво, що там. Прикро. Прикро, 
що є цивільні, які не хочуть допомагати та розуміти. Але 
нас потужно підтримують волонтери. Саме на них усе 
трималося за часів АТО, та й зараз те саме. Дякувати, 
про мене турбується керівництво компанії «Ерідон». 
Колеги телефонують, запитують, як я, що потрібно. 
І якщо щось треба, то компанія знаходить та висилає. 
Мої керівники тоді, у 2015-му, мене дочекалися, я по-
вернувся на роботу. І зараз ставляться з розумінням.

Загалом, на фронті думки лише про сім’ю. Близькі 
підтримують мене, і це мотивує щодня й щоночі боро-
тися з ворогом, йти вперед. Заради них, лише заради 
них я тут. Одне бажання, аби вони на Київщині не по-
бачили того, що робиться тут. 
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Несподіваний для мене ранок… 24 лютого 2022 року 
я якраз був у наряді. Змінився та тільки-но почув у но-
винах, що почалася повномасштабна війна, як бачу, 
що метрів так за 150 знижується ракета. Зрозумів, що 
небезпечно знаходитися в будинку, вибіг. Потім при-
летіло ще кілька ракет. Було дуже гучно. Падав, тікав, 
знову падав і знову біг… Спочатку просто був наляка-
ний, діяв на адреналіні. У той момент він підвищився, 
то не так було страшно. Тим паче я був не сам − біля 
мене були люди, то від цього ставало легше. Відчував 
їхню підтримку. 

З того часу більш як 1,5 року пройшло. Пам’ятають-
ся чомусь погані події, а гарні? Мабуть, і не згадаю. Так 
скажу − життя триває, і то вже добре. Сьогодні навіть 
із приводу оголошення ракетної небезпеки жартуємо 
з хлопцями: «Ну ось, нас сьогодні вже не буде». Такий 
собі чорний гумор, але всі посміхаються, і ніхто не об-
ражається. 

Щодня спілкуюся з рідними, навіть по кілька разів 
на день. З дитинства завжди відчував турботу батьків. 
Пам’ятаю, купався якось малим на річці та ледве не 
потонув. Мене тоді врятувала мама. У нас у родині ми 
досі згадуємо той випадок. 

Це так важливо, коли рідні поряд. Вони питають 
багато про що, але ж розповісти не можу нічого. 
Я зі свого боку цікавлюся, чи в них все добре, як 
ніч, чи все тихо. Хвилююся більше за них, ніж за 
себе (усміхається). Для мене найважливіше, щоб 
удома було спокійно.

ДАВИДЕНКО 
Вадим Сергійович 

ДП «АГРОФІРМА «ІСКРА», 
охоронник

Звісно ж, їм першим зателефоную, коли почую це 
понад усе очікуване слово «Перемога».

Окрім батьків і братів мене, звичайно, підтриму-
ють ті, з ким ми в цей час знаходимося тут разом. 
Мужні, доброзичливі… Я завжди цінував спілку-
вання саме з такими людьми.

Адже це так добре, коли поруч є людина, яка могла 
б тебе підтримати в певний момент, підказати, напра-
вити на вірний шлях. 

Але хочу сказати, що я б нікому не бажав потрапити 
в ті обставини, у яких ми опинилися. Нехай залиша-
ються вдома, щоб не знати такого життя. 

Ці понад 500 днів війни, думаю, зробили мене 
більш досвідченим, розумнішим. Якщо до лютого 
2022-го мої плани ще не були сформовані, то тепер 
у мене дуже багато мрій. По-перше, хочеться вже до-
дому, побачити рідних, нарешті скуштувати страви, які 
так смачно готує мама −  домашньої їжі тут ой як не ви-
стачає (сміється). По-друге, хочеться поїздити Украї-
ною, побачити світ. Самому й разом із батьками. Та й 
уже час думати про власну сім’ю, дітей, налагоджений 
побут (усміхається). Словом, планів безліч… після на-
шої Перемоги.

Розмова відбулася 21.07.2023.
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ДЕМЕНТІЙ 
Валентин Миколайович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
менеджер із комерційної діяльності, 

відділ насіння, ЦО

Війна для мене почалася рано-вранці з вибухів, які лу-
нали по всьому Василькову. У нас у Боярці Київської 
області чути їх було, наче просто під вікнами. То були 
перші вибухи. Увімкнули телевізор, Інтернет − а там 
нічого, жодної інформації. Перші повідомлення пішли 
десь хвилин за 30–40, за годину вийшло повідомлення 
президента про те, що почалося вторгнення.

Спочатку не вірилося. Гадалося, це буде щось дріб-
не й тимчасове, скоро припиниться, не розгорнеться 
в повномасштабне. Паніка? Була. У сім’ї знайомих 
вона здійнялася просто неймовірна. А я сказав: поки 
почекаємо, побачимо обстановку, далі вирішуватиме-
мо. Дружині та всім своїм я велів лишатися вдома, на 

роботу не їхати. Так перечекали ми в Боярці день, а на 
ранок 25 лютого 2022 року я вже розумів, що це повно-
масштабна навала. Ворог уже тоді пройшов майже до 
Гостомеля...  

А ми чекали... На той момент у Києві були страшенні 
затори. Рухатися було куди – моя мама живе в Кірово-
градській області, там моя батьківська хата, але як тут 
поїдеш?.. Виїхали ми лише 25-го після обіду. Завіз я в Кі-
ровоградську область дружину, дитину й тещу та повер-
нувся − треба було вивезти другу свою дружину з двома 
дітьми, вони у Вишневому живуть. Вранці 26-го завіз їх 
у Ржищів, за 70 кілометрів від Києва, і поїхав у Кірово-
градську область до жінки й дитини. 

У військкомат я пішов не одразу, тільки 4 березня 
2022 року. Ні з ким нічого не обговорював, нікому нічо-
го не казав. У Кіровоградській області ми зареєструва-
лися як переселенці, я продовжував працювати − від-
далено, то за ноутбуком, то за телефоном, та роботи 
вже майже не було. І от вирішував я нагальні робочі пи-
тання та надумав: іду у військкомат. Дружину й матір не 
хвилював, нащо їм такий стрес. Просто пішов. 

Направили мене в лікарню на ВЛК, у військкоматі 
пройшов медкомісію. Сказали: «Будьте на зв’язку». 
Чекав аж до 12 березня, 8 днів. Я того дня зі свого міс-
та Новомиргорода в сусіднє поїхав, що кілометрів за 
18 від нас, на заправку. Аж тут дзвінок від військкома: 
через 1,5 години бути з речами біля військкомату. Рво-
нув додому. Там у мене сумка була зібрана з найнеоб-
хіднішим – збирав для іншого, а згодилася до війська. 
Коли по речі приїхав, тоді й сказав рідним. Шоковані 
були. Я їх заспокоював, а насправді й сам хвилювався. 
Пам’ятаю, як мої дівчата все запихали мені їжу «в до-
рогу»... Зателефонував військком, запитав, чи скоро 
буду, бо я ще спочатку попередив, що не вдома, по-
просив, щоб на мене зачекали. От вони й чекали з пів 
години. Усього нас чоловік п’ять було новобранців. 

Про що думалося тоді? Та думалось... Хвилював-
ся, тому що невідомо ж, що на мене чекає. Але 
я сам себе налаштував, що так і має бути. Якщо не 
я, то хто? Якщо кожний ховатися чи хвилюватися 
буде, що там уб’ють, поб’ють або ще щось тра-
питься, хто піде воювати? Я себе переборов. 
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Пережив ці почуття ще до того, як піти у військко-
мат, у період із 26 лютого по 4 березня. Оце кожен день 
ходив, виношував у собі цю думку. Страх, звичайно, 
був. Страх перед невідомістю. Але що страх? Вирі-
шив, що покладусь на ситуацію, куди вже відправлять, 
туди й піду. У військовому квитку в мене вказано, що 
я водій − так записали ще тоді, коли я в ліцеї навчався. 
Строкову службу я не служив, в АТО не був...

Приїхали ми в Кам’янець-Подільський, у навчаль-
ний заклад, до груп інженерного забезпечення − са-
перів, мінерів. Почалося наше навчання. Військкоми й 
наставники нас запевняли: от зараз ви всі тут 2 тижні 
відучитеся та поїдете собі по домівках. Та в цю казку 
ніхто не вірив − говорили так, щоб нас заспокоїти. 

У навчальному закладі я отримав нову спеці-
альність  − радіомінер. Вчилися ми інтенсивно: пів 
дня  – теоретична частина, пів дня – практична. Я фі-
зико-математичне відділення в ліцеї закінчив і фізико-
математичний факультет університету в Кіровограді, 
то, найімовірніше, мене за освітою на таку спеціаль-
ність і відправили. Спочатку все воно щось не зрозу-
міле таке було, а далі й нічого. Ми 2 тижні відучилися, 
з  них 10 днів постійно на полігоні. А тоді видали нам 
свідоцтва, і приїхали по нас «покупці» − військові. Зно-
ву захвилювався: куди, з  ким? Хлопці деякі забігали, 
заметушилися: аби куди, тільки б не на фронт. А я ру-
кою махнув: хто забере, те й і буде. 

Забрала мене морська піхота, місто базування – 
Миколаїв. Основна бригада на той час перебувала 
в Маріуполі. Після приїзду в частину мене зарахували 
в групу інженерного забезпечення, і пробув я там бук-
вально 2 дні. Зібрав взводний командир, почав розпи-
тувати, хто що вміє, хто що робив у цивільному житті. 

Виявилося, у військах дефіцит водіїв категорії «С». 
Я кажу: у мене є категорія «С», але я на вантажних авто-
мобілях не їздив, стати десь там у полі та ремонтувати 
машину навиків у мене немає... 

Зварювальники потрібні були, слюсарі, водії – де-
фіцит робочих спеціальностей. А я – що я? Розказав, 
що на цивільній роботі працював в офісі в аграрній 
компанії «Ерідон» менеджером комерційного відділу 

насіння, що моїми основними робочими інструмента-
ми були ноутбук, програми «1С», Excel. А мені на те: 
раз ти добре розбираєшся в «екселі» та комерційній 
діяльності, підеш у фінансовий відділ, там потрібна 
людина. Воно й не дивно, усі ж залишилися в Маріупо-
лі, де йшли вже дуже тяжкі бої, у Миколаєві було лише 
13% особового складу, і всі служби − там, за місцем 
дислокації. 

Пішов я на співбесіду з командиром із персона-
лу. Перше його питання: «Хто ти за освітою?» – «Я, – 
кажу, – вчитель математики». – «О, то це ж ти, напевно, 
робив ці щоденні плани, журнали, щось реєстрував!» 
Та робив, кажу, але ж то було десь у 2000–2001 роках, 
я один рік лише працював учителем... А йому потріб-
на була людина, щоб приймати кореспонденцію, реє-
струвати документи. 

З того ж дня, з 2 квітня 2022 року, почав я пра-
цювати у відділі стройової частини. Так до сьогодні й 
працюю при штабі, називається моя посада «відпо-
відальний виконавець стройової частини». Був навіть 
відзначений у травні 2022 року медаллю за зразкову 
військову службу. Це безперервна робота з паперами. 
З горами паперів. Такий ще один бік війни. 

До війни всі мрії, всі плани глобальні були, усі 
пов’язані з дітьми. У мене їх четверо − від першої дружи-
ни в мене син, йому вже зараз 23 роки, від другої – до-
чка 17 років і син, йому 12, це ті, що були у Вишневому, 
і з третьою дружиною в нас син Богдан, йому 6. От ціль 
була така – накопичити заощаджень, дати майбутнє ді-
тям, допомогти з навчанням, житлом. Дочка власними 
силами вступила зараз на навчання, буде дизайнером 
одягу. Дуже вдало склала іспити, пишається своїми 
успіхами, і я, звісно, пишаюсь (усміхається). 

Життя триває. Чи зміниться щось по війні – поба-
чимо. Зміниться, може, трошки ставлення до людей 
узагалі та до близьких зокрема, бо війна, як то кажуть, 
показала, хто є хто. І я, здається, змінився: став спо-
кійнішим, позбувся переживань за побутові проблеми, 
на другий план відійшли емоції. Коли є усвідомлення, 
що ти сьогодні-завтра можеш померти, все інакше 
сприймається, розумієш, що життя коротке, починаєш 
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цінувати найголовніше. Найголовніші почуття, найго-
ловніші риси в людей. 

Я завжди говорив, що дуже люблю чесність. Тепер 
переконався: чесність для мене – це номер один. 
Я багато зараз спілкуюся з людьми. Тут на кожно-
му етапі потрібні і чесність, і відповідальність, і не-
байдужість як принцип існування. Ці якості в собі 
мені допомогла виховати компанія «Ерідон».

«Чесність має вагу» – цей девіз і ці принципи я за-
вжди повторюю тут. У військовій справі вони дуже до-
бре спрацювали. Мене дехто навіть питає, чи я рані-
ше десь служив. «Ні, – кажу, – не служив, просто в нас 
у компанії «Ерідон» завжди порядок був. Були принци-
пи компанії, яких я дотримувався, і принципи ці дієві, 
корисні». Вони потрібні нам і тут, у військовій частині, 
щоб була в нас відповідальність, щоб у нас байдужості 
не було, щоб ми розуміли, для чого ми тут, що робимо, 
щоб були як гвинтик у цьому великому двигуні. 

Та люди різні є, і в цивільному житті, і в армії. Я, бу-
ває, бачу таких офіцерів старшого віку, ще радянської 
епохи, яким усе байдуже – і люди, і виконання за-
вдань,  і терміни… Мені ближчі небайдужі, чесні, за-
взяті та добрі. Такі, як більшість моїх колег, як більшість 
військових. Такі як засновник групи компаній «Ерідон» 
Сергій Вікторович Кролевець. Він дуже багато допо-
магає, піклується про людей, про співробітників сво-
їх. Особисто мені надав у користування машину. Ох, 
скільки ж разів вона нас із хлопцями і виручала, і ря-
тувала!..

То тільки здається, що посада при штабі – тиха, 
спокійна. Тут спокій відносний, війна всюди дістає. Ми 
вже декілька разів змінювали дислокацію. Морпіхи по-
стійно попереду, завжди на штурмах, і поки таких пла-
нів немає, щоб нас міняти кимось. Сумки в усіх завжди 
напоготові − команда поступила, і протягом двох годин 
нас уже тут немає, ми вже виїхали на інший напрямок. 
Пам’ятаю перший наш бойовий виїзд: всі були пози-
тивно налаштовані, їхали на адреналіні, з високим мо-
ральним духом. Звикається… 

Тобто за той період, що ми воюємо, ти розумієш, 
що таке життя постійно по підвалах, постійно на валі-
зах, а попереду буде нове бойове завдання, і тобі тре-
ба швидко зібратися, швидко виїхати. Розумієш, зви-
каєш… І навіть чорний гумор сприймаєш нормально. 
Ось хлопці сьогодні анекдот розповіли: 

«Питають:
− Ну що там, хлопці, у вас у ДШР є вільні посади? 
− Ні, немає.
− Ну як так?
− Зверніться через 2 тижні – будуть».  

Треба триматись і тримати моральний дух. Ми 
зуміємо все здолати. Віриться, що все це: увесь 
біль, усе горе – не даремно. Ми переможемо, це 
навіть не обговорюється, це всім відомо. 

Та якщо після нашої Перемоги десь хоч трошки по-
вернуться проросійські фільми, з’являться якісь про-
російські політики, це буде дуже болючим для тих, хто 
воював. Я б дуже хотів, щоб це не пішло стороною, 
щоб російське було викорінене назавжди, не хочу я по-
вернення в «ті часи», навіть чути про таке не хочу! Ми, 
українці, заслуговуємо на краще.

Я тут, ближче до фронту, бачу різних людей, і вони – 
прекрасні. Вони, кожний по-своєму, багато роблять 
для Перемоги, допомагають нам, військовослужбов-
цям. Ні, є люди й погані, різні… Буде нам і з ким гово-
рити по війні, і кого виховувати. Головне, щоб війна та 
кров не були марні, щоб ми лишили дітям не руїни, а 
державу. 

Кому я першому зателефоную, коли дізнаюся про 
Перемогу? Матері. Ми з нею постійно спілкуємося, 
майже щодня. Тож найперше – їй. А ще дітям і батько-
ві. Побачимо… 

Знаю одне напевно: Перемога буде наша.

Розмова відбулася 20.07.2023.
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ДЕМ’ЯНЕНКО 
Олександр Васильович 

ПП «ЄВРОСЕМ», тваринник

Я в ЗСУ вперше не у 2022 році прийшов, ні. Я по мобі-
лізації ще у 2015-му служив. Працював я тоді в службі 
охорони, а із шостою хвилею мобілізації потрапив у 72-
гу ОМБр. Усього в зоні АТО я пробув близько пів року. 
Спочатку стояли безпосередньо на «нулі», за Старо-
гнатівкою, що на Донеччині. Потім вивезли нас у другу 
лінію, десь на місяць, потім знову на «нуль», вже під село 
Новотроїцьке… У 2022 році я також пішов на фронт по 
мобілізації, у травні, 4-го. Служу в окремій бригаді пре-
зидентського полку імені Богдана Хмельницького. 

Зараз інша війна. Лютіша. Тоді війна була позиційна, 
окопна: менше було обстрілів, трохи менше артилерії. 
А зараз тут арти куди більше, ми і обороняємось, і на-
ступаємо. Визволяємо. Жорстока війна. Нас не так дав-
но вивели з-під Бахмута (Донецька область). Там дуже, 
дуже гаряче. По відсотках загиблих наших… Ну, це, як 
би сказати, не для преси… А втрати ворога – для нас 

не секрет. Усі ці пригожини різні, ці шалаброди своє то-
рочать, а ми будемо казати свою правду: з їхнього боку 
в кілька десятків разів більше падає. А ми – стоїмо. У нас 
мотивація сильніша – захищати своїх і свій край. 

Коли ми повернулися з «нуля», з нами працювали 
психологи. Не один день і не один тиждень. Вони з нами 
до цієї пори працюють. Це треба, щоб утамувати нашу 
жорстокість. В анкеті психолога запитання були: як ми 
ставимося до них росіян, чи спроможні вбити їхнього 
вояка. На той момент я з впевненістю відповідав, що я 
міг убити людину, міг. Тому що я захищати прийшов не 
чиїсь інтереси, а свою сім’ю, свою рідну землю. Не піш-
ли б ми, то вони б добралися й до наших домівок. 

Зараз вивели нас на ротацію, трохи далі від того гу-
пання, від тріскотні, ближче до цивілізації. У перші дні 
важко нам із побратимами було ночами – прокидали-
ся від найменшого шурхоту. Під Бахмутом у нас були 
і  200-ті, і 300-ті, то ротація потрібна для поповнення 
особового складу. Зараз знайомимося, передаємо 
новачкам бойовий досвід, тому що без нього аж ніяк. 
Так би мовити, напуття їм даємо, щоб вони у своєму 
першому бою (звичайно, хай би його не було, того бою, 
але ж буде!) не злякалися, не запанікували, тому що це 
відповідальність. Я в бою маю побратимові довіряти, 
знати, що він не покине, підтримує, прикриє.

Напруга, втома – це, звісно, є. Рятують не тільки 
психологи, а й волонтери. Ось нещодавно влашту-
вали нам відпочинок на іподромі – ми спілкувалися 
з кіньми (усміхається). Спілкування з тваринами 
трохи збавляє оберти ці всі, знижує напругу. 

Плюс до того ще спілкуємося з побратимами, діли-
мося планами на майбутнє – і воно так потроху-потроху 
спадає. На моїх побратимів, може не зі стовідсотковою 
впевненістю, але на 90 % точно, у бою можу покласти-
ся. Ми – один за одного, один для одного. Коли важко, 
розказали якісь цікаві історії зі свого життя, трохи по-
сміялися, пожартували один над одним – і воно тамує. 

Усе це життя. Є втрати, трапляються зустрічі. Під 
Бахмутом зустрів свого побратима, з яким служив 
у 72-й ОМБр ще в зоні АТО. Ми з ним побачилися ось, 
у 2022-му, на передку, випадково, можна сказати, пря-
мо в окопі. Він приїхав мене міняти зі своїми. Говорили 
ми так із хвилин 5. За цей час, звичайно, нічого не при-
гадаєш, не скажеш, але це дуже приємно було. 

Болить мені досі втрата мого товариша, побрати-
ма військового, з яким я від самого початку в цій роті 
був. Він у мене на очах загинув. Але продовжуємо во-
ювати. Головне, і не забути його, і щоб не так часто на 
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підсвідомості він повертався. Тяжко… Намагаємося не 
зациклюватися на втратах. Буває, сидимо десь на від-
починку після окопів, після боїв та згадуємо тих, кого 
з нами вже немає. Але що ми вже зробимо? Можемо 
тільки пам’ятати та підтримувати їхні сім’ї. 

З нами служив побратим із Луганська, тимчасово 
переміщений, добровольцем пішов. Загинув, захи-
щаючи мій рідний край. Залишилася в нього дружина, 
донька. Треба було якось перший час підтримати їх, 
а  ми не могли, якраз знаходилися на першій лінії. То 
ми матеріально їх підтримали – це, вважаю, наш свя-
тий обов’язок підтримати сім’ю, яка залишилася без 
годувальника. Та що там – навіть моральна підтримка 
має значення. Бо була сім’я, дружина, чоловік, десь там 
працювали, щось планували, а тут різко бах – і немає 
в дитини батька, у жінки чоловіка… 

Кажуть, війна навчає. Вона не навчає, вона згур-
товує. Згуртовує довкола наших однодумців, по-
братимів, щоб ми були дружніші та довіряли один 
одному, бо без довіри як прожити? Особливо тут, 
на фронті, тримається все на одній довірі дружній. 

Коли закінчиться війна… Ех, як я дізнаюся про Пе-
ремогу, усім зателефоную. Усім! Хоча це ж усі одразу 
будуть знати, що Перемога – за добу ця новина швидко 
розлетиться. То я найперше дружині подзвоню, донь-
ці – заспокою, що живий, незабаром повернуся. І дру-
зям обов’язково. Тоді приїду додому, тиждень відпочи-
ну – і на роботу. Я нещодавно був у відпустці, місяців зо 
два тому – не термін, як на мене, бо я за 9–10 місяців 
виїхав додому на 5 днів, – то ввечері приїхав додому, 
а на ранок уже був на роботі. Зі своїм шефом прийшов 
привітатися, із Сіковським Юрієм Миколайовичем, 
у  нас теплі стосунки і робочі, і дружні. Дуже приємно 
було побачити своїх колег. Вони на мене чекають. Ми 
з ними з дня заснування цієї ферми. Колектив телят-
ників у нас не змінився. Так, зараз трохи нових людей 
з’явилося, але здебільшого всі свої, мене пам’ятають, 
чекають. Хороші люди. І робота в мене хороша. Тож 
відпочити після Перемоги не вдасться (сміється). Від-
почити день-два та до праці, не розслабляючись. Так 
само як і тут – працюємо 24/7, не розслабляючись.

Чи нам тут чого не вистачає, чи за домашніми сма-
коликами сумуємо? Та ні, маємо все що потрібно. А як 
чогось хочеться, то можна купити. Як задумаємо щось 
таке приготувати, можемо собі дозволити. Хлопці за 
місяці такі чудеса кулінарії навчилися витворяти, що 
може позаздрити не тільки жіноча половина, а й де-
які шеф-кухарі ресторанів. Про жінок – це без образ. 

Я до призову у військо (це ще в 1994-му було, мене 
тоді в морські частини Прикордонних військ України 
призвали) вважав, що на кухні повинна бути жінка. А в 
морфлоті пройшов школу кухарів, за пів року вивчив-
ся й був корабельним коком 2 роки. Тому чоловіки на 
кухні – це мене вже не дивує. Хоча на військових кухнях 
і жінки віддавна працювали. Трудилися ми нарівні, що 
вони, що ми. А зараз ось воюємо разом. У війську на-
шому що жінки, що чоловіки – всі рівні. Для жінок жод-
них поблажок. Вони так само в окопах із нами. Хіба що  
спеціальностями відрізняємось – вони здебільшого 
інструкторки, медсестри… Але так само, як і ми, в око-
пах, у бліндажах, з усією роботою, труднощами. Дуже 
хочеться, щоб закінчилася ця війна проклята. І щоб ми 
якнайшвидше відбудували країну. Ті міста, де почи-
налося, ті, що недалеко від мого дому, – Ірпінь, Бучу, 
Мощун… І всі-всі. Іванків, Димер, Боярку… Усе, де руй-
нування є, бо людям треба жити. 

На Донбасі, у Луганській, Запорізькій областях фак-
тично сіл уже немає. Ми були на лінії зіткнення в Кліщі-
ївці, це за Бахмутом 7 кілометрів, – там з усього села 
залишилося 2–3 хати наполовину зруйновані, а люди 
там ще живуть – три чи чотири сім’ї. Село ж квітуче 
було – я бачив це по городах. В основному там займа-
лися рослинництвом – саджанці яблунь, груш, полив 
на грядках облаштований... Тепер хати всі зруйновані, 
лежать груди цегли. Бачили, як худоба блукає кинута, 
свині бігають по городах, полях, живність ця вся… Сло-
вами не передати. Люди дбали, робили, будувалися не 
день і не два, навіть не рік. І в один момент все зруйно-
вано! Лишається людина ні з чим, хіба що з докумен-
тами, а хто й без. Мусять їхати. Вивозили людей із сіл 
і наші підрозділи, передавали їх волонтерам. А ті вже 
займалися, де кого прилаштувати. А людям як? Мусять 
тут починати з нуля чи вертатися туди й починати також 
із нуля? Говорив з одним тимчасово переміщеним. Він 
так каже: «Що мені робити тут, як я там родився? Як 
буде мир, їхатиму відбудовувати все знову».

Хай би скоріше воно все було відбудоване. Щоб 
люди мали можливість повернутися до свого життя, 
туди, де жили та працювали, на ті самі шахти, підпри-
ємства. Хочеться, щоб якнайшвидше все закінчилося, 
запрацювало. Буде робота – буде заробіток, люди від-
будовуватимуться. Бо не діло, коли воно стоїть, іржавіє, 
руйнується. Так, це буде важка праця, адже поруйнова-
но багато комунікацій, електропостачання, залізничний 
транспорт. Тож хочеться, дуже хочеться, щоб настав 
нарешті мир. А час покаже, як воно далі буде...

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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ДІДУР 
Андрій Григорович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
менеджер зі збуту

Будь-яка справа повинна мати початок і кінець. Так 
само й ця війна. Вона мала б закінчитися ще у 2014 
році. Хай без Криму, але Донбас мав би бути весь 
наш. Сили й духу в українських хлопців завжди було 
достатньо…

Воював я ще у 2014-му, пішов у першій хвилі. Не 
те щоб доброволець… Я був депутатом районної ради 
на той час. Мене забрали на перепідготовку в  бе-
резні на декілька місяців – отак я й потрапив в АТО. 
Коли почалося повномасштабне вторгнення в люто-
му 2022 року, я був на річних зборах у Львові. Щойно 
зранку, як почув новини про війну, зібрався та поїхав 
додому. Доки доїхав, дружина мені вже все зібрала, 
бо я мав екіпіровку ще з 2014-го, свою. Моя дружина 
знає, що я не відступлюсь, як я вирішив, переконува-
ти мене марно. Розумна в мене дружина, знає: краще 
дати мені діяти та не заважати. Підхопив я свої речі 
військові: бронежилет, каску, спальний мішок – і по-
їхав. Тоді ще військкомати приймали, але нас прийма-
ли в будинку культури, у залі. Оформили. І от вони, бої. 

Теперішні бої жорстокіші, інтенсивніші. Масштаби 
більші. Але в АТО було важче, ніж зараз. Ми у 2014-му 
в місті Щасті стояли, у тому секторі, де йшли найтяжчі 
бої. Я був там замкомвзводу розвідки, потім був ко-
мандиром 3-ї гармати. Я стояв на точці виходу колон, 
коли ми останній міст проходили вже в Щасті, і решта 
все… Тяжко то було… І повернутися в мир було важко. 
Та на нас це й зараз чекає ще, навіть гірше. Тоді ж як 
було? Бійці АТО, герої! А потім почали їх паплюжити, 
топтати. Тепер ось військові дії, і всі за ЗСУ, всі пе-
реживають, а далі в мирній обстановці непросто нам 
буде. Людський фактор… А хлопці, з якими я в АТО 
був, зі мною тут. Не всі, але більшість. Воюють. 

Коли бій іде, не думаєш. Просто відпрацьовуєш 
завдання – і все. Розмірковуєш, обдумуєш, пере-
живаєш уже потім. А коли під вогнем, за секунди 
життя пролітає перед очима. 



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ 121

Головне – вижити, а як судилося загинути – то щоб 
одразу й не мучитись. Дуже важко бачити побратимів 
поранених, особливо молодих, коли вони стікають 
кров’ю, коли відірвані кінцівки… Та воно все емоції. 

Ми, загалом, увесь час на адреналіні такому хо-
рошому, буває, сміємося з прильотів, з усього цього. 
Інакше й не можна, ніяк не можна сумні думки в голову 
брати, закриватися в собі. Якщо мені такі бійці трапля-
лися, я намагався не брати їх у підрозділ: страх і сму-
ток заразні. Один злякався, запанікував – постражда-
ють інші. У мене таке було. По нас працювали «гради», 
і в мене була команда дати відповідь. А один боєць 
наказ виконувати відмовився, утік в окоп. Мусили по-
прощатися, з нами він більше не працює. 

Зрозуміло, кожна людина зі своїми страхами. Але 
тут, під кулями, нам важлива єдність, щоб усі були як 
один. Коли один за всіх, то і розуміємося краще, і пра-
цюємо, і особовий склад цілий. Нам інакше – без дові-
ри, без поваги – не можна. Усі ми тут – і друзі, і товари-
ші, і рідня один одному. Бо ж близькі люди, на щастя,  
далеко, у безпеці.

Багато про що рідним не розкажеш, ба більше  – 
не скажеш. З рідними говоримо про домашнє, по-
бут в основному. У мене син та дочка. Дружина сама 
з усім вправляється, клопотів їй не бракує. 

А про війну взагалі не люблю говорити. Що про неї 
скажеш? Хто ї ї відчув, про неї не балакатиме. 

Дружина переживає, звісно. Перепитує, чи всього 
вистачає, чи поїв… Хоча вона знає: я такий організа-
тор, що не пропаду. Нам як давали 2–3 дні на відпо-
чинок, то ми з хлопцями неодмінно варили уху якусь 
абощо. Хочеться щось справжнє поїсти, щоб не сидіти 
тільки на тушонках та сухпайках. Чогось домашнього, 
мирного. Тоді й думається інакше – про мирне. Про те, 
про що мріялось раніше. 

Я, коли прийшов із війни перший раз, вирішив по-
будувати будинок. Не просто вирішив – я його вимріяв! 
Будинок у мене вже є, але його ще треба завершити, 
поки що не встиг. Треба ще потрудитись, зробити дім 
зручним для себе, для родини, щоб було справжнє 
родинне гніздо. Дерев я за все життя багато посадив, 
дім є, і дітки є. Може, і ще будуть. Треба, щоб збільшу-

валося наше населення, щоб не по одній дитині в сім’ї 
було, а щонайменше по три. Треба, щоб люди коха-
лися та народжували, а не воювали та вбивали. Щоб 
діти сміялися, гралися, бешкетували… Щоб родини 
трималися разом. 

Я, коли малим був, щоліта їздив до бабусі й діду-
ся в село у Вінницькій області. Я народився й виріс 
у Воркуті (Комі АРСР), а кожне літо їхав у село. Та я на 
море не так хотів їхати, як до них! Те село мені було 
як колиска, мені там завжди було яскравіше, цікавіше. 
Там я на конях катався, мріяв верховою їздою гроші 
заробляти. Там у городі та в садку працював, на рибо-
ловлю ходив. Я завжди риболовлю любив, змалечку. І 
от було мені років 10, і я на звичайні бамбукові вудочки 
зловив великого коропа – аж 7 кіло! Ото було мені ра-
дості!.. Досі з усмішкою згадую.

Люблю я риболовлю. Я навіть, щоб не бовкнуть 
чогось зайвого в розмовах із рідними, зараз, коли 
дружина чи хто питає, де я, завжди говорю: «Зби-
раюся на рибалку» (усміхається). Вона вже знає, 
що йдеться про бойове завдання: вудку (а в мене 
це гармата) взяв, іду «рибалити». 

То в нас були такі родичі, що дружині казали: та 
йому там непогано, він кожен день на риболовлю хо-
дить!..

Згадується направду багато. Не події навіть, зде-
більшого люди. І ті, хто поряд, і ті, хто далеко. Друзі, 
куми, рідні – ті, хто завжди підтримає. Хто зайвого не 
скаже й не спитає. 

Є одне питання, яке я найбільше не люблю: «Що 
там?» Коли в мене таке питали, одне говорив: «Я від-
повідати не буду». Що там? Хочете побачити, приїдь-
те, подивіться, щоб не питати. Є інше питання, з якого 
всі наші розмови починаються: «Як ти?» Я завжди від-
повідаю: «Нормально». Що б там не було – нормально, 
бо ж, відповідаю, сам! 

Коли там, у боях, були, усього наче й удосталь 
було, забезпечення ж нормальне, а хотілося їжі до-
машньої. Щоб солоденьке й смачненьке. Знаю, хлопці 
деякі кажуть – м’яса хотіли. Там, де я воював, з м’ясом 
інакше склалося: було дуже багато худоби покинутої, 
і, як прилітало чи підстрелили її, ми мусили дорізати, 
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непотрібні ні державі, ні суспільству, нікому. Я швид-
ко до мирного життя адаптувався та знаю хлопців, 
які після АТО й року не витримали: той руки на себе 
наклав, той іще щось… З цим працювати треба, ви-
рішувати тут і вже зараз. Після Перемоги пізно буде. 
Зараз залучено все: медицина, надання швидкої до-
помоги. А потім будуть якісь реабілітаційні санаторії, 
рекомендовані процедури. І від людини залежатиме, 
поїде вона туди чи ні, захоче чи ні, спроможеться чи ні. 
Один їздитиме, бо розумітиме, що треба, інший мах-
не рукою, а ще інший – аж рватиметься. Є ж вояки, які 
просто при війську побули та отримали посвідчення 
УБД, у боях не бувавши. От ці собі оформлять інвалід-
ність, премії та все інше. А людина, яка справді на це 
заслуговує, цим займатися не буде, вона просто за-
мкнеться в собі. Є люди, які воюють заради чогось, а є 
ті, хто заради якоїсь вигоди. 

Я воюю заради своєї родини, своєї сім’ї, заради 
миру. Я за привілеї не битимусь. 

Хоч і маю посвідчення УБД, але ним не користуюся. 
Не можу. Поряд з отими пристосуванцями не можу. 
Просто по правді треба. По справедливості та з пова-
гою. Воно ж по-різному буває. І буде по-різному. 

Справедливість потрібна. Ґрунтовна. Люди різні 
всі. В одному підрозділі є ті, хто воює, і ті, хто на за-
безпеченні. І забезпечення – це важливо, дуже! Але ж 
забезпечення – то не передок, не перша лінія. Та так 
виходить, що ті, хто першої лінії в очі не бачив, більше 
про неї говорять...

Розмова відбудася 20.04.2023.  

щоб не мучилася тварина, бо ж пропаде. Такий собі 
гуманізм… 

На фронті все по-іншому сприймається. Тут вік не 
має значення, усі рівні. У мене ось були хлопці, яким 
трохи більше ніж 20 років. То їм ще б жити й жити – 
той планує одружитися, той учитися, а той уже хоче 
внуків мати. Тут у кожного світогляди свої, розуміння 
своє, бажання свої, але ж спілкуємося, знаходимо 
спільну мову, радимося, як краще зробити все. І за-
вжди знайдемо час, щоб пожартувати й про щось по-
говорити. 

Війна знімає маски. Була собі людина в цивіль-
ному житті така сіра, непримітна, а тут вона стає 
дуже великим авторитетом. Бо враз постає такою, 
якою є насправді. Тут справжні цінності викрива-
ються. Непідробні. І найцінніші риси вимальову-
ються чітко – гідність, чесність. Це не риси навіть – 
це основа: мати честь. З цим і переможемо. 

Як переможемо, я найперше, напевно, рідним зате-
лефоную. Вони поряд зі мною весь час були. В Європу 
не втекли, за мене хвилювалися. І вірили. Я ж сказав: 
«Якщо я пішов, то все буде добре». Були думки їхати, 
і машина заправлена була, і бензину було вдосталь, 
а там уже й орки на Житомирській трасі стояли… 

Я, коли додому їхав, бачив: машини їхали в сто-
рону західної частини України, а ми майже одні їхали 
на Київ. Люди швидко зібралися, дуже велика маса 
людей. Я так і не розумію: як?.. Я не зміг би, думаю. 
У мене батько українець, мати – росіянка, а я, напев-
но, українець утричі сильніший. Для мене патріотизм 
уже набув зовсім інших значень. Реальних, осяжних.

 Про все, що відбувається там, на передовій, не 
розкажеш, таке не зрозумієш, доки не переживеш. Не 
бажаю нікому там опинитись. Просто треба якось ра-
зом триматись, один одного підтримувати. Ми ж мирні 
всі. Наприклад, я ж ніколи не міг подумати, що мені 
доведеться тричі служити та двічі воювати. За першою 
освітою я агроном, повинен хліб вирощувати!..

Тож найголовніше, думаю, після Перемоги повер-
татись треба одразу в роботу, бо інакше занадто важ-
ко. Є такий донецько-луганський синдром… Найбіль-
ше проблем у країні буде, коли воїни-патріоти стануть 
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ДРОБНИЙ 
Андрій Володимирович 

ДП «АГРОФІРМА «ІСКРА», охоронник

24 лютого, як усе почалося, пішов захищати свою зем-
лю, батьків... Часу на роздуми було небагато, тому що 
встигнув узяти із собою, то й поклав у рюкзак, а всім 
іншим забезпечили вже у військовій частині. Служу 
в силах ППО, ми захищаємо небо України. Я вже мав 
до  цього досвід служби «у погонах» (маю юридичну 
освіту), то він став мені тут у пригоді.

Спочатку, мабуть, як і всім бійцям, було страшно. 
Далі долати страх вже допомагають упевненість, що 
кожен із твоїх побратимів готовий у вогонь і воду піти 
за тебе, а ти за кожного з них, та… кохання. І це правда. 
А в перервах між ракетними ударами один одному на-
стрій підіймаємо, шуткуємо. Якби ми цього не робили, 
то не знаю навіть, що було б (сміється). 

А ще я тут зустрів дивовижну дівчину, ї ї  звуть 
Катя. Це один із тих моментів, що іноді трапляють-
ся й на війні та заради яких хочеться жити. 

Катя звичайна людина, вона, як і більшість українців 
зараз, допомагає нам із хлопцями чим може: налаго-
джує зв’язки з місцевими волонтерами, готує, плете 
маскувальні сітки тощо.

 Також надає сил боронити нашу неньку й підтрим-
ка моїх рідних. Часто їм телефоную. Вони знають, що 
в мене все добре, а про щось погане… Так про це кра-
ще з побратимами поговорити.

Спогади дитинства? Їх багато. Найяскравіший – це 
ліс, Дніпро й у Дніпрі… тюлені (сміється). Так-так, ко-
лись бачив їх у заповіднику.

Як зміниться моє життя після Перемоги? Воно вже 
змінилося, як тільки почалася війна, а далі… Буде як 
буде, а зараз просто хочеться маминого борщу. Тіль-
ки  б скоріше війна закінчилася. Повірте, цього хоче й 
кожен із моїх побратимів, яких я знав, знаю та ніколи не 
забуду. Всім захисникам і захисницям, яких уже немає, 
вічна пам’ять та слава. Вони найкращі! 

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ЄРЕМЕНКО 
Володимир Григорович   

Керівник напрямку логістики 

групи компаній «ЕРІДОН»

Моя війна почалася ще в лютому 2014 року з Ре-
волюції гідності, на Майдані в Києві. Увага більшості 
українців тоді була прикута до подій, що почалися та 
швидко набирали обертів із листопада 2013 року. Усі 
ми переживали та допомагали повстанцям як могли. 
Коли дізнався про розстріли людей на Майдані (зна-
ходився якраз на роботі), це стало останньою краплею, 
далі стояти осторонь я не міг. Швидко зібрав команду 
однодумців-колег і запропонував їм поїхати в центр 
міста та долучитися до Революції безпосередньо. Нас 
було п’ятеро, 19 лютого 2014 року ми були вже там, 
на Майдані, разом з усіма будували барикади, гасили 
пожежі тощо. Пам’ятаю, що повернулися ми вже вно-
чі, чорні від сажі, втомлені фізично, але на сильному 
емоційному підйомі. Далі події в країні розвивалися ще 
стрімкіше: янукович покидає країну, «зелені чоловічки» 
в Криму, потім Донецьк, події на Сході, перша хвиля 
мобілізації… Я зрозумів, що конфлікт досить серйоз-
ний, і в черговій хвилі часткової мобілізації, а це була 
третя за рахунком, яка почалася в липні 2014-го, мені 
зателефонували з військкомату та запросили прийти 
на співбесіду. Я тоді без жодних вагань одразу пішов 
туди, пройшов медкомісію та отримав наказ з’явитися 
вже через два дні з речами. Ось так я вступив до лав 
Збройних Сил України. На той момент, скажу чесно, 
була абсолютна впевненість, що нам треба всім згур-
туватися, швидко знищити ворога та з Перемогою по-
вернутися додому.   

Ішов на адреналіні, про наслідки цього всього на-
віть не замислювався. До того ж мав за плечима досвід 
строкової служби. Через це військова система мені 
була більш-менш знайома та трохи легше було адап-
туватися в ній. Знаєте, бувають у житті доленосні по-
дії, наслідки яких усвідомлюєш згодом. А поки я про-
сто плив, скажімо, за течією, поки не приб’є до якогось 
берега. Коли зупинився, настав час проаналізувати, 
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що відбулося. Ми повинні були пройти бойове злаго-
дження, навчання, хоча б автомат у руках потримати. 
На жаль, позитивних емоцій, які я мав би отримати тоді 
як солдат, потенційна людина, яка була готова віддати 
державі своє життя за наші цінності та свободу, я не 
отримав. Система у 2014-му не була готова до такої 
кількості мобілізованих: перед воротами військових 
частин люди чекали по декілька діб, щоб їх прийняли. 
У  багатьох виникало питання, чому я маю залишати 
свій дім, сім’ю, роботу, свідомо ризикувати своїм жит-
тям та здоров’ям, а нам не можуть організувати еле-
ментарні умови: їжу, якийсь намет, щоб переночувати, 
тощо.  

Знаєте, тоді я думав, що потрапляю в коло та-
ких самих вмотивованих однодумців, які за те, 
щоб скоріше знищити ворога, повернутися з Пе-
ремогою, але, принаймні тоді, було не завжди так 
на відміну від того, що спостерігається сьогодні – 
міцне братерство на фронті, потужна підтримка 
ЗСУ з боку українців. 

Так, ми всі до чогось начебто готувалися, до якихось 
підступних дій із боку ворога. Станом на вечір 23 люто-
го 2022 року ресурси нашої компанії було розосеред-
жено по всій території України. Тому в ніч на 24 лютого 
керівники компанії працювали: вибудовували схеми, як 
відтягнути наш транспорт, людей, товар від можливих 
зон вторгнення супротивника. Ми, гадаю, як і більшість 
в Україні, думали, що це буде Східний напрямок, і ніхто 
не очікував, що це буде Північ нашої країни, і зокрема 
Київська область. 

Ранішні вибухи 24 лютого, поява першої інформації 
про те, що відбувається, означало – почалося повно-
масштабне вторгнення. Тож ранком я як завжди поїхав 
на роботу, до кінця не міг повірити в те, що відбувається. 

Мені здавалося, що це все повинно закінчитися дуже 
швидко. Але протягом дня ми почали отримувати все 
більше тривожної інформації, яка просто не вкладалася 
в голові… Як таке може бути у ХХІ сторіччі?... Коли вве-
чері по дорозі додому стояв у заторі через те, що багато 
автівок виїжджало з Києва по Житомирській трасі, ще 
навіть тоді до кінця не вірилося, що на нас попереду че-
кає така, скажімо прямо, жахлива війна. Що ворог так 
бездушно знищуватиме мирних громадян, наші міста, 
інфраструктуру…  

Минув уже понад рік із тих днів… І на сьогодні, я спо-
діваюся, ми всі зрозуміли, хто наші друзі, хто вороги! 
Я абсолютно впевнений, що Україна здобуде Перемо-
гу. Ми, українці, як ніколи, об’єдналися. Так, я добре 
розумію, яку ціну доводиться платити нам усім за це. 

На жаль, в Україні не залишилося жодної сім’ї, яку б 
не зачепила війна: у всіх є рідні, знайомі, друзі, ко-
леги, які воюють, є дуже великий відсоток людей, 
які постраждали фізично, знищено чи ушкоджено 
житло тощо. Але ми ж усі козацького роду. Витри-
маємо. Мусимо. До того ж нас сьогодні підтримує 
світ. Допомога інших країн просто феноменальна, 
такого, на мою думку, ніколи не було з часів Другої 
світової війни.  

Ми бачимо, наскільки ця коаліція проти образу зла 
потужна. Це дає велику надію на Перемогу. Агресор 
розраховував на те, що наша влада накиває п’ятами, не 
відбудеться спілкування з міжнародними партнерами 
та все вирішиться просто за один тиждень. 

Бажаю нам усім якнайшвидшої Перемоги, а нашим 
воїнам, Захисникам і Захисницям України повернення 
додому цілими та здоровими.

Розмова відбулася 28.02.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

Ще у 2019 році мене відправляли на військове навчання 
на місяць, тому у 2022-му, коли почалася війна, я вже 
був у списках резервістів і повістка не стала для мене 
чимось несподіваним. Отримав, з’явився, а тоді став 
чекати дзвінка з військкомату. Коли призвали, із собою 
навіть узяв тактичний каримат і спальний мішок. Стали 
в пригоді, адже спочатку жили в лісі в наметі на 30 осіб. 
Пройшов у Львові загальну військову підготовку (не маю 
досвіду строкової служби), навчання за спеціальністю 

ЗВАРИЧ 
Іван Олександрович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор лінії у виробництві харчової продукції 

(рушально-війкова дільниця)

військового пожежника. Зараз як працівник пожежної 
частини несу службу в 93-й бригаді «Холодний Яр».

А до цього було 24 лютого. О 6-й ранку мені по-
дзвонила мама й каже, що бомбили Кульбакине (ае-
ропорт на околиці Миколаєва), почалася війна. У но-
винах по ТВ почув, що російська федерація напала на 
нас і її війська рухаються з боку білорусі, рф та Кри-
му. Тоді було… ні – не паніка, а відчуття нерозуміння: 
«Що ж робити далі?» 
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Почалися прильоти по Миколаєву, що не вщухали 
ні вдень, ні вночі. Було гучно, стіни будинків хиталися. 
Страшно. Потім втягнувся, почав розуміти, що від-
бувається. Страх притупився, ввійшов у повсякден-
ність. Навіть коли ворог підійшов до Миколаєва та 
був бій… Пишаюся тими хлопцями, які тоді відбили 
наступ і не впустили в місто тих кацапів, що намага-
лися зайти. 

Потрібно віддати шану всім тим добровольцям, 
бійцям ЗСУ, які зі зброєю в руках першими стали сті-
ною на шляху загарбників, зупинили їх по всій країні. 
Я й про тих людей, які йшли до військкоматів у пер-
ші дні, тижні та просили: «Дайте нам зброю, ми бу-
демо воювати». До тих хлопців, що вступають до лав 
Збройних Сил України сьогодні, також відчуваю по-
вагу. 

Одні приходять на зміну іншим, але всі разом ми 
робимо те, що маємо робити, коли країна в біді. Під 
час війни українці згуртувалися, діють як єдиний орга-
нізм. Війна показала, хто є хто та чого вартий.

А землі наші, українські, потрібно, і тут без зайвих 
питань, обов’язково повертати, зокрема й Крим, бо 
він – частина України. Пригадую, що до війни, коли 
він був ще під жовто-блакитним прапором, об’їздив 
його майже весь. Севастополь, Ялта, канатна дорога 
на Ай-Петрі… Після Перемоги сподіваюсь туди знову 
поїхати. 

До речі, разом із побратимами часто згадуємо, 
що було до війни, про якісь смішні моменти (без сміху 
тут важко), чи то робочі, чи з дитинства, розповіда-
ємо. Найяскравіший мій спогад – це коли я з дядьком 
(кумом моєї бабусі) їздив на пасіку до його знайомих. 
Ось ми приїхали, тільки-но сіли за стіл, мені дали мо-
лока, хліба, меду – тут рій бджіл налітає на нас. Мене 
дядько відразу за шкібарки й у кабіну своєї великої 
вантажної машини. А допоки він її оббігав, щоб сісти 
за кермо, його встигли покусати бджоли. Коли ми діс-
талися дому, на одне око він уже не бачив – воно геть 

заплило. І він сказав тоді моїй бабусі, що більше мене 
на пасіку не візьме, ніколи (сміється)… 

Так, життя змінилося, і не тільки в мене. Ця війна 
взагалі нікому не була потрібна, як на мене. Чого так 
сталося, велике питання, на яке потрібно буде знайти 
відповіді. 

Війна не є тою подією, яка повинна чогось навчати, 
але сталося як сталося. Можу сказати, що насам-
перед вона навчає братерства. Ти знаходиш тут 
тих, на кого можеш покластися в будь-яку хвилину. 
Ти впевнений, що тобі підставлять плече, тебе не 
кинуть у жодному разі, і, навпаки, ти комусь допо-
можеш. 

На фронті також дуже сильно відчувається допомо-
га волонтерів, які постійно комунікують із військовими, 
а ще тих, хто донатить на броніки, каски, приціли, при-
лади нічного бачення, монокуляри тощо.

Всі разом ми наближаємо нашу Перемогу. Коли 
вона прийде, думаю, життя зміниться не тільки в мене, 
а й у всіх тих, хто зараз знаходиться в Європі. Ми вже 
всі будемо іншими людьми. Та що будемо? У мене вже 
змінився світогляд. Ось коли почнемо відбудовувати 
Україну, остаточно визначимось, що робити далі, як 
жити. А поки… Побажаю всім нам наснаги в цій війні, 
здобути Перемогу, щоб усі наші хлопці повернулися 
живими та здоровими, а поранені одужували. А кому 
я першому повідомлю про Перемогу? Звісно, мамі…

Розмова відбулася 06.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

ІВАЩЕНКО 
Андрій Ігорович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
менеджер зі збуту, Миколаївське РУ

Мій внутрішній стан стурбованості, що до мого краю, 
до моїх батьків, рідних можуть прийти окупанти, став 
поштовхом до того, щоб піти до військкомату. Я з Ми-
колаївщини, міста Вознесенська. О 6-й чи 7-й ранку 
24  лютого 2022 року перший дзвінок був від мами. 
«Ввімкни телевізор, почалася війна…» Чесно, я спочат-
ку сприйняв це як жарт – на те в мене було багато при-
чин так думати. Але зараз не про це. У моїй голові тоді 
майнуло, як таке можливо у 21-му сторіччі?! Остаточно 
розставили крапки над «і» особисто в моєму житті події 
в Ірпені, Бучі...

Деякий час ніс службу у військкоматі. Сьогодні 
я знаходжусь у бойовій частині. Спочатку мав великий 
баул із речами (посміхається), але після того, як наш, 
як то кажуть, «тренер» змусив нас з усіма нашими реча-
ми подолати відстань у 20 кілометрів, а потім додав ще 
повну амуніцію (бронежилет, автомат тощо) і ми з усім 
цим пройшли ще 20 кілометрів, прийшло поняття щодо 
необхідного на війні. 

На сьогодні з основних речей у мене із собою де-
кілька комплектів білизни, рушник, вологі сервет-
ки та… розуміння, що завтра можна залишитися ні 
з чим, що твою кохану можуть зґвалтувати, твоїх 
батьків убити. Не знаю, як це пояснити, але від та-
ких роздумів відчуття страху якось автоматично 
зникає. Тобто страх за рідних дає тобі сили робити 
все, щоб цього не трапилося. 

Ще на війні, як на мене, важливий самоконтроль. 
Адже, якщо ти будеш мислити адекватно, шансів вижи-
ти в тебе набагато більше, ніж коли в тебе паніка. Голо-
вна людина, на яку ти можеш покластися, яка є твоїм ти-
лом тут, на фронті, – це побратим. Він же друг, товариш, 
сват, брат – все в одній особі (усміхається). Зараз у мо-
єму підпорядкуванні 30 людей, я несу відповідальність 
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за кожного та кожному завжди пояснюю: «Хлопці, това-
риш справа та товариш зліва – це ваш тил. І якщо на ко-
гось із вас ми не можемо сподіватися, то нам нічого тут 
робити. Провалиться один – провалимося всі разом». 
А ще в мені іноді говорить людина, яка працює в аграр-
ній компанії. Коли з хлопцями виходимо в поле, кажу їм 
жартома, а може, і серйозно: «Хлопці, куди ви топче-
тесь по пшениці – це ж наш хліб. Ворог ворогом, але не 
псуйте наш хліб» (усміхається). Взагалі, на війні, якщо 
ти вмієш жартувати, якщо це весело, ми тільки підтри-
маємо й завжди раді таким людям. Жарти на фронті зо-
всім по-іншому сприймаються. Навіть жарти про життя 
та смерть стають поверхневими. Усміхаєшся та й усе. 
Сміх добре розряджає ситуацію.На душі стає тепліше й 
від спілкування з рідними. Батьки та кохана турбуються 
про мене, багато розпитують. Намагаюся завжди роз-
повідати про щось хороше, бо, як то кажуть, на поганій 
ноті далеко не заїдеш.

Була в мене мрія до війни. Була й не змінилася. 
Точніше, не мрія, а мета – самореалізуватися. 
Думка про це навіть тут під час затишшя не по-
кидає мене. Я в цьому плані, якщо щось вирішив, 
неодмінно зроблю. З дитинства такий. 

Пам’ятаю, мої батьки дуже хотіли, щоб я грав на та-
кому музичному інструменті, як баян, – всього 5 років 
навчання. Я навіть не можу передати, наскільки я не 
любив баян, а батьки навпаки. Мені було років до 10, 
щовечора сльози… І ось одного разу  – це вже після 
трьох років навчання – по дорозі додому в машині, якою 
на той момент мені батько дозволив керувати й мені це 
дуже подобалося, у нас знову сталася суперечка щодо 
гри на баяні. Я сказав, що більше не хочу грати, а тато 
відповів: «Добре, ти залишаєш музичну школу, але при 
цьому не сідаєш на водійське крісло протягом 5 років». 
Я зупинив машину, вийшов із-за керма та пересів на 
пасажирське сидіння… 

Ніхто не забороняє нам хотіти більшого, але війна 
вчить цінувати те, що маєш, тому що в одну секун-
ду цього може не стати. Ось, наприклад, була моло-
да сім’я, люди жили, можливо (та напевне), за щось 

сперечалися, і в мить чергового прильоту їх не стало. 
Сидиш в окопі, і приходить розуміння, наскільки ті су-
перечки з рідними, зокрема й телефоном, – дрібниці. 
Хочеться лише обійняти….

І мабуть, найголовніший урок війни, який маю, – 
про довіру. Добре пам’ятаю, коли Україна  віддала своє 
озброєння, отримала обіцянки з того боку, що «ви під 
нашим надійним захистом». Тепер запитую себе, де ж 
цей захист?! Життя навчає, що довіряти можна лише 
своїй родині. Це найголовніші твої люди, які хочуть чути 
й бачити тебе кожного дня. Для мене відкрилися доволі 
неочікувано під час війни ті люди, з якими в повсякден-
ному житті я просто товаришував. Ми інколи зустріча-
лися, про щось неважливе розмовляли. Саме ці люди, 
хочу я їх чути чи ні, сьогодні завжди зателефонують, за-
питають: «Андрію, як ти, що ти, у тебе все добре? Тобі 
щось потрібно? Ти тільки скажи, все зробимо».

Щодо планів після Перемоги, то, мабуть, буду їх 
втілювати не в Миколаєві, як раніше думав, а в Одесі. 
Там живе багато моїх друзів, і в це місто я найбільше 
закоханий. Дерево вже не одне посадив, оскільки маю 
батька лісника. На черзі, як то кажуть, дім побудувати, 
сина народити. 

Якщо чесно, то маю з ким реалізовувати ці плани. 
Виявилося, що навіть у такий тяжкий час є місце 
диву. Зі мною воно трапилось – я зустрів свою ко-
хану дівчину, моє серденько (усміхається). Саме їй 
та своїм батькам я зателефоную, як тільки настане 
Перемога. І моїм друзям, яких я дуже люблю. Але 
найпершими будуть батьки та кохана дівчина.

Я більш ніж упевнений, що Перемога буде за нами, 
це тільки питання часу. Коли ми станемо одним цілим, 
тоді в нас буде тиша. Ви питаєте, чи змінилося для 
мене значення слова «українець»? Знаєте, навіть коли 
ви вимовляєте його, у моїй душі це викликає гордість. 
Ви кажете  «українець», а в моїй голові пісня: «… тому 
що я українець, я витримаю все».

Все буде Україна! Героям Слава!

Розмова відбулася 03.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

КАРПЕНКО 
Сергій Іванович 

ТОВ «АТЛАНТИК ФАРМЗ ІІ», 
охоронник

29 грудня 2022 року, коли знадобилась моя військова 
спеціальність (до того ж маю досвід роботи механіза-
тором), вступив до лав ЗСУ. Пройшов навчання за кор-
доном, і зараз разом із побратимами захищаю нашу 
країну. 

Найбільшу підтримку отримую саме від хлопців 
свого екіпажу. Люди різні бувають, але ми один 
до одного ставимося дуже добре, інакше нам не 
можна. Такого дружнього єднання, яке склало-
ся тут, годі й шукати. Одне слово, стосунки між 
нами – це про справжнє братерство. 

Страх теж долаємо разом. Я взагалі вважаю, що 
його боятися не треба, краще використовувати як пер-
ший захист від небезпеки. А щоб не зациклюватися 
в собі через стрес, ми з хлопцями, буває, багато жар-
туємо, балакаємо про життя, ділимося спогадами, зо-
крема й дитинства. 

Ось, пам’ятаю, коли я був школярем, про мобільні 
телефони тоді ніхто не знав (сміється), то більше часу 
проводили з друзями. Взимку, наприклад, – це за щас-
тя пограти в хокей. Бувало, о 12-й годині ночі додому 
поверталися. Що сказати, гарне дитинство в нас було 
(усміхається).

До війни спокійно працював, планував доробити до 
пенсії, вивчити дочку – вона в мене майбутній інженер-
технолог. Але ж сталася ця війна. Зараз, коли телефо-
ную рідним, говоримо недовго, бо, вважаю, про те, що 
тут відбувається, їм не треба знати. Здебільшого про 
себе коротко – живий-здоровий. І звісно ж, як тільки 
прийде радісний час, то першою, кому зателефоную, 
буде дружина (усміхається).

Загалом, війна навчає… життя. Думаю, воно змі-
ниться після нашої Перемоги. Ми точно будемо диви-
тися на деякі речі по-іншому. 

Тож хочу побажати всім, щоб скоріше все це закін-
чилося. Тоді нарешті ми зможемо повернутися до мир-
ного життя, піти на роботу та втілювати свої плани.

Розмова відбулася 28.04.2023. 
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КАРАНДА 
Владислав Анатолійович 

ТОВ «ПКЗ-АГРО», 
апаратник оброблення зерна

З 9 березня 2015 року був командиром бойової маши-
ни піхоти. Воював у зоні АТО, у районі міста Попасної. 
Трохи більше як рік. Повернувся додому, але не зміг 
усидіти, у 2018 році підписав контракт і від того часу 
служу в ЗСУ.

Люди, з якими я воював тоді й зараз, для мене як 
брати. Недарма ми один одного називаємо по-
братимами. На жаль, більшості з них уже немає. 
Вони залишаться назавжди в моїй пам’яті… 

За часів АТО бої точилися лише на Луганщині та 
Донеччині. Це була війна, але її мало хто бачив – інша 
частина України жила більш-менш мирним життям. 
Так, на Сході країни всі майже 9 років, починаючи 
з 2014-го, приємного було мало, але такого великого 
розмаху, з яким зараз ведуться бойові дії, ні, такого 
не було.

На відміну від тих років зараз у повномасштабній 
війні бере участь зі сторони ворога велика кількість 
людей та зброї – авіабомби, снаряди різних калібрів, 
літаки, гелікоптери тощо. На фронті з’явилась така 
зброя, про яку я навіть не здогадувався – побачив уже 
у 2022 році. А щодо страху, то ставлюся до цього нор-
мально (усміхається), адже це війна…

Хто більше боїться, так це дружина, діти, рідні, за 
мене бояться. Їх завжди цікавить, де я знаходжуся, що 
роблю. Хочуть знати, бо хвилюються, щоб я не пропав 
(усміхається). Намагаюся спілкуватися з ними щодня. 
Звісно, дружині першій зателефоную, коли ми здобу-
демо Перемогу. А потім уже будемо дивитися, як жити 
далі. 

Тож добра й миру всім нам та скорішого закінчення 
війни!

Розмова відбулася 13.03.2023.  
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

Як робітник аграрної компанії мав бронювання, проте 
так сталося, що зараз я на фронті. Коли приніс доку-
менти у військкомат, зробив усе як має бути. Мене від-
правили на медкомісію. Пройшов, але на той момент 
виявилося, що в мене не вистачає ще одного докумен-
та. На прохання дати мені 2–3 дні, щоб донести цей 
документ, у військкоматі відповіли відмовою й одразу 
ж відправили у військову частину. Одягався за свої ко-
шти. Співробітники компанії «Ерідон», дякувати, дуже 
допомогли – купили все, що я просив, і передали.

Отже, що б там як, а я опинився на фронті. Перший 
місяць у нас проходило бойове злагодження та навчан-
ня. Це потрібно було, адже більша частина моїх побра-
тимів навіть не служили ніколи в армії.  Через це було 
тяжко в навчанні, але ж із часом якось усе налагоди-
лося, та й більше пізнали один одного, стали друзями. 

ІОНЕСКУ 
Іван Геннадійович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
вантажник, Одеське РУ

Сьогодні ми як одна сім’я. І як у кожній родині, буває 
різне. Вже знаєш, наприклад, з ким можна сміливо йти 
на завдання, а з ким – ще треба подумати. Що залиша-
ється незмінним на війни, так це жарти. Навіть у таких 
умовах людина не змінюється. Тож і просто жартуємо, 
і один з одного. А ще мені тут стали в пригоді водійські 
навички – маю права тракториста, а також усі категорії. 

Переборювати страх допомагають думки про 
сім’ю – дружину й дітей. У мене їх троє, всі хлопці. 
Постійно думаю, що мені треба до дітей, тож мушу 
жити… 

Все ускладняється особисто для мене тим, що я, 
чесно кажучи, боюся стріляти в людей, ще жодного 
разу не стріляв. А щодо артприльотів, то, як на мене, від 
цього ніхто не застрахований. Ось пам’ятаю, як учер-
гове тільки заступили на позицію, що на острові (ми 
там в  окопах живемо), як воно прилетіло десь метрів 
за 10–15 від нашого бліндажа. Страшно? Так, але як є. 
Найбільше запам’ятається, як мене врятував хлопець, 
що стояв біля мене. Під час прильоту він просто миттю 
скинув мене на землю, та якось так обійшлося.

Загалом, війна показує, що є люди, яким можна 
довіряти навіть своє життя, а є такі, яких краще б і не 
зустрічати взагалі. А ще війна вчить вміння морально зі-
братися в потрібний момент, бути врівноваженим і спо-
кійно ухвалювати рішення. Я ці риси характеру най-
більше ціную в людях, і особливої ваги для мене вони 
набули саме на війні. 

Багато про військові події під час телефонних роз-
мов із рідними мене питає старший син. Йому 14 років, 
то він усе розуміє. Але ж я не можу та й не хочу роз-
повідати про війну як вона є. Тим паче для чого зайвий 
раз хвилювати близьких? Здебільшого із сім’єю ми 
спілкуємося про їхнє життя, про школу. Дружина інко-
ли скаржиться на те, що не слухаються діти. Тож про-
довжую навіть, скажімо, з окопів  виконувати татусеві 
обов’язки. Коли потрібно, телефоном нагадую стар-
шим синам, що вони залишилися вдома за головних, 
повинні підтримувати маму, слухатися й робити все 
якнайкраще. Після таких розмов начебто два тижні все 
добре, а потім знову те саме (усміхається). 

Чекаю не дочекаюсь нашої Перемоги, щоб зате-
лефонувати дружині з радісною звісткою, повернути-
ся додому. Хочеться вийти на город… У мене трактор 
є – то щось ним поробити на своїй рідній землі. Це для 
мене буде кращий відпочинок… після війни.

Розмова відбулася 14.03.2023. 
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Ми мріяли, як це буває у звичайних сім’ях, працювати, 
їздити на відпочинок, одним словом – жити в радість. 
Після повномасштабного вторгнення посидів один 
день у підвалі й зрозумів, що щось треба робити, і по-
просив батька підвезти мене до військкомату. Власне, 
24 лютого 2022 року почалася повномасштабна війна, 
а 26-го я вже був у військовій частині. При собі мав тіль-
ки речі найпершої потреби, все інше отримав уже там: 
нормальну форму, взуття.

Я програміст за фахом, і, знаєте, з цивільних нави-
чок нічого не стало в пригоді – по суті, навчався всього 
тут із нуля. Потім були «поля». Прийшов лейтенантом, 
а зараз уже отримав старшого лейтенанта. У нас є ком-
бат, бойовий офіцер, який, власне, і дає розпоряджен-
ня, а я лише, скажімо так, залежно від ситуації, можу 
локально виконувати роль старшого. Ми тут діємо як 

КОЛІНЬКО 
Ігор Васильович  

ТОВ «УКРСТАРЧ», 
програміст 1С, відділ розробки 

програмного забезпечення

згуртована команда, допомагаємо один одному. Зна-
ємо, що робимо спільну роботу й від кожного залежить 
її успіх. Відчуваємо підтримку рідних, знайомих і незна-
йомих людей – волонтерів. Дружина завжди запитує, 
чим допомогти, що відправити з Польщі (вона зараз 
там із дітьми). Відмовляюся, бо треба ж когось знайти, 
попросити з’їздити на пошту, щоб отримати посилку, 
а я основний час знаходжусь на позиціях. Та хіба вона 
слухає: «Ні, я тобі посилку вже зібрала. Все одно від-
правлю». Ось так (сміється). Я також і від компанії, де 
працюю, отримував посилку. Дуже вдячний. 

Страх? Так, звичайно, був, але, розумієте, коли по-
стійно боятися, то мозок може просто розплавитися. 
Я для себе один раз вирішив – приб’ють так приб’ють 
(сміється). Тобто що буде, то й буде. Вирішив – і тепер 
більш-менш спокійно на обстріли реагую. Пам’ятаю, як 
першого разу біля мене 120-та міна лягла (сміється). 
У  нас слово «лягла» означає – вибухнула. Я не встиг 
навіть зреагувати, на землю впасти. Спочатку був шок, 
капітальний шок, тому що я фізично, на власні очі поба-
чив біля себе стовп вогню. Зовсім поруч. Мабуть, через 
те, що міна на височині трохи лягла, мене й не зачепило 
осколками. Тепер умію моментально реагувати, а той, 
перший раз ніколи не забуду.

Як не забувають про нас рідні. За кожної можливос-
ті спілкуємося з дружиною. В основному цікавлюся, як 
там діти в школі. У нас у країні, на жаль, процес навчан-
ня через війну порушений. Коли був у шпиталі, бачив, 
що таке дистанційне навчання, тому умовив дружину 
поки залишатися за кордоном. Нехай діти поки що на-
вчаються в польській школі. 

Ось закінчиться в нас у країні воєнний час, прийде 
Перемога. Мабуть, першими, кому зателефоную й 
повідомлю про це, будуть батьки –  вони весь цей 
час залишаються в Україні. Мрію нарешті поверну-
тися на свою улюблену роботу, бо мені подобаєть-
ся програмування – це моя справа, я цим горю.

Своїй компанії «Ерідон», колегам хочу побажати 
процвітання та успіхів. Всім українцям – миру, неза-
лежності. Адже війна вчить цінувати свій суверенітет. 
Ми всі тут для того, щоб ми й наші діти мали право на 
своїй землі бути господарями, щоб ніхто не смів указу-
вати, що та як робити, як нам жити. 

За сімейними обставинами, десь за рік, я буду 
звільнятися, то вже скоро побачу сім’ю. А своєму під-
розділу буду допомагати як волонтер. 

Розмова відбулася 09.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

КІРА 
Володимир Георгійович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
вантажник, Кіровоградське РУ

24 лютого 2022 року… Встали зранку, зібрались, по-
їхали на роботу, повернулися… У такий ранок уже ніхто 
не працював. Варили з Кравченком Миколою Микола-
йовичем біля офісу «Ерідон» протитанкові їжаки. Мені 
подзвонили із сільської ради. Поїхав, отримав бойову 
повістку та пішов, але не у військкомат. У батальйон, що 
формувався в Кропивницькому. 

Десь аж 3 березня мене вже офіційно прийняли до 
лав ЗСУ. У перші дні та тижні війни займалися орга-
нізацією побуту для хлопців: душ, світло тощо. Роз-
возили їжаки, встановлювали їх на дорогах, шукали 
запчастини й ремонтували машини. Те, що потрібно, 
купляли за свої кошти, витрачали кошти тих людей, які 
допомагали.

Скажу, що війна навчає ділитися багато чим. 
Я  в  перший місяць своїх 80 тисяч гривень уклав 
у батальйон – так само як і багато інших хлопців, 
зокрема і начальник штабу, і комбат. Адже роби-
ли ми всі одну справу. 

Пам’ятаю, приїжджав на ринок за фруктами – 
у  мене там дружина працює, брав і казав, що беру 
хлопцям. Дівчата на ринку давали хто ящик, хто півто-
ра, хто два. Хто скільки міг, той стільки й давав. Завозив 
у батальйон, розвозив по штабах ТрО, що в місті. 

10 квітня ми вже вийшли на бойове завдання. Ска-
жу одразу, погано зайшли на позицію. Багато було 
зниклих безвісти (у першу ж ніч 17 бійців), загиблих. 
Був у нас командир 2-ї роти, капітан Андрій Мірошни-
ченко – високий такий, гарний хлопець. Він ніс на собі 
пораненого бійця. Тяжко йому було так, що він навіть 
свій пістолет розібрав, викинув, а хлопця доніс, тому 
що він був ротний і підлеглі – це його, можна сказати, 
діти. Солдата врятував, а сам загинув. Війна, нічого не 
вдієш. Місяць тому в нього мав бути день народження. 
Ми на роковини приїхали до нього на цвинтар, а там 
його мама, син... Дивишся в очі рідним... Це страшно, 
я вам скажу.
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 На війні взагалі страшно. Всі собі кажуть, що все 
буде нормально, всі розуміють, куди йдуть, але, коли бій 
починається, стає страшно. Бояться і генерали, бояться 
і герої, бояться всі. Ніколи не очікуєш, що там може бути. 
У мене навіть декілька разів було відчуття («чуєчка») не 
їхати. Але ми робили ту справу, яку мусили.

Зі мною була така історія: якось їхав уночі, раке-
та стирчала в дорожньому покритті, ледве «не зняв» її 
машиною. Добре, що їхав попереду побратим – Артем, 
об’їхав її. Я побачив, що його машина пішла вбік, я за 
ним, але дуже близько пройшов від ракети – тоді теж 
було страшно. Щоб ви розуміли, Артем інвалід із ди-
тинства 2-ї групи. І ця людина добровільно вступила 
у Збройні Сили України. У нього дружина вдома, дити-
на. А він узяв свій автомобіль – він у нього жовтий був, 
валиком перефарбував у зелений колір – і на фронт. 
Ми вивозили на цій автівці хлопців. Якось виходив ба-
тальйон, десь сто хлопців, із Сєвєродонецька сюди, 
на Лисичанськ. Через річку перепливали. Ми, звичай-
ні рядові армії, організували переправу. Допоміг нам 
купити два човни та канат Дейкун Олександр Микола-
йович, колись теж працював у компанії «Ерідон». Так на 
цих двох човниках по мотузочках потихеньку всі й пере-
йшли. Ми їх цим маленьким бусиком Артема перевезли 
в тил – по 15 бійців за один раз, з усіма їхніми сумками, 
зброєю. А якось уночі ми вдвох возили паливо для ге-
нераторів на позиції в одну військову бригаду. Їдемо, 
а там, щоб ви розуміли, метрів за двісті все горить. Схо-
же на вогонь у каміні, тільки здоровенний такий камін. 
Все горить, літає, стріляє, сяє… Теж було страшно. 

Навіть страшно тоді, коли телефонуєш дружині та 
кажеш: «Я поїхав. Не буде зв’язку». Потім повер-
таєшся, бачиш багато пропущених від неї. Теле-
фонуєш за першої можливості, бо хвилюється, їй 
теж страшно.

Зустрів на фронті людей, що ще з 2014 року займа-
ються військовою справою, захищають Батьківщину. 
У них відчуття страху інше. Почув таку фразу: «Хлопці, 
не хвилюйтесь, ми все одно всі помремо». І хто це ска-
зав, як думаєте? Жінка, капітан. Її чоловік теж служить 
у батальйоні. Вони не в офіційному шлюбі. Він їй запро-
понував розписатися, на що вона жартома відповіла: 
«Ти що, хочеш забрати 15 мільйонів моїх?» (сміється).

Зараз я знаходжуся в Кропивницькому, і, як би не 
було страшно, хочеться ще поїхати на передову. Багато 
там товаришів воює. Були друзі, які вже загинули, дуже 
гарні, здорові молоді хлопці. У мого брата – Кіри Васи-
ля – шестеро дітей, а він зараз на фронті. І я розумію, 
чому він пішов. Дітей захищати, щоб вони мали мирне 
життя. І таких чоловіків, які пішли боронити землю за-
ради дітей, багато. Є сини з батьками, що разом ідуть 
і разом повертаються, є такі, на превеликий жаль, що 
разом гинуть. Тож треба повертатися на передову, да-
вати загарбникам добрих люлів, щоб діти жили нор-
мально. Щоб не було цієї паскуди на нашій землі.

До війни я багато про що мріяв. Насамперед про 
гарне життя в Україні, підтримати дружину в її бізнесі. 
Сьогодні головне, щоб дітям було де жити. Напевно, це 
найбільша мрія всіх українців, які стоять на передовій. 
А ще, не знаю, як інші, а я мрію про ранковий сніданок, 
що готує дружина, і каву, яку вона мені робить кожного 
дня, відколи ми з нею разом. Тому мусимо воювати ще 
й заради таких жінок.

Війна навчає розуміти людей, відчувати справжню 
підтримку. Від побратимів, дружини, родичів, колег. Та-
кож на постійному зв’язку між собою хлопці з «Ерідо-
ну», які воюють. Відчуваємо на фронті й дуже особливу 
турботу від дітей. Це так зворушливо, коли отримуєш 
їхні подарунки: малюнки, листи тощо. Я досі постійно 
ношу із собою зв’язане янголятко синьо-жовтого ко-
льору. Така дитяча турбота надихає йти та працювати.

Після Перемоги розраховую на найкраще життя. 
Хотілось би, звичайно, більше уваги приділяти дітям. 
Але я вам скажу, місяць-другий, і все стане як раніше 
(усміхається), коли поруч усі здорові, живі та все добре. 
А першій мій дзвінок буде, напевно, сестрі моєї дружи-
ни (сміється), бо вона в мене постійно питає, коли це 
все закінчиться. 

Хочу побажати швидшої Перемоги. Найголовніше, 
щоб усі повернулися живими, бо кожного чекають діти, 
батьки, близькі люди. Повернулися живими та здоро-
вими. Щоб настав день, і ми всі змогли спокійно випити 
тої, ранкової кави (усміхається). 

Розмова відбулася 09.03.2023. 
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Події розгорталися швидко, стрімко та дуже тривож-
но… 26 лютого 2022 року я вже був у пункті призову. 
Родину відправив на Західну Україну та пішов. Бо не 
міг інакше, навіть не уявляв. Я ж до цього служив, був 
в АТО, довгий час в ООС… 

Ми того дня прокинулися о 5-й ранку: тут у нас по-
руч склади військові, то прилетіло туди. Я почув вій-
ськовий літак, почув усі ці переходи повітряні, а вони 
в моїй пам’яті закарбувалися з часів АТО/ООС. Мит-
тю відправив дитину з дружиною в коридор. Ледве 
встигли вийти – почалися вибухи… Таке от у нас було 
24 лютого 2022 року. 

Я думав про війну, багато. Напередодні вночі юзав 
у «Твіттері» різні джерела інформації та був упевнений 
на 95 %: вона буде. Я, як та божевільна бабка, і на ро-
боті, і всюди говорив: ось почнеться, ось-ось-ось по-
чнеться. Тому що бачив. Були ознаки певні. Ці всі «зет-
ки», «ве»… Для мене було зрозуміло: їхній напад – то 
лише питання часу. Та й друг мій – я вже в цивільних 
був, працював у компанії «Ерідон», а він іще служив – 
дещо таке розповідав… Я знав…

В АТО я пішов добровільно. Не те щоб я був аж та-
кий патріот. То був для мене суто чоловічий виклик, 
«на слабо». Я займався різними видами спорту, та-
кий хлопець міцний, от і вирішив. Багато побачив, 
багато зрозумів. І висновки зробив деякі, маленькі, 
власні. Повномасштабна війна їх підтвердила. Як же 
деякі люди байдуже ставляться до того, що від них за 
якихось 200-300 кілометрів війна... Нібито воно їх не 
стосується, бо воно ж далеко. Так само як і у 2014-му 
було. Щоправда, тепер ось я зауважив, що з’явилася 
певна повага до військовиків. Раніше на них дивилися 
з острахом, роздратуванням. Тепер інакше. Першо-
го дня, коли я у відпустку прийшов (2022 рік. – Прим. 
ред.), зайшов у супермаркет, то дівчатка на касі навіть 
хотіли мені продукти віддати безкоштовно. На СТО 
хлопці: «Давай ми машину тобі відремонтуємо безко-
штовно!» Я відмовлявся, звичайно, але приємно. 

КІСЕЛЬОВ 
Олександр Анатолійович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
завідувач складу
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у квітні. Були ті, хто тікав із позицій, хто не міг ворух-
нутися через страх, хоч до того ходили наче Рембо... 
Та то був такий час – незрозумілий, хаотичний. Зараз 
уже інакше. Страх є, він нікуди не зник. Коли стріляє 
арта, коли прилітає, страшно, але це вже зовсім інше 
відчуття. Такий страх – це добре, бо смерть любить 
безстрашних і полохливих.

Був у нас хлопець один – крутий, як то кажуть, ма-
тьорий. От саме такий, матьорий. Років йому 30–35, 
здоровий, сильний, міцний. Сам по життю йшов, сам 
усього досягав. Його надломила одна ситуація. Йшов 
обстріл, снаряд потравив у будинок, і він виносив із 
палаючого будинку дітей. Це закарбувалося у свідо-
мості, залягло в мозку. Він про це постійно згадує, цей 
спогад лежить йому в душі тягарем. 

Кожний солдат згадуватиме щось своє, страш-
не й неймовірне. Тільки мало хто розповідатиме, 
щоб не травмувати суспільство. Загалу все знати 
не потрібно. 

Кожному випадає своя карта, когось жахи й оми-
нуть. От питають мене, що найбільше запам’ятовується. 
Мені перші полеглі й поранені запам’ятались. Коли ти 
тягнеш убитого товариша, то ще таке. З пораненим 
важче: він зазвичай кричить, а ти маєш зосередитись 
і не спинятись, а тягти, і не 10, і не 20 метрів. У нас була 
точка евакуації метрів за 800 чи й за кілометр. Ти ста-
раєшся, ти поспішаєш, ти мусиш доправити його, доки 
він живий, а він помирає, ти ж відчуваєш... А це твій по-
братим, ви ж рідні люди, як брати! 

Силу військового братства я відчув іще на стро-
ковій службі. У цивільному житті настрої людей 
більше прикуті до благ, соціального статусу, гро-
шей, а армія змиває ці всі привілеї, показує вну-
трішній стан людини. Варто людині опинитися 
в екстремальній ситуації, у бойових умовах – і ти 
бачиш ї ї справжню, приховати неможливо нічого. 

Від побратимів нічого й не приховуємо, а от рідним 
намагаємося якомога менше розповідати. Я з дру-
жиною та дитиною постійно на вайбері. Аудіодзвінки, 
відео, повідомлення – кожна вільна хвилина в спілку-
ванні. Уже рік їх не бачив. Вони як поїхали наприкінці 
лютого, то й живемо так. Дочці вже 13, доросла… 

Не в тому річ, що люди живуть своїм життям, ве-
селяться. Біда в тому, що вони не бояться. А війна 
сьогодні така, що кожного може зачепити будь-
якої хвилини. 

За часів АТО інакше було: там була якась територія 
конкретна, лінія зрозуміла, не літали вертольоти, літа-
ки, арта працювала менш інтенсивно й не били по нас, 
по всьому фронту, по всій країні ракетами. Не знаю, 
як безпечно під Києвом, а в нас у Запоріжжі – 30 кі-
лометрів від фронту. А це небезпечно близько. Мож-
на щось там про бої знати не знати, а тривогам вірити 
треба, це не іграшки. Є сигнал – мусиш реагувати, хо-
ватися, берегтися. 

Хоча якоюсь мірою я людей розумію: вони відго-
роджуються від війни, бо дуже багато побачили 
горя та руйнувань, таке жодна психіка сприйня-
ти не здатна. Ми всі бачили кадри з Маріуполя та 
інше подібне. Важко це. 

Там, де ми стоїмо, усі села гарненькі, чистенькі, у ко-
гось будинки гірші, у когось кращі, але всі з душею бу-
довані. Були… Тепер це все зруйноване, покинуте, ве-
лика кількість бездомних тварин: собаки, кози, свині... 
Люди, коли тікали, лишали все. До нас майже рік як 
прибігала бездомна свиня, ми її підгодовували як мо-
гли... 

Уся худоба й птиця, які залишились, – безпри-
тульні. Жаль їх. Вони бачать і переживають те 
саме, що й ми, так само бояться, так само трима-
ються. Так само реагують на тривоги й небезпеки. 
І чогось учаться. І ми вчимось. 

Я, наприклад, до армії страшенно боявся крові. 
Коли здавав кров, мало свідомість не втрачав. Тепер 
минулося. 

Спочатку було страшно (2022 рік. – Прим. ред.). 
Особливо в перші місяці війни – у березні, квітні. Всю-
ди був якийсь хаос: не зрозуміти, де ми, де вони, де 
підготовка, де бої. Я бачив паніку в людей. Бачив, як 
вони присідали, ні на що не реагуючи. То навіть не 
паніка, а щось із психікою пов’язане. Заціпеніння. 
Скам’яніння. Людину наче «схлопувало». Це одинич-
ні випадки, але вони є. Багато такого було, особливо 
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Щоразу і дочка, і дружина питають: «Ну як там?» 
Та якби я їм розповів, як воно є… Відповідаю ухильно: 
«Нормально». Хай би що було – обстріл якийсь силь-
ний, хтось 200-й чи 300-й, а ти все одно пишеш «нор-
мально», тому що не треба цей біль найближчим моїм 
людям. Треба – мир і спокій. І здійснення мрій, які до 
війни були. Або й нових, але мирних. 

Я от хочу якийсь будиночок на Заході України та 
жити собі тихо – розводити курочок, ходити на рибо-
ловлю. Я це зараз тільки зрозумів: по-справжньому 
хочеться тихого спокійного життя. Може, згодом якось 
інакше буде, але поки так. І хай би воно швидше збу-
лося. Звільнити південь, погнати вражину – і до життя. 

Тільки б спогади про війну не заполонили й не зла-
мали. Спогади ж різні є – гіркі, болісні, веселі… 

Якось на самих початках опинилися ми в одній по-
садці. Тільки окопалися – аж тут дощ, ливень тро-
пічний просто. І ми в тих окопах – як у В’єтнамі: 
речей потрібних із собою жодних, спали в калю-
жах, у багнюці. На ранок прокинулися – замурзані, 
у болоті, як чортики. І туман жахливий. Хтось знай-
шов горілку газову, ми підігріли води, зробили 
кави – і це реально була найсмачніша кава! Аж як 
на нас із туману виходить солдат (ми його не зна-
ємо, він нас перший раз бачить) із сусіднього взво-
ду та просить кави. Пауза − і Роман, один із моїх 
побратимів, його питає: «О,  прівєт! Ти што, тоже 
із ростова?» Від переляку той боєць аж завмер на 
кілька секунд, але ми не витримали, зареготали, 
і він зрозумів, що свої (сміється). Тут без сміху ж не 
можна. Він, якщо й не лікує, то тонізує, підтримує.  

Я не експерт та думаю, десь на початку літа по-
чнеться операція зі звільнення півдня. Буде нелегко, 
та ми звільнимо південь, і зокрема Крим. Вже на по-
чатку осені буде якийсь результат. Здається мені, ця 
бойова операція буде тяжкою: вони ж уже на півдні 
«накатали» все дуже серйозно, закріпилися… Але нам 
своє робить. 

У нас у країні дуже багато поворотів «не туди». Не 
поворотів навіть, а, так сказати б, «прохлопів». Все 
віддавна тягнеться. От 1991 рік: возз’єднаємося – за-
живемо! І вибрали не В’ячеслава Чорновола, а іншого. 
Помаранчева революція, перемогли, вибрали – але 
знову не туди. Тоді – Майдан, пролилося багато крові, 
люди піднялися, думалося, чиновники схаменуться, 
ми почнемо жити… Аж тут путін, війна, Іловайськ… 

І тепер новий виток війни. На фронтах гинуть най-
кращі, а глиба «інших» живе собі, кублиться. Зараз 
треба, щоб вони почали від влади відсіюватися, тому 
що росте в людях обурення. То із закупками щось не 
те, то мільйони в когось під матрацом… 

Для нас усе це гостро неймовірно. Якщо так усе 
відбувається, то за що ми воюємо? На початку повно-
масштабного вторгнення влада отримала карт-бланш, 
кредит довіри неймовірний! Народ так підтримав пре-
зидента!.. Може, як людина Зеленський і хороший, я й 
сам голосував за нього, але питання до влади залиша-
ються. Як вони готувалися до війни? Що відбувається 
зараз? По кордонах путінські вояки, а тут, всередині 
країни, – корупціонери й брехуни. Ще багато нам ро-
боти до Перемоги. Багато. 

 Розмова відбулася 10.04.2023. 
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Як тільки почалася війна, я наполіг, і мої рідні – дружина 
з донькою та своєю мамою, сестра з донькою – виїха-
ли евакуаційним автобусом за кордон. По-перше, за-
ради їхньої безпеки, по-друге, щоб собі, як то кажуть, 
«розв’язати руки» і спокійно йти захищати Батьківщину. 

Не чекаючи на повістку, добровільно вступив до 
Миколаївської обласної варти, бо Миколаїв – моє 
рідне місто. Воно тому й витримало, бо містяни 
(серед них багато моїх знайомих) на чолі з голо-
вою МОВА Віталієм Кімом встали на його захист. 

Миколаїв майже був в оточенні, ми захищали як мо-
гли, виконували ті ж самі функції, як у ТрО: захист блок-
постів, патрулювання міста тощо. Після того, як у травні 
2022 року стало зрозуміло, що ворог не візьме Микола-
їв, я перейшов із Варти до лав ЗСУ. Чи відчував я страх? 
Звичайно, особливо на самому початку, а потім… Не 
те, що звикаєш, а просто розумієш – те, що ти робиш, 
необхідно, і страх потроху відпускає. 

КОВАЛЕНКО 
Дмитро Сергійович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
налагоджувач КВПіА, 5 р.

Особисто мені ще дуже допомагає долати все, зо-
крема й страх, підтримка, перш за все, родини (те-
лефоную за будь-якої можливості), а також людей, 
з якими служу. Ми стали як одна сім’я. З першого по 
дев’ятий клас я жив і  навчався в інтернаті, тому мені 
простіше за інших було звикнути до військового життя, 
до незнайомих людей. Ми різні, але як родина. Осо-
бливої поваги заслуговують люди, що вміють жартува-
ти. Я вважаю, що це гарна риса характеру. Коли поруч 
є така людина, з гарним настроєм, весела, то й легше 
переносити важкі моменти життя.

Щодо постачання, то тут усього достатньо. Дякува-
ти, волонтери багато чого передають нам, завжди пи-
тають, що потрібно. Як не дивно, знадобилися мені на 
фронті й мої робочі навички – я працюю налагоджува-
чем КВП (контрольно-вимірювальних приладів). Часто 
доводиться налаштовувати зв’язок. У різних умовах. 
Ось на цей момент тут, де я знаходжуся, немає світла. 
Люди приходять, просять щось полагодити, щось під-
казати, зокрема по роботі генератора. 

Ми зараз на такому напрямку, де люди якийсь час 
перебували під владою загарбників і тепер зви-
кають до життя без окупації. Під час спілкування 
з ними чуємо багато таких страшних історій, що 
душу розриває. Проте від цих людей іде така вели-
чезна підтримка: бачать нас, підходять, дякують. 
І ти розумієш, що все, що ти робиш, не дарма.

Війна навчає, мені здається (ні, не здається, а так 
воно і є), любити свою країну. Просто про це багато 
хто з нас до війни не замислювався. Дивіться, ми по-
чали турбуватися про ті українські міста, у яких навіть 
не були. Під час війни ти починаєш розуміти, що треба 
цінувати людей, з якими живеш. Цінувати людей, яких 
втрачаєш, – це дуже поганий досвід війни, але, на пре-
великий жаль, він існує.

Гадаю, після Перемоги зміниться не те що жит-
тя, а ставлення до певних речей. А ще почнемо здій-
снювати мрії, яких, зокрема в мене, було багато. По-
перше, потрібно нарешті закінчити ремонт, який через 
війну не доробив. По-друге, поїздити по світу. От зна-
єте – як у програмі «Орел і решка», – всього потрошки 
подивитися. 

Але найбажаніше зараз – щоб закінчилася війна, 
побачити сім’ю. І найголовніше, гадаю, що цього багато 
хто хоче, – хочу, щоб жахіття війни не побачили мої діти, 
щоб вони навіть не знали, що це таке. 

Розмова відбулася 13.03.2023. 
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КОЛУМБЕТ 
Володимир Федорович 

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
водій автотранспортних засобів, ЦО

Війна застала мене в Одесі. Ми з колегами на де-
кількох машинах, завантажених повністю товаром – до-
бривами «Ерідон», – були там у відрядженні. Проки-
нулися вранці від канонади – обстрілювали одеський 
порт. Нам зателефонували з фірми, повідомили, що 
почалася війна, тож потрібно заправитися до повних 
баків і чекати подальших указівок. Десь о 6-й ранку 
тягачами їдемо, заправляємося – тоді ще Одеса про-
сто не розуміла, що відбувається й ніяких обмежень по 
паливу не було. Отримуємо наказ повертатися в Київ 
із вантажем. На дорогах хаос, з двох смуг робили чо-

тири, люди намагалися виїхати в більш безпечні місця, 
хтось – з України. Приїхали в офіс, залишили машини та 
пороз’їжджалися по домах до своїх близьких. Дружина 
й донька (їй на той час виповнився 21 рік) перелякані. 
Як тривога – спускалися в бомбосховище. Мені, здоро-
вому дядьку, сидіти біля них якось було незручно. Тож 
наступного дня я вже прямував до штабу територіаль-
ної оборони. Місць немає, зброї теж, не зрозуміло, що 
робити. Аби потрапити до лав ТрО, кожного дня ходив 
відмічатися. Саме ходив, пішки – приблизно 8 кіломе-
трів в один бік, бо транспорт до мого штабу припинив 
роботу. А треба сказати, що вікна моєї квартири одним 
боком виходять на Берестейку, іншим – на Бабин Яр. 
І коли закрутилися події навколо Берестейки – почали 
заходити ДРГ, коли влучили в телевежу в Бабиному 
Яру, почалися бої в Гостомелі, Бучі, люди гинуть, – тоді 
вже нічого було думати за ТрО, ходити відмічатися. Я пі-
шов у військкомат.

Той, що поруч – центральний, – був заблокова-
ний. До Святошинського, де мої військові документи 
лежать, добратися нереально, а пішки дуже далеко, 
та й комендантські години були майже цілими днями. 
Тож пішов у найближчий до мене, десь за 5 кілометрів, 
Шевченківський військкомат. Подивились мої докумен-
ти, посвідчення водія, врахували досвід далекобійника 
та одразу ж і взяли. Вдома дівчатам повідомив, що від-
правлю їх на Західну Україну, а сам у військкомат. Через 
2 години вже поїхав добровольцем на фронт.

Вчити мене не потрібно було, я професійний водій, 
строкову служив у 1991–1993 роках – як то кажуть, наче 
забуваєш, але руки пам’ятають. Із собою взяв тільки 
найпотрібніше, та й не було коли думати про речі. Про 
харчі й зовсім не йшлося – у магазинах черги довжелез-
ні. Вже коли ми потрапили в частину, то, звичайно, нам 
видали амуніцію. Дещо, звісно, докупляли самі. Щось 
просили волонтерів знайти. «Розгрузки» (розвантажу-
вальні жилети), наприклад, вони шили буквально на ко-
лінах. Скидають фото того, що мають, дивимось – під-
ходить чи ні. Якщо швачки десь поруч знаходилися, то 
їхали, міряли, ми казали своє бачення, чого хочемо. 

Волонтери тоді дуже допомагали, шукали та зна-
ходили схеми, за якими можна було придбати по-
трібне за кордоном. 

Я, наприклад, взуття собі так купив. Мені, правда, 
у перші дні видали наші берці, хороші, класні, матеріал 
добрий, але поки розносив, ноги позбивав. 

Потужну підтримку я отримав від нашої компанії. 
Сергій Вікторович Кролевець, Анатолій Павленко… 
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Щиро дякую. Здається, Сергій Вікторович для ЗСУ ку-
пив нову фуру. Тільки подумайте: саме фуру, а не про-
сто автівку. Я здогадуюсь, що керівництво компанії «Ері-
дон» допомагає всім тим, хто з нашого підприємства 
зараз на війні. Буває, щось попросиш, отримуєш ще й 
такі плюси, що потім якось не зручно знову просити. 

Підтримали та продовжують турбуватися про мене 
не тільки колеги, а й люди, з якими колись працював чи 
в школі вчився. Вікторія Луцька – на СТБ були колись 
колегами. Вона зараз приватний підприємець, постій-
но на зв’язку, нещодавно мультиварку нам у частину ку-
пила, до речі. Мій однокласник Олександр Гайдук живе 
в США, через свою доньку – вона в Україні – багато чого 
передав на військові потреби. Низький уклін їм усім.

Душу гріє те, що так народ український об’єднався 
проти ворога. Особливу теплоту, повагу відчуваю 
до тих хлопців, з ким воюю. Це люди з великої лі-
тери, які покидали теплі хати, не всиділи там спо-
кійно, не заховалися. Більшості з них за 40, а то й 
за 50 років, а вони тут. 

Зрозуміло, що страх нікуди не дівається. Всім 
страшно. І коли летить над тобою, і коли поруч. І коли 
бачиш наслідки прильоту – страшно. Події тут, на війні, 
такі, що закарбовуються назавжди. Рятує те, що поруч 
із тобою такий самий, як ти. Та ще щось скаже, чимось 
допоможе, то воно й легше. Є і приємні зустрічі з дру-
зями, колегами. Телефонуємо один одному, особливо 
коли їдемо кудись, у надії, що вдасться побачитися. 

Рідним теж телефоную, але, чесно зізнаюся, дуже 
рідко, бо починаються сльози з того боку. Найчастіше 
списуємося в месенджерах. Живий, здоровий, одяг-
нутий (усміхається). Без подробиць. Буває, нишком 
собі їду, щоб ніхто нічого не знав. Приїхав. «Ти де?» – 
«На місці» (усміхається). Навіщо зайвий раз хвилювати 
батьків, дружину, доньку? 

Та щоб бути тільки водієм, тут не виходить. Згада-
лися всі навички, вміння, знання. Хочеш їсти – звари, 
хочеш бути в теплі – нарубай дрова, потрібно їхати – 
відремонтуй. Тут усе банально просто. І ремонтуєш, 
і допомагаєш, і щось підказуєш. Ріжеш, пиляєш, збива-
єш. Десь схитруєш, щоб щось дістати (сміється), а десь 
потрібно домовлятися або вмовляти. Все, чого навчив-
ся за життя, воно тут – це життя, воно продовжується, 
але трошки обставини інші… Але ж нічого, навіть жар-
там місце є. Я взагалі по життю такий, що пожартувати 
люблю. А тут уже є над чим, ось хоча б «іграшки» маємо 
небезпечні. Як жартуємо? Починаючи від банального 
розгону на словах, доходимо до чорного гумору. Але 

ніколи не говоримо про сім’ю, проте згадуємо якісь 
смішні історії з дитинства.

Нещодавно, до речі, розповідав, як мене перший 
раз упіймали з цигаркою (сміється). Мені тоді було ро-
ків 8–10, напевно. Канікули, село. Вирішили з другом 
посмалити на вугіллі в нього в сараї. А малі дурники, не 
розуміли ж, що таке на вугіллі палити. Через шпарину 
дим ішов, а сусід подумав – вугілля горить! Підійшов, 
а там ми сидимо. Спогад такий яскравий вийшов, що 
капець. Напевно, днів зо два сидіти не міг. Фільм склав-
ся з трьох серій щодо цього. Спочатку сусід, той, що 
побачив, татові мого друга сказав, потім здав нас мо-
єму дідусеві, потім уже мої батьки приїхали. Роздавали 
і у хвіст, і у гриву (сміється).

Так… Було веселе дитинство. Коли виріс, мріяв, 
як усі, щоб усе було добре. Глобального такого нічого: 
у  космос полетіти не хотів, підводний човен побуду-
вати також. Дочка доросла, то хочеться, щоб у неї все 
було добре. Весілля зробити, онуків дочекатися, пен-
сію заробити, відпочивати нормально, дітям допома-
гати, батькам – ще живі. Мрії звичайні, не зміняться, 
ось нехай війна тільки закінчиться. Думаю, що я також 
не поміняюся. Єдине, важко, напевно, буде в цивільне 
життя повертатися. Я часто себе запитую: «Як я себе 
бачу там?» Не знаю, чесно. Далекобійником знову на 
«Ерідон» повернусь, найімовірніше. Все залежить від 
ситуації. Адже на неї вплинути може багато факторів. 
Якщо це все (війну) почнуть заморожувати, то це буде 
геть зовсім погано – потрібен буду тут. Якщо повна ка-
пітуляція з усіма виплатами та репараціями, то, звичай-
но, повернуся до спокійного життя.

Війна, напевно, навчила мене цінувати життя, і  не 
тільки своє. Війна загострила вміння розбиратися 
в людях – вже не треба жодного слова, достатньо лише 
погляду, щоб зрозуміти, що за людина перед тобою. 

Через цю кляту війну тепер можна сказати: «Дяку-
вати Богу, що я не москаль». Вдячний, що я наро-
дився в Україні, що в нас такі неймовірні військови-
ки, такі добрі люди, така прекрасна земля.

Також війна навчила мене близьких любити ще дуж-
че. Зазвичай по роботі в мене постійні роз’їзди, вічно 
вдома немає, тому потрібно цінувати кожну хвилину, 
що проводимо разом. 

Гадаю, що про Перемогу батьки, жінка, донька од-
разу дізнаються, як і всі українці. А я їм зателефоную, 
тільки щоб сказати: «Я їду…»

Розмова відбулася 06.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

КОНДРАТЮК 
Андрій Григорович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
комірник (Уманське представництво)

Із серпня 2014-го по серпень 2015 року я служив у На-
ціональній гвардії зв’язківцем. Певний період ми пере-
бували в Луганській області, трохи – у Донецькій. І ось 
я знову на війні. На мою особисту думку, порівняно 
з 2014-м зараз у нас масштабніша, ніж тоді, війна. Якщо 
в той момент вона зачепила тільки кілька регіонів Сходу 
України (заїжджав ближче до Центру, і начебто й нічо-
го не відбувається в країні) і це сприймалося як щось 
невідоме, дивне, то сьогодні левова частка населення 
країни на собі відчула страшну, жорстоку, набагато ін-
тенсивнішу, ніж у той період, агресію ворога. 

Маючи військовий досвід, я знав, що мені потрібно 
взяти для цієї війни, розумів, що бойові дії не вимагають 

великої кількості речей. Тому в мене із собою був не-
великий рюкзак з елементарним набором необхідного, 
харчами на кілька днів та мінімум чогось важкого. Ве-
лику різницю відчув між тим, що видавали в частинах 
у 2014–2015 роках і що зараз. 

Якщо тоді все здебільшого трималося на волонте-
рах, фактично нічого не було в армії ні з одягу, ні з хар-
чування, ні з якихось військових пристроїв, то, коли 
я прийшов у частину 25 лютого 2022 року, 26-го я вже 
мав усе, що мені потрібно. Пам’ятаю, тоді в підрозділах, 
що перебували в зоні АТО, у чому приїжджали, у тому 
й воювали, навіть ділилися між собою, якщо хтось мав 
якихось речей більше за інших.

Як тоді, я відчуваю велику повагу до хлопців, 
з  якими воюю пліч-о-пліч. Вони чесні й надійні. 
Це люди, особливо в моєму підрозділі, які пішли 
на повномасштабну війну в перші два-три дні від 
ї ї початку. Їх ніхто не викликав повістками, вони 
не проходили ніяких комісій, бо знали, що на це 
не мають часу. Це добре, що є такі люди, готові 
жертвувати своїм життям, добробутом, якимись 
своїми статками заради країни. 

Не можна сказати, що вони не боялися чи не боять-
ся досі. Якщо вам хтось каже, що не боїться, то неправ-
да. Страх – це природна реакція. Не знаю, як в інших, 
а  в мене організм, як тільки починаються якісь інтен-
сивні дії, сам перемикається на самозбереження, ав-
томатично. Потім, після того як усе пройде, у спокійній 
ситуації починаєш думати, а могло б бути по-іншому… 
Але ми не завжди тут цим живемо, ми ж українці (усмі-
хається). А це така нація, яка любить і вміє жартувати. 
У  будь-який момент – важка ситуація, коли чогось не 
вистачає тощо – жарт завжди допомагає. 

Ось, наприклад, у нашому підрозділі є хлопці з Цен-
тру України, а є із Заходу, з Тернополя. У них мова тро-
хи специфічна, що навіть ми інколи не розуміємо, що 
вони говорять. То жартома говоримо: «Хлопці, коли 
вас візьмуть у полон, то вони не зрозуміють жодного 
слова з того, що ви говорите». Їм не потрібно приду-
мувати паролі, шифровки – достатньо говорити своєю 
мовою (сміється). Я вже не перший раз із таким стика-
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юся. Колись служив строкову службу в Дніпропетров-
ську, і в нас були хлопці із Закарпаття. А Дніпро – це ж 
здебільшого російськомовне місто. Так ці хлопці, у них 
мало того що українська мова змішана якась (у ній ба-
гато іншомовних (запозичених) слів), ще й намагалися 
розмовляти російською. Це було дуже весело.

А ще пригадую, що під час служби в АТО я, який уза-
галі не вибагливий до їжі, весь час дуже хотів шоколаду 
та постійно намагався мати при собі якусь його плитку. 
А зараз інколи хочеться одного, інколи другого, але та-
кого, щоб постійно чогось, то ні.

На цій війні відчуваємо дуже велику підтримку навіть 
місцевого населення. Чому наголошую на цьому? Бо 
маю можливість порівняти. От я був у 2014–2015 роках 
у районах Донбасу, то там місцеві зовсім по-іншому, 
вороже, з відкритою агресією, я б сказав, ставилися до 
українських військовиків, ніж тепер у регіонах, близьких 
до Сходу. Особисто я люблю Харківщину, хоча й Харків 
вважається більш проросійським, але люди тут дуже 
позитивні, по-доброму ставляться до нас. Щодо 2014 
року, то особисто я вважаю, що тоді була більш політич-
на ситуація – ніхто не був готовий до вірності конститу-
ції, тому в нас відібрали все, що змогли.

А взагалі, я нікому не бажаю зрозуміти, що таке вій-
на, нікому не бажаю отримати те, що отримали українці 
у 2022 році. Так хочу миру, щоб усі були живі, здорові 
та все було добре. Знаєте, що я постійно згадую, коли 
кажу «мир»? Ранок у бабусі. Вона завжди ранесенько 
розпалювала вогонь у печі, і я прокидався від того те-
пла, що йшло від печі, та від веселого тріску дров. При-
ємний спогад…На превеликий жаль, у наше життя по-
трапили й важкі спогади. Я вже точно не забуду 24-те 
число, ні, не так – ранок 24 лютого 2022 року. Сподіва-
юсь, він ніколи не повториться. Я нещодавно був у від-
пустці, так ми всією родиною згадували, хто що робив 
у той четвер, хто про що думав. 

Пам’ятаю, коли йшов на фронт, заїхав до батьків, 
сказав їм «пока», заспокоїв їх як міг. Оцей момент 
прощання закарбувався назавжди. 

Тепер спілкуюся з ними щодня. Вони постійно очі-
кують мого дзвінка, добрих новин, мене… Телефоную 

їм уранці та ввечері, кажу, що все добре. Ой, по-іншому 
з ними неможливо (сміється). Я так не хвилююся, як 
вони. Їм потрібно повсякчас давати сигнал, щоб вони 
спали спокійно, а потім день відстояли спокійно (усмі-
хається).

Так, після нашої Перемоги має щось змінитися. 
Ви  ж зрозумійте, у мене вже другий рік життя йде не 
так, як повинно. Я б, мабуть, і хотів просто повернутися 
до того, як було, але того не станеться. Життя змінить-
ся, бо ми будемо іншими. Але все буде добре, впевне-
ний. Ось ми з хлопцями планували, що до Великодня 
закінчимо це все – і додому (усміхається).

У мене мрій та планів завжди було багато. Я пра-
цюю комірником, а це робота на одному місці, яка ви-
магає чіткості, контролю, самоконтролю та дисципліни 
(ох, як цей досвід мені став у пригоді на фронті!). Так от, 
незважаючи на таку спокійну професію, у думках мені 
ніколи не сиділося на місці – планував мандрувати по 
світу, Європі, рідній Україні. У нас надзвичайно гарна 
країна, є дуже багато місць, де хочеться побувати. Хочу 
все побачити на власні очі. А коли все це закінчиться, 
понад усе хочу спокою, так, щоб нікуди не поспішати, 
не йти, зробити, так би мовити, таку собі реабілітацію. 
Тож, найімовірніше, моя перша поїздка після Перемо-
ги буде в Карпати.

А поки скажу так, що війна миру нас навчає, бо хто 
не відчув війну, не зрозуміє, що таке мир. Війна – це 
зло, і я сподіваюсь, що надалі весь цивілізований світ, 
адекватні люди будуть знаходити способи розв’язувати 
будь-які питання мирно, без агресії, без війни. 

Пам’ятаєте, як гарно ми колись вимовляли на свя-
та: «Бажаю, щоб не було війни!» Тепер, коли ти від-
чуваєш все це на собі, ці слова застрягають у тобі. 
Краще б ми й не розуміли, що таке війна. Нехай би 
воно так і залишалося як традиція – бажати один 
одному миру на свята. Так, краще б як традиція, 
аніж розуміння…

Розмова відбулася 01.04.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

КОНДРАТЮК 
Олександр Григорович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
менеджер із продажу з/ч до с/г техніки 

(Уманське представництво)

У мене завжди була мрія – знайти себе. Важливо було 
мати родину, дружину, дітей. І дякувати Богу, у мене 
все це є, і я щаслива людина. Я одружився з коханою 
дівчиною, і наші почуття взаємні. Разом ми виховуємо 
двох синів – одному 15 років, другому 10. Батьки живуть 
недалеко, маю гарну роботу. Здавалося б, чого ще ба-
жати? Як колись на мій день народження сказав брат: 
«Дерево посадив, будинок побудував, маєш синів – 
живи та радій». Тому я жив і радів, аж поки війна не при-
зупинила цей процес… 

23 лютого 2022 року ввечері зателефонували із 
сільради та повідомили, що мені прийшла повістка на 
24 лютого на 2-гу годину дня. З цією думкою ліг спати, а 
зранку, коли почув вибухи недалеко від того села, де ми 
мешкаємо із сім’єю, я зрозумів, що час, який був ука-
заний у повістці, потрібно змінити. Відвіз своїх рідних 
у більш безпечне місце та близько 10-ї години ранку 

з’явився у військкоматі. Розпорядження довелося тро-
хи зачекати на плацу, і в цей самий день я відбув у вій-
ськову частину.

Збори були недовгі, бо сталися суперечки з дружи-
ною – вона не хотіла, щоб я йшов. Я її розумію як людину, 
як матір двох дітей – невизначена ситуація, все навколо 
вибухає. І я відчував, що несу за них відповідальність, 
маю їх захищати… Але хай там що, у якийсь момент 
дружина зрозуміла, що моє рішення остаточне, зібрала 
в пакетик бутерброди, адже я знав, що зможу максимум 
день-два цим обійтися, а потім уже все дадуть. 

Так, коли йшов, за сім’ю було страшно, як вони без 
мене. Потім ситуація дещо стабілізувалася, трохи 
звикли до нових реалій життя. Щоправда, інколи я 
перебував у такому місці, де зв’язку мобільного не 
було зовсім. Десь пару місяців ми взагалі не спіл-
кувалися – лише по «Сигналу» відправляв рідним 
2–3 фрази зранку та ввечері, що «все гаразд, жи-
вий-здоровий, норм».

З дитинства мене батько вчив ніколи не боятися, 
тому я про страх не думаю. Знав, що через день-два, 
максимум тиждень людина звикає до всього. Проте, 
чесно кажучи, не очікував, що розгорнеться така жах-
лива битва не на життя, а на смерть. 

Так, війна – це страшно, але має бути те, що має. 
Знав, що там будуть постріли, вибухи, але психологіч-
но я був до цього готовий. Тому досить швидко це при-
йняв, асимілювався на фронті. Ми там працюємо всі 
злагоджено. Стали в пригоді навички, що допомагають 
мені й у моїй роботі, – зібраність, організованість, ди-
пломатія та дисципліна. Вважаю, що без виконавчої 
дисципліни з боку підлеглих, відповідальності за ухва-
лення рішень з боку командирів та взаємоповаги не 
може бути української армії.  

Повагу, любов, гордість та вдячність – ось що я від-
чуваю до своїх побратимів. Вже сам сенс цього слова 
підкреслює міцний товариський зв’язок, який існує 
між нами. Я завжди застосовую це слово, і не лише до 
хлопців, з якими виходжу на позиції, а й до військових 
лікарів, які мене евакуювали після поранення. Слово 
«побратими» скріплює та згуртовує, налаштовує на 
патріотичний лад. У самому слові йдеться про людей, 
які  разом бачили те, що більшість не бачила, які гото-
ві допомогти в будь-якій ситуації, що може скластися 
на фронті, – через «не хочу», «не можу». Звичайно, не 
обходиться на війні й без жартів. Правда, вони такі, що 
не кожний із тих, хто там не був, зрозуміє. А ще вони 
не для преси та не для дівчат (усміхається очима). Але 
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здебільшого я серйозна людина, особливо на війні – не 
так багато, скажімо, посміхаюся, жартую. Для мене це 
нормальний стан. Так я почуваю себе більш зосеред-
жено та безпечніше. Проте в дитинстві я був, навпаки, 
такий непосидючий. Хлопець-дзиґа. Пригадую, ще 
в першому класі на святі останнього дзвоника в стар-
шокласників відзначився. Ми мали виступати на кон-
церті для них, але перед цим залишався ще час. То ми в 
кабінеті трудового навчання «відпочивали» – між парта-
ми та станками бігали, стрибали, веселилися. У якийсь 
момент між тими станками я й упав так, що вухо собі 
роздер. Крові багато. Вчителі почали викликати швид-
ку допомогу, медсестра метушиться – вже не до того 
свята в школі. Нарешті відправили мене додому. Мама 
відкриває двері та не знає, що робити, – дитина стоїть, 
вся голова в бинтах, у крові... І начебто той рік навчаль-
ний минув більш-менш спокійно, а тут наостанок, як то 
кажуть, справився (сміється).

А з фронту… назавжди запам’ятається моє пора-
нення. Думав, що це кінець. Спалах, звук… і промай-
нула відразу думка, що «от і все», життя закінчується… 
Вже потім виявилося, що то не кінець, що треба щось 
робити. І насамперед жити – маю ще багато справ, які 
потрібно завершити. Аналізую цю ситуацію та думаю, 
що «значить ще не час». Коли це трапилось, мій теле-
фон залишився в бронежилеті на позиціях. Поранення 
я отримав об 11-й годині ранку, о 23-й опинився в Дні-
прі в шпиталі. Попросив у лікаря телефон, щоб повідо-
мити родині, а він відмовив мене від цього – мовляв, 
ніч на дворі й так пізно краще не турбувати. О 6-й ранку 
я зателефонував із чужого телефону спочатку батьку, 
попередив, що я живий, знаходжуся в шпиталі. Попро-
сив якось м’якіше про це повідомити дружині. Під вечір 
того ж дня вони всі – батько, дружина, син – вже були 
в мене в Дніпрі. Рідний брат також зателефонував – ми 
разом у компанії «Ерідон Тех» працюємо, і він так само, 
як я, зараз у лавах ЗСУ. До цього зазвичай ми з ним 
щодня обмінювалися короткими есемесками в «Сиг-
налі». Коли мене перевели в шпиталь в Умані, у нього 
якраз була відпустка 10 днів, от ми й бачилися майже 
щодня. Якось так зійшлося (усміхається).

Весь час, а вже минуло понад рік із того дня, як я 
пішов на фронт, я відчував і відчуваю міцну підтримку 
своїх побратимів – командирів, сержантів, солдатів, а 
також рідних, брата. Я його дуже люблю й хвилююся за 
нього.  Коли отримую від нього есемеску, що все «ок», 
то день починається з гарного настрою, коли довго від 
нього немає повідомлень, починаю нервувати. Війна. 
На жаль, що так, але добре вчить цінувати тих, кого лю-
биш, і те, що маєш…

Згадав зворушливий момент, коли перший 
раз отримав посилку з дому. Це ми з побратима-
ми вже були десь тижнів 3–4 на позиціях. Відкри-
ваю – і сльози на очах, бо тримаєш у руках не по-
силку, а тепло свого дому, який зараз так далеко 
від тебе… 

Там малюнок сина, на якому він щось написав для 
мене. Кекси, які дружина власноруч приготувала, – вони 
тільки 4 дні до мене їхали, то можна сказати, що ще сві-
жі, так я ними й хлопців пригостив. Дуже сильні відчуття. 
Позгадував і повернувся до своєї невідкладної роботи.

Щодо харчування на фронті, то нам усього виста-
чало. Для солдата головне – щоб сильно не наїдатися, 
але й не відчувати голоду. Тому, коли є час, намагаєшся 
харчуватися збалансовано й раціонально. Коли немає… 
Ось я «Мівіну» їв востаннє ще за студентських часів, а на 
фронті почав знову, як і всі хлопці. Там ця вермішель 
дуже добре йде за першу страву (усміхається). А буває, 
що волонтери передають вареники, голубці, консерва-
ції домашні, а то й сире м’ясо чи рибу морожену. Тоді 
хлопці, які на ротації, самі шашлики готують та разом 
із рибкою смаженою передають тим, хто на бойових 
позиціях знаходиться. Отак і відбувається – один день 
можемо їсти тільки «Мівіну», а в інший – вареники, го-
лубці, шашлики та рибку. Зазвичай згадую на фронті 
кулінарні страви, які готує моя дружина. Вона любить 
готувати, у неї завжди кекси смачні виходять, м’ясо по-
французьки… Приїду додому, буду постійно просити 
готувати. Нехай ось тільки це жахіття закінчиться.

Війна змушує робити правильні висновки. Потрібно 
аналізувати ситуацію, яка склалася ще задовго «до», бо 
коріння причини війни заховані набагато глибше. Коли 
по-справжньому ти це все обмірковуєш, то розумієш, 
що цього могло б не статися, якби було так і так. Я на-
магаюся завжди починати із себе, з аналізу своїх вчин-
ків, що можу зробити в тій чи іншій ситуації, щоб було 
краще. Іноді мені хочеться, щоб усі так робили, але 
розумію, що не можу вплинути на інших. Тому, як гро-
мадянин, дивлюся за собою, намагаюся бути чесним із 
самим собою та людьми. Знаєте, це як дитині в школі 
пояснювати, що таке війна. Так, це погано, але від неї 
ніхто не застрахований. Війна – це коли тебе обража-
ють і ти маєш давати здачу, маєш відстояти свою точку 
зору. Так, війна – це горе, це, на жаль, великий біль… 
Але вона обов’язково закінчується, і треба правильно 
себе поводити для того, щоб потім… Більше ніколи… 

Слава Україні!

Розмова відбулася 28.03.2023. 
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КОЛОДІЄНКО 
Анатолій Миколайович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
охоронник

Коли моє місто Миколаїв уже було у відносній безпе-
ці, коли ворога почали гнати до Херсона та треба було 
бити його навздогін, я вирішив добровільно вступити 
до лав ЗСУ. Взяв із собою речі першої потреби – по мі-
німуму: ложку, кружку, змінну пару білизни, документи 
та фотографії рідних, а також знання й уміння – тут на-
віть шкільна математика стала в пригоді (сміється). Все 
інше видали в частині, починаючи зі шкарпеток і закін-
чуючи спальним мішком.

Страх минув у квітні минулого року (2022 р. – Прим. 
ред.). Залишається тільки почуття гордості за побра-
тимів та командирів, сміливих, відважних людей. Ось 
де відчуваєш їхню потужну підтримку. Мабуть, понад 
усе запам’ятається те, що тут ми один за всіх і всі за 
одного. 

До війни мріяв, щоб моя онучка виросла щасли-
вою, здоровою, була забезпечена всім необхід-
ним. Зараз ми всі тут заради дітей.

Війна навчає багато чого… Та перш за все спонукає 
до переосмислення сенсу життя. Я й до війни був до-
брий, але, напевно, буду ще добріший (усміхається). 
А депутатам нашим хочу сказати: «Шановні, схаменіть-
ся, поки не пізно».

До кого буде мій першій дзвінок після Перемоги? 
До дружини, звісно. І вже не телефоном, як зараз, 
а особисто будемо спілкуватися за життя, самопочут-
тя, погоду… 

Все буде Україна! Героям Слава!

Розмова відбулася 06.03.2023. 
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Моя служба почалася 24 лютого 2022 року в підрозді-
лі охорони. Ми встали на захист критичних об’єктів, які 
з високою ймовірністю ворог міг обстрілювати. Зразу 
нам усім видали автомати та боєкомплекти, набагато 
пізніше – форму. А так у перші дні були хто в чому. Вже 
як їхали, по дорозі прості люди одягали, взували, году-
вали. Допомагали волонтери, друзі. Батюшка в Золото-
ноші зразу нам медикаменти в частину привіз – такий 
час був, що деякі поприїжджали навіть у кросівках й од-
разу половина з них захворіла. Але ніхто не збирався 
повертатися додому. Адже ніхто не їхав за грошима, 
ніхто тоді не знав, що зарплата буде, – всі їхали просто 
захищати країну. Та вони нічого й не значать, ті гроші… 

КОСЕНКО 
Леонід Васильович 

ДП «АГРОФІРМА «ІСКРА», 
охоронник

Коли ховаємо своїх побратимів та бачимо очі мо-
лодих жінок, матерів, дітей – це страшно. Або як 
мої побратими – місяць просиділи на передовій 
в окопі та ніякого зв’язку, зовсім. Що там рідні про 
них думають – це теж страшно. Ось тому, коли 
мене запитують, чого навчає війна, я відповідаю – 
горя… Як справляюся? Плачу, тихенько…

Всіх, з ким служу, знаю в обличчя, бо з першого 
дня ми разом, в окопах, пліч-о-пліч. У нашій команді 
кого тільки немає: і судді, і трактористи, і адвокати… 
Спілкуємось, допомагаємо один одному. Тут усі рівні. 
І головне, ми знаємо, що робити. На війні, як ніде, про-
являються людяність, чесність, порядність. Я все життя, 
а мені вже 50 років, цінував саме це в людях. 

Буває, їдемо, а бабуся років, мабуть, 80, несе пів-
літрову банку варення, то про що можна говорити 
далі! Вона останню банку того варення віддає, бо 
вона пройшла три голодомори, бабуся знає, що 
воно таке є. Вона нам несе баночку варення, зро-
зуміло, що ми їй свого відразу даємо: тушонку, 
хлібину тощо. Тільки такий народ, як наш, україн-
ський, може так міцно підтримувати один одного.  

Часто згадується дитинство. Воно було в нас яскра-
ве, прекрасне, українське. Таке саме, як Тарас Шевчен-
ко писав: «Я пас ягнята за селом…» Я в селі ріс: пасли 
корів, грали у футбол, купалися в річці, ловили рибу. 
Батько працював, мати працювала, покійна бабуся за 
мною приглядала. Зараз мама старенька – 81  рік. Як 
тільки маю можливість, відразу телефоную їй. Вона пе-
режила ту війну й зараз плаче з ранку до вечора за всі-
ма нами, хто воює. Вона, як і тисячі матерів, українських 
жінок, чекає тільки на одне, щоб ми скоріше покінчили з 
цими проклятими кацапами. Тому їй – своїй матері – за-
телефоную першій, як тільки настане Перемога.

Особисто моє життя після Перемоги, думаю, не змі-
ниться, окрім одного. Я як був простою нормальною, 
адекватною людиною, так і залишуся нею. Я так живу 
з народження, так живе моя дочка: ніколи не обманю-
вати та завжди відповідати за свої слова. Та ми вже ні-
коли не схочемо спілкуватися з колишніми друзями та 
однокласниками, що живуть у росії. Ні з ким із них. На-
завжди.

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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До війни, вже як рік, я із сім’єю жив у Києві, працював 
у центральному офісі компанії «Ерідон». Як тільки нам 
дозволили залишити місто, вивіз дружину з дочкою до 
батьків моєї дружини та добровільно пішов у військко-
мат. Це було 26 лютого 2022 року, а вже наступного 
дня мені наказали прибути з речами для вирушення до 
місця дислокації. Фактично з 27 лютого я служу в лавах 
ЗСУ. Через те, що мав досвід строкової служби, зна-
йомих атовців і військовослужбовців, займався не пер-
ший рік туризмом, мені було більш-менш зрозуміло, 
що брати із собою. 

Першочергово, звісно, обирав засоби для існуван-
ня, як-от туристичний каримат, спальник, термобілизна 
тощо. Враховував те, що в перші дні в держави немає 
можливості забезпечити особисто кожного з нас (а нас 
тоді була колосальна кількість, тисячі людей), а також 
пам’ятав про різні, складні погодні умови. Добре, що 
займався до війни гірським сходженням, то мав берці 
якісь людські. Стала в пригоді на фронті й моя перша 
освіта – навчався на кафедрі геодезії, картографії та ка-
дастру. Використовую набуті знання та вміння сповна: 
орієнтування на місцевості, читання карт, користування 
військовими приладами наведення тощо. 

До речі, серед нас є різні категорії людей: дер-
жавні реєстратори, юристи, таксисти. Багато хто 
з них до початку повномасштабної війни навіть 
не служив у лавах ЗСУ, не мав якихось певних 
бойових навичок, але з часом… З часом все це 
здобувається, а потім віддається. Тому відчуваю 
до них тільки повагу та гордість. Розумієте, таких 
хлопців, з якими я служу, бажаю, щоб мав кожен. 
Хлопці віддаються на всі сто, вони професіонали у 
своїй справі та розуміють, що вони виконують і як.

КОСАР 
Дмитро Васильович 

ТОВ «АГРОМІЛК», 
керівник відділу землеупорядкування
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Страх? Знаєте, одна хороша людина з великим вій-
ськовим досвідом ще на початку війни мені говорила, 
що в бою не боїться тільки дурень. І якщо переходиш 
ту межу, коли перестаєш боятися за своїх побратимів, 
за себе, то в кінцевому результаті це призведе до не-
гативних наслідків. Насамперед ти повинен зберегти 
життя й здоров’я своїх побратимів і своє, а далі вже 
діяти. Тому здоровий страх повинен бути присутній на 
війні, як і, до речі, здоровий гумор (усміхається). У різ-
них ситуаціях по-різному, звісно. Субординація під час 
виконання саме наказів і бойових завдань – це є пер-
шочерговою дією й не обговорюється. А ось у побуті 
всі ми розуміємо, що десь той сміх, ті жарти трохи ви-
ручають, знімають стрес, напругу. 

Як, утім, і підтримка рідних, колег, знайомих людей, 
волонтерів. Дякую їм за це. 

От дивіться, ми зараз вийшли вже місяць як із 
Бахмута, то зрозуміло, що коли ти перебуваєш на 
передовій – на «нулі», – то там про якесь особли-
ве забезпечення не йдеться. Зараз тут, у тилу, то, 
Богу дякувати, немає на що грішити. Дружина от 
саме вчора надіслала мені посилку, а в ній шер-
бет, я його дуже люблю. То якраз ласуємо соло-
деньким (сміється). 

Добре, що зараз є гарний зв’язок, можемо з усіма 
спілкуватися. Бо там, на «нулі», не завжди маємо таку 
змогу, зокрема навіть елементарне – надіслати есе-
меску, що «все ок, живий». Коли нарешті змогли діс-
тати Starlink, то вже стало легше. Разом домовилися 
про конкретний короткий час для його використання, 
бо там не можна, щоб він працював повсякчасно – 
будуть труднощі. 

Там, на передовій, подекуди почути голос рідних… 
Це настільки надихає, дає зняти моральну й фізичну 
втому, дає сили налаштовувати на щось добре та хо-
роше своїх підлеглих. 

Зараз такий момент, коли розумієш, що все, до 
чого ти йшов роками, можливо, зовсім не має 
такої ваги, як те, що є тут. Все більше починаєш 
цінувати ті речі, які до цього сприймалися як ба-
нальні. Як-от просто випити кави зранку, обійняти 
дружину тощо. 

Я знаю, що ми здобудемо Перемогу, мусимо (усмі-
хається). Але переосмислення сенсу життя не тільки 
мене особисто зачепить, це повинно зачепити все на-
селення України, змінити суспільство в цілому. Воно 
повинно розуміти в глобальному сенсі, що той ворог 
нікуди від нас не зникне. Так, ми, звичайно, його пере-
можемо, але завжди маємо бути готовими до майбут-
ніх якихось агресій. Потрібно зупинитися, переосмис-
лити та зрозуміти, як далі жити. 

А сьогодні найперше, що нам усім потрібно, – це 
терпіння. Тому що вже втомилися від тих негараздів, 
що принесла війна, хочеться якнайшвидшого її за-
вершення, але, на жаль, нічого швидко не закінчуєть-
ся. І отут якраз треба багато терпіння та сильної віри 
в Перемогу. Я родом із Карпат. І напевно, кращого за 
ті світанки, коли із-за Чорногори виходить сонечко й 
перші його тепленькі весняні промінці починають гріти 
українську землю, для мене немає. Я дуже скучив за 
тими дитячими спогадами, за горами… Тож наближай-
мо Перемогу! 

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

КОРНИЦЬКИЙ 
Олег Петрович 

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
електрогазозварник

Рівно за пів року до війни я одружився. Мріяв, як усі 
люди, про щасливе подружнє життя та дітей. Ось на 
такому моменті мене й застала війна. У перші дні по-
вномасштабного вторгнення пролунав телефонний 
дзвінок із центру комплектування, та до вечора наказа-
ли з’явитися у військкомат. Але до кінця тижня в мене 
залишалися декілька невирішених справ, які потрібно 
було закрити. Про це я попередив у військкоматі та по-
просив більше не телефонувати мені, а займатися ін-
шими, нагальними справами. Як сказав, так і зробив. 
З’явився вчасно, із собою в рюкзаку були тільки необ-
хідні речі та запас їжі на 2–3 дні.

Відтоді виконуємо з хлопцями своє завдання – ре-
монтуємо, будуємо, займаємося зварюванням тощо. 
Якщо треба, за кермо сідаємо та їдемо. На війні всі ро-
бочі навички стали в пригоді. У нас тут склалися дружні 
стосунки між побратимами, один одного розуміємо. 
Командири здебільшого молодші за нас. Я в армії слу-
жив із років 20 тому, то вже знаю, що це таке служба, 
але зараз трошки інша обстановка. 

Пам’ятаю, у дитинстві гралися у «войнушку». Якби ж 
то розуміли, що таке насправді війна. Ці дитячі спогади 
викликають усмішку, але ж реальність вийшла не така 
весела. Коли тут страшно, то дійсно страшно, коли є 
можливість, то жартуємо. Я взагалі не усвідомлюю жит-
тя без жартів, а ще люблю, щоб правду в очі говорили. 
Адже на чесну людину можна покластися. Війна навчи-
ла цінувати таких людей понад усе. Відчуваю тут турбо-
ту рідних людей, підтримку знайомих. Та що там – все 
українське суспільство підтримує бійців ЗСУ та всю-
всю нашу роботу.

Так хочеться, щоб і після Перемоги ми не розгубили 
цієї любові й розуміння один до одного в країні та в усьо-
му світі. Щоб продовжували жити з цими християнськи-
ми цінностями, навіть якщо хтось і не християнин. Щоб 
і надалі людство намагалося розуміти один одного. 
Може, комусь здається, що я хочу чогось неймовірного, 
але я знаю, що дива трапляються. І навіть у воєнні часи. 

Моє диво чекає на мене вдома (усміхається). Це 
моя 4-місячна донечка. Так сталося, що, коли 
я йшов на війну, думав, що моя мрія про дитину не-
здійсненна, а вийшло навпаки. Я був як кілька днів 
у військовій частині, коли дружина захотіла при-
їхати та повідомити про щось таке, що телефоном 
не варто говорити. Я не знав, що вона вагітна, але 
після  ї ї дзвінка здогадався. Ви не уявляєте, емо-
цій тоді було настільки багато, що аж «накрило». 

Тепер ви розумієте, про що спілкуємося з дружи-
ною зараз? (Усміхається.) Коли приїхав у відпустку, че-
кав, що моя донечка вже навчилася ходити й говорити, 
а вона ще не говорить і не ходить, а тільки сміється. Вже 
пробуємо потрошки садити, бо мені все треба скорень-
ко, а через ту війну не встигаю, ну нічого не встигаю. 
Тому Перемога для мене особисто вкрай важлива. Не 
хочу пропускати ті щасливі моменти, як росте й дорос-
лішає моя дитина. І неважливо, хто кому перший зате-
лефонує і який вигляд матиме та Перемога. Головне, що 
вона обов’язково прийде!

Розмова відбулася 23.03.2023. 
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24 лютого 2022 року почалося повномасштабне втор-
гнення, а вже 26-го за розподілом військкомату я при-
був у частину, у якій проходжу службу й донині. Ручку, 
папір, кружку, ложку, все для гоління… Як бачите, нічо-
го дивного я із собою на війну не брав. Хоча… Ще хар-
чів на добу. У частині мені видали форму, бронежилет, 
каску, автомат, дали машину, на якій я зараз їжджу. 
А деякі дрібниці я докупляв згодом сам, то це вже за ба-
жанням. Тож на гражданці я був майстром будівельних 
робіт, на війні я став водієм. Хоча робочі навички не за-
вадили й тут: коли хлопці щось будують, зокрема пере-
криття якесь, то я їм щось і підкажу. Часто їздимо самі 
заготовляти матеріали. А окопи, так в основному трак-
тори копають – командир чітко організував цю роботу. 

Люди, з якими служу, попалися хороші. Поважаю 
їх – вони не злякалися, прийшли обороняти нашу Бать-
ківщину від навали цих орків. Може, воно там і страшно 

КРАВЕЦЬ  
Олександр Олександрович 

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
майстер будівельних та монтажних робіт

буває, але треба виконати наказ – ідеш, виконуєш, про 
страх думати часу не залишається. У нас усі хлопці бо-
йові, веселі. Ми тільки на цьому й живемо, що жартуємо. 
Так легше, не думаєш про те все жахіття, що відбуваєть-
ся навколо. Багато є серед нас молоді, то я шуткую, що 
«будете 25 років служити, як Шевченко служив, бо мені 
вже до 60, то менше залишилося» (сміється).

Є, звичайно, багато таких речей, що пов’язані з ві-
йною й запам’ятаються, але про них краще не розпо-
відати. Побратими – ось хто вкарбується назавжди, про 
кого буду згадувати з теплотою все життя. А ще не за-
буду про міцну підтримку всього українського народу, 
волонтерів, місцевих жителів, колег – у нас в «Ерідоні» 
дружній колектив, часто спілкуємося за можливості. 

А  щодо постачання, то всього вистачає. Ми ж солда-
ти, прийшли служити, а не смаколики їсти. Хоча волон-
тери постійно підвозять якихось і цукерок, і пряників.

Ви мене питаєте, чого навчає війна? Я б сказав, що 
вона згуртовує проти цього всього лиха. Люди  почина-
ють цінувати та більше підтримувати одне одного, ша-
нувати те, що мають. Змінюється їхній світогляд. 

Війна поділила життя на «до» та «після». Ось я – за-
вжди мріяв про те, щоб нормально мої діти та ону-
ки жили. Та й зараз про це думаю, але трохи по-
іншому – щоб вони мирно жили, пройшли цю війну 
та щоб вона більше не поверталася до них. 

Жінка, діти сумують за мною, адже я так надовго ні-
коли не їхав із дому. Перші 8 місяців війни не бачилися, 
а зараз потроху нам уже дають відпустки, але все одно 
хочеться вже повернутися зовсім до мирного життя. 
Але я не буду так, як після Другої світової війни – 5 років 
повертатися (усміхається). Це дід мого товариша роз-
повідав: «Як не зайду в якесь село, там багато вдів: то 
та просить щось допомогти, то та просить. Отак і за-
лишався на день-два. До другого села приходжу – така 
сама ситуація. Отак 5 років і набігло».

Хочу побажати всьому нашому народу, всій Україні 
скорішої Перемоги. 

Вже понад рік, як тільки телефоную, дружина по-
стійно ставить одне й те саме питання: «Коли ти 
приїдеш додому?» А я, як завжди, кажу: «Як тільки 
закінчиться війна, відразу ж». 

Розмова відбулася 17.03.2023. 
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«Джек Горобець» – свій позивний у лавах ЗСУ, куди я 
вступив за власним бажанням, я здобув від усім відо-
мого капітана (усміхається). І не тому, що моє прізвище 
теж означає пташку. Мені взагалі подобається цей ге-
рой фільму через свою вдачу. Знаєте, вона або є, або 
її немає зовсім. Вдача на фронті необхідна, і вона так 
цікаво іноді себе показує.

Про страх я вам скажу так – дурний той, хто не бо-
їться. Ніколи не забуду мій перший вихід на «нуль». Під 
час артприльотів просто по максимуму втискаєшся 

КУЛИК 
Анатолій Михайлович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор лінії у виробництві 

харчової продукції 
(комп’ютерне управління 

технологічним процесом), 6 р.

в землю, хай навіть найменший приямок. Так, страх на 
війні перебороти повністю неможливо, проте можна 
трохи приборкати силою волі або якимись приємними 
спогадами, наприклад дитинства.

Пригадую, як мене перший раз тато посадив за кер-
мо. І нехай то була вантажівка (тато саме на ній працю-
вав), все одно це мій найприємніший спогад дитинства, 
і це з огляду на те, що автомобілі я люблю змалечку. Це 
було якраз під час збору врожаю. Я з татом постійно 
був на роботі, катався, катався, і от він в якийсь момент 
каже: «Все, сідай. Певно, треба тебе вже вчити». Мені 
тоді десь 11 років було. Я і раніше намагався навчитися 
керувати, але ноги ще не дотягувалися, і трохи не ви-
стачало сили важіль натискати.  

Зараз тут теж службу прохожу водієм. І неважливо, 
що хотів звання офіцера та й форма в мене була, ще 
з військової кафедри залишилася. Але вирішив, краще 
я буду по лікоть у мазуті, ніж у цих документах сидіти 
(усміхається).

До речі, такої єдності, як тут, я ніде не бачив. Не 
знаю навіть, як пояснити, що відчуваєш, коли люди 
так згуртовуються – зовсім різні люди, з різних ку-
точків України, навіть із різних країн. 

А щоб якось підбадьорювати себе, один одного, ми 
жартуємо. Без цього тут ніяк. Жарти бувають абсолют-
но різні: від найчорнішого гумору до, знаєте, якогось 
навіть дитячого. Так і з рідними, з дівчиною, коли спіл-
куюсь, намагаюсь жартувати, щоб заспокоїти їх. Але 
вони мені все одно не вірять, тому що розуміють – не 
може бути все добре. 

Мені тільки начебто 23, але, між іншим, мрію вже 
про свою сім’ю (усміхається). Тож підтримка ді-
вчини та рідних для мене дуже важлива – постій-
но кажуть, що чекають на мене. Я обов’язково їм 
зателефоную, як тільки здобудемо Перемогу. От 
тільки кому першій – у мене тут дві крайності – ма-
тері чи дівчині? Відповідь нехай поки залишиться 
відкритою (усміхається).

Взагалі, війна навчає чесності та відвертості, хоча 
б щодо себе. Щоб я ще хотів сказати? Це доволі-таки 
філософське питання. Тут навіть не знаєш, що сказати, 
коли запитуєш сам себе… 

Розмова відбулася 01.03.2023. 
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Одразу з початком повномасштабної війни вступив 
до лав ЗСУ. Питання «чому» переді мною не стояло. 
Вдягнув військову форму, взяв усе найпотрібніше – до-
кументи, медикаменти, засоби гігієни – і у військову 
частину.

До своїх побратимів, з якими виконую бойові за-
вдання, відчуваю повагу. Всі вони – Герої!

Дуже вдячний за турботу рідним, сім’ї, друзям, ко-
ханій дівчині. Їхня підтримка надихає, дає сили боро-
тися. Спілкуємося, звичайно, за можливості. Завжди 
цікавлюся, чим вони живуть сьогодні, як прожили той 
чи інший день, що нового вдома. 

Часто згадую, як у мирний час за одним столом 
збиралася вся родина. Хочеться до цього поверну-
тися, але тільки з Перемогою. Тож перший дзвінок 
буде додому. 

Не знаю, як зміниться життя після нашої Перемоги, 
але точно таким, як було, не буде. 

Війна вчить цінувати життя та прожитий час. Тому 
планую не гаяти його та продовжу втілювати свою 
мрію – мати власний будинок. 

Розмова відбулася 13.03.2023. 

МАНЗАР  
Владислав Едуардович

ТОВ «Ерідон Тех», 
слюсар із ремонту рухомого складу 

(Уманське представництво)

До війни були звичайнісінькі людські мрії – дружина, 
діти (у мене їх двоє), сімейний відпочинок у Карпатах 
(гори для мене – це все). Думок про війну точно не 
було. Коли вона почалася, одразу пішов у військко-
мат. Спочатку був у роті охорони в Яготині, потім нас 
відправили далі. До війни картоплю навчився садити 
добре, так на фронті ця навичка стала в пригоді (усмі-
хається). До страху так і не звик, та це й неможливо, як 
на мою думку. Іноді дієш просто на адреналіні.

Загалом, за час війни з гарними людьми познайо-
мився, тільки, на жаль, за не дуже добрих обставин. 
Побратимів іноді прибити хочеться (сміється), але 
частіше – розцілувати (усміхається). Ми ж усі люди. 
Просто, як на мене, треба сприймати кожну людину 
такою, якою вона є.

Без жартів між нами також не обходиться. Що-
правда, вони здебільшого не для преси (сміється). 

А ось веселим спогадом дитинства можу поділи-
тися. Знайшов я якось у лісі отвір у землі, у якому 
жили дикі бджоли. Вирішив паличкою там поко-
лупатися, щоб з’ясувати, скільки їх там. А не тре-
ба було цього робити (сміється). Нарахував десь 
12 штук, далі не встиг – так тікав. Бджоли мене 
скоріше вирахували. Добряче злякався тоді, але 
обійшлося.

Так, дитинство в мене було гарне. Тому зараз, коли 
телефоную додому, завжди питаю дружину, як мої 
діти ростуть, як у них справи. 

Мені так хочеться додому, на війні дуже гостро 
відчуваєш нестачу саме домашнього тепла. 

Тож після її закінчення навіть попереджати нікого 
не буду, одразу, за першої змоги, поїду додому. А мої 
рідні, напевно, ще раніше за мене дізнаються про Пе-
ремогу (усміхається). Гадаю, що повернення додому, 
до сім’ї і стане моїм найяскравішим спогадом війни. 
Адже нічого найважливішого за дорогих тобі людей, 
мабуть, і немає у світі.

Розмова відбулася 11.04.2023. 

ТАРАСЮК 
Володимир Вікторович  

ТОВ «СПКЗ», 
начальник зміни 
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Як тільки почалася війна, відвіз сім’ю в більш безпечне 
місце та повернувся в Умань. 26 лютого 2022 року всту-
пив у ТрО добровольцем, так би мовити, до сина підтяг-
нувся. До того ж пообіцяв дружині, що звідси (з війни) 
повернуся із сином. Він у мене боєць із досвідом, був 
в АТО, то з першого дня вже стояв на посту. 

Все, що змогли, ми купили, бо мали змогу підготу-
ватися до фронту. Я знав, куди я мав потрапити. Всім, 
чим могли, нас забезпечили, а ми докупили теплий 
одяг, взуття додаткове, спідню білизну. Намагалися 
взяти із собою якомога більше, бо не в усіх тоді всьо-
го вистачало. І з харчами, коли ми сюди приїхали, теж 
були проблеми, бо не встигли ще стати як військова 
частина на продовольче забезпечення. Використо-
вували те, що змогли із собою взяти. Видавали все, 
скажімо, по мінімуму. Зараз усе добре. Я вже встиг 
тут таке скуштувати, що, мабуть, і вдома такого ніколи 
не їв (сміється). Через волонтерів багато смаколиків 
передають люди з усіх регіонів. Дякувати їм, що тур-
буються про воїнів. Якби не було такої народної під-
тримки, було  б дуже тяжко. Місцеві надають прихис-
ток, пригощають. От не повірите, тут сьогодні зранку 
вдалося борщу  домашнього донецького спробувати 
(усміхається). Звечора хазяйка приготувала для нас, 
а зранку принесла повну каструльку. 

Я служу в підрозділі забезпечення. Хтось із хлопців 
доставляє харчові продукти, я займаюся паливом. 

Водіїв у нас тут мало, то, хоча стаж у мене неве-
ликий, став водієм бензовоза. Робота не з легких, 
але ж ми попри все повинні зробити так, щоб на-
шим хлопцям на передовій було легше виконувати 
бойові завдання.

КУРКУДЮК  
Геннадій Вікторович

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
токар 

(Уманське представництво)
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постійно відчуваю, бо він уже не перший раз воює й ба-
чив більше за мене, багато чого знає. Збираюсь до ньо-
го ближче перевестися. А з дружиною в мене є змога 
спілкуватися щодня через Starlink – дякувати тому, хто 
забезпечив нас цим зв’язком.

Пам’ятаю, коли я їхав на фронт, дружина хвилюва-
лася, бо знала, що на моє рішення не зможе вплинути. 
Зараз спілкуємося про дітей, побут, бо треба ж якось 
підтримувати одне одного хоча й на відстані, адже то 
моя сім’я. 

Щось на згадку прийшов епізод із дитинства. Мій 
тато (зараз він на пенсії) тоді працював водієм рейсо-
вого автобуса ВАЗ, це в якому кабіна відокремлена від 
салону капотом. І ось сидять на тому капоті три малень-
кі хлопчики, з яких я найстарший. І під’їжджаємо ми з 
татом (він за кермом) на тому автобусі до пологового 
будинку. Мама якраз народила дівчинку. Ми вийшли 
всі, стоїмо під вікнами, тато з подарунком, зустрічаємо 
новонароджену, нашу меншу сестричку. Зараз вона 
вже велика (усміхається), у Черкасах живе. Я,  звісно, 
вже й племінників маю. 

Так, війна вчить цінувати те, що маєш, бо потім 
може бути пізно. Тож любіть одне одного, поважайте, 
і все буде добре. 

Гадаю, коли війна закінчиться, щось, звичайно, 
зміниться в нашому житті. І найімовірніше, погляди на 
нього. Головне – залишатися людьми відвертими. Я за-
вжди віддаю перевагу саме таким людям – відвертим 
і прямолінійним. 

Знаю, що найяскравіша моя зустріч за всю війну 
в  мене ще попереду. Це коли я повернуся додо-
му з Перемогою, обійму дружину, і моя рідненька 
буде знову поряд. 

А поки оце дивлюся через вікно, у нас там десь за 
150 метрів від мене п’ятеро цуциків бігають, такі чор-
ненькі, смішні. Зараз знайду якусь тушонку та піду їх 
годувати (усміхається). 

Розмова відбулася 12.04.2023. 

Чесно кажучи, інколи якось незручно себе почу-
ваю через те, що я знаходжуся позаду тих, хто на пе-
редовій. Хотілося б там бути, може, став би в пригоді. 
Я  майже всіх хлопців знаю, ось і вчора приїхали на 
відпочинок – декілька днів побудуть і знову на півтора-
два тижні на «нуль». Жалію їх, бо тяжко там. Спілкує-
мося з  ними, намагаюсь чим можу допомогти, поки 
вони тут із нами. Багато жартуємо. То вони щось роз-
кажуть, то ми (усміхається). 

Без жартів тут ніяк. Ось мій кум приїхав із передо-
вої, показував відео та коментував його. Ми насмі-
ялися. Історія така вийшла, що мали міняти один 
одного на позиціях, а тут накриває: вибухи, дерева 
лягають навколо, а вони шуткують між собою: «Так 
гамселять, як звірі, що в туалет не можна вийти». 
Так само і я інколи сьогодні жартую на своїй роботі. 
Якось до мене приїжджають і запитують про вар-
тість палива. Я  їх питаю, а яке ви хочете. А вони: 
«На заправці воно по такій-то ціні, ну а в тебе?» – 
«А в мене, – кажу, – по квитанціях згідно з розпо-
рядженням», – і сміюся.

А траплялися випадки, коли не до сміху було. Бен-
зовоз – це доволі тяжка машина. Так от, коли ожеледи-
ця, його важко втримати на дорозі, неабиякі водійські 
навички потрібні. Кілька разів було таке, що хлопці пе-
реверталися навіть і пустими. Пам’ятаю, особисто зі 
мною випадок був, зі мною ще й начальник їхав. Я тоді 
посивіти молодим міг, три поти з мене зійшло, але ж, 
слава Богу, добралися. Начальник, коли вийшов із ка-
біни, сказав, що наче в парильні побував. А всього нічо-
го – 50 кілометрів їхали. Я вам так скажу, коли ти повний 
їдеш, то переживаєш, бо тобі не можна перевернутися, 
адже паливо вкрай важливо доставити. 

На ту роботу, що ми виконуємо тут, мене особис-
то надихають мої рідні, мій старший син. Він якийсь 
час був тут, зі мною. Возив медиків. А зараз перевівся 
в іншу частину, ближче до передової. То його підтримку 
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Відтоді, як почалася війна і я у свій час вступив до лав 
ЗСУ, щодня чесно виконую свою роботу. 

Є наказ, сідаю за кермо – я водій – та їду. Щоправ-
да, ніколи не знаєш, що там, коли доїдеш, – чи 
арта, чи наступ, чи просто до своїх на позиції. А ще 
займаюся ремонтом техніки – тут такої роботи ба-
гато, вистачає. 

ЛИХАЧ  
Степан Іванович

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
підсобний робітник

Отже, працюєш, а страх… Так, він є, але його про-
сто… немає. Тут звикаєш до всього. Тобто, коли та куди 
прилетить, ти знати не можеш. Тим паче коли саме тобі.  

З побратимами живемо як удома, сім’єю. Ось тіль-
ки обстановка інша. Серед моїх побратимів є мій колега 
з компанії «Ерідон» Роман Тригуба. То ми намагаємося 
тут триматися разом. Також щодня спілкуюся з рідни-
ми. Син Дмитрик за мною дуже сумує. Тож, коли ви-
падає нагода, заїжджаю додому хоча б на кілька годин.

Дуже відчутна тут підтримка друзів, волонтерів. 
Я вам так скажу, якби не волонтери, то ми б не впо-
ралися з усім тим, що трапилося з нашою країною. 
Велика їм за це подяка.

До війни я мріяв, мабуть, як усі, спокійно жити, пра-
цювати. Життя після війни, то, напевно, буде таким са-
мим, як було, а от ставлення до людей, хто при владі, 
у мене, наприклад, вже змінилося. Бо я бачу, як моя 
жінка й діти зараз живуть без мене. Дуже хотілося б, 
щоб усе те керівництво, зокрема ОТГ, потрапило сюди, 
на фронт. Може, тоді вони змінили б своє ставлення до 
людей. 

А скільки міст ворог просто зрівняв із землею – 
взяти хоча б Мар’їнку, Бахмут. А скільки покладено 
там людських життів… І якщо, можливо, деякі міс-
та буде відбудовано, то українців, які загинули на 
цій війні, вже, на превеликий жаль, не повернеш. 
Ці думки теж не дають мені спокою. Як і питання, 
що там на місці робиться, де ще є окупанти, і що 
ми побачимо, коли виженемо їх звідти? Зараз ми 
далеко від уявлення про це. Хотілось би, щоб дер-
жавна влада більш реально дивилася на все те, про 
що я кажу.

Загалом, війна навчає того, що потрібно залишати-
ся самим собою та жити чесно, без напруги. Не треба 
намагатися бути кимось іншим, найголовніше – бути 
таким, який ти є.

Розмова відбулася 18.04.2023. 
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Моя війна розпочалася ще у 2014 році. Я тоді працював 
механіком. Прийшла біда в Україну, набув сили зброй-
ний конфлікт на Сході. Тож, як прийшла повістка, не від-
мовився, не ховався, вирішив піти на фронт. Служив я 
тоді трохи більше як рік, із яких кілька місяців перебував 
безпосередньо в зоні АТО. 

Пам’ятаю, повернувся звідти з подвійним почуттям: 
з одного боку радість, бо приїхав додому, а з іншого – 
тривога за хлопців, що там гинуть, та людей, що там 
мешкають. Адже, якщо вдуматись, вони, хай там як, але 
відчувають війну вже понад 9 років. 

ЛІННИК  
Костянтин Іванович

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
слюсар із ремонту рухомого складу 

(Рівненське представництво)

Проте згодом якось усе те забулося. Спокійно 
працював, мали з дружиною звичайнісінькі мрії про 
достаток у сім’ї, сумісний відпочинок, про мир і злаго-
ду в країні. Хай там що, я, як і більшість українців, мав 
надію, що війни масштабної не станеться. 

І коли вона «постукалася» 24 лютого 2022 року 
у  двері кожного з  нас, коли мені зателефонували 
з військкомату, я знову без вагань пішов воювати. 
Що мене підштовхнуло до цього? По-перше, захи-
щати свою родину, бо не хотів, щоб війна прийшла 
до порогу мого дому. По-друге, розумів, що це 
наша земля й ворога на ній бути не повинно.

І якщо до бойових дій у 2014-му ми не дуже були го-
тові, навіть не гадали, то у 2022 році ми вже знали, що 
воюємо 8 років, і були більше морально підготовлені. 
Тоді ми трималися завдяки волонтерам, небайдужим 
людям, які підтримували армію. Сьогодні ЗСУ також 
отримують потужну допомогу від волонтерів, але йде 
й постачання із-за кордону – тоді цього не було, все 
трималось на плечах тільки України. 

Війна навчає саме єдності. Вона показує, хто є хто, 
справжніх товаришів.

З гордістю можу говорити багато про своїх побра-
тимів. Вони для мене найхоробріші українці, бо не 
сховалися, не втекли за кордон, встали й пішли зі 
зброєю в руках звільняти від ворога свою країну. 
Вони звичайні люди, які вміють і воювати, і жар-
тувати. Повірте, це дорогого варте. Без жартів тут 
не можна: від якихось дитячих, там солі в кашу 
підсипати (сміється), до дорослих, чоловічих, які 
цивільним навіть будуть незрозумілими. До речі, 
останніх чомусь хвилює питання, як я, наприклад, 
переживаю артприльоти. Так це для мене риторич-
не питання (усміхається). 

А ось що я відчуваю найбільше тут, так це підтрим-
ку родини, старих друзів. Спілкуємось, як тільки маю 
можливість і час. Дружині, звісно, зателефоную пер-
шій, лише нехай настане Перемога. 

Отже, бажаю нам більше єдності, розуміння один 
одного, Перемоги та світлого неба над головою. Тепер 
кожен українець знає (на жаль, через жахливі події), як 
це, коли небо чисте.

 
Розмова відбулася 07.03.2023. 
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24 лютого 2022 року нас підняли по тривозі (я якраз був 
у Львові), повідомили, що почалося повномасштабне 
вторгнення російської федерації. Сказати, що ми були 
в шоку, це нічого не сказати. Спершу не вірили, що 
таке може бути в нашому столітті. Командування ого-
лосило, що до нас прямують 8 гелікоптерів. Поки вони 
летіли (але вони не долетіли), ми вже лінію навколо на-
шої частини повністю перетворили на окопи, зробили 
загородження, отримали зброю, боєприпаси та стали 
на бойове чергування. 

Ще в жовтні 2021 року я здогадувався про ескала-
цію, тож, коли почалася повномасштабна війна, не че-
каючи ні на кого, добровільно пішов у десантно-штур-
мову бригаду. Це був мій свідомий вибір, і я не жалкую. 
Знаєте, я ціную в людях чесність, стриманість і відда-
ність. Тож намагався розмірковувати відповідно. Від-
чував тоді, що роблю все правильно, і моє ставлення 
до країни є також правильне. Щоправда, я приховував 
моє рішення від рідних деякий час, бо не хотів, щоб 
вони знали про нього, зайвий раз не хвилювалися. 

Я з гордістю вимовляю, що я солдат Збройних Сил 
України, та дуже пишаюся своїми друзями-побра-
тимами, хвилююся за них і понад усе хочу, щоб 
вони всі повернулися додому.

Що я відчував у ті, перші дні війни? Коли ухвалив 
єдине для мене правильне рішення? Чесно кажучи, 
було страшно, був стрес. Запитував себе, а що буде 
далі? Окупанти вже підходили до Києва, але я вірив, що 
ми готові зустрічати ворога. Щоправда, ми тоді навіть 
уявити не могли, що таке артприльоти, особливо на по-
чатку. Страшно, холод проходить по тілу, у цей момент 
нібито порожнина всередині тебе, перед очима за се-
кунди все життя проходить. Зважуєш усі свої попередні 
стосунки, обставини життя, адже в такій ситуації може 
статися що завгодно. Так, звикнути до цього всього, до 
цих вибухів не можна, та ще й коли вибухає на відстані 
30–50 метрів від тебе. 

МАНАЦЮК  
Іван Васильович 

ПСП «УКРАЇНА», 
електрик дільниці
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Страхи не переборюються, але їх можна долати гур-
том: ми з хлопцями намагаємося розмовляти між со-
бою, жартувати, хтось розповідає веселі історії. Так ми 
робили із самого початку бойових дій. Хоча й було тоді 
нічого не зрозуміло, але ми намагалися залишатися на 
позитиві, говорили, що все буде добре, підтримували 
один одного та допомагали в усьому.

Це добре, що я до війни спортом займався, бо фі-
зично тут потрібно бути підготовленим, десь перебігти, 
та не просто, а з навантаженням (бронежилет, каска, 
автомати тощо). А от хоча б узяти бойові машини на 
кшталт БМП, БТР. У цивільному житті я керував цивіль-
ними автомобілями, а з військовими справи не мав, 
і треба було якось «трошки реагувати», ставити техніку 
на колеса, щоб вона працювала як годинник. То досвід-
чені хлопці допомагали з цим впоратися. Я за спеціаль-
ністю електрик, треба було також десь проводку зроби-
ти, щоб усе було чітко, щоб світло було. Тут мої навички 
стали іншим у пригоді. 

Я постійно відчуваю підтримку побратимів, вона 
потужна та вкрай важлива, батьки й кохана дівчина 
далеко, а хлопці, вони тут, завжди поруч. У нас як? 
Спілкуємося постійно, а коли бачать, що ти чимось 
сильно засмучений, намагаються якось розряди-
ти обстановку, допомогти. Пригадую, як сиділи 
з хлопцями в бліндажі, тиша… Один із побратимів 
дістав гітару й почав співати, щоб ми відволіклися 
від тривоги очікування. Оце запам’ятається на все 
життя.

Попри війну на фронті є місце тихим хвилинам, які 
повертають тебе в цивільний світ. Так само як і спіл-
кування з рідними. Я ділюся з ними своїми справами 
(звісно, що не все розповідаю), вони – своїми, буден-
ними. Рідні дуже сильно підтримують, найбільшу турбо-
ту я відчуваю, звичайно, від мами та моєї дівчини. Хви-
люються, чи поїв, чи здоровий, а головне – чи, може, 
щось потрібно. Традиційне питання: «Будемо посилку 
складати, відправимо «Новою поштою». То на яку адре-
су відправляти?» Було якось, що з місяців 4 тягнув із 
відповіддю, не признавався, що на виїзді. Потім, коли 
вже можна стало, то сказав.

Пригадую, якось у дитинстві так само мене батьки 
шукали цілий день. Я тоді вчився в першому класі. Уро-
ки закінчилися, йшов додому, стомлений та так їсти за-

хотів, що завернув до бабусі (усміхається). Ох і смачно 
було! Окрім того що нагодували мене, я ще й чаю по-
пив. І наче тоді й телефони були, але в мене чи заряд 
закінчився, чи щось інше трапилось, словом, вийшло 
так, що на годинник я не дивився та скільки годин про-
йшло, не знав. Поки я пирував у гостях, у батьків три-
вала пошукова операція (сміється). Вчителька теле-
фоном відповіла, що «в них було лише 4 уроки й вони 
порозходилися всі». Тітка, яка в школі працювала, на 
питання, чи заходив до тебе Ваня, сказала, що захо-
див, не захотів її чекати та пішов додому пішки. Пошуки 
селом тривали до вечора, а я тим часом відпочивав піс-
ля ситного обіду. Батько з мамою згадали про бабусю 
(усміхається). Вони приїжджають, а я там сиджу − на-
ївся, напився та вже додому збирався. Мені чомусь так 
смішно тоді було, а батькам, напевно, страшно, бо ди-
тину відправили до школи, зі школи вона пішла, а потім 
десь зникла. Ми цю історію й досі в родині згадуємо…

До того (у мирному житті) мріяв… Ні, не так. Я собі 
поставив за ціль подорожувати нашою ненькою Укра-
їною, бо в нас безліч чарівних краєвидів, історичних 
місць, які варті уваги. Ця війна змінила мої плани, 
і я «подорожую», але не так, як хотілося. Багато відвіда-
но гарних місць, але ми там з боями переміщувалися, 
штурмували, не було змоги роздивитися добре… Спо-
діваюсь, скоро ця війна закінчиться й подорожувати бу-
демо не так, як зараз, а з радістю та миром. 

А ще нарешті повернемося після Перемоги до 
смачної домашньої їжі – її не вистачає нам на фронті. 
Я б і зараз з’їв чогось духмяного, приміром, червоного 
борщику від мами. Щоб отак: заходиш до хати, а мати 
стоїть біля плити та все парує навколо. Підійшов, наси-
пав собі – смакота! (Усміхається.) Скоріше б відчути це 
наяву. 

Як прийде Перемога, а вона прийде – сто відсотків, 
першим зателефоную батькам і коханій дівчині.

Життя, принаймні моє, зміниться кардинально. Від-
кладати мрії? Це вже буде не про мене. Розумію, що 
будь-які справи ніхто залишати не буде на потім. Тепер 
я точно знаю, що робити все треба тільки сьогодні й за-
раз, бо завтра може не настати. А роботи на нашій зем-
лі буде ще дуже багато після Перемоги.

Щоб ще хотілося сказати? Скажу дуже коротко: 
«Слава Україні! Героям cлава!»

Розмова відбулася 23.07.2023.
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Про війну я дізнався зранку, вдома. Почув вибухи та 
все зрозумів. У мене ж досвід, я у 2015–2016 роках АТО 
пройшов, за мобілізацією, у шостій хвилі. Призвали 
мене тоді, здається, у сьомому місяці. Тому цього разу 
збирався я швидко й продумано – змінна форма, чо-
боти, берці, шапка, ПАВС, військове все: БК, автомат, 
бронежилет, каска… 

Коли повернувся після АТО, не було думки, що 
буде аж така масштабна війна. Сподівався, що все 
воно закінчиться якнайшвидше, затихне. Ну, думав, 
буде бодання на тій території, де так звані ЛНР / ДНР, 
а вийшло ось… 

Цей етап війни – він зовсім інший. Зараз ідуть дуже 
інтенсивні бої. Тоді ж, принаймні в мене, не було та-
ких частих стрілецьких сутичок. 

Тоді частіше бували артобстріли, провокації. А за-
раз все на повну котушку – стрілецькі бої, обстріли і мі-
нометні, і артилерійські, і будь-які інші, навіть до авіа-
ударів доходить. Усе, що вбиває, те й літає. Якось біля 
мене, буквально метрів за 4–5, упала міна. Упала й не 
розірвалася. Яскравий такий спогад…

Але ж обстріл не обстріл, а ми стискаємо зуби й 
робимо своє. Як ми вже там, то виходу іншого не-
має. Є ворог, є завдання, є небезпека та є побра-
тими, люди, які з тобою пліч-о-пліч, у більшості 
своїй Герої. 

Поле бою багато що вирішує. Розставляє крапки. 
Наприклад, людина, з якою ти познайомився чи довго 
спілкувався, не справляє на тебе приємного враження, 

МАРТИНЮК  
Олексій Олексійович

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
логіст, Київське РУ
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По війні багато що буде інакше. Дещо вже інакше 
і осмислюється, і відчувається. До війни на найперше 
місце з усіх людських якостей ставив вірність. А тепер 
до неї додалася ще й відвага, і десь вони аж змагають-
ся, й обидві мають значення. Вірність, підтримка – це 
на війні дуже значимо.

 
Неоціненна підтримка сім’ї, дружини, батьків, 
друзів і побратимів, з якими я пліч-о-пліч. Без-
цінна підтримка рідного підприємства, від якого я 
отримував поштові відправлення. Безмежно вдяч-
ний і за спальник, і за солодощі – все було дуже 
доречно та якраз стало в пригоді. Хоча так-то нам 
нічого й не бракувало, але такі посилки – це як ди-
тині гостинчик: хай би й дрібничка, а приємно. 

Не вистачало нам тільки фруктів. Та іноді хотілось 
якихось салатів, яких у чистому полі не зробиш. Напри-
клад, оселедьця під «шубою». Я ось дуже сумував за 
«шубою». І сміх і гріх (усміхається). 

То тільки здається, що на фронті не до сміху. Тут 
теж є місце жартам, і не дуже ті жарти відрізняються від 
цивільних, такі самі. Ми ж ті самі люди. Хіба що з часом 
стаємо терпимішими, толерантнішими один до одно-
го, ми ж увесь час разом, знаємо, хто є хто, один на 
одного не ображаємося. У нас справа спільна – дійти 
до Перемоги. 

Як точно знатиму, що вже ми перемогли, перш за 
все зателефоную дружині та доньці. А тоді – батькам. 
А далі… А далі й так усі знатимуть: така радість таємни-
цею й на мить не залишиться. 

Розмова відбулася 24.04.2023. 

аж тут бій – і ти кардинально змінюєш про неї думку: бій 
показує, хто є хто насправді. Бій викриває все, і найчас-
тіше – відвагу, сміливість, вірність. Ну й навпаки – най-
гірше все викриває… 

Життя на війні кардинально відрізняється від ци-
вільного, тому що разом з уже звичними побутовими 
потребами співіснують інші, нові – жага до життя та 
велике бажання Перемоги. Ти знаходишся в постійній 
напрузі: що стріляє, звідки летить… Буває навіть, що 
немає змоги поїсти чи поспати. Ну, якось так. 

І з рідними коли спілкуєшся, зосереджуєшся саме 
на цьому. Я, коли з рідними говорив телефоном, нічого 
про себе тоді не розказував. А їх питав тільки, як себе 
почувають – батьки, дружина, донька. 

До війни мріяв подорожувати. Не те щоб у теплі краї 
кудись, у якесь конкретне місце, а просто кудись. За-
раз понад усе хочеться, щоб це закінчилося скоріше й 
закінчилося нашою Перемогою. Як закінчимо, тоді вже 
можна й у подорож. Або ще куди. Може, на риболов-
лю... Пригадую, ми малими якось пішли порибалити, 
а виявилося, що то ставок, на якому рибу ловити забо-
ронено. Ох і тікали ми від сторожів! А ми ж там хвилин 
із 15 пробули, тільки вудки закинули, аж тут крик! Ми й 
кинулися навтьоки (сміється). 

Що буде по війні – побачимо. Дуже хочеться по-
вернутися до цивільного життя, до своєї сім’ї. Спілку-
ватися з рідними, друзями, ходити на роботу, мріяти 
й втілювати мрії в реальність. Розумію, що буде й ба-
гато громадської роботи, зокрема відбудовувати краї-
ну. Для цього знадобляться сили, знання, уміння. Я за 
фахом логіст в аграрній компанії, тож хочеться знову 
мати змогу робити свій внесок у розвиток сільського 
господарства країни. 
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Плани були зростати кар’єрно, поширювати техноло-
гічні знання, англійську підтягнути... Напевно, як усі 
люди, мріяв, як то кажуть, «жити-поживати та добра 
наживати». Як показує практика, трохи плани відтягу-
ються. Ранок 24 лютого 2022 року, коли почали бом-
бити з авіації мирне місто Житомир, з пам’яті вже ні 
зітреш. Як і назавжди закарбується варварство цих не-
людів, побачені зруйновані міста та села.

МАЩЕНКО  
Дмитро Миколайович

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
сервісний інженер 

(Житомирське представництво)

Пригадую, тоді, у перші дні війни, призначення в части-
ну довелося чекати аж до 3 березня через велику чергу 
у військкомат. 

Сьогодні всі ці хлопці, з якими служу, – це моя на-
дія та опора, так само як я для них. Я знаю, що мої 
побратими мене не підведуть, не підставлять, не 
кинуть. Розраховую на них більше, ніж на деяких 
родичів. Так-так. Тому що війна конкретно фільтра-
нула (вибачте, але точніше й не скажеш) і друзів, 
і  родичів. Раптом стало зрозуміло, хто чим дихає 
і хто якою людиною є всередині. Я гадаю, війна на-
вчає непогано розбиратися в людях. 

Я так скажу – солдат насамперед стає непоганим 
психологом. Поспілкувавшись із людиною хвилин 10, 
ти відразу розумієш, хто перед тобою. Завжди було 
так, якщо людина збрехала, то вона для мене вже за-
крита, намагаюсь уникати розмов із нею тощо. По 
мені, хай яка вона є гірка, але то є правда. 

Незважаючи ні на що, навіть на фронті життя про-
довжується. Техніка має здатність ламатися й не тіль-
ки. Має здатність і підриватися (сумно усміхається). 
Тож ремонт тут ніхто не скасовував. Артприльоти піс-
ля року служби вже стали звичними. Як то кажуть, очі 
бояться, а руки знають, що робити. Попервах, звичай-
но, було страшно. Не знали, на що очікувати, як діяти. 
А  потім уже якось із командою згуртувалися та й по-
тихеньку воюємо. Навіть жартуємо, правда, лексику 
здебільшого використовуємо ненормативну, залежно 
від обставин.

Так само різні ситуації трапляються й зі зв’язком. 
То взагалі не буває, то навіть можу з рідними через 
відеозв’язок побачитися. 

Спілкуюся з мамою, братом  – він теж служить 
у  ЗСУ. Але найбільше – з дружиною та дітьми. 
У мене менша дитина якраз ходити почала, то є що 
обговорювати: то те зробила, то те слово сказала 
(усміхається). 

Тож миру нам усім! Дай Боже, щоб наші дітки не по-
бачили в майбутньому того, що бачимо ми. 

Розмова відбулася 07.03.2023. 
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Перший раз я звернувся до військкомату добровільно 
у 2014 році та тоді навіть не здогадувався, що те саме 
зроблю 24 лютого 2022 року, через 2 години після ого-
лошення воєнного стану в країні, бо по-іншому я про-
сто вчинити не міг… 

З липня 2014 року я служив у 39-й ескадрильї 49-го 
полку, що базувався в місті Озерній Житомирської об-
ласті, у роті охорони аеродрому приблизно 14 місяців. 
З них у зоні АТО перебував до 30 діб. Офіційно того 
року повістку мені вручили прямо у військкоматі за пів 
години перед від’їздом у військову частину. 

МОЛОШНИЙ  
Олександр Васильович

ПСП «УКРАЇНА», 
електрик дільниці

Коли повернувся додому після АТО, то стикався з 
тим, що люди взагалі не могли зрозуміти нас – військо-
вослужбовців, які воювали на Сході країни. Добре, що я 
потрапив у чудовий колектив, котрий підтримав не тільки 
мене, а й багатьох хлопців, які повернулися тоді з війни. 

Коли почалося повномасштабне вторгнення воро-
га у 2022-му, коли він уже був на моїй рідній землі, я не 
міг сидіти та чекати, поки він ступить на моє подвір’я. 
Не міг і не хотів. Я вже мав бойовий досвід, крім того, 
після демобілізації у 2015 році майже щороку прохо-
див військові збори. Одне слово, добре знав, куди йду 
та що мені брати із собою (усміхається). Взяв пляшку 
води, пару пачок цигарок, мінімум теплих речей – та й 
на фронт. 

Усі хлопці, які мене сьогодні оточують, 24–25 лю-
того 2022 року так само добровільно поприходили 
у військкомати та вступили до лав ЗСУ. Велика їм шана 
за це. Їхня підтримка найважливіша для мене. Також 
відчуваю турботу про мене з боку рідних – мами та 
сестри. Вони мене постійно чекають, і це допомагає 
триматися тут. Намагаюся щодня телефонувати їм. 
Спілкуємося в основному про те, чим вони зараз жи-
вуть, що роблять. Тож, як тільки переможемо, спершу 
зателефоную мамі, а потім сестричці (усміхається). 

На мою думку, війна навчає… Та нікого й нічо-
го вона не навчає, тому що жоден із нас, як би ми 
не жартували між собою, щоб зняти стрес, ніколи 
не бажав та не хоче бачити й надалі те жахіття, що 
відбувається тут. Можливо, я не правий, напевно, 
війна когось навчає доброзичливості, взаєморо-
зуміння, але, розумієте, не хочеться цього навчан-
ня, цього всього. Моє найбільше бажання – бути 
вдома, жити під мирним небом і працювати на 
своїй землі. 

А ще повернутися додому живими. Це найголовні-
ше – щоб якомога більше наших хлопців прийшли з ві-
йни живими. 

Часто на просторах Інтернету ще до вторгнення ра-
шистів в Україну мені попадалося відео  інтерв’ю з яки-
мось російським актором, котрий розповідав, що наші 
діди на 9 травня випивали чарку горілки за Перемогу, 
за те, щоб тільки б не було війни. Тому бажаю всім нам, 
щоб це все скоріше закінчилося та більше не повторю-
валось. Ніколи!

Розмова відбулася 13.03.2023. 
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«Чуєш?» – «Чую, бачу». Дружина заплакала. А коли по-
бачила, що я збираю рюкзак, сказала: «Іди». І я пішов. 
Добровольцем. Цей діалог у нас відбувся в перший 
день війни. Я був на роботі, коли побачив, як бомблять 
наші склади. Приїхав додому, зібрався. Отак почалася 
для мене війна.

25 лютого 2022 року я вже був зарахований до лав 
ЗСУ. Серед багатьох добровольців тоді зі мною поруч 
опинилися прокурор одного з районів Києва, директор 
якоїсь будівельної компанії. Я не знаю, де вони тепер, 
бо нас розкидала доля, не знаю, чи живі, чи вже ні, але 
величезна повага тим хлопцям. 

Я за цей час устиг уже 2 рази в шпиталі побувати. 
Повертався знову в частину, бо по-іншому вже не 
можна – якщо ми не будемо йти, то буде те саме, 
що з Бучею. Ось зараз після лікування навчаємо 
новобранців (серед них дуже багато із села), від-
даємо їм усі свої набуті знання, досвід. Просимо 
хлопців, щоб училися, тому що на фронті історія 
кров’ю пишеться. Потихеньку починають розуміти. 
Напевно, з ними підемо туди знову.

Пригадую, як нам спочатку було страшно. Вперше, 
коли потрапили під бомбардування, було багато пора-
нених, вбитих. Тоді мандраж такий собі немаленький 
спіймали. Минуло понад рік війни. Страх потихеньку-
потихеньку пройшов. Вже чуєш артобстріл, розумієш, 
звідки летить. Зараз просто працюєш, виходиш з ото-
чення та робиш те, що треба робити. Ми тут як бра-
ти стали – один за одного. Війна навчає насамперед 

МИСЬКО  
Іван Васильович

ТОВ «АГРОМІЛК», 
охоронник
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злагодженості, справжнього братерства. На 90 % на-
магаємося не кидати нікого на полі бою. Якщо 300-й, 
то треба винести, тут без варіантів. Але, на жаль, бу-
ває по-різному – кажу як воно є, коли забрати немає 
можливості. 

Після року війни багато хто з нас навіть смерть 
сприймає по-іншому. Буває, хлопці, що на при-
критті, ідуть на самопожертву. У нас уся нація – 
це Герої. 

Ось хочу розказати про Сашу Ткаченка. На роботі 
в нього було прізвисько Пляха. Він 2014 рік (АТО) прой-
шов і у 2022-му добровольцем, так само як я, з перших 
днів на фронті, у 72-й ОМБр. З його взводу, здається, 
він один залишився. Зараз у шпиталі без руки, ногу 
йому відновлюють. Оце людина з великої літери – хо-
роший хлопець. 

Взагалі, те, що ми побачили під час бойових дій, те, 
що відбувається з мирними жителями на окупованих 
територіях, запам’ятається назавжди. За все побачене 
серце кров’ю обливається. 

Так, війна змінює погляд на життя. Починаєш ви-
мірювати його цінність зовсім по-іншому. Ось зараз, 
коли стоїмо на доукомплектуванні, намагаюсь частіше 
телефонувати рідним. Адже було, що й по пів місяця не 
мав можливості спілкуватися з ними. Пригадую, коли 
потрапив другого разу в шпиталь, рідні кіпіш підняли, 
шукали мене скрізь. Ось ви питаєте, кому першому за-
телефоную після Перемоги? Ох, звісно, всім. Дружині, 
доньці, всім…

Найскорішої нам Перемоги – це перше, що хочу 
всім побажати. 

А друге – щоб нарешті не було в нашій країні цієї 
корупції, зокрема серед депутатів. Щоб кожний, хто 
знущається з народу, армії, дістав по заслузі. От ди-
віться, видали нам на початку війни зброю, форму, але 
не все, що потрібно було. Половину з того докупляли 
самі за свій кошт, і трохи волонтери допомагали. Дуже 
прикро, що воно протягом воєнного часу продається 
повним ходом у магазинах, на ринках, а мало б бути не 
для продажу, адже це виготовлено для армії. Це, імо-
вірніше, крадіжки зі складів, і ніхто, на жаль, за це не 
карається. Так само й за продукти можу сказати. 

Якось донька телефонує, каже: «Тато, тут сухпайки 
продаються». Задаюся питанням, як таке може бути? 
Ми на фронті, буває, перебиваємося «божим» кормом, 
бо не завжди є змога підвезти харчові продукти. Якщо 
ситуація дозволяє, то всього вистачає. А коли на «пе-
редку», то запасаємося чим можемо. 

Хочеться, дуже хочеться нового життя для нашої 
України. Якщо ми вже в Європу входимо, трішки 
вже повинні всі, зокрема й люди при владі, євро-
пейцями бути, а не якимись папуасами, яким усе 
дозволено. Люди, що повернуться з війни, вже 
точно будуть наполягати на кращих змінах у житті 
українців. 

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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Коли це все почалося, коли ворог був майже під Мико-
лаєвом, я не зміг просто сидіти. До того ж я мав бойо-
вий досвід – перебував у 2015 році в зоні АТО. Служив 
за контрактом з 2015 по 2017 рік. Тож 26 лютого 2022 
року я вже був у військкоматі, отримував зброю та за-
вдання. У рюкзак поклав, банально, приладдя для го-
ління та засоби гігієни, кілька пар шкарпеток, футболки. 
На мені був тонкий одяг, майже весняний, бо я розумів, 
що потребую змоги легко маневрувати. Пам’ятаю, що 
тоді змерз як собака (сміється). Це ніколи не забуду. 
Щоправда, наступного дня нас геть усім забезпечили.

Разом зі мною на захист рідної землі встали тоді 
мої побратими. Це люди, які не лишилися вдома, 
не чекали повісток і досі роблять усе задля Пере-
моги, не шкодуючи свого здоров’я та життя. Від-
чуваю до них лише велику повагу. 

Звичайно, ми підтримуємо один одного, ділимо-
ся, як то кажуть, усім, зокрема і жартами (без них тут 
ніяк), і їжею. У польових умовах у нас усе просто: бан-
ку тушонки розігрів на окопній свічці – та готово (усмі-
хається). Коли на ротації, то зовсім усе добре, всього 
вистачає. Ось тільки пригадую, як у перші місяці дуже 
хотілося солоденького: шоколадок, цукерок тощо. 
Може, від страху?  Щоправда, він нікуди не дівається, 
він постійний. Та і як страх може пройти? Ми ж усі роз-
судливі люди. Починається обстріл, то очі не закриваю, 
голову не висовую, до землі буквально прилипаю й че-
каю (сміється).

МІЩУК  
Денис Вікторович

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
старший береговий матрос
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Ось хоча б маленький приклад. Здавалося б, що 
таке світло. Але коли в Миколаєві після року життя 
в  темряві дали перше вуличне світло, то була радість 
зі сльозами на очах. І так усе сприймається по-новому, 
якось по-іншому. 

Так, життя вже змінилося. Хіба що найголовніше для 
мене залишилось – це здоров’я та добробут рідних, 
справедливість та чесність, що завжди ціную в людях. 

У мене зараз одна думка: щоб скоріше закінчилася 
війна. Уже хочу на завод, хочу побачити своїх началь-
ників (усміхається). Дуже скучив за своєю роботою: за-
вантаження, швартування тощо. Коли звільнили правий 
берег Херсона, і в Миколаєві трошки легше жити стало. 

Коли вся та мерзота, що прийшла на нашу рідну 
землю, забере свої манатки та повернеться на 
свої болота, тоді всім нам, українцям, стане зовсім 
легко. Тож здобудемо Перемогу, зателефоную 
дружині (знаю, вона пишається мною) – і додому.
 

Все буде Україна! І тільки так!
До Перемоги!

Розмова відбулася 13.03.2023. 

Як порівняти з першим досвідом мого перебуван-
ня на фронті, сьогодні спостерігається більша згурто-
ваність українців. Думаю, це пов’язано з тим, що тоді, 
у  далекому 2014 році, війна проходила лише на Сході 
країни, і ті, хто мешкав в інших регіонах країни, війну 
просто не бачили та не розуміли, що це таке насправді. 
Зараз відчувається підтримка багатьох, навіть тих, з ким 
за різних причин давно не бачились і не спілкувались. 

Наприклад, вийшли одразу на зв’язок зі мною мої 
троюрідні брати. Вони займаються волонтерством, то 
кожний дзвінок від них про те, як я, що потрібно. Осо-
бливо чітко та швидко вони діяли на початку війни, у бе-
резні, коли турнікети, аптечки були дефіцитом. То купу-
вали їх у Польщі, і нехай за великі гроші, але знаходили 
та передавали всякими шляхами. Повинен сказати, що 
волонтери, як у 2014 році, так і зараз, працювали й пра-
цюють тільки на Перемогу, забезпечують і військовос-
лужбовців, і цивільних усім необхідним. Їхня підтримка 
неоціненна. 

Щодо бойових дій, то я не потрапляв під час АТО в 
такі котли, як-от Дебальцеве, Іловайськ. А для тих хлоп-
ців, які там тоді були, різниці немає ніякої між боями 
тоді й сьогодні. Але це власна думка. Знаю тільки, що 
назавжди запам’ятається втрата моїх близьких побра-
тимів. Вже на цей час їх дуже багато, тих, що загинули. 
Або як мій сусід, з яким ми жили поруч протягом 20 ро-
ків і який тепер вважається зниклим безвісти.

Взагалі, війна змушує переосмислювати: що ти 
маєш, що ти мав і що ти можеш втратити.  
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Ось уже другий поспіль день народження буду 
святкувати на війні. Та й війна в мене теж не перша. 

Я у 2014 році одразу з Майдану пішов у доброволь-
чий батальйон «Айдар». Брав участь в АТО, довго. Дуже 
довго. Трохи стримали ми тоді ту агресію, самі стали 
трохи іншими. Життя, як то кажуть, навчило розрізняти 
людей як у цивільному світі, так і у військовому. Дійшов 
висновку, що все це різне та дивитися потрібно на це 
по-різному. 

Тож, коли повернувся з АТО, не зміг бути осторонь, 
став волонтером і так, десь до 2017 чи 2018 року, по-
стійно їздив на фронт, допомагав бійцям. За те маю 
нагороди від держави, ордени, але воно все вдома. 
А я знову на фронті. 

Тільки зараз надважкі бойові дії. Все інакше, не так, 
як було із сепаратистами у 2014 році. Тоді їх хоч і під-
тримувала російська армія, але такої техніки не було, як 
тепер. До того ж авіація залучена у ворога дуже сильно. 
Гелікоптери, літаки… Нас бомбить трохи. Набагато тяж-
ча війна − з 2014-м це не порівняти. Особливо складна 
вона на Донецькому напрямку. Дуже не вистачає нам 
тут автомобілів, бо, буває, потрапляють під обстріл 
і стають непридатними. У нас тут уже 2 автівки зовсім 
вибули з ладу. Нам би позашляховик якийсь, нехай 
і старенький, бо машина, на якій я тут  їжджу, легкова, 
моя власна − на ній із дому на війну поїхав. Я її прямо 
тут ремонтую або за свої кошти, або за кошти побрати-
мів: скидаємося, змінюємо мастило, шини, буквально 
все. Тож украй не вистачає автомобілів, втім як і тепло-
візорів. Адже потрібно, щоб їх декілька було, щоб усі 

НЕСТЕРОВИЧ  
Олександр Олександрович

ТОВ «СВК УКРАЇНА», 
охоронник
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завдання ще краще виконувати. Ось останнім разом 
назбирали мені на тепловізор односельці: товариші, 
куми, знайомі. Купили, вислали. Також, як і у 2014 році, 
добре підтримують мене волонтери, привозять усе, що 
потрібно: від якихось дрібниць до військових біноклів, 
дронів тощо.  

Звичайно, потужну підтримку відчуваю від побрати-
мів – вони надійне плече, люди, на яких можна поклас-
тися, яким я можу спокійно довіряти. 

Впевнений на всі сто − хлопці мене не підведуть, 
тому що ми з ними пройшли, як то кажуть, все. Але 
про те, що відбувається з нами тут, намагаємося 
взагалі менше говорити між собою, тому що може 
дах поїхати від цього всього. Рятують жарти. Весь 
час жартуємо (усміхається). Навіть коли все вибу-
хає та прилітає, жартуємо. Звикли? Може бути. 

А ще війна вчить, ні, скоріше змушує серйозніше об-
мірковувати кожен свій крок. Тобто ти починаєш більше 
думати, чи його краще так зробити, чи інакше. 

Тут як? Ухвалиш неправильне рішення, і воно може 
стати фатальним для когось із побратимів. Отже, 
постійно думаєш, як не зробити помилку. Війна, 
на мою думку, кожного з нас робить одразу дорос-
лим, мужнім.

За цей час – а минув уже понад рік із дня повно-
масштабного вторгнення − чого тільки не трапляло-
ся з  нами. Запам’ятається, мабуть, більшість із того. 

От  момент, як заходили в село, що звільнили влітку 
2022 року під Херсоном. Там люди були під окупацією 
пів року. Як же ж вони зустрічали нас, як раді були бачи-
ти – у нас у всіх мурашки бігли по тілу. У нас, воїнів, які, 
здавалося б, бачили все на цій війні. Сльози на очах. Ні-
коли той день не забуду.

І кожному такому звільненню рідної землі радіємо. 
От учора товариш зателефонував, повідомив, що вони 
(він у штурмовій бригаді) якраз минулої ночі Каховку 
звільнили. Радію разом із ним. Ось і Олешківські піски 
також звільняємо, а це ж така краса природна! Най-
більша пустеля в Україні, а може, і не тільки в нас. Піски, 
озера − дуже гарно. 

Ще дужче хочеться скоріше повернути нашу Укра-
їну – таку квітучу. Ой, як нам цього не вистачає. Пе-
ремоги нам, миру, щоб мали сили все відбудува-
ти. Зробимо нашу країну ще кращою, а вони нехай 
із-за свого паркану там, у своїй расєї, дивляться та 
заздрять.  

Усі думки про Перемогу, з ними йдемо в бій. Про те, 
кому буду телефонувати, не думав. А якби довелося, 
то, найімовірніше, про те, як буду Перемогу святкува-
ти… Тоді просто приїхати додому, лягти та виспатися. 
Бо в мене тут буває, що декілька днів поспіль не спиш, 
то спати хочеться дуже. 

Так... Повернутися з Перемогою, вимкнути телефон 
і нарешті просто виспатися.

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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Перші дні війни… Коли ніхто не розумів до кінця, що від-
бувається та що робити. Коли ти поруч із собою бачиш 
незнайомі обличчя, в очах сум, страх і нерозуміння… 
Перші дні війни запам’ятаються надовго. 

Близько 4-ї години ранку 24 лютого 2022 року 
я  прокинувся від вибухів, що лунали за вікном. Якраз 
був у  Миколаєві разом зі своєю дівчиною. Відчуття? 
Дивні, незрозумілі. Певний час не міг прийти до тями 
та зрозуміти, що робити. Десь за 10 хвилин міркувань 
ми з дівчиною почали збирати найнеобхідніші речі, по-
чекали, поки почне світати, і вирішили, що я відвезу її 
до своїх батьків у село Степове й там залишу, а сам по-
вернуся в місто. На той момент я був солдатом резерву 
та мав контракт із військовою частиною. І зважаючи на 
стан, який тоді був у країні, я відразу зібрав речі (доку-
менти, засоби гігієни, ще деякі необхідні дрібниці) та 
о 10-й ранку вже прибув у свою частину. Так почалася 
війна особисто для мене.

Гарні навички спілкування з людьми допомогли 
мені звикнути та адаптуватися до нової реальнос-
ті. Усе інше потрібно було вивчати, не забувати й 
застосовувати набуті знання під час різних ситуа-
цій. І коли страшно, розумієш, що, як би не було 
складно, потрібно йти далі. Страх, хвилювання − 
все всередині. Потім наступає ранок, і в думках: 
«Ну все, новий день, ідемо далі. Ще один день 
плюс. Живий. Значить, ідемо далі…» 

НЕФЬОДОВ  
Юрій Юрійович

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор лінії у виробництві 

харчової продукції (дільниця грануляції)
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За цей час, майже 1,5 року, незнайомі люди, з яки-
ми ми живемо 24/7 день у день, стали як брати рідні. 
До них, до побратимів, − тільки теплі почуття. Доброта, 
відвертість – те, що я найбільше ціную в людях, і те, що 
допомагає триматися тут. А ще почуття гумору. Яка б не 
була ситуація, завжди знаходиться час жартувати. Уже 
знаємо один одного так, що розуміємо, чого очікувати, 
які в кого жарти. Без цього ніяк. 

Завжди чекають від мене звістку рідні мої люди. Ми 
підтримуємо одне одного. Пам’ятаю, був малим, то їз-
див щоліта на відпочинок до бабусі. Природа там така 
гарна, класно було. І так, допомагали, садили городи-
ну, і тяжко, і спекотно було, але в цьому теж є своя кра-
са. Таке ніколи не забувається. Сьогодні спілкуємося 
з рідними про все, навіть про якісь буденні дрібнички. 
І оскільки останнім часом  бабуся та мама дуже хворі-
ють, то, звісно, говоримо й про це. А ще жартуємо, збе-
рігаємо позитив та гарні думки, сподіваємося на кра-
ще, що все буде. Разом мріємо. 

Я до війни був фотографом і зараз залишаюсь ним. 
Коли маю добове звільнення, не покидаю наше роз-
ташування. І ось зараз, у відпустці (10 днів!) знову взяв 
у руки фотокамеру та фотографую людей, щоб пам’ять 
була.  

У мене є плани на майбутнє. Здобудемо Перемо-
гу, буду й надалі фотографувати, відкрию курси 
з навчання фотографів. Хочу й надалі розвиватися 

в цьому напрямі − у мене є чіткий план щодо цього. 
Не буду ні хвилинки втрачати, опускати руки, а від-
разу візьму фотокамеру та піду працювати.

На жаль, деякі з хлопців на сьогодні не знають, де 
будуть працювати та що робити по війні. І це, вважаю, 
дуже погано, бо потрібно думати, мріяти, аби потім так 
не сталося, що повернувся з фронту та сидиш як у роз-
битого корита, не знаєш, за що хапатися. 

Мусимо мріяти, мати вже чіткий план, як діяти, 
розбудовувати своє майбутнє. Так, держава пра-
цює, але, на мій погляд, недопрацьовує щодо адап-
тації тих, хто повертається з  фронту. І так, держав-
на програма їм допоможе, але на це піде більше 
часу, ніж тоді, коли людина буде мати чітке уявлення 
про те, чим хоче займатися. Набагато легше допо-
могти такій людині. Я гадаю, що нам усім потрібно 
працювати над собою, читати, пізнавати щось нове. 
Де б ти не був, потрібно насолоджуватися, шука-
ти щось приємне, якусь радість, навіть зараз, як-от 
у розмові з побратимом, з рідними. 

У кожного є те, що допомагає триматися й заради 
чого можна жити, те, що підкаже, куди рухатися. 

Мріяти − це дуже круто. Мрії окриляють − і ти розу-
мієш, що живеш далі. 

Розмова відбулася 26.07.2023.
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Я навчався в Київському інституті Сухопутних військ, за-
кінчував Військовий інститут танкових військ НТУ «ХПІ», 
а потім служив 5 років в армії. Так ось, як колишня вій-
ськова людина, я не вірив, що ворог, знаючи про таку 
чисельність нашої армії, про те, що українці налаштова-
ні проти росії та що на нього в разі чого чекає тут жор-
сткий опір, наважиться на вторгнення. Але це, на жаль, 
сталося. З боку агресора це, я вважаю, було великою 
помилкою. 

Я проживаю та працюю в місті Яготині, тож про по-
чаток повномасштабної війни дізнався від матері, яка 
мешкає в Черкаській області. Неподалік від її селища 

НОВОСЕЛЬСЬКИЙ  
Євген Миколайович

ТОВ «СПКЗ», 
начальник відділу безпеки

знаходяться військові склади. Тож 24 лютого 2022 року 
десь о 5-й ранку вона зателефонувала та повідомила 
про потужні вибухи на тих складах. Сну, звичайно, як не 
було. О 6-й ранку я вже заправив машину − повний бак, 
зняв гроші з картки. Приїхав на роботу, на елеватор. 
Новини в перші години надходили безупинно. Черги 
у  військкомати виросли – сягали до 300–400 метрів. 
Я колишній офіцер ЗСУ, тому чекав дзвінка з військко-
мату, але не витримав і сам їм зателефонував. Відпо-
віли, що про мене знають, але ще не на часі. Знаючи, 
що невдовзі піду воювати, наготовив усю екіпіровку, 
яка залишилася ще з часів, коли я брав участь в АТО 
у  2014  році. Так, потім ще дещо довелося докупити. 
І знаєте, що б не говорили, мовляв, військовослужбовці 
отримують багато грошей, близько 40% від цієї зарпла-
ти всі хлопці витрачають саме на власну екіпіровку.

Отже, наказ з’явитися до військкомату я отримав 
7 травня 2022 року, а вже 9-го прийняв командування 
підрозділом. 30 людей, з яких 27 були добровольцями, 
разом зі мною невдовзі опинилися на лінії зіткнення 
з  ворогом. Те, що я колишній офіцер ЗСУ, працював 
після звільнення довгий час у Національній поліції, мав 
гарну фізичну підготовку та розуміння ведення бойових 
дій, стало мені в пригоді. Тим паче я стріляв з усієї стрі-
лецької зброї та в складі формувань Національної по-
ліції перебував у зоні АТО. Тоді, у 2014-му, ми стояли на 
лінії розмежування між Бахмутом і Горлівкою 4 місяці, 
теж потрапляли під обстріли, але, якщо порівняти з тим, 
що зараз відбувається на фронті, це небо й земля.

Часто мене питають, що запам’ятається найбіль-
ше на війні. Відверто скажу − думки. Думки про те, 
що хочеться жити… 

Наші перші бойові 10 днів ми з хлопцями провели 
в травні 2022 року поблизу села Нью-Йорк, що на До-
неччині, а потім після п’яти днів відпочинку нас одразу 
перекинули під Бахмут. Цілодобово обстріли, які, може, 
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і вщухають, то хіба що на декілька хвилин. Постійно над 
тобою щось летить, гучно… Люди по-різному на таке 
реагують. Один при цьому сміється й водночас кричить: 
«Давай іще!», інший може заплакати, а хтось – кричати 
від шоку. Тут треба зрозуміти: от якщо йдеш на штурм 
лісопосадки, ти усвідомлюєш, що можуть поранити чи 
вбити. А знаходитися під постійними обстрілами – це 
як лотерея: або попаде в тебе, або впаде за 500 метрів, 
вб’є чи поранить зараз, або це станеться через 2 дні. 
І  ось саме розуміння, що від тебе взагалі зараз нічо-
го не залежить, і водночас пекуче бажання жити – це 
страшно й не забудеться.  

Пережити постійні обстріли морально допомагають 
побратими, що поряд. А як тільки обстріли «перебира-
ються» на інші позиції, хлопці мої починають жартувати, 
один над одним кепкувати, бо без усмішки триматися 
тяжко. Якщо не жартувати на фронті, то взагалі буде все 
дуже сумно. Як, наприклад, у цивільному житті? Проки-
нувся, прийняв душ, прямуєш на роботу, взяв каву та 
спокійно виконуєш свої обов’язки. Можеш удень піти 
кудись у кафе поїсти. Такий собі звичайний день. 

А коли тебе виривають із мирних реалій, ти опиня-
єшся в лісосмузі за багато кілометрів від рідного 
дому, кидаєш автомат і швидко починаєш копати, 
це тяжко. До того ж усе це ти робиш під неослаб-
ними обстрілами. І кожен із твого підрозділу, як 
і ти, просто мокрий, бо копає безперестану, адже 
всі хочуть жити. Про ті блага – щось смачненьке, 
склянку кави тощо – не думаєш. Тобі не до того. 

Пригадую, якось під Бахмутом, за годин 4–5 такої 
роботи випив 5 півторалітрових баклажок води. Ми там 
узагалі їли один раз на день, і дуже запам’ятались укра-
їнські сухпайки для ЗСУ в упаковці зеленого кольору. 
Добра їжа: одну порцію з’їв – і на цілий день вистачало. 
До слова, під час бойових дій під Бахмутом я схуд на 7 
кілограмів за 2,5 місяця. Це, напевно, єдиний «плюс», 

який тільки там був (посміхається). Щоправда, волон-
тери (а ми тиждень – на позиціях, а 2 дні милися, від-
почивали) привозили нам різні смаколики тощо. На 
фронті така підтримка волонтерів, втім як і побратимів 
та рідних, дуже важлива. 

Сьогодні я раз у 2–3 дні спілкуюся з батьками, та 
які б особисті речі ми не обговорювали, будь-яка роз-
мова закінчується пошуком відповіді на питання, коли 
закінчиться війна… Тож у день Перемоги, мабуть, спо-
чатку буду радіти, а потім, звичайно, зателефоную 
батькам, адже вони найбільше хвилюються за мене.

Я два місяці як звільнився з лав ЗСУ за станом 
здоров’я через поранення під Бахмутом і героєм себе 
взагалі не вважаю. Але впевнений, що кожен чоловік 
від 25 до 50 років повинен або готуватися морально та 
фізично до участі у війні, або зробити свій вклад для до-
помоги армії. 

У селі Нью-Йорк із нами були дві дівчини – медики: 
одній 21, другій 23 роки. Я пишався ними, коли бачив, 
як вони рятують поранених. Їхні вправні, сміливі, до-
свідченні дії зберегли життя багатьом бійцям. Прига-
дуючи тих дівчат, не розумію хлопців, які ховаються від 
війни. 

А ще під Бахмутом я дуже добре побачив, якою ці-
ною здобувається Перемога. Тож якщо й говорити 
про наших Героїв, то вважаю, що це про тих, хто 
загинув, захищаючи Україну.

І ми, ті, хто вижив, просто не маємо права зради-
ти їх, мусимо в пам’ять про них адекватно оцінювати 
реальність, вчасно ухвалювати справедливі рішення, 
докладати максимум зусиль, щоб Україна залишалася 
вільною та сильною. 

Зараз головне – ту згуртованість, яку ми, українці, 
відчули в перші місяці війни, не загубити, не складати 
руки в очікуванні Перемоги, а наближати її всіма до-
ступними кожному з нас способами.

Розмова відбулася 18.07.2023. 
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ОНИЩЕНКО 
Олександр Анатолійович 

ТОВ «СВК УКРАЇНА», 
охоронник

Завжди мріяв про одне – ростити дітей, а потім 
і внуків. Як ми часто жартуємо про нашу сім’ю – 
дівоче царство, де я – султан (сміється). У мене 
три дочки, вже чотири внучки та один онук. Всі 
вони залишилися вдома на Кіровоградщині, а я та 
ще два мої зяті сьогодні захищаємо нашу землю 
від ворога. Країна призвала, ми пішли.

Я старший прапорщик запасу, тож військове жит-
тя не стало для мене чимось новим. Але сьогодні 
ставлення до побратимів, звичайно, відрізняється 
від того, коли я служив надстроковиком. Ми всі тут як 
брати, всі однакові, бо робимо одну й ту саму справу – 
боронимо свою країну. У нас тут навіть жарти осо-
бливі, чоловічі (сміється), адже без позитиву воювати 
важко. Так само як і без поваги один до одного, по-
рядності й справедливості. Мені й до війни найбільше 
подобалися ці якості в людях, а тут вони набули ще 
більшої цінності. 

Щодо підтримки, то передусім я відчуваю її від рід-
них – з дівчатами намагаюся завжди бути на зв’язку, 
а також від простих українців. Але є питання до Верхо-
вної Ради, точніше до тих законів, які депутати ухвалю-
ють під час війни. Нехай би йшли та самі спробували, 
за що ми, бійці ЗСУ, отримуємо гроші. 

Загалом, війна навчає нетерпимості до тих, хто 
прийшов на нашу землю, щоб знищити ї ї. Тому 
ми всю цю нечисть повинні вигнати звідсіля, щоб 
наша країна була вільна, квітуча. Щоб повернути 
собі радісні спогади дитинства, наприклад про 
перше кохання в школі (усміхається). Щоб від-
чути знову родинне тепло, усмішки близьких, які 
ти бачиш під час живого спілкування в колі сім’ї, – 
між іншим, саме цього понад усе мені не вистачає 
на фронті. 

Іноді думаю, чи зміниться наше життя після Пере-
моги? Як на мене, головне, щоб повернулися живи-
ми захисники України до своїх дітей, онуків, дружин, 
батьків, а там подивимося. І дай Боже, щоб на літо ми 
вже були вдома (усміхається).

Розмова відбулася 11.04.2023. 
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НІКОЛАЄВ  
Євген Юрійович

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
налагоджувальник КВПіА, 6 р.

Щирість, відданість, доброзичливість… Ці риси харак-
теру мене завжди приваблювали в людях найбільше. 
Саме такі якості притаманні тим хлопцям, з якими ра-
зом боронимо Батьківщину. Мої побратими − це вірні 
товариші, які ніколи не підведуть. Завдяки їм я впевне-
ний, що моя спина, як то кажуть, надійно прикрита. За-
ради тебе вони готові йти на все. Так, вони потребують 
моєї допомоги так само, як я їхньої. 

І знаєте, такої підтримки між побратимами, як тут, 
у цивільному житті не існує. Від слова «зовсім». 
У  мене був час, щоб це усвідомити, тільки, на 
жаль, це вимушений досвід. Взагалі, чесно кажу-
чи, війна нічого навчити не може. Хіба що − жити 
одним днем.

Так склалося, що вторгнення ворога на нашу землю 
застало мене в лавах Національної гвардії України. Я на 
цей час був строковиком. У ніч на 24 лютого 2022 року 
стояв якраз у наряді, коли о 5:20 ранку пролунала три-
вога. Вибухи, літаки в небі, гелікоптери… Перше почуття 
розгубленості швидко змінилося розумінням того, що 
почалася повномасштабна війна. А  далі, як у всіх вій-
ськовиків, – виїзди на завдання. Дали наказ, ідеш. Про 
страх не думаєш, адже накази потрібно виконувати. 

Є в нашій службі й моменти, що викликають здоро-
вий сміх. Це коли жартуємо між собою (щоправда, це 
здебільшого жорсткі чоловічі жарти) або щось згадує-
мо з того, мирного життя. Ось, приміром, я в дитинстві 
завжди любив поїсти, і це постійно викликало   в мене 
радість (сміється). Мамин борщ згадую досі. Нас добре 
тут годують – нічого не скажу поганого, а от тої, домаш-
ньої їжі все одно не вистачає.  Утім, як і тепла рідних. 

Коли спілкуємося з дружиною, одне одному 
кажемо: «Тільки прошу, бережи себе». Хоча вона 
знає, що я вмію дати собі раду, але ж війна... 

Крім дружини мене підтримують і рідні, і друзі. Коли 
прийде Перемога, зателефоную всім, але першою, 
звичайно, буде дружина. Вона найбільше за всіх чекає 
на мене, я знаю. 

До війни мріяв скоріше відслужити, тепер – скоріше 
відслужити та щоб усе те жахіття, що прийшло в Укра-
їну, нарешті скінчилося. Далі повернуся додому – і все 
буде! (Усміхається.) 

Розмова відбулася 25.05.2023. 
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З перших днів війни, і коли я був у ТрО, і потім, коли 
знадобилася моя спеціальність та прийшла повістка, 
я вступив до лав ЗСУ. Найбільше тоді хвилювався та й 
зараз турбуюсь не за себе, а за рідних, дітей. А влас-
ний страх залишився позаду, бо виконуєш свою робо-
ту зі зброєю в руках і тільки думаєш, щоб далі не пішла 
та наволоч, і все. 

Не можу навіть передати, як мені шкода всіх тих 
хлопців, які загинули – і знайомих, тих, з ким до 
садочка або в школу ходили, і незнайомих. Нор-
мальні, хороші хлопці були. Вічна їм пам’ять! 

До побратимів відчуваю подяку, адже покладаюся 
на них, а вони на мене. Впевнений, що можуть витяг-
нути мене, якщо що. Всі хлопці порядні, знають, через 
що вони тут і для чого, усвідомлюють ту всю проблему, 
яка склалася в країні. 

Я, між іншим, на гражданці був начальником цеху, 
то навички спілкування з людьми, як з підлеглими, 
так і тими, хто вище мене за рангом, маю. Вони мені 
тут стали в пригоді, адже як командир відділення (за 
званням – головний старшина) я маю підтримувати 
людей і передусім доносити до командира взводу про 
потреби того чи іншого бійця, розв’язувати проблеми, 
що виникають. Ось, наприклад, у людини мати із сер-
цевим нападом потрапила до лікарні в тяжкому стані. 
Прийшов до замполіта, поговорив. Кажу, що довідка 
буде на днях, але треба поїхати зараз. Бійцю 48 років, 

ОВСЯННІКОВ  
Віктор Васильович 

ТОВ «БОРОК СПИРТ», 
начальник цеху барди
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матері – вже 70, може вже не побачити, треба відпус-
тити. Отак питання й урегулювали. Цих питань тут ба-
гато – хоча ми й на фронті, проте життя є життя.

А щоб трохи «вибивати» думки про війну, щоб мо-
зок час від часу відпочивав, ми жартуємо, ділимося 
веселими спогадами. Якщо маємо зв’язок, з рідними 
спілкуємося. Можемо придумати, як свято або чийсь 
день народження провести, і навіть із тамадою (усмі-
хається). Там дивишся, вже не так на голову давить си-
діння в окопах, очікування прильотів тощо. 

Коли приїжджаєш на перепочинок, теж морально- 
психологічний стан потрібно покращувати, стрес зня-
ти. Додому не поїдеш, то намагаєшся всім зателе-
фонувати. Із сім’єю спілкуєшся в основному про те, 
як діти, як батьки, а потім, коли часу багато, то пішло- 
поїхало – ми з дружиною працюємо в одній компанії, 
то вже й робочі новини обговорюємо, я цікавлюся, хто 
залишився. Ті хлопці з мого цеху, які зараз, як я, у ЗСУ, 
телефонують мені час від часу за можливості. Прига-
дую, коли з позицій їздили на навчання, то навіть у фут-
бол грали. Ну то таке, ми хоча й старі, по 50 років, але ж 
не будеш сидіти, горювати. Та й досвіду в нас футболь-
ного багато, адже дитинство в нас було яскраве, май-
же цілий день на вулиці: поганяти м’яча, прогулянки до 
річки, у ліс, шкільна гра «Зірниця» (мабуть, мої ровес-
ники пам’ятають), піонерські табори під час канікул. 

Ось ще випадок був. Довелося в місто якось за-
їхати, захотілося пельменів – дуже їх люблю. Заказав 
собі порцію, подивився – маленькі такі, десь 15 шту-
чок, а коштують 70 гривень. Так ладно б, наївся, але ж 
ні. Подумав, краще б пів банки тушонки з хлібом з’їв 
і цілий день не був би голодним (усміхається). 

А якщо серйозно, то, на мою думку, війна навчає 
любові до Батьківщини, згуртовує людей, звідки б 

вони не були родом. От Захід зі Сходом раніше не 
могли ніяк спільної мови знайти, а зараз вони всі 
разом стоять на захисті країни. Наприклад, у на-
шому взводі є бійці із Запоріжжя, Харкова, Сум – 
хлопці, які російською розмовляють, українську 
мову майже не розуміють, навіть писати не вміють 
нею, ми потихеньку їх вчимо. Так, я  з  ними спіл-
куюся російською, а буває, вже й українською. 
Зближує нас і те, що все разом робимо. 

Раніше, у 2014–2015 роках, знаєте, вони дивили-
ся зі Сходу на Західну Україну інакше, а сьогодні всі ті 
хлопці пішли боронити нашу державу від агресора  – 
російської федерації. І в нас у всіх, хто разом в окопі 
сидить, одна-єдина думка – за Україну. Ми раніше 
тягнулися до Європи, вони – може, навіть і до моска-
лів, я не знаю, що в них у голові було, не буду ствер-
джувати. А зараз, я б сказав, єднання в українців по-
більшало. 

Тож швидше б це все закінчилося, щоб люди по-
вернулися до своїх родин, дітей, батьків… Щоб усі вої-
ни змогли живими й здоровими дочекатися закону про 
демобілізацію та можна було б повідомити про своє 
повернення рідним, а потім уже зателефонувати й на 
роботу. Хоча (усміхається) моя сім’я працює в одній тій 
самій компанії, тож мені вистачить зробити тільки один 
дзвінок. 

І головне, бажаю всім українцям, щоб ні діти, ні ону-
ки та правнуки більше ніколи не бачили тієї війни.

Ви мене питаєте, що запам’ятається найбільше? 
Гадаю, коли ми вийдемо на кордони 1991 року, разом 
із Кримом. Заради того ми, українські військовослуж-
бовці, тут. 

Розмова відбулася 07.03.2023. 
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ОЛЄЙНІКОВ  
Сергій Валерійович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
менеджер із продажу с/г техніки 

(Харківське представництво)

«Пап, мабуть, війна…» Саме від цих слів мого мо-
лодшого сина я прокинувся 24 лютого 2022 року. 

За наказом президента України про загальну мо-
білізацію через повномасштабне вторгнення я зібрав 
речі та 25 лютого поїхав до військкомату. Там я був 
направлений у 92-гу бригаду, що базувалася в Чугує-
ві Харківської області. Але ми не доїхали – потрапили 
під авіаналіт, нас повернули назад у Харків. А там уже 
теж штурмова російська авіація бомбардувала місто, 
словом, за той час – 3-4 години, поки мене не було, – 
військкомат було евакуйовано. 

Понад трьох наступних місяців через день туди 
телефонував, нікуди з Харкова не виїжджав, знову на-
магався потрапити в ЗСУ, та лише 9 червня був при-
званий.

Їхав на фронт лейтенантом, зараз уже старший 
лейтенант. Дуже допомагає те, що, по-перше, я до ві-
йни постійно працював у колективі. Тобто відчуття ко-
лективу для маленького підрозділу, командиром яко-
го я є зараз, стало тут у пригоді. По-друге, виявився 
неоціненним досвід спілкування з людьми. 

Тут так важливо з перших слів знаходити спільну 
мову, розуміти свого співрозмовника, зокрема 
підлеглого, вміти швидко знаходити шляхи вихо-
ду зі складних ситуацій. 

Плюс до того – а в мене автомобільний підрозділ – 
маю розуміння каталогів і де взяти ту чи іншу запчас-
тину, до кого звернутися по всій Україні. Але найголо-
вніше, що ми тут як одна сім’я. І цим усе сказано. Ми 
розлучаємося, звісно, на певний час, тому що є різні 
бойові завдання, які треба виконувати в різних місцях. 
Але ми вже стільки часу разом, багато чого пережили, 
відчули разом. 
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Вдається відвоювати якусь посадку, зайняти 
нову позицію – радіємо з побратимами. Втрача-
ємо друзів, разом відчуваємо біль утрати, і це не 
забудеться ніколи. 

Словом, один без одного нам уже важко бути. 
Навіть коли повертаємося в зону тиші, де нам дають 
перепочити, ми разом готуємо їжу. Дякувати нашому 
народу, волонтерам, у нас не лише тушонка є, а й ва-
ренички, й пиріжки тощо. Привозиться все це з різних 
куточків України. Особливо приємно, коли отримуємо 
листи, малюнки, подаруночки від дітей.

Чи суворий я командир? Буває й так. Ціную в лю-
дях чесність, відвертість, пунктуальність, порядність 
у всьому – від чистого взуття до відносин у колективі. 
Хлопці вже знають, що я собі не дозволяю в брудно-
му ходити й від них вимагаю того ж. Хлопці між собою 
кажуть: «Краще швидше начистити, щоб не побачив» 
(усміхається). Вважаю, що без дисципліни, особливо 
в чоловічому колективі, не можна, але… 

Звісно, не обходиться в нашому такому житті без 
жартів, справжніх, чоловічих. Без них не можна, 
бо, як то кажуть, «кукушка» поїде (сміється). А ще 
до нас прибилася собачка – маленька, але вміє за 
себе постояти. Нещодавно в неї народився сино-
чок. Назвали Бахмут… 

Щодо страху, в будь-якої нормальної людини він 
присутній, і це природно. Проте на деякі речі переста-
єш звертати увагу. Звісно, це погано, але коли навіть 
тут, на Сході, місцеві жителі, які залишилися, не боять-
ся та вже не ховаються, то нам військовикам страх на-
чебто ні до чого. 

Я більше за рідних хвилююся. У мене дружина 
в  Харкові залишається по сьогодні, а туди досі прилі-
тає. Коли ми на зв’язку, то, звісно, розмову починаю з 
того, чи всі цілі, здорові та мають житло. Коли телефо-
ную до доньки з онуками в Київ і бачу, що туди полетіли 
«шахеди», то найперше, про що питаю, чи все добре, 
чи ніде поряд не гупнуло. Далі розмова йде про життє-
ве: чи їли, чи пили, чи всього вистачає тощо.

До війни мріяв добудувати будинок у селі, куди ми 
виїжджаємо з Харкова. Але ж зараз там територія ще 
не звільнена (йдеться про березень 2023 року), там ще 
живе ця мерзота. Може, там уже нічого й не залиши-
лося, але мрії є. Нічого, якщо не добудуємо, то збуду-
ємо нове. У мене там дуже великий сад, яким потрібно 
займатися. А ще думали з дружиною в тому садочку 
гойдалку для онуків зробити. Прагнемо, щоб їхнє ди-
тинство було таким саме радісним, як і моє. Дякувати 
батькам, мої дитячі роки промайнули просто як один 
яскравий кінофільм, який викликає саме усмішку. 

Хотілося б, як тільки прийде Перемога, першо-
му зателефонувати, якщо бути чесним, батькові. Але 
в них на тій території Харківщини, що вже деокупова-
на, ще не відновлено зв’язок, і щось мені підказує, що 
до Перемоги його не встигнуть зробити. До того ж там 
тривають постійні обстріли, але батьки виїжджати не 
хочуть, як я не намагався їх умовити. 

Так, напевно, цілого року не вистачить, щоб роз-
казати про війну. Багато чого вона навчає. Насампе-
ред по-іншому ставитися до неї, бо здебільшого в нас 
у країні війна з 2014 року сприймалася війною тільки 
в тій частині, де велися бойові дії. 

Нового потужного сенсу сьогодні набули такі по-
няття, як дружба, братерство. Прийшло перео-
смислення багатьох тих своїх вчинків, які, мабуть, 
були неправильні. І найважливіше, на мою думку, 
війна нагадала й тепер це запам’ятається наза-
вжди – у якій країні ти народився, наскільки вона 
для тебе важлива й що ми насправді робимо це 
все не даремно. 

Я гадаю, всім українцям хочеться тільки одного – 
найшвидшої Перемоги. А далі, коли повернемось, все 
відбудується, налагодиться, відремонтується…

Щоправда, на жаль, повернуться не всі – усмішки 
багатьох ми вже ніколи не побачимо. Вони – у на-
ших серцях і пам’яті! Назавжди! 

Розмова відбулася 09.03.2023. 
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ОТЮСЬКИЙ 
Дмитро Петрович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
менеджер зі збуту, Запорізьке РУ

24 лютого 2022 року, як і всі українці, ми із сім’єю про-
кинулися від вибухів, звуків авіації – ворог бомбив 
наше запорізьке ППО, військові частини. Одразу був 
шок, розгубленість – що робити. Про війну ми на цей 
момент знали тільки за спогадами тих, хто був в АТО. 
І хоча мій батько теж воював у 2014-му, але ж мало що 
розповідав нам про це. Тому тоді ми знали, що на Схо-
ді країни війна, але ж до кінця не розуміли, як це воно.   

Я, пам’ятаю, зранку 24-го зібрався, заспокоїв ро-
дину. Проте розумів, що це повномасштабне втор-
гнення й, напевно, надовго. А друга думка була – як 
там мої клієнти (усміхається), адже в мене початок 
сезону, скоро посівна, потрібно розвозити їм насіння. 
Вже товару багато прибуло, його слід було відвантажу-
вати. Вагався, куди спочатку рухатися: у військкомат 
чи на роботу. Все ж поїхав на роботу, поспілкувався 
з хлопцями – хотілось вірити, що ось-ось усе скінчить-
ся, але ж… 

З’явились чутки, що орки Мелітополь ледве не за-
хоплюють, там якийсь підрозділ намагається чинити 
опір. Отже, я завантажив машини повністю тим, що 
було потрібно, зателефонував клієнтам, щоб дізна-
тись, хто зможе прийняти вантаж. Якраз у цей день 
мені потрібно було заїхати по роботі до села Григорів-
ки, а це біля Василівки, де вже було тоді гучно. 

Так от, приїхав туди, ми все відвантажили клієнту, 
та нарешті я зітхнув – думаю, ну от, робочі питання 
закрив, тепер можна й до військкомату прямувати 
(усміхається).

Вдома на мене чекала повістка, адже я офіцер, 
закінчив військову кафедру під час навчання в універ-
ситеті. Всі, хто працює в критичній інфраструктурі  – 
а  наша компанія «Ерідон» забезпечує продовольчу 
стабільність у країні, – мають бронь. Ми це питання між 
собою з колегами обговорювали. Я мав вибір – йти 
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воювати чи залишатися на роботі. Ввечері мати, дру-
жина плачуть, а я рюкзак збираю, розумію, що вранці 
25-го маю з’явитися за повісткою, і не знаю, чи попаду 
в офіс, щоб сповістити керівництво, що йду на фронт. 
Батько мені тоді сказав: «Діма, подумай. Адже там уби-
вають. А ціннішого за життя нічого немає. Подумай ще 
раз. Може, ти поспішаєш? Встигнеш ще навоюватися». 
Він, маючи бойовий досвід, знав, що ця війна надовго. 
Але я вирішив – хай буде що буде. Тим паче ворог усе 
ближче й ближче був до Мелітополя, а звідти 2 години 
на машині до Запоріжжя. 

Та й син мене колись запитає: «Тату, а де ти був, 
коли почалася війна». Так, війна – це завжди ви-
бір, і кожний його робить особисто.

Зранку 25 лютого 2022 року зателефонував у війсь-
ккомат, по їхніх відповідях зрозумів, що в них там тро-
хи плутанина, а значить, маю час під’їхати на роботу. 
Не пам’ятаю, чи вмовляв мене керівник залишитися, 
адже купа клієнтів на мені, це відповідальність. Але ж 
уже було не до того, бо ворог просувався все ближче 
до міста й треба буде відбивати клієнтів у прямому 
сенсі цього слова (сміється). Поїхав у військкомат, там 
евакуація, черга, люди… 

Мене запитали, куди я хочу: ЗСУ, ТрО. «Куди є віль-
ні місця», – відповів. Так я опинився у  лавах ТрО За-
поріжжя. Нас зібрали в одному приміщенні, три доби 
ми чекали тільки на автомати, не говорячи про форму, 
теплі куртки. Дякувати волонтерам, завезли нам листи 
поліпропіленові, то хоча б спали не на голій холодній 
на той час підлозі. Добре, що взяв із собою ще кари-
мат, туристичний спальний мішок, мінімум теплих ре-
чей, а також засоби гігієни, приладдя для гоління, за-
пас білизни. 

Трохи згодом батько мені підкинув термобілизну, 
шкарпетки зесеушні тощо, знав, що згодом мені все це 

знадобиться. Вже коли нас перевели в Донецьку об-
ласть, то забезпечили всім необхідним, навіть розміри 
питали перед тим, як щось завозити.

А поки ми з хлопцями в перші дні війни налашто-
вувались на те, що треба буде бити ворога в са-
мому місті. Цивільні теж готувалися, підвали бу-
динків заповнювалися коктейлями Молотова. Всі 
знали, що хоч голими руками, але будуть зупиня-
ти ворожу навалу. 

Мій батько добу ремонтував свою машину, щоб по-
їхати на війну. Об’їхав кілька військкоматів: якісь були 
закриті, у якомусь не знали, куди його відправити. 
Така сама історія трапилась і з моїм побратимом, який 
врешті-решт приєднався до нас у ТрО, а батько вирі-
шив поїхати до своєї частини – він у 2014-му служив 
у 80-ці (десантно-штурмова бригада), вона базувала-
ся у Львові. Він не доїхав, зустрів своїх біля Житомира, 
машину кинув прямо там у якогось доброго господаря, 
а сам попрямував разом із побратимами до Миколає-
ва. Я ще тоді подумав, що це місто точно вистоїть, бо 
такі серйозні люди туди їдуть.

У перші дні дійсно страшно було, з Києва надходи-
ли новини, як там хлопці б’ються з ворогом, у нас по-
стійні обстріли міста – рашисти заходили з двох боків, 
щоб оточити Запоріжжя. Назавжди запам’ятається, 
як у квітні, це ми вже були на Донеччині, нас накрило 
«градами». Один снаряд не розірвався, а впав на дах 
будинку. На щастя, з десяти бійців, які були разом зі 
мною, тільки одного поранило. Озирнувся навколо, 
побачив, що з хати дах знесло. Забіг у сусідній буди-
нок  – усі хлопці цілі, зрадів. Якщо чесно, у той день 
я  прощався із життям. Тепер святкуватиму щороку 
у квітні свій другий день народження (усміхається).

Ми – десь 50 бійців усього – тримали тоді невелике 
село Старомайорське. Орки боялися сунутися до нас, 
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бо думали, що там нас стоїть пів армії (сміється). Ми 
вважаємося легкою піхотою. Навіть жарт існує про це, 
якщо ти в легкій піхоті – це або в тебе немає розуму, 
або в тебе великі яйця (сміється). Деякі хлопці мусили 
під час цієї операції сидіти на одних тих самих точках 
безвилазно (щоб не демаскувати свої позиції) – вони 
були нашими очима, тобто стежили за рухами орків. 
Потім ми цю інформацію передавали в штаб. 

Пригадую, як ми доповідали тиждень, що в орків іде 
розвантаження боєприпасів, що вони не соромлячись 
вільно рухаються попереду нас на схилах. Але наша арта 
не працювала по ворогу, ми нервували. Коли поверну-
лись на ротацію, запитали в артилеристів, чому не на-
крили орків, виявилось, що їм нічим це робити, кількість 
снарядів розрахована тільки для зупинки колони тан-
ків. На початку війни наша армія дійсно відчувала сна-
рядний голод.

Я у квітені 2022 року командував взводом, більше 
хвилювався не за себе, а за своїх хлопців. Я їх ще не 
всіх знав навіть по іменах, хіба що тільки позивні. Мені 
тоді дуже допомогли організаторські здібності, вміння 
контролювати процес, діяв майже як на роботі. 

Командир – це своєрідний менеджер, якому по-
трібно в стислі терміни, фактично на полі бою до 
кожного хлопця – а вони всі різні за віком, харак-
тером – знайти підхід, тримати дисципліну. На 
фронті не проходить «я хочу так, а я – ось так», 
якщо в укриття, то всі, якщо на бойові точки, то по 
двоє-четверо, ніхто не залишається наодинці. 

Обстріл не обстріл, страшно не страшно, а я їх по-
стійно рахував – скільки там сидить, скільки в тому 
місці, ніхто не загубився, всі цілі? У голові були тільки 
підрахунки, про страх не думав, тільки про те, щоб усі 
живі були. 

Кожен переборює страх по-своєму. Хтось заклякає 
на місці, як чує прильоти, – такому бійцю потрібно го-
ворити, що робити, і він, як робот, виконує наказ. На-
крити обстрілами нас можуть у будь-яку мить. Навіть 
до туалету ходимо з автоматами. 

Якось стався випадок, що я вийшов телефон за-
рядити без бронежилета, а тут летить. То втиснувся 
в землю, автомат на спину, щоб хоч якось прикрити 
хребет від уламків. Тоді час розтягнувся для мене на 
нескінченні години, навіть тріск дерев я чув, як-от бу-
ває в сповільненій зйомці. У такі моменти лякає більше 
безпорадність, яку відчуваєш, тобто розуміння, що ти 
нічого не можеш вдіяти з усім цим. Покладаєшся на 
тих, хто зверху, – побачать, щось зроблять. 

З початку війни цього захисту нам не вистачало, це 
потім почали з’являтися над головою «вертушки», було 
чутно роботу нашої арти. Зараз інша справа – десь пів 
години й нас уже підтримують, не дають ворогу до нас 
підібратися. 

Надають упевненості на фронті досвідчені коман-
дири. У нас був такий командир, який, коли прильоти, 
стояв і слухав. Буває, 1–2 міни впадуть десь недалеко, 
і він говорить: «Шаман (це мій позивний), дай своїм 
хлопцям відбій. Міни летять уже не до нас, вони далі 
полетіли». Ми всім його рішенням довіряли, бо він їх 
ухвалював завжди виважено. Зараз, на жаль, він на 
протезуванні, вже не з нами. Буває, спілкуємося, то він 
повторює: «Шаман, головне, бережи хлопців». 

Я, скільки себе пам’ятаю, завжди цінував у людях 
чесність. Ось недарма кажуть «честь маю». Ми з моїми 
побратимами маємо честь захищати свою родину, рід-
ну країну. Чесним людям можна довіряти, а на війні це 
найважливіше – повністю покладатися на того, з ким 
ти разом виходиш на бойове завдання. 

Як командир поважаю у своїх бійцях витримку, 
вміння не панікувати, тримати в критичних ситуаціях 
голову холодною. Ми живемо тут як одна сім’я. Де б 
не були, облаштовуємося разом. Маємо з харчів усе. 
Передають нам яйця, сало, молоко тощо. У мене один 
побратим супи нам тут готує дуже смачні (звичайно, 
що моя дружина готує смачніше). (Усміхається.) Скажу 
так, ті, хто до війни вмів щось робити, тут добре при-
стосовуються, інших підтримують. 

Тут неможливо прожити ні дня без жартів. Шуткує-
мо постійно. Це допомагає розрядити напружену об-
становку, механізм захисту від стресу. Виходимо на 
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завдання, говоримо: «Йдемо на війну» – і самі ж від цих 
слів сміємося. Я кажу: «Хлопці, поки я жарти розумію, 
значить, живу». Бувають й образи, але швидко прохо-
дять. Я утвердився в думці, що, скільки б мужику років 
не було, він і ображається, і жартує з когось чи чогось, 
як дитина. Іноді таке вигадуємо, що самі диву даємось, 
що таке можна було зробити (сміється). 

Щоб підтримати себе в доброму настрої, згадуємо 
веселі ситуації з мирного життя, багато – з дитячих ро-
ків. Пам’ятаю, як у дитинстві я зі старшим братом (він, 
до речі, зі мною зараз в одному підрозділі) та нашою 
молодшою сестричкою влітку відпочивали в  селі. За-
вжди разом придумували розваги. У нас там був са-
рай, а біля нього льох, по якому виноград плівся. І от 
ми відкрили для себе, що можна через льох і виноград 
спокійно вилізти на дах сараю. А на даху черепиця, по 
якій дуже зручно сповзати назад на льох. Одного разу, 
коли я сидів на самому верху сараю та вже збирався 
з’їхати, мене угледіла бабуся. У неї тоді ледь серце не 
вискочило. Покликала батька. До дорослих дійшло, 
що ми по тому даху лазимо вже не перший раз. Вле-
тіло нам тоді добряче. Особливо нам із сестрою, Женя 
встиг у той момент у малині сховатися (усміхається).

А якщо серйозно говорити про війну, то до мене 
прийшло усвідомлення, хороший ти чи поганий, 
обізнаний ти чи не дуже, з гумором чи без, снаря-
ду все одно. Він прилітає до всіх. Нещодавно по-
братим, гарний боєць, досвідчений, сидів, просто 
їв у бліндажі. Прилетів уламок – і людини немає. 

До втрати побратимів звикнути неможливо. Це за-
вжди біль. Я часто замислююсь, що повернуться ве-
терани після війни, які бачили все це, більшість із них 
буде психологічно пригнічена. Гадаю, від кожного осо-
бисто буде залежати, хто справиться з цим, а хто ні, бо 
держави на всіх не вистачить. Я почав вивчати історії 
різних війн, і це відбувалося всюди. Роботодавці бу-
дуть з обережністю ставитися до тих, хто воював, бо 
хто знає, що в такого робітника в голові. Це буде велика 
проблема. 

Мало того що ми всі, хто воює, мусимо вижити, 
нам ще потім потрібно буде взяти себе в руки й 
знайти свій шлях. 

Вже понад рік ми на фронті, адаптувалися до вій-
ськового життя. Рік – це дуже багато для мозку люди-
ни, якою б вона не була врівноваженою. Дійсно важко 
потім повертатися в мирне життя, до своєї сім’ї, друзів, 
до роботи. 

Вже зараз бажаю всім бійцям про це думати. Впев-
нений, важлива буде психологічна підтримка з боку 
людей, влади. Сподіваюсь, суспільство це розуміє та 
подбає про своїх захисників. А ще сподіваюсь, що всі 
українці усвідомлять, справжні цінності особистого 
життя й країни загалом. Впевнений, це обов’язково 
станеться після Перемоги.

Коли ми переможемо, мобільний зв’язок «ляже» 
(сміється). 

Усі телефонуватимуть рідним та близьким друзям. 
Головне, щоб повернулися воїни живими й не ушко-
дженими. А там одягнемо найкраще та підемо на па-
рад Перемоги. Між іншим, у мене саме для цього при-
хована новесенька військова форма (усміхається).

Впевнений, ми всі нарешті повернемо свої сімейні 
традиції, поринемо з головою в тепло наших домівок, 
якого тут, на фронті, повірте, найбільше не вистачає. 

Настане мир, і ми з моєю дружиною ранком проки-
немося й перед сніданком прогуляємося, щоб на-
решті спокійно поспілкуватися та випити смачної 
кави. Так ми завжди робили раніше, ще до війни…

Розмова відбулася 09.04.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

26 лютого 2022 року, коли я повернувся з відрядження 
додому, мої односельці (а я живу в Музичах, що у Бу-
чанському районі Київської області) вже щосили готу-
валися до ймовірної зустрічі з ворогом. Ми з хлопцями 
вирішили їхати в Київ (це за 30 кілометрів від нашого 
села) до військкомату, але нас не пустили на блокпості 
через комендантську годину. Ми повернулись до села 
й продовжили зводити барикади. Того ж дня мені ви-
дали зброю. Так я вступив до лав ТрО. Орки стояли за 
5 кілометрів перед нами, а ми готувались їх відбивати. 

ПАВЛИШИН 
Олексій Олексійович 

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
водій автотранспортних засобів, ЦО

Міцно закарбувався один епізод із тих днів, коли мене 
одного відправили в розвідку, бо пройшла чутка, що 
до нас рухається колона орків. Одного, бо тільки я мав 
справжню зброю – автомат калашникова. Так от, пішов 
я за село, сиджу, чекаю. Страшно було, але я знав, для 
чого я тут. Мій менший брат, коли дізнався, де я знахо-
джуся, зробив розгін на блокпості хлопцям. Через чо-
тири години приїхали, мене забрали. Ще багато таких 
історій запам’яталось із тих часів. Я якось приїжджав із 
фронту додому на три дні, то з друзями, з якими стояли 
тоді в обороні села, згадували все, сміялися.  

Вже після тероборони, коли відігнали орків на ба-
гато кілометрів від Київщини, зателефонували з офісу, 
та я вийшов на роботу. Пропрацював тиждень, а потім 
ми з моїм колегою Льошею Когуком зателефонували 
до військкомату, запитали, чи потрібні ми. Нам відпо-
віли, що так, приходьте. Через 2 тижні ми з Льошею по-
трапили до одного військового підрозділу, добровільно 
вступили до лав ЗСУ, щоб захищати нашу Батьківщину.

Я багато років пропрацював водієм, ось і зараз 
в армії водій. Мої робочі навички, а ще великий досвід 
спілкування з людьми стали тут у пригоді. Стосунки 
з хлопцями такі самі, як і на роботі з колегами, – дружні. 
Тут трохи інші обставини, але все одно з друзями й бра-
тами, точніше з побратимами, ми як єдине ціле. 

Буває страшно. Буває, сльозу пускаю, скажу чесно. 
Рятує підтримка побратимів. Я завжди впевнений – 
вони вчасно плече підставлять, не кинуть, тому що ці 
люди тут за ту саму ідею стоять, що і я. Звісно, я до них 
ставлюся так само. 

Дай Боже їм морально й фізично все це витримати. 
Так, всяке буває, ми тут усі на емоціях. Буду казати так: 
ми з хлопцями підтримуємо один одного, бо без цього 
тут неможливо. Як і без довіри та справедливості. Я по 
життю завжди ціную людей мужніх, добрих, правиль-
них. Ось чому я знаю, що мої побратими не покинуть 
мене в тяжку годину. З ними і в бій, і в розвідку хоч за-
раз, на відміну, на жаль, від деяких командирів. Проте 
це вже інші історії, яких тут достатньо.

Я краще про смачненьке розкажу, чого тут не ви-
стачає особисто мені. Хочете правду? Тепла рід-
них. Це найсмачніше для мене. 

А так усе є, тут навіть можна з вужа приготувати таку 
страву, що пальчики оближеш (сміється). Хлопці, які 
з елітних ресторанів, таке виробляють, що в житті не по-
думаєш, що якісь страви можна їсти, а вони смакують. 
Буває навіть більше, ніж ті, що вдома їв. Жабенят ще не  
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довелося пробувати (сміється). Ну може, якби хлоп-
ці щось таке приготували, то й цю страву скуштував. 
Я в грибах, між іншим, розбираюся дуже добре. Тому 
знаю, що в нас під Києвом одні гриби ростуть, а тут, де 
я зараз знаходжуся, інші. Деякі я навіть і не бачив, тому 
з тих, що я не знаю, ми не готуємо. Ось пригадую, як 
у дитинстві з друзями бешкетували (сміється). На горо-
дах у людей полуницю крали. По темноті виберемо тро-
хи, а щось розтопчемо. А то ж село, всі знають, хто це 
зробив. То потім отримував від батьків на горіхи. «Все, 
мамо, тато, я так більше не буду», – покаюся, вистачить 
на 2–3 дні, а потім знову те саме (сміється). Також бага-
то часу з друзями та однокласниками проводили в лісі: 
походи, гра «Зірниця» тощо. Проте, хай там як, виріс, 
і люди в селі мене поважають, гадаю, що ніхто поганого 
слова про мене не скаже.

Нас у мами три сини. Я старший. Середній теж в 
армії, воює в окопах, а меншого брата ми умови-
ли залишитися з мамою, бо вона вже старенька, 
комусь треба ї ї доглядати (сльози на очах). Він 
теж у теробороні стояв, медкомісію пройшов, але 
якщо доведеться, то він готовий іти на війну. 

Між собою, з мамою, дітьми спілкуємося за першої 
можливості. Діти запитують щоразу, як там, що. Я їм 
завжди відповідаю, що все нормально. Телефоную до 
мами, то вона постійно плаче, стримуюся як можу, але 
не завжди виходить. З братом, котрий на фронті, нама-
гаємося повсякчас бути на зв’язку. Каже мені завжди: 
«Братику, тримайся!» Я йому те ж саме відповідаю. 
Відчуваю велику підтримку друзів, з якими працював. 
Любі голоси рідних, друзів почуєш, і то добре. Багато 
вже кого не чую та не почую… Це тяжко. Так хочу по-
трапити додому, сім’ю побачити, і маму, і друзів, але ж 
поки немає можливості. 

Все буде добре. Ми знаємо, для чого ми тут. Пере-
мога буде за нами. Настрій є, назад дороги немає. Аби 
всі такої думки були, як ми тут, то було б легше трішки. 
Бо буває, десь їдеш і бачиш, як люди відпочивають, на-
чебто й війни немає, а тут доводиться в болоті спати. 

Тому ще більше надихає, підтримує морально 
створення цієї книги про війну, про наших хлопців, які 
захищають Україну. Ось пам’ятаю, десь років 10 тому 
мама отримала книгу про всіх односельців – хто де во-
ював у Другу світову війну, хто загинув і де похований. 
Зокрема, там було написано й про її батька – що він 
загинув від ран у Німеччині. То вона прочитала ту всю 
книгу, також бідна плакала, а ми біля неї… Тому хочу 

подякувати компанії «Ерідон», її власнику Сергію Ві-
кторовичу Кролевцю, що організував роботу над цією 
книгою. Для мене це, правда, якось неочікувано, але 
приємно, що компанія не забуває про нас. Її підтрим-
ку я відчув із самого початку війни: компанія придбала 
для мене та ще шістьох хлопців, в ТрО, бронежилети й 
каски. Дотепер телефонують, цікавляться моїми спра-
вами на фронті, подарунки відправляють. Дай Боже 
нам більше таких людей, як Сергій Вікторович, таких, 
які його оточують у компанії «Ерідон», а також хлопців, 
які зараз у ЗСУ, а таких понад сотню. Саме Сергій Ві-
кторович узяв мене колись у «Ерідон», повірив у мене, 
та ось я майже 20 років працюю в компанії, отримав 
значок на 17 років компанії, грамоти маю. І зараз, поки 
в армії, числюся на роботі. Дуже вдячний за це все.

Війна навчила по-іншому ставитися до людей, ще 
більше їх цінувати, поважати. Згадую перші дні, коли 
в супроводі вантажі перевозив, продукти, коли сім’ї 
з Бучі вивозив. Я плакав, бо побачив велику людську 
згуртованість. Коли продавчині магазинів із різних сіл 
телефонують одна одній і питають, що у вас є зайвого. 
Одна каже, що є те, інша, що є те, приїжджайте до нас, 
заберіть. Це було так для мене зворушливо, що люди 
ось так кинулися на допомогу, зібралися разом. Тоді 
ще подумав, пройде час, все стане на свої місця, і по-
тім подивимось. Знаєте, дійсно, потім став помічати, 
що змінилося ставлення до нас там, де трішки війна ві-
дійшла від гострої фази. 

Я б дуже хотів, щоб та згуртованість українців, те 
розуміння, що ми єдиний народ, які в нас про-
кинулися з початком вторгнення ворога на наші 
землі, залишилися з нами назавжди. 

Ми повинні відстояти нашу націю, щоб наші діти, 
батьки, щоб усі наші люди жили й процвітали. І ми мо-
жемо це зробити. Ми переможемо, хоча й великою ці-
ною. Настрій хороший у нас.

«Мамо, Перемога. Я живий», – мій перший дзвінок 
після закінчення війни буде до мами. Щось мені під-
казує, що мобільна лінія, як на Новий рік (усміхається), 
буде перевантажена такими самими розмовами. 

Бажаю всім миру та всього найкращого. Шляху 
назад немає, тільки Перемога. Дайте нам ще трішки 
часу. Ще трішки часу потерпіть самі, а нам, воїнам, 
дайте часу. 

Все буде Україна! 

Розмова відбулася 05.04.2023. 
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Євген Васильович 
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Я вступив до лав Збройних Сил України заради того, 
щоб захистити свою сім’ю та державу від ворога. Взяв 
найнеобхідніше з речей і поїхав. Все інше видали у вій-
ськовій частині, а чого не вистачило, докупив.

У мирному житті я слюсар-ремонтник, водій із ве-
ликим досвідом роботи. Але на фронті довелося ще 

багато чого навчитися, бо ремонту потребує різна тех-
ніка, зокрема й та, якої ніколи не доводилося лагодити. 
А щодо страху, так тільки в перші рази він був, допоки 
не навчилися орієнтуватися по звуках. Тепер розуміє-
мо, куди воно летить і де може впасти, та просто про-
довжуємо виконувати свою роботу. У нас вибір тільки 
один – або ми це зробимо та виб’ємо ворога з нашої 
землі, або ми ляжемо й нас більше не буде.

Дуже допомагає на фронті взаєморозуміння, що іс-
нує між побратимами. Їхній бойовий дух і наснага жити 
заряджають, вселяють відчуття потужної захищеності. 
Мені, до речі, ці якості характеру імпонували в людях 
завжди. Взагалі, війна навчає виживати й жити. Цінува-
ти життя кожного, своє і друзів по зброї. Буває таке, що 
доводиться забирати їх звідти, звідки, здавалось би, це 
неможливо, а треба це робити, бо це чиєсь життя.

Так, підтримка побратимів, моєї дружини, яку я 
дуже кохаю, – це найголовніше. Також мені важливо, 
щоб мої рідні були живі й здорові. Коли не маю часу 
довго спілкуватися з ними, телефоную й кажу лише два 
слова – «все добре».

До війни хотілося спокійно жити, щоб ніхто не за-
важав. Лихо, що спіткало нашу країну, змусило 
подивитися на життя по-іншому. Буває, проки-
даєшся й думаєш, що буде далі. Чи вийде те, про 
що ти мріяв колись. Зараз будувати плани про-
сто не виходить. Треба закінчити війну, поверну-
тися живим, а все інше… Інше буде плануватися 
та робитися потім, після Перемоги.

Запам’ятається багато чого. Проте головне, щоб це 
все забулося як жахливий сон. А залишилося лише те, 
чого мені зараз так не вистачає, – домашнє тепло.

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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Через 2 роки я планував вийти на пенсію, з онуками гра-
тися, а 24 лютого 2022 року виявилося, що то були мрії. 
З’ясувалося, що я ще молодий (сміється) – 6 березня 
2023 року рівно рік, як я був мобілізований до лав ЗСУ. 
Хіба думав, що мій досвід строкової служби в артилерії 
та знання техніки – я за фахом інженер-механік – ста-
нуть мені в пригоді на… війні?! Отож узяв рюкзак, у який 
поклав найнеобхідніші речі та молитовник, і пішов за-
хищати нашу землю. Військову форму, броніки (дуже 
хороші, італійські) нам видавали вже в частині.

Пам’ятаю ті перші рази, коли під час обстрілів бук-
вально вгрібалися в землю. Як особливо було страшно 
під час першого бою, коли нас накрило артилерією. По-
тім звикли – як на роботу ходили. Це погано, коли страху 
немає, стоїш і дивишся – ні, це не моя міна летить, не 
мій снаряд, а воно виявляється, інколи й твій… Най-
більше запам’ятається епізод, коли нас на рівній до-
розі ворожий танк накрив. Ми не могли ні відповісти, 
ні сховатися. І весь свій БК він випустив по нас з  ін-
тервалом у 3 хвилини. Оці півтори години моторошно 

ПАРФАНЮК 
Володимир Богданович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
завідувач дистрибуційного центру 

(Рівненське представництво)

було, зате потім адреналін так стрибнув, емоцій було – 
море. Вижили всі, навіть без поранень. Я весь час кажу 
«ми», тому що я не можу передати вам, яке тут відчу-
ваєш єднання з побратимами. Це є справжнє братер-
ство, де один за одного стоять, прикривають, поране-
них витягують. 

Війна навчає витримки, взаємодопомоги. На пере-
довій у пошані відданість, чесність. Лінивим та нахаб-
ним (ой, не подобалися мені такі завжди) тут несолод-
ко приходиться – якщо поставили завдання, ти повинен 
його виконати, це тобі не в колгоспі, коли «не хочу, не 
можу». Війна вчить жертвувати чимось своїм – хто що 
може тягне, передає сюди, на фронт. Я вже 13 чи 14 ав-
томобілів організував, 5 дронів, 3 «мавіки», антидроно-
ву рушницю – вона дуже дорога, це мені сім’я й друзі 
допомогли. Багато чого волонтери привозять, я сам 
приїжджав бусом і забирав те, що потрібно. Це можна 
назвати фінансовою самопожертвою українського на-
роду, адже немає в нас у країні всього в такому обсязі, 
як потрібно. 

Я на фронті не злюбив тушонку (посміхається). За-
раз у нас дуже гарне забезпечення харчами, а в перші 
дні кухня трохи «відставала», то хлопці жартували, що 
коли археологи наші бліндажі розкопають, то багацько 
тушонки знайдуть там. До речі, без жартів на фронті 
ніяк, бо якщо залишатися завжди серйозним, то клеп-
ка їде. Я хоча й вимогливий командир, але з підлеглими 
намагаюсь поговорити душевно, пошуткувати, спога-
дами веселими поділитися. У мене з дитинства, напев-
не, найяскравіший епізод, як із хлопцями навперегони 
гнали на конях, а потім я вилетів із сідла, бо кінь різко 
зупинився. То так сильно, що сусіднього коня перегнав 
у польоті (сміється). 

Чого дійсно не вистачає на фронті, то це сім’ї, роди-
ни, друзів по роботі. Я, можна сказати, маю міцний тил. 
Якщо є в нас Starlink, а значить зв’язок, і якщо ми не 
ведемо активних бойових дій, то телефоную щодня рід-
ним, бо не дай Боже хоча б один день не почують мене, 
то в них паніка починається. Тому про те, що «вже скоро 
буду, чекайте», першою повідомлю, звісно, сім’ю. По-
тім – колег. Мій телефон на той момент буде червоним.

Маю до всіх побажання одне – щоб були внесені 
в цю книгу всі мої побратими, які не повернулися 
з війни. Вже дуже багато друзів моїх, які не з нами, 
та так згадуєш їх потроху… Тож якщо навіть не в цю 
книгу, нашу, то щоб закарбувалися в історії країни 
імена тих, хто віддав своє життя на фронті за нашу 
Перемогу. 

Розмова відбулася 07.03.2023. 
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О 5-й годині ранку 24 лютого 2022 року я був на роботі, 
коли раптом почув дзвінок. Ще подумав, для чого так 
рано телефонувати. То був кум зі звісткою про вибухи. 
Потім – дзвінок від друга, після – від колеги, який живе 
за Гостомелем. «Толя, там полетіли вертольоти та стрі-
ляють», – сказав він. «Не може бути», – ще не хотів ві-
рити я. Це зараз я розумію, що то був шок. Я вийшов на 
вулицю, дивлюся, якийсь хлопець телефонує. Питаю: 
«Що, війна почалася?» У відповідь чую: «Так». А коли по-
бачив, що ті рашисти робили з нашими дітьми в перші 
дні повномасштабного вторгнення, остаточно вирішив 
вступити до лав ЗСУ.

Я 8 років у москві відробив, то я, якби знав, що 
вони нападуть, хоча б скільки-небудь «закладок» за-
лишив тоді там. Вже в ті часи відчувалося, що москалі 
нас, українців, не любили, навіть більше – вони до нас 

ПАЛАМАРЧУК 
Анатолій Павлович 

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
водій автотранспортних засобів, ЦО

ставилися, наче ми жебраки, нижчий клас. У мене вся 
рідня в росії, на другий день війни зателефонували, мов, 
що ви там. А в нас ракети прилітають, б’ють по військо-
вих частинах – ми живемо дуже близько від них. Мама 
почала розповідати про це й про те, що прийшли нелю-
ди, вбивають дітей. У відповідь ми почули: «Це вам за 
8 років Донбасу». А в мене знайома є саме з Донбасу, 
дуже хороша людина, багато мені в чому допомогла. 
І коли я в Краматорську в шпиталі лежав (так сталося), то 
зустрів чимало гарних людей. Щоправда, є й такі там (на 
жаль, їх великий відсоток), які чекають «руського міра».

Але ми, українці, зібралися разом. Наші побра-
тими – всі різні: у того один характер, у того – такий, 
у того – інший, а пішли сюди, на фронт, і один одного 
з пів слова розуміють. Всі знають, як діяти, що казати. 
Це дуже важливо. Чесно кажучи, якби не мої побрати-
ми, то мене вже б і не було в живих. Якщо тебе не при-
криють… Та що там: побратим тебе завжди прикриє. 
І в нього страх та шок, і в тебе страх, а витягуємо всіх – 
і на цьому все. Я не бачив, щоб кидали своїх побрати-
мів. Українці, вони такі… 

Безпосередньо в бойових діях я опинився в червні 
2022 року. Перед цим у травні я потрапив на полігон, де 
нас навчали, де мені видали військову форму, але не 
мого розміру – це трохи навіть смішно. Тому майже все, 
що мені було потрібно, купував. Коли ми потрапили вже 
в частину, нас питали, хто де працював, щоб скорегу-
вати, кого й куди направити. Я б, звичайно, із 17-річним 
досвідом далекобійника міг сісти й за кермо, але нас 
тоді всіх відправили на «нуль». 

Коли взяв до рук зброю, перше, що відчув… Точні-
ше, знав, що в мене вдома є донька 16 років і 4-річ-
ний син. І така думка: або ти, або тебе. З того часу 
був на адреналіні. Страх присутній, але ми йдемо. 
Усвідомлюєш, що за твоєю спиною все. Що ти не 
загарбник, ти захищаєш своє, рідне. Тож і матюка-
ємося, і молимося, але йдемо.

Я до того, мабуть, останній раз «Отче наш» читав 
років із п’ять тому, а може, і більше. А тут згадав і мо-
литву, і Бога. Ось хоча б ситуація, у яку ми потрапили. 
У небі яскраво світить сонце, а в нас стріляє той самий 
«аналоговнєт» «сонцепьок». Ми тоді всі подумали, що 
прийшов наш кінець, що ми вже 300-ті. Аж раптом по-
чинається дощ. Сонце світить, і дощ іде! Він зрештою 
вогонь загасив. Ми стоїмо, один на одного дивимося. 
І як тут не повірити, що Бог є на світі.

А ще пам’ятаю, як уперше мені стало страшно на ві-
йні. Повірите, до того разу взагалі не боявся. Тоді місяців 
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десь зо 2–3 ми побули на бойових завданнях і мали їха-
ти у відпустку. І ось залишається декілька днів до неї, 
як почалися дуже сильні прильоти. І тоді, чесно скажу, 
я злякався, що додому не поїду, дітей не побачу. Мені 
з рідними взагалі рідко вдавалося поспілкуватися до 
того, як мене поранило. Якось у нас днів 10 не було ні 
зв’язку, ні змоги кудись дійти, щоб набрати рідних або 
хоча б плюсика у вайбер кинути. Іншим разом рідних 
попередив, що не вийду на зв’язок днів 15–20 і якщо не 
зателефоную, то щоб зв’язалися з командиром. Звісно, 
дав їм його номер мобільного. 

Але найстрашніший, чуттєвий момент, що сниться 
досі й закарбується в моїй голові назавжди, – це коли 
мене затрьохсотило, а мій друг став 200-м. Оце, я вам 
скажу, страшно, бо нічим допомогти не можеш… 

Втомилися ми вже, чесно кажучи. І не так фізично, 
як морально, бо дивишся на те пекло, скільки людей 
лягає там... Ось і  хочеться понад усе, щоб ця війна за-
кінчилася та всі повернулися живими. Але від нас там 
майже нічого поки не залежить. Проте ми тримаємося. 

Згадую, як ми 30 днів намагалися окопати себе – 
а там, розумієте, земля не така пухка й гарна, як у нас 
удома. А ще на початку нашого бойового шляху, напев-
но місяця з півтора, поки не змінилася одна людина, 
у нас не було навіть на чому чаю заварити. То ми дуже 
тоді бідували: їсти-то в нас було що – привозили сух-
пайки, а ось із гарячим не складалося. Мені тоді особ- 
ливо мріялось про борщ, дуже гарячий борщ. Було 
й таке, що довелося 3 дні воду з калюжі пити. Це до-
бре, що нам дали із собою ліки, то ми «накидалися» 
тих таблеток, і ніхто з хлопців не захворів. Так от, ми на 
«нулі», літо, люта жара, питна вода закінчилася, через 
обстріли до нас машини не можуть доїхати, а нам ще 
й окопуватися – 2 години стоїш на посту, 2 години ко-
паєш, і так усі по черзі. А ми, коли йшли на свої позиції, 
бачили здоровенну воронку, наповнену водою після 
дощу. Вона звідти не витікала, оце дивно! Напевно, нас 
чекала. І найцікавіше, що від нас на відстані 50 метрів ті 
покидьки сидять. Ми цю воду набираємо в пляшки та 
несемо. Так 3 дні ходили серед дня, набирали ту воду. 
Метеликів і черв’ячків відженеш та п’єш. Смішно... 

Жартів на фронті в нас вистачає. Різних. Напри-
клад, коли ми в окопах спали, всюди – у нас на 
грудях, між нами – спали миші. Хлопці ловили тих 
мишей і маркерами підписували, тобто давали їм 
імена: Міша, Галька, Петька тощо. Так ті миші й бі-
гали, кожна зі своїм ім’ям. Не тікали. Ба більше, 
навіть із рук їли. Хлопці сміялися, казали, що як ці 
миші добіжать до орків, то ті орки там і закінчаться.

Пам’ятаю, якось прибігає мій друг (він ще живий 
був тоді) і каже: «Толю, мою мишу контузило». Це зараз 
смішно, а зразу я злякався, кого контузило, кого заче-
пило. Каже, що мишу. Питаю: «Яка миша?» Чую: «Моя». 
Приходимо – вона лежить миша догори лапками, дри-
ґає ними та кричить. Друг каже: «Ну, Андрюха, ти взагалі 
кінь». Підхожу ближче, дивлюся – написано «Андрюха». 
Тут я, звичайно, не стримався й сказав одним словом, 
що я про це думаю (сміється).  

Багато чого траплялося зі мною за цей рік війни. 
Через поранення я сьогодні не з моїми побратимами. 
Відправили мене на 30 днів, бо я ще в гіпсі. Щоправда, 
коли мені в спину прилетіло і я став 300-м, два хірурги 
відмовилися мене оперувати, а третій, з бойовим до-
свідом, сказав, що немає проблем. І прооперував та 
потім ще опікувався мною якийсь час. Дівчата в шпиталі 
в Дніпрі теж дуже чуйно ставляться до поранених. Ка-
зали нам, якщо маємо щось брудне, «давайте – випре-
мо, до ранку буде чисте та сухе». Тим, хто з гіпсом, кому 
складно самому щось робити, допомагають. Прига-
дую, медсестра одна гоп того рюкзака на плече й каже 
мені: «Пішли». Кажу, куди пішли, той рюкзак, він же тяж-
кий, а вона усміхається: «Не хвилюйся».

 
Окрім підтримки побратимів, медиків я весь час від-
чував також підтримку від мами, а потім – власну. 
Але найперше – мамину. Велика подяка їй за все.

Ще в дитинстві ми розуміли одне одного добре, 
розв’язували всі проблеми спокійно. Пам’ятаю, як у ди-
тинстві приніс три двійки зі школи. Мама як побачила 
їх у щоденнику, ні – не била, а просто запитала, що це 
таке. На що я їй так само просто відповів: «Що маю, то й 
маю». Ось і зараз. Буває, телефоную, прошу щось купи-
ти у військторзі. Вона йде туди. Її питають: «Вам піксель-
ку давати?», а вона перший раз і не знала, що це таке. 
Телефонує до мене, пояснюю. «У нас, – кажу, – форма 
єдина. Якщо візьмеш іншу, ще свої пристрелять» (усмі-
хається). Тож, коли прийде Перемога, звісно, захочеться 
всім зателефонувати – ви тільки уявіть, яка радість буде! 
Але перший дзвінок буде до мами та, звичайно, дітям.

Гадаю, багато зміниться в житті після Перемоги. Вже 
зараз наші погляди не такі, як раніше. Далеко не такі. Але 
я впевнений, що, як завжди, буду цінувати людей, які не 
бояться говорити правду, і ще дякувати своїм побрати-
мам. Знаю, що, коли поїду в будь-яку область і зателе-
фоную будь-кому з них, мене людина зустріне. Головне, 
щоб закінчилася війна та всі повернулися живими.

Розмова відбулася 11.04.2023. 
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ПИСЛАР  
Андрій Іванович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
охоронник

Жив я звичайним цивільним життям, добре жив, спо-
кійно, нікого не чіпав. Аж раптом уранці 24 лютого 
2022 року телефон просто почав розриватися від дзвін-
ків. Сипалися питання, чи я чув, чи я бачив. Ввімкнув те-
левізор і був неприємно здивований. У перші хвилини 
відчув тривогу, тому що, по-перше, розумів, що піду 
захищати Україну. По-друге, і це найголовніше, хвилю-
вався за рідних – маму, бабусю, тітку, вітчима, які зали-
шаються вдома. Адже вони теж у небезпеці, бо поруч є 
об’єкти, які можуть зацікавити ворога.

Війна застала мене на лікарняному через корона-
вірус, тож у військкомат я звернувся, як тільки одужав. 
Поки очікував призначення, вступив у ТрО, але нена-
довго. 3 березня мені зателефонували з військкомату, 
спитали, чи я готовий, та прислали по мене машину. 
Тож мав десь 5–10 хвилин, щоб зібратися. Вхопив рюк-
зака, що завжди був зі мною. Серветки, кип’ятильник, 
кружка, туалетний папір – ось, мабуть, і все, що встиг 
узяти із собою. І ще… сльози, сльози, сльози рідних. 
Згадую, що на той момент ходили чутки, що мобілізація 
на один рік, то я їх трохи заспокоїв, що через рік повер-
нуся (усміхається). Але ж вийшло по-іншому. 

Перші дні, тижні було страшно через прильоти – 
щогодини або навіть щохвилини летіло. Зараз, мабуть, 
уже звик до цього – буває, просто нахиляєш голову. 
Пригадую ще, як на початку війни, на відміну від тепе-
рішнього часу, були негаразди зі зв’язком із сусідніми 
підрозділами. Ми не знали, що в них відбувається. Че-
рез відсутність зв’язку та незнання ситуації наші хлопці 
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майже потрапляли в оточення або гинули на наших 
мінах чи розтяжках, бо не були попереджені про їхнє 
розташування. Це важкі спогади. Але на фронті події 
змінюються швидко. Тут тобі доводиться пригадати на-
вички, здобуті в мирному житті, і головна з них – копати 
(сміється). Причому не так, щоб покопав і 5 хвилин від-
почиваєш, а потрібно копати швидко і з ранку до вечо-
ра. Є на війні й місце жартам. Чорний гумор тут просто 
процвітає. І насамперед це захисна реакція, яка часті-
ше проявляється, коли тобі найбільше страшно: чи ти 
переживаєш обстріли, чи готуєшся до наступу. Адже 
в нас така специфіка – з оборони ми переходимо в на-
ступ, а це завжди страшно, завжди як уперше. 

Отримуєш наказ, одразу ж хочеться попередити 
близьких, заспокоїти, що все добре, а потім разом 
із хлопцями сідаємо та продумуємо, як краще ді-
яти в тій чи іншій ситуації. І ось настає час наступу. 
До моменту, коли ти переходиш в іншій порядок, − 
напруга, всі думки злітають. Потім настає усвідом-
лення, що ти знаєш, що робиш і для чого…

Увесь цей час відчуваю підтримку побратимів. Розу-
мієте, серед великого кола незнайомих людей знахо-
диться маленьке оточення – люди, у яких ти впевнений 
і за яких ти готовий ризикувати головою та накривати 
їх собою. Переконаний, що вони відчувають те саме. 
У  цивільному житті такого братерства, як тут, немає. 
Передусім ти йдеш захищати Батьківщину та рідних, 
а вже тут знайомишся з новими людьми, і коли ти на 
певний відрізок часу вибуваєш із цього малого кола 
побратимів, наприклад через поранення, то твоїм най-
головнішим бажанням стає якомога скоріше одужати, 
щоб повернутися до них. Чому так? Бо знаєш, що в яки-
хось моментах у тебе ключова роль і їм без тебе важко.  

Так само як і рідним. І як би вони не хвилювалися 
за мене, вони приймають мою думку та підтримують 
моє рішення, і це для мене найцінніше. Намагаюся їм 
телефонувати щовечора, але обставини бувають різні. 

Частіше за все розмова починається та закінчується: 
«Алло, привіт! У мене все добре. Живий-здоровий. Не 
хвилюйся». І все. Ось так коротко – 14–15 секунд. Голо-
вне, щоб рідні знали, що я на зв’язку. 

Звичайно, не менш приємно, що не забувають мене 
знайомі з того мирного життя: телефонують, пишуть. 
Підтримують усіх нас, бійців, і волонтери. Це багато що 
означає для мене. У такі моменти ти розумієш, що вій-
на стосується не тільки тебе та твоїх близьких, а й про-
сто сторонніх людей. Вони в тилу, так. Але турбуються 
про військовослужбовців і до останнього допомагають. 
Я завжди понад усе цінував у людях доброту, чесність, 
відвертість і насамперед порядність. Ці риси характеру 
й у воєнні часи виявилися найзатребуванішими.   

Колись у мене було лише одне бажання, аби країна 
змінювалась на краще. Та й тепер воно таке саме. І най-
перше хочеться, щоб люди були усміхнені, вдоволені та 
не стурбовані тим, що може трапитися через хвилину. 
Щоб дитинство повернулось до наших дітей. Як я його 
бачу? Це спокійно грати в пісочниці, лазити по деревах 
і не боятися нічого, зокрема повітряних тривог. 

Сьогодні я точно знаю, що потрібно насолоджува-
тися кожною хвилиною життя. До війни як? Всюди 
поспішав, мені здавалося, що я весь час запізню-
юся. Ось так швидко минало моє життя. Зараз, 
коли я не на передовій, а більш-менш у тилу, почав 
помічати моменти, точніше деталі, повз які раніше 
проходив. Як співають пташки, гарно цвітуть квіти, 
ростуть дерева… Заради цього, заради майбут-
нього України, не забуваймо, що ми громадяни 
своєї країни й у наших силах усіма доступними 
кожному способами наближати Перемогу.

Ось ви питаєте, кому я першому зателефоную, коли 
прийде цей день? Диспетчеру на вокзалі, щоб замови-
ти квитки додому (усміхається).

Розмова відбулася 19.07.2023.
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До початку війни мріяв про власне житло, спокійне 
життя – взагалі, щоб було все добре в сім’ї, ніхто не 
хворів. Одним словом – про життєвий добробут. Мали 
з колегами їхати в робоче відрядження за кордон на 
навчання за нашим фахом. Але, на жаль, війна змінила 
всі плани.

Вже 24 лютого 2022 року мені зателефонували 
з військкомату. З того дня я в лавах ЗСУ. Стали в при-
годі робочі навички, бо в мене служба пов’язана з техні-
кою. Я її з дитинства люблю. Пам’ятаю, як уперше шес-
тирічним хлопчиком мені тато дозволив сісти за кермо 
вантажного автомобіля, правда, тоді я сидів у нього на 
колінах (усміхається). 

Ну а якщо серйозно, то отримав тут, в армії, дуже 
цікавий і цінний досвід – висококласні військові спеціа-
лісти багато чого нас навчили, розповіли про військову 
справу – і в «поле». 

Коли вже почали виконувати бойові завдання, то 
було дійсно страшно. А зараз уже більш-менш нор-
мально – людина до всього звикає. 

Попервах бороти страх мені допомагали думки 
про рідних, адже я тут заради моєї дитини, сім’ї. 
Це й досі надає сил, особливо коли ми тут зна-
ємо, що за нами надійний тил і нас чекають. 

Спілкуємося між собою за можливості щодня. На 
жаль, нечасто бачу свою дитину по відеозв’язку, адже 
цікаво, як вона росте. Ну добре, хоча б можна почути 
її голос.

З побратимами ми вже майже рік тут разом, то теж 
стали як одна сім’я, знаємо один про одного майже 

ПОДЕРНЯ 
Микола Михайлович 

ПСП «УКРАЇНА», 
оператор тваринницьких комплексів 

та механізованих ферм 
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все  – як то кажуть, зайвих людей тут уже немає. Ми 
в таких ситуаціях побували, де людина відкривається 
на всі сто, тож щодо побратимів, то маю тільки теплі 
слова, і дай Боже, щоб вони всі повернулися додому. 

Знаєте, як ми зустрічаємо тих, хто приходить чи 
приїжджає з бойового завдання? Обнімаємо їх, 
щоб упевнитися, що не ушкоджений, руки-ноги 
цілі. 

І хоча я вже лейтенант (йшов на фронт молодшим 
лейтенантом) і в мене є підлеглі, але в нас армія нового 
стилю – ми всі однакові. Я цього не люблю й на роботі – 
бути керівником, хоча досвід такий маю, і тут намагаю-
ся налагодити дружнє спілкування. 

Ось, наприклад, маємо те чи інше завдання. Ми 
всі разом сідаємо, обмірковуємо, як нам його викона-
ти. Тут, між іншим, щирість і сила духу, які я по життю 
насамперед вітаю в друзях, колегах, виявилися неоці-
ненними рисами характеру. Якщо людина не щира, це 
додає якихось труднощів у спілкуванні, а на фронті для 
їхнього подолання просто немає часу. 

Так само й для виконання військової роботи фі-
зично кожний може себе підлаштувати, а от сила 
духу – ї ї повинно бути в бійця сповна. 

А щоб трохи відпочити від своєї роботи, ми з по-
братимами ділимося веселими спогадами, жартуємо, 
зокрема й щодо ворогів, які до нас лізуть із насінням 
у кишенях. Тож неодмінно зробимо так, щоб вони й на-
далі удобрювали наш чорнозем, а ми зекономимо на 
добривах, і наші врожаї будуть ще кращі. 

Стовідсоткову підтримку я отримую від моїх колег, 
вони часто телефонують, цікавляться. Буває, мають 
питання до мене по роботі (усміхається). Навіть це вже 
трішки відволікає від думок про війну – ти начебто по-
вертаєшся до цивільного життя, і від того стає легше. 

Часто телефонує мені Сергій Юрійович Дербінцев, 
питає, як ти, що ти. Дуже ціную, що керівник за мене 
так турбується. Взагалі, за той час, що війна і я тут, 
я багато чого переосмислив: бажання, погляди тощо. 
Виявляється, що дещо в моєму житті є не на такому ви-
сокому рівні, як було б потрібно. Зрозумів, що найголо-
вніше – це родина, твої друзі, а матеріальні речі – це 
лише засоби й великої ролі в житті людини не грають. 

Гадаю, що після Перемоги життя багатьох українців 
зміниться на краще. Тому що ми боремося за це. На 
перший план вийшло розуміння, що потрібно берегти 
те, що маємо сьогодні. 

Так тяжко нам дається Перемога, тому муси-
мо зберегти нашу країну, наші сім’ї, наші робочі 
місця. Хотів би побажати українцям залишатися 
такими, якими вони є зараз. Тому що війна пока-
зала насправді, що Україна – це сильний, згурто-
ваний механізм, який працює на Перемогу. 

Таке єднання неабияк допомагає здолати велику 
машину, так би мовити, «другу армію світу» в лапках. 
Українці стоять один за одного горою, підтримують по 
всіх фронтах. Бажаю, щоб так було й надалі, щоб ми 
позбулися всіляких внутрішніх розбратів, сварок. Я пи-
шаюся на цей момент своєю Батьківщиною й хочу, щоб 
вона залишалася такою надалі.  

Кому я зателефоную одразу, як дізнаюсь про Пере-
могу? Максиму Шевчуку (сміється). Та, звичайно, сім’ї. 
Головне, що вже буде спокій, не буде літаків (ракет) ні 
над головою, ні в небі. Зустрінемося та разом нарешті 
скуштуємо торт «Золотий ключик» – обожнюю його 
(усміхається).

Розмова відбулася 16.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

Напередодні 24 лютого 2022 року, коли все почалося, 
я був на останній вечірній робочій зміні. Вже 25-го при-
був у військкомат. Рішення ухвалив дуже просто – як не 
ми, то хто нашу землю буде захищати. З першого разу 
вступити до Збройних Сил України не поталанило че-
рез те, що я за станом здоров’я був відправлений у за-
пас і не придатний до служби в мирний час. Але я на-
полягав. Тому мені дали місяць відстрочки та сказали: 
«Чекай дзвінка, своєї черги». У квітні все ж дочекався. Із 
собою взяв найпотрібніше для початку, як до строкової 
служби: документи, кілька пар шкарпеток, запас спід-
ньої білизни, зубну щітку, пасту, засоби гігієни – вий-
шов маленький пакет із речами. Всім іншим забезпе-
чили вже протягом одного тижня у військовій частині.

ШЕВЧУК 
Максим Сергійович 

ПСП «УКРАЇНА», 
оператор тваринницьких комплексів 

та механізованих ферм 

Знаєте, до війни багато різних мрій було. З конкрет-
них, то це досягнути якихось певних успіхів та… написа-
ти книгу. Автобіографічну. Навіть уже начерки потроху 
з’явилися. Думаю написати про своє життя, як усе по-
чиналося, що цікавого відбувалося. У мене й дитячих 
спогадів безліч. 

Тоді, а я 1995 року народження, ера великих техно-
логій тільки-но починалася, тому, мабуть, усмішку сьо-
годні викликає все, що пов’язано із заборонами з боку 
батьків (усміхається). Коли нам казали, наприклад, 
«не йдіть туди, бо якщо щось, то завтра ніяких прогу-
лянок». А ми ж, навпаки, завжди підемо туди, куди не 
можна, та зробимо те, що нам заборонили… (задум-
ливо усміхається). Ось тепер, на жаль, у мою книгу 
ввійдуть спогади й про війну. І як перший раз пере-
жив артобстріл, і про що думав, сидячи в окопах, і чого 
мене вчив кожен день війни, і що довелося пережити, 
і про військову їжу (усміхається). Знаєте, як би не було 
тяжко на фронті та що б тут не відбувалося, а завдяки 
волонтерам, нашій державі, на щастя, вистачає дійсно 
всього, зокрема і цукерок, і фруктів. Хіба що маю влас-
ну забаганку (сміється) – постійно хочеться шаурми, 
тої самої, яку готують у наметі біля метро «Вокзальна», 
що в Києві. Доведеться її задовольнити одразу, як піс-
ля Перемоги повернуся додому (усміхається).

Минув майже рік, як я на фронті. Пам’ятаю, як 
уперше потрапив під обстріл, страшенно хвилю-
вався. Сталося так, як попереджав нас інструктор 
під час військової підготовки: «Страшно перший 
раз, коли ви не розумієте, що саме вас обстрілює». 

Це вже зараз я знаю, як у такій ситуації діяти – за-
лягти й чекати, коли він пройде, тому що рухатися при 
цьому, як і всі скажуть, – це безглуздя. Вкотре й укотре 
користуюся підказками нашого інструктора, що по-
трібно діяти за ситуацією. «Якщо ви плавно йдете по 
місцевості, наприклад у розвідку чи там пересуваєтеся 
на іншу позицію, то, зрозуміло, що маленька вірогід-
ність, що вразить конкретно по вас, бо під час міно-
метного обстрілу потрібен час для коригування вогню 
по конкретній точці. А ось якщо перша міна впала від 
вас за 500 метрів, то ви маєте зрозуміти, що вогонь 
уже ведеться по вас. Тут потрібно швидко знайти якесь 
укриття, ямку, заглиблення в землі та начебто «зашу-
херитися» на час обстрілу». Він навіть шуткував, коли 
вчив нас, казав, що можемо навіть покурити. Отак і пе-
ресиджуємо обстріли, але ситуації бувають різними, 
як і по-різному кожен із нас переживає це всередині 
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себе. Існує тільки одне моторошне побоювання – щоб 
не було прямого влучання. 

Знаєте, страху, як у нас говорив старшина 1-ї роти, 
не боїться тільки дурень. Царство йому небесне, це 
найкращий старшина, який опікувався нами, як батько 
дитиною. 

Страх, як би це так правильно сказати… Це не про 
фізичну смерть, це про думки, що виникають у го-
лові в якусь мить: щось не встиг зробити й цим 
підставив побратимів, тобто не дійшов до якоїсь 
цілі, яку потрібно було здійснити чи взяти. На вій-
ні немає страху, що загинеш, тут страх за життя 
свого ж побратима, своїх рідних та на кшталт того. 

Так, всі хлопці тут намагаються один про одного 
турбуватися, бути одним цілим. На то ми й побратими. 
Проте ставлення до кожного з них із мого боку прояв-
ляється неоднаково. Це як стосунки, які складаються 
по-різному між людьми в будь-якій країні, у будь-якому 
суспільстві, населеному пункті. Багатьох хлопців по-
важаєш за їхні вчинки, їхній спосіб розв’язувати бо-
йові завдання. А є такі, які за різних причин мені не до 
вподоби. Розумієте, завжди хочеться до людей бути 
лояльним, і я постійно прагну цього, але інколи все ж 
таки доводиться казати прямо, що зі мною так поводи-
тися не можна. Різні бувають ситуації, та нехай це за-
лишиться між нами. 

До речі, саме навички спілкування з людьми, набуті 
ще на роботі, мені тут сильно знадобилися. Ось де зга-
далися слова дуже-дуже хорошої людини: «Головне, 
думай і розмовляй так, як ти вважаєш за потрібне. Не 
видумуй нічого зайвого – як твоє серце хоче розмов-
ляти, так і розмовляй із людьми». Це радив мені наш 
керівник Сергій Юрійович Дербінцев. Велика йому по-
дяка від мене за ці слова й, загалом, за ту постійну під-
тримку, яку він надавав мені під час роботи. 

І якщо вже заговорив про роботу, то хочу передати 
великий привіт, та що там привіт – мої обійми Колі По-
дерні, якого я вважаю найкращим другом. Він мене теж 
багато чого навчив за моєю професією. Коля дійсно 
розумна, цілеспрямована людина, з добрим гумором 
та твердою позицією. Він, між іншим, так само зараз 
військовослужбовець. Ми разом прагнули розвитку 
тієї сфери, у якій працювали, але, на жаль, довелося 
все призупинити через цю кляту війну. 

За весь цей час, що я перебуваю на фронті, ста-
лися різні події. Є такі, які не хотілося б ніколи згаду-
вати – це я про не дуже хороші, що пов’язані з діями 

командування (я поки не можу розкривати всі деталі). 
А є зустрічі чи події, які закарбуються назавжди. Що-
правда, таких радісних, на превеликий жаль, дуже 
мало. Серед таких вереснева зустріч 2022 року під 
час поїздки до міста (не можу назвати його, далеко від 
дому з моїм товаришем, якого я дуже довго не бачив, і 
от ми протягом буквально кількох хвилин змогли пере-
кинутися парою фраз.  

Загалом, війна навчає, я б сказав, правильно-
го життя, розкриває очі на ті речі, які потрібно по-
справжньому цінувати. І це стосується навіть ставлен-
ня до рідної мови. Зізнаюся чесно, що мені сьогодні 
важко розмовляти українською, але це принципово, 
і нехай із помилками, але намагаюся говорити тепер 
тільки нею. 

На війні відбувається переосмислення власних по-
глядів. Поки перебуваю тут, багато думаю про те, що, 
напевно, після її закінчення наше життя зміниться на 
краще. Тому хочеться побажати українцям (звісно, це 
стосується й мене) з більшою відповідальністю стави-
тися до будь-яких змін у державі, зокрема до виборів 
президента, депутатів, мерів своїх міст тощо. 

Не просто дивитися на картинку, яку їм пропону-
ють претенденти на якісь важливі, зокрема й урядові, 
посади (зрозуміло, що вони хочуть подати себе так, 
щоб сподобатись), а навчитися перевіряти інфор-
мацію про цих людей, чим вони жили до того, чим 
займалися, дізнаватися про їхні вчинки, стати, як то 
кажуть,  політично свідомими. Вважаю, це доречно, 
якщо ми всі плануємо змінити наше життя на краще 
після Перемоги.

  
А поки на все життя мені запам’ятається ніч на 
8 серпня. У 2017 році в цей день о пів на другу ночі 
народився мій син. У 2022-му в ніч на 8 серпня, 
коли з пів на другу наші позиції почала накрива-
ти ворожа арта, у мене було лише одне бажання, 
щоб цей обстріл скоріше закінчився і я зміг приві-
тати сина з днем народження. От так просто: взя-
ти той мобільний і на секундочку зателефонувати 
синові. Мені вдалося це зробити о 5-й ранку. На 
той момент я, мабуть, був найщасливішою люди-
ною (усміхається). 

Впевнений, ще один такий радісний момент я від-
чую, коли зателефоную мамі, а перед цим дружині та 
скажу: «Дорогенька моя! Перемога! Я їду до вас…»

Розмова відбулася 15.03.2023. 
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НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

У цей день, коли все почалося, я повертався з робочого 
відрядження з Черкаської області додому в Київ. Вра-
зила та навала машин, що рухалися по трасі мені на-
зустріч. Саме таким запам’ятається мені перший день 
війни 24 лютого 2022 року.

А в березні цього ж року я вже вступив до лав ЗСУ. 
Прийшла повістка, зібрався й пішов. Багато чого із 
собою не брав, у частині потихеньку видали все, що 
потрібно. Тут є багато техніки. Звісно, на війні без неї 
немає чого робити, вона потрібна насамперед для ева-
куації поранених, а також щось вивозити, підвозити, 

РЕЗНІЧЕНКО 
Олег Андрійович 

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
машиніст екскаватора 

копати тощо. Тож мій досвід роботи та знання щодо 
обслуговування техніки тут стали в пригоді. Десь під-
кажеш, як краще щось зробити, багацько доводиться 
ремонтувати та таке інше. 

Побратими – це мої нові добрі друзі. Багато спіл-
куємось, працюємо разом, звичайно, жартуємо між 
собою. 

Я взагалі ціную веселих людей, сам люблю по-
жартувати й не проти, коли з мене жартують. На-
віщо сидіти й щось собі надумувати. Жарт – це 
своєрідна підтримка, що потрібна, як я вважаю, 
кожному. Без неї можна тут собі, як то кажуть, го-
лову накрутити. 

Щодо смачненького, про яке майже всі питають 
мене, то так скажу – тут вистачає всього. Навіть буває, 
що я такого й не пробував – волонтери привозять всі-
лякі «приколяси» домашні (сміється). 

Окрім підтримки побратимів відчуваю також турбо-
ту з боку сім’ї, друзів. Всі телефонують, питають про 
справи, пропонують допомогу. З рідними намагаюся, 
правда, сильно не спілкуватися. По-перше, не бага-
то чого можна розповідати, а по-друге, навіщо щоб 
у них голова мною була переповнена. Краще нехай 
менше за мене хвилюються (усміхається). Якщо знаю, 
що зі мною не буде якийсь час зв’язку, звісно, попе-
реджаю їх.

Війна навчає насамперед бачити людей, тобто 
з’ясовує, хто є хто. Наприклад, про деяких думав, що 
то твої добрі друзі, а виявилося, що ні. Багато таких, 
хто в мирному житті був людиною та залишився нею й 
під час усіх цих жахливих подій. 

Війна показує ставлення всіх українців до своєї 
держави й навпаки. Скажімо так, війна розкладає 
все по полицях. Гадаю, що після закінчення війни 
повинно щось змінитися в країні, і починати по-
трібно кожному із себе. Так само змінюся і я.

А зараз я бажаю, щоб просто закінчилася ця війна 
та щоб після Перемоги всі побачили, хто є хто, і зроби-
ли для себе певні висновки. 

Коли почалася війна, то одразу зателефонував дру-
жині, потім – матері, а після – сестрі. Так що я думаю, 
що після Перемоги буде такий самий порядок дзвінків 
(усміхається).

Розмова відбулася 23.03.2023. 
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На другий день війни, 25 лютого 2022 року, пішов 
у  військкомат, сказав, що хочу захищати свою Бать-
ківщину, але мені першого разу відмовили. Наступ-
ного разу ми з усіма колегами з «Ерідон Тех» зібрали-
ся та вирішили піти туди разом. Це було 17 березня 
2022 року. Я тоді один отримав наказ з’явитися 18 бе-
резня у військову частину. 

Необхідно було зібратися, а я з армійського нічого 
не мав. Мені видали тільки форму, зброю, а все інше 
допомогли придбати колеги: бронежилет тощо. Вели-
ка їм подяка. Адже діяти потрібно було терміново. Зго-
дом, щоправда, наша бригада отримала все належне. 
До речі, багато хто цікавиться, чи всього вистачає 
з харчів. Відповідаю – годують нас добре (сміється). 

Зараз служу в 40-й окремій артилерійській бри-
гаді. Починав із командира взводу та займався під-
готовкою особового складу. Сьогодні я вже заступник 
командира роти з озброєння. Отримав звання лейте-
нанта й знаходжусь у секторі. У нас у бригаді багато 
добровольців. Ставлюся до хлопців, які сьогодні боро-
нять нашу країну, з великою повагою.

САВЕНКО 
Олександр Миколайович 

ТОВ «ЕРІДОН ТЕХ», 
менеджер із продажу з/ч до с/г техніки  (Миколаївське представництво)

Відчуваю підтримку своїх близьких, друзів, колег. 
Рідним намагаюся телефонувати якомога частіше. 
Спілкуємося про все, зокрема й про нашу Перемо-
гу, якої ми всі прагнемо понад усе. І коли вона на-
стане, перший, кому я зателефоную, буде батько.

Колись я мріяв побувати в Грузії, побачити Сполу-
чені Штати Америки, але війна ці плани відсунула на 
потім. Найголовніше, вона змусила переосмислити 
все, що було до неї. Для себе особисто я зрозумів, 
що ті ситуації, які я вважав складними, були взагалі не 
проблемами. 

І загалом, гадаю, життя точно зміниться після за-
кінчення війни. Незмінним залишиться моє гарне 
ставлення до людей тактовних, добрих, мужніх.   

Хочу наголосити – Україна була, є та буде. Ми 
обов’язково Переможемо! 

Розмова відбулася 26.04.2023. 
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У день, коли почалася повномасштабна війна, 24 лю-
того 2022 року, мені зателефонували з військкомату 
та викликали задля мобілізації до лав ЗСУ. Взяв із со-
бою лише аптечку, бо до грудня 2022 року проходив 
службу неподалік від дому, тому, якщо чогось не ви-
стачало, завжди мав змогу приїхати й узяти. Зараз, 
звичайно, не вистачає... дому та смаженої картоплі 
(усміхається), але як є. 

Головне – здобути Перемогу та повернутися до 
своїх мрій. Мої плани війні не під силу змінити – 
впевнений, що моя мрія про створення сім’ї (ко-
хана дружина, діти) стане дійсністю. 

А поки вже понад рік боронимо нашу країну разом 
із побратимами, до яких відчуваю лише повагу. Саме 

САХАНЧУК 
Віталій Олександрович 

ДП «АГРОФІРМА «ІСКРА», 
інженер з експлуатації МТП 

від них отримую найбільшу підтримку на фронті. Бу-
ває, жартуємо між собою. Все залежить від ситуації та 
настрою. А стосовно страху, то переборювати його так 
і не навчився. Кожного разу страшно... Мабуть, просто 
проживаю його, як то говориться в прислів’ї – очі бо-
яться, а руки роблять (усміхається).

 
Війна вчить цінувати свій час, своє життя, тому 
що розумієш, що вечір може й не настати... 

На війні також усвідомлюєш, наскільки важливо 
дорожити своїми рідними. За першої можливості за-
вжди спілкуюся з ними та саме їх першими привітаю 
з Перемогою!

Розмова відбулася 28.04.2023. 
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Як і більшість українців, понад усе я мріяв про мирне 
життя, але ця війна, що почалася в лютому 2022 року, 
змусила мене боротися за це бажання. 

Війна, мобілізація – так я опинився на фронті. Як 
з’ясувалося, без мого досвіду з ремонту автомобі-
лів тут не обійтися. Тож мої робочі навички стали тут 
у пригоді. 

З побратимами склалися братерські стосунки. Ми 
працюємо дуже злагоджено. Братерський дух, чолові-
чий гумор, доброзичливість хлопців підтримують мене 
на всьому моєму військовому шляху. А страх відчуваю 
кожного разу як уперше. Просто потрібно його пере-
жити та рухатися далі. Допомагає триматися також 
турбота рідних. Щодня з ними спілкуємось. Намага-
юсь їх не хвилювати й щоразу кажу, що все добре.

На мою думку, у кожного з нас після закінчення 
війни щось зміниться в житті. Головне, щоб вона 
скоріше закінчилася. Щоб зустріч усіх близьких 
разом в одному місці, в одній батьківській хаті, 
що є моїм найяскравішим спогадом дитинства, 
стала для всіх українців реальністю.

І так само як моя старенька бабуся встигла за своє 
життя побачити своїх онуків і правнуків, бажаю, щоб 
батьки дочекалися з цієї війни своїх синів та дочок.

Розмова відбулася 20.03.2023. 

ХВЕСИК 
Сергій Володимирович  

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
машиніст автомобільного крана 
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СЕМИВОЛОС 
Віталій Леонідович 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
заступник керівника відділу насіння, ЦО 

На другий день після повномасштабного вторгнення, 
25 лютого 2022 року, я привіз свою сім’ю у Львівську 
область і звернувся в ЦНАП, щоб зареєструвати нас як 
переселенців. Коли вже був упевнений, що моя дру-
жина та син у відносній безпеці й що органи місцевої 
влади допоможуть їм, якщо в цьому виникне потреба, 
я пішов у військкомат. Взяв із собою документи, засо-
би гігієни, цивільний одяг, кросівки, спортивний одяг. 
Через декілька днів, коли я був уже в частині, родичі 
надіслали мені спортивний каримат і спортивну сумку.

На п’ятий день після того, як я був переміщений до 
свого батальйону, наша позиція – блокпост, що знахо-
дився на одній з основних під’їзних доріг до Миколає-
ва, – потрапила під обстріл із САУ. За 4 метри до блін-
дажа, у якому разом зі мною було п’ятеро, прилетів 
снаряд. Загинув мій побратим, який не встиг забігти до 
нас. Троє хлопців стали 300-ми внаслідок попадання 
великої кількості уламків. Мені тоді вдалося вибратися 
неушкодженим. 

Цей епізод став надалі для мене своєрідним уро-
ком – у будь-яку секунду тебе може не стати, але 
ти не маєш думати про смерть. Потрібно концен-
труватися на завданні – ось що допомагає мені 
переборювати страх, коли відбувається обстріл, 
стрілецький бій, наступ тощо. І головне, я постійно 
пам’ятаю, що вдома чекає сім’я, маленький сино-
чок, якого хочу виховувати. Я повинен до них повер-
нутися живим та здоровим. Знаю – я їм потрібен.

Так, є страх. Всі люди бояться. І все ж таки погані 
думки відганяю від себе, повторюю знову й знову, що 
ніякий снаряд не попаде до мене в окоп чи бліндаж. Під 
час артобстрілів чи прильотів роблю все можливе, щоб 
себе вберегти, знайти ямку, окоп тощо. З усмішкою на 
обличчі й зі злістю в очах під час бою намагаюся ро-
бити все необхідне, щоб вижити та водночас завдати 
максимальних утрат противнику.

Ті події, що відбуваються зі мною на фронті, навчи-
ли мене дисципліни та самоорганізованості, навчили 
бути стійким, морально сильним і перемикати думки 
з поганого на виконання завдань. 

Щирість, людяність і відповідальність – ті якості, 
що я понад усе цінував у людях до війни, – тут на-
були ще більшого значення для мене. 
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Повага, дружба, братерство – це я відчуваю, коли 
говорю про моїх побратимів. На жаль, ці почуття 
побудовані, зокрема, і на крові наших бійців, за 
яких ми обов’язково помстимося. Втрата побра-
тимів на війні – ось що закарбується в моїй пам’яті 
назавжди. 

Вже минув більше ніж рік із початку повномасш-
табної війни, з того моменту, як ми з моїми друзями 
по зброї працюємо задля Перемоги. Зв’язок, що ство-
рився за цей час між нами, дуже міцний. Сьогодні ми 
пліч-о-пліч боремося з нечистю, а завтра, я впевнений, 
обов’язково всі разом переможемо, повернемося й 
надалі будемо спілкуватися та підтримувати один од-
ного. Так, як робимо це зараз. Ми добре облаштува-
ли наш побут, налагодили комунікації, знаходимо час 
навіть для жартів – з усього можемо посміятися, іноді 
доходить до якоїсь навіть дурійки (усміхається). Зага-
лом створилась нормальна атмосфера. Адже це дуже 
важливо, щоб у колективі був гарний мікроклімат, який 
до того ж підсилюється спільним бажанням перемогти, 
вигнати ворога. Це все нас об’єднує та допомагає зла-
годжено діяти в бою, ефективно робити свою роботу. 

Ба більше, ми за цей час стали підрозділом, який, 
можна сказати, знаходиться на самозабезпеченні, 
починаючи від заправки й ремонту автомобілів до 
якихось побутових речей та їжі. Намагаємося само-
стійно знаходити шляхи розв’язування проблем, 
що виникають по ходу. Звичайно, вкладаємо свої 
сили, кошти, але велику підтримку отримуємо від 
волонтерів. Тож вистачає всього, хіба що власне 
мені бракує маминих смачних млинців і сирного 
супу коханої дружини (усміхається).  

Своїм рідним про свою сьогоднішню роботу я роз- 
повідаю тільки те, що можу. А ось від них прошу для 
себе максимальної інформованості – хочу по змозі 
брати участь у житті своєї сім’ї, допомагати роз-
в’язувати проблеми, якщо маю час і можливість. Го-
ловне, щоб був Інтернет і мобільний зв’язок. На пере-
довій, краще не ризикувати – менше користуватися 
мобільним зв’язком. Тож спілкуємося здебільшого 
через Інтернет: з дружиною щодня, з батьками десь 
раз на два дні. Якщо є поблизу Starlink, то навіть має-
мо відеозв’язок. Як і в мирний час, цікавлюсь, як у кого 

справи, здоров’я, що нового. На мою думку, війна на-
самперед навчає любити свою сім’ю, рідних, цінувати 
кожну хвилину, яку ти проводиш разом із ними. Іде 
така собі переоцінка всього, і ти ще раз переконуєшся 
в тім, що нічого важливішого за сім’ю немає. 

Тому я не маю права бути байдужим, відступити. 
Мушу докласти зусиль задля того, щоб ми перемогли, 
щоб у країні був мир, аби наші діти, так само як я, могли 
згадувати безтурботне дитинство та усміхатися. Як змі-
ниться наше життя після війни, зараз не можу сказати, 
проте точно знаю, що батьки й кохана дружина будуть 
першими, кому я зателефоную у День Перемоги.

Щиро дякую своїм побратимам, тим, хто служить 
у ЗСУ, Нацгвардії, усім, хто зараз на передовій бореть-
ся за існування нашої країни, за її територіальну ціліс-
ність. Спасибі нашим волонтерам, медикам, пожежни-
кам. Усім, хто зараз у тилу допомагає на благодійних 
чи добровільних засадах тим людям, які знаходяться 
сьогодні на бойових позиціях, а також тим людям, які 
вимушені були залишити свої домівки, зокрема в Бах-
муті, Вугледарі тощо. Їм потрібен прихисток, допомо-
га. Ця війна доторкнулась до майже всіх українців. На 
жаль, у багатьох із них загинули близькі. 

А тим людям, які думають, що без них можна обі-
йтись на цій війні, хочу сказати: «Без вас не можна 
впоратися. Важлива підтримка й допомога кожно-
го, тому що в наших солдат не нескінченна кіль-
кість сил та енергії, серед них є травмовані, зниклі 
безвісти, ті, хто перебуває в полоні, хто загинув. 
Цим воїнам необхідна заміна. Тож не ховайтесь, 
якщо прийде повістка, не бійтеся. 

На цю мить фронт стабілізований. Підтримка йде 
зброєю. Воювати стало легше та зрозуміліше – люди 
вже мають досвід. І це війна не за політику чи бажання 
когось. Це війна за наше з вами існування, нашої Укра-
їни, за нашу мову та традиції». 

У кожного українця, чоловіка всередині є дух воїна, 
козака. Я впевнений, що совість не дасть людям про-
сто сидіти та ніяким чином не брати участі в боротьбі 
з окупантською навалою. Впевнений, що ми ще більше 
об’єднаємося та одним великим зусиллям зможемо 
якомога швидше вигнати ворога з нашої землі.

Розмова відбулася 27.03.2023. 



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ202

НА ЗАХИСТІ БАТЬКІВЩИНИ

СІРЕНКО 
Павло Юрійович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
оператор лінії у виробництві харчової продукції 

(дільниця гідратації) 

Мене призвали на строкову службу 9 грудня 2021 року, 
та якось усе так і сталося своєю чергою… Пройшов 
курс молодого бійця, приїхав до пункту постійної дис-
локації, заступив у наряд 23 лютого 2022 року та о 4-й 
ранку 24  лютого почув оклик: «Рота, підйом, бойова 
тривога!» Я спочатку до кінця не повірив, що це по-
справжньому відбувається, навіть підійшов до ротного 
й перепитав: «Бойова – у сенсі, нас хочуть перевірити, 
як ми будемо діяти?» Але почув у відповідь: «Ні, війна 
почалася». 

Був ступор, нерозуміння, що робити, куди бігти. Від 
«добрих» людей надходила інформація, що орки всю-
ди вже атакують, Одесу й Миколаїв взяли тощо. Проте 
я справився з першим відчуттям розгубленості та нава-
лою дезінформації. Найнапруженішим, на мою думку, 
був момент, коли ворог майже підійшов до Києва, та 
українці тоді згуртувалися ще більше й погнали орків 
звідти, причому гнали всім, що мали під рукою. 

Дуже пишаюся побратимами. Вони всі молодці, 
що не втекли, не сховалися, міцно стоять разом проти 
ворога. Війна ще йде, і тому важливо, щоб люди, по-
перше, це усвідомлювали, не припиняли допомагати 
нашій армії. По-друге, не хотілося б чути від місцевих 
людей на Сході таких слів, наприклад, як «для чого ви 
сюди прийшли» або «я тебе сюди не кликав», на адре-
су воїнів, особливо тих пацанів, які зараз на передовій. 

Військового досвіду я за цей час здобув удо-
сталь, навчився всього – блокпости, виїзди зроби-
ли свою справу. А щодо страху, як то кажуть, руки 
бояться, але є наказ, і його потрібно виконувати. 
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Сумую за своєю роботою, хочеться швидше повер-
нутися й додому. Коли маю змогу, телефоную рідним, 
колегам. Цікавлюся робочими новинами, хто мене за-
раз заміщає на дільниці. 

З рідними здебільшого говоримо про домашні 
справи, проблеми, про теми, які найбільше зараз чі-
пляють. Ось останнім часом обговорював і з рідними, 
і з друзями скасування виплат військовослужбовцям. 
Це нас усіх тут збентежило, зокрема ставлення до 
строковиків. Хотілося б, щоб це питання влада врешті-
решт переглянула.

Добру підтримку відчуваю від нашого командира, 
простих мешканців міст і сіл. На блокпостах, коли сто-
їмо, то небайдужі громадяни то чогось смачненького 
пропонують, то кавою пригощають, то цигарки при-
возять. А от нещодавно зайшов у  магазин у військо-
вій формі, і навіть було якось незручно (адже зараз 
я в тилу), що продавчиня залишила тих людей, які сто-
яли в черзі, відкрила для мене касу, щоб я міг розраху-
ватися. Таке ставлення людей до армії надихає. 

Ситуації тут трапляються різні, і залежно від того, 
де ти був, куди виїжджав, як правило, утворюється 
якась історія. Буває й весела. Поки ми тут, розповідати 
не можна, але ми багато жартуємо між собою й навіть 
відео за можливості знімаємо. 

Жарти в нас виходять здебільшого ситуативні, але 
завжди дружні (усміхається). Наприклад, коли 
стоїмо в  наряді, інколи забігаємо в приміщення 
погрітися. Якщо всередині стоїть шум, сміх, то 
можемо пожартувати навіть із командирами, але 
тільки несильно, бо можна потім у наряді всю ніч 
простояти (сміється). 

До війни мав звичайні життєві плани: хороша робо-
та, свій дім, сім’я. Напередодні строкової здогадував-
ся, що служба – це не мед, і вже тоді мріяв про дембель 
(сміється). Якби зараз був мирний час, то я мав би по-
вертатися додому зі строкової служби, але планую за-
лишитися на контракт, адже війна ще продовжується.

Зараз, як усі українці, хочу тільки нашої Перемоги. 
Так, гадаю, «після» ще буде багато питань до нашої 
влади, депутатів. Але це буде потім, зараз головне – 
перемогти. 

Я ціную в людях сміливість, чесність, відкритість, 
людяність. Під час війни переконався, що саме 
такі люди спроможні здобути Перемогу. 

Війна навчає довіряти собі, побаченому власними 
очима та робити з того правильні висновки. Зокрема, 
і про те, що «руські» нам не брати. Скільки пам’ятаю, 
чули від них, що «мы братья-славяне», «ой, как любим 
Украину, любим Одессу» тощо. Тепер ми побачили, як 
вони нас люблять. А ще я зрозумів, що потрібно напо-
лягати на своєму, тобто, якщо впевнений, твердо сто-
яти на своїй думці. Як то кажуть, завжди бути з холод-
ною головою, коли ухвалюєш рішення. 

Впевнений, якщо будемо живі, то більше вороги до 
нас не прийдуть, і ми своїм дітям залишимо вільну кра-
їну. А про Перемогу першим зателефоную батькам... 
Ні, найімовірніше, двоюрідному братові повідомлю 
про мій приїзд, щоб для батьків це стало сюрпризом 
(усміхається). Я вже так колись робив… Колись, у мир-
ному житті…

Розмова відбулася 17.03.2023. 
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У 2022 році ми з дружиною планували відпочинок 
у Карпатах. Ми й до цього були у Львові, на озері Си-
невир. Вже обрали навіть нову локацію для наступної 
подорожі, але всі наші мрії зіпсувала війна…  

4 березня 2022 року, коли моя сім’я була вже за 
містом, у відносній безпеці, я вирішив повернутися 
в Миколаїв і вступити до лав ЗСУ. Щоправда, дружи-
ні сказав, що потрібно поїхати подивитися, що там 
із нашою хатою, бо обстріли не вщухали. Виїхав рано-
вранці. Траса прострілювалася. На в’їзді до міста на 
блокпості мені сказали, що військкомати працюють. 
Звернувся у свій, за місцем проживання. Довело-
ся вистояти велику чергу – з 9-ї ранку до 13-ї години, 
а  після того, як записався, треба було через годину 
бути в  казармі. Тому діяв швидко: поставив машину 
в гараж, взяв із дому засоби гігієни, приладдя для го-
ління, щось із білизни, футболки, цигарки. Прибув на 
місце призначення, де мені видали форму, озброєн-
ня. Так я став на захист міста Миколаєва. 

Таких, як я, не мобілізованих, а тих, хто готовий 
був добровільно віддати своє життя за свою рідну 
Україну, було в нашому підрозділі чимало. 

Якщо чесно, поки все не почалося, я навіть не уяв-
ляв, що буде так страшно. А потім подивився на своїх 
побратимів, серед яких були і молодші за мене, і стар-
ші, побачив, як вони намагалися тримати себе в руках, 
вирішив теж не падати духом, переборювати страх. 
А ще в часи затишшя ми багато спілкувалися між со-
бою, і так якось легше ставало. Здебільшого в  роз-
мовах пригадували своє цивільне життя, звісно, і жар-
тували. Скажімо, молодих хлопців запевняли, що, от 

СМИРНОВ 
Анатолій Валерійович 

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
старший береговий матрос 
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коли виграємо цю війну, у них від дівчат відбою не 
буде (сміється). До своїх побратимів, добровольців, 
які не злякались і пішли захищати свою Батьківщину, 
відчуваю велику повагу. Зараз я в запасі по здоров’ю, 
але підтримую зв’язок із хлопцями, бо за той час, що 
воювали разом, дуже здружилися. 

Був один епізод із мого життя на війні, який я ні-
коли не забуду. Нас перекидали на нові позиції. 
Добиралися великою колоною всю ніч. Вже о 5-й 
ранку, починало світати, прибули й почали роз-
поділятися по місцях. Я звернув увагу на молодих 
хлопців і дівчат, які були серед нас. Мені якось 
на душі стало тяжко, подумав, які їхні роки, адже 
в них усе життя попереду, а тут така війна, яка 
стільки вже забрала людей і ще забере. Цей мо-
мент мене тоді дуже вразив. 

Час плинув, одні події на фронті змінялися іншими. 
Я одразу, без навчання, став до справи, бо мав доступ 
до електричних стовпів, навички роботи з краном, ле-
бідкою, адже доводилося підіймати й переміщувати 
важкі вантажі (боєприпаси, техніку тощо). Пам’ятаю, 
як волонтери допомогли нам із приладами нічного ба-
чення, нічниками. Їм щиро дякуємо за те. Щодо життя 
в окопах, то всього вистачало. Напевно, каші воєнної 
я на 10 років уперед наївся (сміється). А от банальної 
смаженої картоплі або яєчні поїсти дуже тоді хотіло-
ся, та ще й так, щоб на сальці. Одного разу волонте-
ри 3-літрову банку сала передали, то їли всі в охотку. 
А якось в Одесу їздили БК (бойові комплекти) забира-
ти, то, пам’ятаю, у Коблевому зупинилися, креветок 
морських скуштували (усміхається). Після закінчення 
війни ще про багато таких, на перший погляд, звичай-
них речей будемо розповідати не один раз.  

Як-от спогади дитинства, які з нами залишаються 
на все життя. Особисто в мене таких доволі багато. 
У  дитинстві мріяв... про власну дачу (усміхається). 

Між  іншим, до війни почав будувати в дуже гарному 
місці, поруч із річкою.  Любов до води, рибалки – це 
в  мене ще з малих років. Пам’ятаю день, коли мої 
батьки викупили причал і ми з моїм братом та бабусею 
на нашому катері попрямували до річки Південний Буг. 
Такий був чудовий день, вода тепла… Мені дуже тоді 
сподобалося бути із сім’єю.

На фронті теж найбільша підтримка йшла від рід-
них. Коли я мав мобільний зв’язок, то здебільшо-
го розпитував, як вони живуть, як здоров’я. Завжди 
через дружину передавав вітання тещі – вона дуже 
хвилювалася за мене. Коли не міг телефонувати, то, 
бувало, відправлю смс-повідомлення, мов «живий-
здоровий, все добре». Зараз із братом (ми разом 
пішли воювати, то він дотепер там) переписуємося 
в  «Сигналі». Тож, коли прийде День Перемоги, пер-
шому йому, братові, зателефоную, а потім другу, який 
зараз працює в порту Чорноморськ, та племінниці Га-
лині, яка навчається в Німеччині, – нехай повертається 
додому (усміхається). 

Сподіваюсь, життя після війни зміниться на кра-
ще. Важливо, щоб ми залишалися чесними із со-
бою та по-доброму ставилися один до одного. Ці 
якості й до війни я вважав найціннішими в людях. 

Думаю, роботи буде багато, доведеться відновлю-
вати те, що понівечили російські окупанти. Головне, 
щоб люди повернулися, тоді буде все добре. Бо, як по-
казала війна, людське життя безцінне.

Хочеться побажати Україні процвітання, а україн-
ському народу та особливо нашим дітям більше ніко-
ли не  знати, що таке війна. Знаєте, щоб як у казці – 
«і жили вони, поживали в демократичній європейській 
країні, та всі були щасливі»…

Розмова відбулася 27.03.2023. 
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СОБЧУК 
Микола Олександрович  

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН», 
менеджер з агрономічних питань 

У перші дні повномасштабного вторгнення отримав 
дзвінок із військкомату. 27 лютого 2022 року я вже був 
мобілізований – вступив до лав Національної гвардії 
України. Рюкзак у мене завжди був напоготові, форма 
теж, бо я її використовував і під час роботи агроно-
мом – зручно. 

На третій день після прибуття до частини ми від-
правилися на блокпости в нашому обласному центрі. 

У прямих сутичках ми тоді не брали участі, лише спо-
стерігали за артобстрілами по нашому місту. Для всіх 
то була несподівана, нова ситуація, тому спочатку на-
віть не пригиналися й не ховалися. Але, якщо чесно 
сказати, не бояться тільки мертві й хворі. Швидко зро-
зуміли, що то не іграшки, і потім уже спрацьовувало від-
чуття самозбереження. 

На початку, одразу після призову, у частині не було 
належного забезпечення: ні бронежилетів, ні шоломів, 
ні відповідної амуніції. Допомогли друзі та колеги по 
роботі з нашої компанії «Ерідон». Допомогли не тільки 
мені, а й усім побратимам, які були зі мною на той мо-
мент. Це, напевно, найбільше закарбувалося тоді. 

Ще не забуду, коли до мене першого разу приїхав 
колега й запитав, чому тебе забрали, а мене ні. Я пояс-
нив, що він немає такого військового досвіду, як я. Вра-
зила його відповідь: «Але ж ти знаєш, звідки я. Я своє 
життя вже двічі починав із нуля». І пам’ятаю, яким він 
був радісним, коли заїхав до мене на блокпост удру-
ге, – він нарешті теж отримав повістку. Тож, порівнюючи 
на контрасті – тоді й сьогодні, – я не розумію, чому деякі 
вигадують тисячі причин, щоб уникнути мобілізації. Між 
іншим, ми тепер із цим колегою несемо службу в одній 
частині, бачимося зрідка, але телефонуємо, морально 
підтримуємо один одного. 

До війни я не курив із років 3–4, але через війну по-
вернувся до цієї звички. Місяць тому знову кинув, 
то тепер шуткую над своїми хлопцями: «Бачите, 
я вже маю право мудрувати, бо ж не курю… цілих 
два тижні. А ви тут сидите, курите, і воно мені за-
важає» (сміється). Ми ж повинні один одного під-
тримувати, то чого б не жартами. 

Адже хлопців із того ступору хоч чимось потрібно 
виводити. Але жартувати теж треба дозовано – знати, 
у якій ситуації це доречно, а в якій краще промовчати, 
а може, навіть дати людині змогу виплакатися, хоч вона 
й чоловічого роду. Деякі хлопці втратили своїх близьких, 
у когось рідні на окупованій території, в інших зв’язку 
немає із сім’єю, або ж хтось із побратимів загинув... 
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Взагалі, до того, як ми тут один до одного ставимо-
ся, дуже підходить слово «побратими». Ми різні за 
віком, посадою в цивільному житті – хтось був про-
стим механізатором, а хтось директором великого 
підприємства, проте на фронті ми всі однакові. 

Намагаємось один одному допомогти, не залишати 
наодинці з горем, якщо таке трапилось. Тут немає міс-
ця егоїзму, ніхто не випинає своє «я». Звичайно, кожен 
має свій ступінь відповідальності, командирам у цьому 
плані складніше – вони відповідають за всіх своїх підле-
глих. Проте, незважаючи на ті погони й регалії, усі одна-
кові. Недарма кажуть – побратими. Війна взагалі вчить 
взаємоповаги, братерства, відповідальності. Я б навіть 
сказав, надвідповідальності. 

А ще війна вдосконалила моє вміння копати (усмі-
хається). Я тут копач… З ранку до обіду, з обіду до 
вечора… Глибоко, широко, швидко… Ця навичка 
перетворилася прямо на якийсь вид мистецтва. 
Коли в тебе над головою щось свистить, то ти гото-
вий голими руками вирити собі нору, щоб швидше 
заховатися. 

Хочу повернутися якнайшвидше до своєї роботи, 
за якою дуже тут сумую. Дякувати колегам і партнерам, 
що не дають мені забувати про роботу навіть зараз 
(усміхається). За можливості спілкуємось, обговорює-
мо деякі робочі питання. Навіть люди, що знаходяться 
ще в окупації, якимись правдами й неправдами ви-
ходять на зв’язок, і в нас відбуваються – і це приємно 
вражає – здебільшого професійні бесіди. Це відволікає 
і мене, і їх від тяжких думок. 

З позитивного – нещодавно телефонували знайомі з 
Кропивницького. Навчилися вирощувати кавуни. Ми до 
цього ніколи цим не займалися, завжди закуповували 
на Херсонщині та в Миколаївській області. І все ж при-
кро, що через війну втрачається досвід, немає можли-
вості слідкувати за новими продуктами, які з’являються 
на ринку тощо. Гадаю, що після Перемоги знадобиться 
професійна реабілітація, щоб надолужити втрачене. 

Знаєте, я навіть у дитинстві (інколи соромно про 
це говорити), коли більшість мріяла стати космо-
навтами, захоплювався… агрономією. 

Я був як герой відомої повісті Гайдара – знав, де 
в кого які яблуні, які груші, який виноград росте. Шкоди 
наробив, було таке, чесно кажучи (сміється). Пробував 
і ранні сорти, і пізні, все це знав добре. Наше село було 
поділене на 4 частини, то в кожного була своя терито-
рія. Зі своїми синами теж ділився цими спогадами. 

То в мене старший уже агроном, так само як я, 
і менший син – йому 14 років – теж заявив, що буде 
агрономом… Сумую за ними, дружиною. 

На початку війни вдавалося лише один раз на мі-
сяць спілкуватися з ними, зараз уже частіше. Перше «як 
ти» – «все добре» одразу намагаюся перевести на ци-
вільні теми: як там удома, як там рідні, як справи в селі, 
у спільних знайомих. До війни вихідні дні завжди про-
водив із сім’єю, намагалися кудись виїжджати: чи то 
в Одесу (я свою строкову служив там), чи то просто на 
природу. Взимку – це в нас Карпати. Пригадую, одного 
року замість Карпат полетіли в Єгипет. То вже наступ-
ного разу, коли я спитав, їдемо купатися чи на лижах ка-
татися, мій син відповів: «Ми їдемо на лижах кататися». 
По роботі в мою зону відповідальності входила Херсон-
ська область, я багато їздив по господарствах та бачив 
цікаві місця. Планував сім’ю, дітей повозити, показати 
заповідник Асканія-Нова, маєток Трубецького тощо. 
Ось, наприклад, були на херсонських плавнях – ніколи 
не думав, що в нас в Україні є така краса, поки по роботі 
туди не потрапив. На Херсонщині доволі багато таких 
місць, де хотілось би побувати із сім’єю. Сподіваюсь, 
що все ж таки поїдемо, побачимо. 

Найдужче хочеться, щоб усі повернулися живими. 
І хлопці, що зараз на передовій… Щоб тільки вони були 
живі. Впевнений, бажання у нас у всіх одне. А щодо пер-
шого дзвінка після нашої Перемоги, то він буде до мами.

Розмова відбулася 02.03.2023. 



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ208
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Мені 37 років ось уже… Ой, яких 37?! Я ж 1985 року, 
мені вже 38. З цією війною навіть рік зупинився. Взимку 
2022 року якраз 23 лютого в мене був день народжен-
ня, а 24-го почалася ця клята війна…

Я був на роботі в ту ніч. Звільнився з чергування та 
їхав додому вже з розумінням того, що на нашу землю 
нахабно зазирнув ворог. Все для мене закрутилося тоді 
швидко. 25 лютого  пішов у військкомат, а 26-го майже 
в тому, у чому був,  відправився в частину. Так я всту-
пив до лав Збройних Сил України. Взагалі-то мене ще 
раніше призвали, і я мав їхати для підвищення квалі-
фікації в бригаду, що в Білій Церкві знаходиться. Але 
25-го у військкоматі мене попередили, що перекида-
ють в іншу частину. Злагодження не було, нам видали 

СТАДНИК 
Володимир Анатолійович  

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
охоронник, відділ охорони, ЦО 

форму, зброю та через 5 днів ми вже були в Бахмуті. 
По-справжньому страшно стало, коли почався росій-
ський наступ із Донецька, масовані обстріли, навколо 
все вибухає та хлопці, твої побратими, гинуть на твоїх 
очах. Страшно і психологічно, і фізично. Я за своє жит-
тя ніколи не курив, а тут почав, щоб нервову систему 
заспокоювати. На перших порах навіть жарти – вони 
з’являлися здебільшого спонтанно – трохи вгамовува-
ли стрес, а потім, коли обстрілів значно побільшало й 
війна почала наростати, було не до жартів.

На бойових завданнях мені понад усе допомагала 
триматися звичка, якої я набув, ще коли служив (це вже 
після строкової в ЗСУ) в елітному підрозділі поліції (до 
того як пройшов атестацію та влаштувався в компанію 
«Ерідон» в охорону). Ідеться про вміння дотримуватися 
дисципліни. Я звик чітко виконувати накази, і це мені не 
один раз врятовувало життя. Ось, приміром, наказують 
тобі йти нога в ногу по замінованій місцевості й ніку-
ди не звертати, то йди. До того ж війна потребує дуже 
швидкого навчання, а без дисципліни це неможливо. 
Наприклад, коли старший побратим, який уже воював 
у 2014 році та мав бойовий досвід, щось підказував, то 
я намагався запам’ятовувати й робити саме так, як він 
навчав. Дисципліна для того і є, щоб нічого зайвого не 
робити.

Моя мати довго не знала, що я пішов на війну. Ми-
нуло десь зо 2 місяці, як вона дізналася, що я вже 
воюю, був на лінії зіткнення. Тоді лише запитала, 
як я міг, нікого не спитавши, підписати контракт, 
але згодом зрозуміла, що інакше то був би не я. 

А ось нещодавно я дізнався, що з того всього авто-
буса, на якому ми їхали тоді в ту частину, залишилось 
тільки 3 людини, такі як я – 300-ті. Всі інші чи загинули, 
чи зникли безвісти.

Момент, коли я отримав поранення й став 300-м, 
закарбується в моїй голові назавжди. Мені стовідсот-
ково пощастило, що залишився живий. Навіть лікарі 
дивуються: ще буквально міліметр, і уламок від снаряда 
не засів би між двома великими венами в шиї, а влучив 
би прямо в одну з них. Пам’ятаю, танк вистрелив, мене 
хвилею відкинуло та вирубило на якусь мить. Каску я 
так і не знайшов. Потім усе як у тумані: хлопці кричать, 
я весь у крові, що робити, не знаю. Чесно кажучи, у той 
момент подумав, що неживий, якби не крики хлопців. 
Вони мене врятували. 
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Пригадую, як одразу після поранення в Бахмуті, 
мене помили, переодягнули, надали першу допомо-
гу, обкололи, щоб притишити трохи біль. Спати дуже 
хотілося. Начебто відіспався, їсти не хотів, але дівчата 
приносили й змушували їсти. Ще запам’яталася жіноч-
ка, з якою познайомився в Дніпрі, коли потрапив туди 
в шпиталь. Вона була родом із Донецької області, то, як 
почула, що я поранений саме там, дуже дякувала, що 
ми їх захищаємо. Мене це здивувало, бо не очікував, 
що на Донеччині є такі вдячні люди. 

На третій день, як опинився в Дніпрі, зателефонував 
дружині та попросив привезти мені полуниці з мамино-
го городу. Причому наголосив, що хочу ціле відро, бо 
я ж тут не один. Теща передала мені до ягід домашню 
сметану: у сусіда молоко взяла та зібрала. То був над-
звичайний день, коли приїхала дружина з кумою й ді-
тьми та привезла мені ягід. Не знаю чого, але тоді хоті-
лося саме полуниці з домашньою сметаною. 

Але першим моїм бажанням після довготривалого 
перебування на «нулі» й поранення було добряче поспа-
ти. Ні, навіть не так. Насамперед помитися, переодяг-
нутися в чисте. Пригадую, мені дали шорти та футболку, 
то почував себе, наче як на світ заново народився. 

Потім, коли відіспався, ввімкнулось третє бажан-
ня – поїсти й обов’язково, щоб їжа була гарячою, 
адже саме такої не вистачало на фронті. Може, за-
раз комусь буде здаватися дивним, що я скажу, 
але ми з моїми «колегами» по пораненню раділи, 
що їмо не з чашечок, а зі справжніх тарілок та ще й 
п’ємо гарячий чай (усміхається).  

Єдиний уламок від снаряда, який лікарі не змо-
гли дістати під час операції, тепер буде жити разом зі 
мною. Температура, підвищений тиск, шию різко по-
вертати не можу, бо запаморочення починається, – це 
все наслідки поранення. Надалі лікарі прогнозують, 
у кращому випадку, лише головні болі. 

Я з дитинства був фанатом футболу. Пригадую, що 
кожну вільну хвилину з друзями проводили на стадіо-
ні. Це захоплення перейшло й у доросле життя. Тепер 
грати, мабуть, не зможу, лише дивитися (усміхається). 
Я це теж люблю з дитинства. Мені це завжди настрій 
підіймає. Вдома, коли дивлюся по телевізору фут-
больну гру, всі тікають від мене (усміхається), бо їм це 
ні до чого, але краще мені не заважати. У мене мрія є 
потрапити на футбольний матч, що буде відбуватися 

за  кордоном. Бажано, звичайно, поїхати з побрати-
мами. Знаєте, у мене таких друзів у мирному житті 
не було, як ті, що зустрів на фронті. Таких, щоб могли 
ось так прикрити мене, підтримати. Зараз, коли я не 
з ними, ще більше хвилююся за них. Я завжди цінував 
у людях найперше чесність. Мабуть, із часом, особливо 
бувши на війні, навчився розрізняти, де чесна людина, 
а де ні. Я зараз кажу про справжню чесність. Біля мене 
був такий товариш, якому я повністю довіряв. Якого я, 
на жаль, не вберіг. Нас розділили, і вийшло, що він був 
на другій позиції, а я – на дроні. Мене поранило, а його 
не стало. Він був дійсно справжньою людиною. Я його 
ніколи не забуду. Ті товариші, що зараз разом зі мною 
знаходяться на Закарпатті, теж чесні, вірні та справжні. 
На мою думку, ці людські якості найважливіші. 

А ще хочу розповісти про одного чоловіка, який пра-
цює також у компанії «Ерідон». Працював… Сам він із 
села Луб’янки, що в Київській області. Він постраждав 
на фронті – без руки й з коліном проблеми, зараз про-
ходить реабілітацію в одному із санаторіїв у Карпатах. 
Коли через війну ми з ним ближче почали спілкуватися, 
то виявилося, що він мій троюрідний брат. То, звичайно, 
за нього також хвилююся. А так, то в мене вже, на жаль, 
побратимів залишилося мало. Тих, з ким лікувався, 
проходив реабілітацію, знаю, але ж… 

Для мене саме слово «війна» означає «втрата». 
Втрата товаришів, дому. Війна не навчає, вона, на 
мою думку, змінює людей. 

Я по собі помічаю, що вже не такий, яким був раніше. 
Не так реагую на, здавалося б, буденні речі, не так спіл-
куюся. Навіть коли вдома, відчуваю якусь дратівливість. 
І наче таблетки приймаю заспокійливі, але, як тільки 
хтось із товаришів телефонує звідти, одразу все зга-
дую. Мабуть, ті події, що відбувалися зі мною на фронті, 
ніколи не зможу забути. І тих хлопців, які, як і я, просто 
виконували свій обов’язок. Знаєте, там дуже багато та-
ких людей, справжніх патріотів, яким би просто потрібно 
було жити, розвивати країну, а вони всі пішли в першу 
чергу. Якось ми не розрахували, що війна може так за-
тягнутися та люди гинуть, причому, вважаю, обрані.

У мене зараз лише одне бажання – аби війна за-
кінчилася, було здоров’я та все добре. Так... напевне 
здоров’я на другому місці.

Розмова відбулася 13.03.2023. 
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«Знову якийсь період не буду вдома, знову не бачити-
му сім’ю, дітей, маму…» − саме про це я думав у перші 
хвилини усвідомлення того, що розпочалася повно-
масштабна війна. Щоправда, трішки більше хвилював-
ся за маму, бо в неї є проблеми зі здоров’ям, а ще вона 
дуже сильно тривожиться за мене.

У далекому 2015 році, коли повернувся із зони 
АТО, я розумів, що ця операція буде довгою, якщо 
не вивести війська − я маю на увазі російські. 
І можливо, десь далеко в підсвідомості вважав, що 
повномасштабне вторгнення росії може бути, але 
ймовірність цього для мене складала може один-
два відсотки. Я не думав, що цей путін настільки 
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скажений і люди там настільки зомбовані, що мо-
жуть просто так узяти й піти на чужу землю, так слі-
по вірити йому та не розрізняти, де чорне, де біле.

У 2014 році я був мобілізований у третій хвилі мо-
білізації, і з перших днів формування наша частина 
розпочала виконання завдань за призначенням. Тож 
створення батальйону розпочалось якраз після по-
дій в Іловайську. Попереду залишалося Дебальцеве... 
Коли восени 2015-го я демобілізувався, наш батальйон 
продовжив виконувати бойові завдання. Дехто з хлоп-
ців залишився на контракт, у когось, може, були певні 
плани щодо військової кар’єри, інші, як я, поринули 
в  мирне життя. Протягом усього часу (до 24 лютого 
2022 року) я підтримував тісні зв’язки і з тими, хто за-
лишився в ЗСУ, і з тими, хто демобілізувався. На місце 
першого командира нашого батальйону прийшов но-
вий, який започаткував у нас, скажімо, таку традицію: 
робили невеличкий концерт на день створення нашого 
батальйону. Запрошували всіх, хто проходив службу 
в  його складі. Зустрічалися, обіймалися, спілкували-
ся, комусь вручали пам’ятні призи, грамоти тощо. Було 
створено чат у вайбері, куди запросили всіх причетних 
до батальйону. Це робилось ще й для підтримки вза-
галі існування батальйону, та, на жаль, у якийсь рік його 
скоротили до однієї роти, а у 2020-му розформували. 

Оскільки я весь час знаходився в оперативному ре-
зерві першої черги, то одразу з початком повномасш-
табної війни пройшов медкомісію. Поки у військкоматі 
з’ясовували, до якої частини я приписаний і куди мене 
направити, якщо нашу частину розформували, Олена 
– працівниця відділу кадрів нашого колишнього баталь-
йону – написала у вайбері: «Хлопці, ми формуємося 
знову. Беріть свої військові квитки та приїжджайте». Мій 
документ був у військкоматі, а як прийшов забирати, то 
почув у відповідь, що, мовляв, вони мені його віддадуть, 
а я пущуся навтьоки. Я кажу: «Ви нормальні взагалі? Я 
прийшов і кажу, що моя частина формується знову, мені 
потрібен військовий квиток, а ви мені говорите, що я ті-
кати буду. У чому логіка?» І тут почалося: відправити в 
частину не можуть, бо вона тільки формується й немає 
наряду, а віддати в руки мій військовий квиток бояться. 
Одне слово, на фронт я проривався, як це не дивно зву-
чить, «з боями».  Допоміг командир нашого батальйону. 
Я і ще двоє хлопців – ми стали першими військовослуж-
бовцями нашого підрозділу, окрім, звичайно, команди-
ра батальйону, заступника командира з виховної робо-
ти, начштабу та кількох офіцерів.
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З того часу ми разом пройшли чимало. Багато чого 
запам’ятається назавжди. Пригадую, у 2014-му вперше 
потрапив під артобстріл. Навіть не встиг злякатися. Так 
склалося, що в мене на той момент не було власного 
захисту, тобто бронежилету. Добре, що поруч були бій-
ці, які вже певний час знаходилися там і звикли до того. 
Один хлопець із Миколаївської області штовхнув мене 
в бліндаж і стрибнув на мене в бронежилеті – друга міна 
впала прямо там, де ми стояли. Вважайте, що тоді не-
знайома людина врятувала мені життя. А десь рік тому 
або трохи більше за Бахмутом (назву населеного пункту 
не скажу, бо зараз це недоцільно) ми зустрілися з по-
братимами, з якими були разом у 2014–2015 роках,  − 
вони потрапили в іншу військову частину. Дуже довго 
обіймалися та говорили, а потім разом відходили від 
обстрілів, так само як і тоді, під час АТО, – дежавю. 

Дуже велику повагу я відчуваю до всіх своїх побрати-
мів, адже на відміну від тих, кому забракло духу зробити 
те саме − я маю на увазі, піти на фронт, – вони не поїха-
ли з країни, не втекли від свого обов’язку. З дитинства 
не люблю брехунів, ціную в людях чесність, людяність, 
порядність. Те саме можу сказати й про хлопців, з яки-
ми захищаю свою землю. Загалом, побувши 5 хвилин 
під обстрілами з будь-якою людиною, ти вже краще та 
більше її знаєш, ніж коли спілкуєшся з нею 5 чи 10 років 
телефоном, наприклад. Між собою й жартуємо, як без 
цього. Але головне, щоб це було по-доброму, без пере-
борів. Бережемо один одного, підтримуємо.

Якомога частіше Телефоную рідним, але не за-
вжди так виходить. Здебільшого спілкуємося про 
їхні справи. Про мої що говорити? (Усміхається.) 
У мене завжди одна відмовка: «Все добре». Важ-
ливіше почути про їхнє життя. Тим паче що в мене 
двоє хлопців – одному зараз виповнилося 18 років, 
а другому лише 6, і в цьому році він піде до школи.

Зазвичай частіше розмовляємо з дружиною. Стар-
ший син більшість часу проводить на роботі, повертаєть-
ся додому втомлений, падає відпочивати, тому набирає 
мене зранку, якщо додзвониться, говоримо. Я пишаюся 
ним. Він у нас дипломований кухар, отримав сертифікат 
міжнародного класу, працює в ресторані. Сам обирав 
цю професію. Коли постала така задача, то ми пого-
ворили, обміркували, які плюси та мінуси в тій чи іншій 
роботі. А потім я кажу до нього: «А що тобі взагалі подо-
бається?» У відповідь почув: «Готувати». Кажу: «Сину, ну 
тоді в чому проблема!» Питання вирішили (усміхається). 

Ось заговорили про дітей, то я згадав випадок зі 
свого дитинства, який у мене викликає усмішку. Тато 
тоді працював у колгоспі на молочнотоварній фермі 
лаборантом. Великі холодильні камери для зберігання 
молочної продукції, постійно треба молоко перевіряти 
на щільність і жирність. А поруч був сад, і, коли робо-
ти не було чи обід, ходили в той сад по ягоди й фрукти. 
І колись приходить тато додому та приносить ціле відро 
згущеного молока. Я здивувався звідки? Він і розповів, 
що пішов у сад, нарвав смородини та й поставив біля 
входу. Приїхав молоковоз, і водій запропонував йому 
зробити обмін – відро на відро. А батько сміється: «Ну 
що ти мені можеш дати? Бензину та масла?» А шофер 
йому, мовляв, він тільки що розвантажився, і там по 
стінках цистерни стікає згущене молоко, можна зібра-
ти. То ми, пам’ятаю, у той день із сусідом − нам років по 
6-7 було, він зараз також служить, у воєнно-морських 
силах, – удвох те 15-літрове відро з’їли за тиждень (смі-
ється). Нічого більше не їли, окрім хліба, води та згу-
щівки. Я дотепер навіть каву без цукру п’ю. А взагалі, я 
в їжі не перебірливий, їм усе. Не люблю тільки перлову 
кашу, бо у 2014 році, коли формувалися, на нашу части-
ну дали 10 тонн перлової каші, так вона в нас була 5 днів 
на тиждень. Відтоді я перловку й не полюбив…

Війна змінила наше життя, ставлення до росіян і ро-
сійської мови. І багато змін, на мою думку, нас чекає ще 
попереду. Так і з планами. Деякі, напевно, забудуться, 
тобто стануть неактуальними. А є такі, що дочекаються 
мого повернення. До війни в нас не було власного жит-
ла, та була мрія придбати щось своє, щоб «крутитися» 
вже на власній площі. І за 2 тижні до початку війни ми 
придбали половину будинку. Роботи біля нього ще ба-
гато. Тож, у принципі, плани є, вони не змінилися, змі-
нилася, скажімо так, приставка перед ними – «після Пе-
ремоги». Тобто будемо втілювати мрії в життя, але вже 
після Перемоги. І як тільки це станеться, зателефоную 
рідним: спочатку мамі, щоб більше не хвилювалася, 
а потім дружині. 

Ми обов’язково переможемо. Вірю, що наші діти 
порівняно з іншими у світі відразу будуть мати біль-
ше сили, тому що ми, українці, тепер об’єднані!

Все буде Україна! Вічна пам’ять полеглим, вічна 
слава Героям! Ми обов’язково будемо пам’ятати про 
них. Ніхто не забутий, ніщо не забуте. 

Розмова відбулася 18.07.2023.
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ХАБЛЮК 
Сергій Святославович  

ПСП «УКРАЇНА», 
охоронник

24 лютого 2022 року трошки було страшнувато. Ми 
у Сквирі вибухів не чули, але ж новини в Telegram не за-
лишали ніякої надії на спокій. У мене мати в Києві, так 
у них гучно було, налякалися. Тому швидко переїхали 
до нас. 

Звісно, одразу думка про те, що потрібно захищати 
своїх рідних, свою землю. Тож, коли прийшла повістка, 
з’явився у військкомат. А далі наказ, до нього додали 
список, що потрібно взяти. Зібрався – і на фронт. До-
бре, що маю досвід зварювальника, вмію гайки крутити, 
машину водити. То це все стало в пригоді. 

Сьогодні там, де ми стоїмо, спокійніше, а ось на 
Донбасі коли були, то це все тяжко згадувати. Над го-
ловою вибухає, в окопи прилітає. Чесно кажучи, прожи-
ваєш у ці моменти роки, думаєш про те, що вже встиг 
зробити, а що – ні. Особливо тяжко дивитися на хлоп-
ців, які йдуть на «нуль», а потім через пару днів виноси-
ти їх звідти… (Важко зітхає.)

Щодо побратимів, то в нас тут один за одного, 
інакше ніяк. Не можна йти «туди» та знати, що тебе 
позаду ніхто не прикриє – це дуже-дуже страшно. 
Тому й один за одного. Повинна бути довіра. Для 
мене вона завжди була на першому місці у відно-
синах із людьми. А під час війни це слово набуло 
ще більшого сенсу.

Окрім довіри, згуртованості тут вистачає й гумору. 
Як то кажуть, що-що, а цього не забереш (сміється). 
Без жартів тут можна з розуму зійти, оскільки кожного 
дня те саме. То посміялися разом, та й легше.     

Поки ми на ротації, щодня спілкуюся з рідними. Але 
так: ніхто нічого про події на фронті не розповідає. Зде-
більшого, як удома справи, що робити та як воно далі 
буде. Перед цим був 10 днів удома у відпустці, то цей 
час пролетів занадто швидко для мене. 

Про відпочинок заговорили, та й пригадав, як у ди-
тинстві кожного літа їздив із батьками на море. На та-
товій роботі (він водієм був) організовували автобуси, 
та так колоною всі їхали. То те морське повітря, ту воду 
досі згадую (усміхається). 

Тож коли дізнаюся про Перемогу, то відразу до ро-
дини. Зателефоную, повідомлю, що відпускають, 
і скоріше додому. 

До війни мрій було дуже багато, а чи здійснять-
ся вони після? Побачимо. Гадаю, що все буде добре. 
Повернуся на ту саму роботу. Найголовніше, щоб за-
кінчилася ця клята війна та було здоров’я, а там, як то 
кажуть, доженемо. 

Розмова відбулася 21.07.2023. 
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Перший день повномасштабної війни застав мене 
у  відрядженні на Західній Україні. Як тільки дізнався 
про російське вторгнення, одразу повернувся додому 
та звернувся у військкомат. Так добровольцем я потра-
пив до лав ЗСУ. У мирному житті я працював водієм, на 
війні продовжив ним бути (усміхається). 

Щоб сильно відчувати страх, переживати за своє 
життя, то такого в мене немає. Але й дарма віддавати 
своє життя не хочеться. Хай буде що буде. У нас бува-
ли випадки, що хлопці, які залишалися на відкритій по-
верхні під час обстрілів, живі, а ті, що ховалися в укрит-
ті, гинули. 

Найстрашніший мій спогад про день, коли я привіз 
15 тонн вибухівки й раптом почався обстріл, а моя 
машина стоїть посеред позиції. То я застрибнув 
миттю в кабіну, щоб спрямувати машину в більш 
безпечне місце. Тоді я думав тільки про те, що буде, 
якщо снаряд улучить у вибухівку. Мене, правда, 
хлопці, потім здивовано запитували, чи я при своє-
му розумі був, потрібно ж було тікати. Але ж так по-
думав: чи загину тільки я один, чи ніхто. 

До речі, перші прильоти, під які потрапляв, сьогодні 
згадую як картинки (усміхається). У той час ні про що 
не  думав, так само коли й кулю «зловив». Хлопці все 
зробили тоді за мене, а я тільки десь за пів години по-
чав адекватно мислити.

До своїх побратимів відчуваю тільки велику подяку. 
Кум, із яким я служу в одному підрозділі, теж у всьому 
підтримує мене, міцно, як то кажуть, закриває мою 

ХОРУЖЕНКО 
Олександр Станіславович   

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
водій автотранспортних засобів, ЦО 

спину. А щоб не зациклюватися на тому, з чим стика-
єшся щодня на війні, ми багато жартуємо. І навіть якщо 
хтось із нас пошуткував не дуже влучно, не ображає-
мось, адже розуміємо, що всі в стресі. 

Окрім кума та побратимів велика підтримка йде від 
сім’ї. Спілкуємося з рідними про все, окрім війни. Коли 
вони мене питають, чого хочеться смачненького, чо-
мусь згадую парне молоко (сміється). 

Мабуть, я не перший, хто скаже, що війна насам-
перед навчає розрізняти людей. На жаль, деякі били 
себе в груди та наполягали, що вони герої. А на війні їх 
чомусь немає. Зіткнувся зараз і з такими, які відсиджу-
ються в тихому місці на фронті, а потім розповідають 
про те, що воювали. А коли питаєш, де саме, то мов-
чать. Такі люди найбільше дратують, бо по життю я по-
над усе ціную таку людську рису, як чесність. 

Завжди мріяв і все робив для того, щоб у рідних 
усе було гаразд. Так усе й залишилось на думці. 
Додалось тільки одне: мрію, щоб могли вони спо-
кійно ходити по вулицях, не озираючись у пошуках 
укриття.
 

Тож сьогодні одне бажання – щоб війна закінчила-
ся скоріше та менше дітей страждало. Впевнений, ще 
3–4 покоління українців будуть відчувати на собі наслід-
ки цієї страшної війни, що сталася на нашій землі. 

Напевно, життя в країні зміниться після Перемоги, 
але зараз я так далеко не загадую…

Розмова відбулася 10.03.2023. 
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Завжди мріяв, щоб діти мої добре вивчилися та жили 
в нормальній країні, при достатку. Щоб вони були здо-
ровими й щасливими. Ось чому під час нападу росій-
ської федерації на нашу державу я не зміг залишитися 
осторонь. 26 лютого 2022 року звернувся до місце-
вого ТЦК (а живу я в смт Нова Одеса Миколаївської 
області ), яким був направлений на службу в Збройні 
Сили України для захисту Батьківщини, своєї землі й, 
узагалі, своєї сім’ї та дітей.

Відтоді минуло вже більше ніж рік. Багато чого 
сталося за цей час, але перший обстріл, під який 
я  потрапив, мабуть, запам’ятається назавжди. Це 
сталося 8 березня 2022 року. Було дуже страшно. 
Звикнути до цього відчуття важко, страх нікуди зго-
дом не зникає, просто він трохи інший, як порівняти 
з першим разом. 

Він з’являється щоразу, коли не маєш варіантів, 
як  боротися проти артилерії, що б’є по тобі, і ти не 
можеш її дістати. Тут залишається єдине – молитися. 
І я молюсь. Але, я скажу, коли ти на бойовому завдан-
ні, найстрашніше не те, що стріляють по тобі, а те, що 
ти бачиш, як гинуть люди та розлітаються домівки, 
у яких живуть сім’ї.

ХІЛЕВСЬКИЙ 
Іван Іванович   

ТОВ «ЕКОТРАНС», 
апаратник оброблення зерна ЗОКа, 5 р. 
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На війні розумієш, що тебе підтримує вся країна, 
але найголовніші люди, котрі дають тобі це відчуття, – 
це рідні та побратими. Із сім’єю спілкуємось за мож-
ливості. Бувало таке, що якийсь час знаходилися на 
бойових майже без зв’язку, то намагалися хоча б раз 
у 2–3 дні зателефонувати, щоб заспокоїти рідних, ска-
зати коротко: «Живий-здоровий».

Саме зараз ми знаходимося на злагодженні, тому 
маємо час на спілкування з усіма. До того ж у нас тут 
працює їдальня (сміється). Різноманіття харчів вра-
жає – і солодке, і фрукти / овочі, і м’ясо тощо. Так-так, 
ми радіємо цьому, бо, коли сидиш у посадці, мусиш 
щось їсти, щоб мати сили боротися. Вибирати в око-
пах не доводиться, їси все, що є, зокрема й тушонку 
(усміхається). 

А ще на війні, навіть якщо ти й мав уже військо-
ві навички до того, дещо доводиться освоювати по-
новому, зокрема і нові види озброєння, і тактичну 
медицину. У мирному житті я з таким, принаймні, не 
стикався.

До своїх побратимів ставлюся з повагою. Ці люди 
заслуговують на неї, бо вони без вагань встали на 
захист своєї Вітчизни. Також завдяки їм такі людські 
якості, як уміння підтримувати, зокрема і психологіч-
но, чесність, сміливість, почуття гумору, тут набули 

для мене ще більшої цінності. Щоправда, для мирних 
жителів наші жарти можуть здатися жорсткими, але 
як є. 

А ось про те, як зміниться наше життя після Пе-
ремоги, ми поки що не думаємо. Зараз для нас 
головне, щоб закінчилася війна, щоб, як тільки 
це можливо, повернутися до своїх рідних і близь-
ких живими. І  першій, кому я про це повідомлю, 
буде моя дружина – найрідніша для мене людина 
(усміхається).

Хотів би сказати, що війна – це не романтика. Це 
насамперед утрачені життя людей, розбиті сім’ї. Ві-
йна – це страшно. Тому після нашої Перемоги треба 
більше цінувати мирне життя. 

Думаю, зі мною погодиться більшість – краще 
ходити на роботу, спокійно жити зі своєю сім’єю 
та бути впевненим, що для здійснення бажань ти 
маєш час. 

Розмова відбулася 21.04.2023. 
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З перших днів повномасштабного російського втор-
гнення більшість українців піднялася на захист своєї 
країни. Завдяки таким відважним людям у перші тижні 
війни у відносній безпеці залишилася велика частина 
України – туди не змогла пройти ця нечисть, що напала 
на нас. 

24 лютого 2022 року я прямо з роботи теж вирушив 
на машині допомогти Збройним Силам України. Взяв 
військовий квиток і паспорт та в чому був, у тому й по-
їхав працювати. 

Коли в моїх руках опинився автомат калашникова, 
тоді одразу пригадалися наші уроки ПВП (початкової 
військової підготовки) у школі. З’ясувалося, що руки-то 
пам’ятають (сміється) – розібрав і зібрав автомат лег-
ко, хоча в армії ніколи не служив. Колись такі уроки ви-
кликали в нас, школярів, сміх. Через війну спогади про 
це  набігли самі по собі. Хіба я думав тоді, що  колись 

ШИПІЛОВ 
Сергій Олександрович   

МПП ФІРМА «ЕРІДОН», 
водій автотранспортних засобів, ЦО 

ця наука стане в пригоді. Довелося знову взяти в руки 
зброю, але вже заради життя своєї країни. 

На цей час у мене більш-менш спокійно. Але це ар-
мія, все може змінитися будь-якої миті. Сьогодні я роб- 
лю ту саму справу, якою займався в мирному житті. 
Просто в іншій формі (усміхається). Спочатку в нашій 
частині було слабеньке забезпечення, зараз усе на-
лагодилося. До речі, не забувають про ЗСУ та допо-
магають нам прості українці. І не тільки вони, а й люди 
з інших країн. Тож за смачненьким ми не страждаємо, 
з цим у нас теж усе нормально (сміється). 

Найбільша підтримка надходить від тих, з ким зараз 
тісно спілкуюся – друзів, побратимів. У нас тут уже як 
друга сім’я (сміється). Намагаємося підтримувати один 
одного, десь разом можемо посумувати, десь – пожар-
тувати. Вважаю, що позитив тут має бути присутнім на 
100 %. Тільки так, не інакше, бо буде складніше жити. 
А ті жахливі речі, що трапляються під час війни, нама-
гаюся викреслити, відкинути. Хоча не завжди виходить. 
От, приміром, з рідними, коли телефоную їм, почина-
ємо розмови про здоров’я, побут, повсякденне життя, 
а закінчуємо все одно новинами з фронту.

Багато мрій, сподівань було в мене до війни. І най-
перше – мирно, тихо, спокійно жити, виховати 
внуків. До речі, 19 жовтня 2022 року моя дочка по-
дарувала мені ще одного внука, Дениска. Мабуть, 
саме ця радісна подія, що сталася за часів війни, 
найбільше мені й запам’ятається (усміхається).

Загалом, війна навчила нас радіти тим речам, які ми 
до її початку, було, і не помічали, любити свою Україну, 
поважати людей та берегти рідну землю й своїх близь-
ких. А ще війна змусила особисто мене шукати відпо-
відь на питання, як ті люди дожили до того, що вбивають 
собі подібних, лізуть у чужий дім, замість того щоб на-
водити лад у своєму. Це не вкладається в голові, адже 
це є антиприродно. Ось мій старший онук каже, що цю 
нечисть із нашої землі потрібно вигнати. А коли дити-
на в 6 років таке розуміє, то й ми, дорослі, починаємо 
замислюватися, заради чого воюємо. Однозначно за-
для того, щоб діти й онуки вільними людьми зростали 
у вільній країні. За всю свою історію український народ 
не один раз підіймався та знову й знову йшов до кра-
щого життя. Нарешті дожили ми за 30 років незалеж-
ності й до того, що отримали справжнього Президента. 
Так, з початком війни життя змінилося. Однозначно. 
Залишилось дочекатися нашої Перемоги.

Розмова відбулася 05.04.2023. 
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Коли почалася повномасштабна війна, пішов за влас-
ним бажанням до військкомату. Із собою взяв най-
потрібніше, мінімум харчів, а вже все інше отримав 
у частині, куди мене відправили. Під час  служби зна-
добилися, до речі, робочі навички, особливо під час 
будівництва укріплень, бліндажів.

Окрім щохвилинної турботи своєї родини відчуваю 
сильну підтримку від своїх побратимів. Вони на сьо-
годні стали для мене теж сім’єю – другою, військовою. 
Дбаємо один про одного у важких ситуаціях. Тут по-
стійно страшно. Цього почуття важко позбутися, але 
якось тримаємося, тому що ми разом. 

ЯЦУЦЕНКО 
Віталій Григорович   

ТОВ «Ерідон Буд», 
монтажник сталевих та залізобетонних 

конструкцій

Пам’ятаю, коли ворог завдав ракетного удару по 
Яворівському полігону поблизу села Старичі. Це 
сталося десь на третій чи четвертий день мого пе-
ребування там разом із підрозділом на навчанні. 
Були перші втрати, багато поранених. Я ще тоді 
був не готовий до реальності, коли ось так втра-
чаєш друзів, тому той день міцно закарбується 
в моїй голові. 

Під час війни сприймання світу змінюється, інак-
шим стає бачення життя. До того ж війна навчає кра-
ще розбиратися в людях, тобто бачити, хто є хто. І все 
це через різні ситуації, що відбуваються, зокрема, на 
фронті. Щось мені підказує, що цей досвід набуде ве-
ликого значення в моєму подальшому житті після Пе-
ремоги. 

Першими, кому я зателефоную, коли дізнаюся про 
Перемогу, будуть дружина й діти (усміхається). До ві-
йни мріяв виростити сина й доньку, дати їм спеціаль-
ність, і, загалом, хотілося, щоб у родині було все добре. 
Зараз, звичайно, найбажаніше – щоб скоріше закінчи-
лася війна, повернутися додому, до сім’ї. Відчути те-
пло рідного дому, скуштувати врешті-решт страви, що 
так смачно готує дружина, побачити усмішки дітей. 

До речі, мій син давно мріє про цуценя, то по-
трібно ж здійснити його бажання. Нехай цей день 
стане для нього найяскравішим спогадом його ди-
тинства. Так само як і для мене, коли одного дня 
батьки подарували мені цуценя (сміється).  

І ще я дуже хочу, щоб усі, кого я знаю, та всі хлопці, 
які знаходяться на цій війні, повернулися додому, по-
бачили свої родини, обійняли коханих жінок, діточок, 
бабусь і мам. Щоб усім нам більше ніколи не довелося 
брати до рук зброю. Щоб жили ми тільки під мирним 
небом, у вільній Україні!

Розмова відбулася 17.03.2023. 
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Тоді, у далекому 2014 році, коли росія вперше вдерлася 
на українську землю, я працював водієм. За мобіліза-
цією потрапив у 61-й військово-мобільний шпиталь − 
забирали зв’язківцем, а став водієм швидкої. За часів 
АТО провів на війні півтора року, під Маріуполем. Там 
скрізь були гарячі точки. І коли повернувся до мирного 
життя, то зніяковів. Мені було якось дико та незвично. 
Я пригадую, як одного ранку вийшов на поріг і здиву-
вався… Був просто шокований тим, що тут, вдома, наді 
мною пролетів звичайний літак, адже на фронті, окрім 
гелікоптерів, нічого не бачив. Однак із часом я адапту-
вався, звик до спокійного життя. 

Але його знову перервала війна сьогодення. Пер-
шого ж її дня – 24 лютого 2022 року − ми з колегами по-
вернулися в автопарк і здали всі відповідні документи. 
Потім, не гаючи часу, пішов у військкомат. Із собою були 
лише військовий квиток, права та паспорт. Так на дру-
гий день війни добровільно вступив до лав ТрО, а зго-
дом якось несамохіть знову потрапив у ЗСУ. Довелося 
самостійно себе вдягати та збирати. І я не думаю, що 
держава була не готова до цієї війни. 

Особисто мені друзі форму передавали, тому що 
та, яку видали, не підійшла за габаритами. Я «дитина» 
маленька, худенька (сміється), але вони дали ну зовсім 
не те, у що я зміг би влізти. Як взагалі можна видавати 
чоловікам форму 44-го розміру? Навіть мені, хоч я й не 
товстун, потрібен бодай десь 50-й. Просто та форма 
лише до колін моїх долізла, а далі аж ніяк. 

Також тут були проблеми із взуттям. Зиму відходили 
в літніх берцях. Спочатку взагалі зимових не було в під-
розділі, а потім знову ж розміри не ті. Дехто купував їх 

ШУТУН 
Сергій Васильович   
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собі власноруч. А мені й у літніх добре було, не холодно. 
В автівці загалом їздили босоніж, адже так менше пітні-
ють та втомлюються ноги. Та це все якісь дрібні проб- 
леми, які вирішуються, та зайвий привід посміятися ра-
зом із хлопцями.  

Ми щодня тут жартуємо, аби було легше все це 
сприймати. Я вже їх за братів вважаю. От недарма 
кажуть – побратими. Їхня підтримка важлива, втім як 
і допомога волонтерів. Вони, дякувати, передають не 
тільки смачні гостинці, а й усе, що потрібно, зокрема й 
дрони, щоб вправно воювати.

Тепер я бачу різницю між війною 2014 року та сьо-
годенням. Зараз надходить багато сучасної техніки 
із-за кордону. То людям тепер є на чому навчатися, 
тим паче на новому приладді робити це приємніше. 

А тоді, пригадую, всі приходили без досвіду, фак-
тично нічого не бачили та не знали. Сьогодні ж кожного 
військовослужбовця навчають перед тим, як відправи-
ти на лінію фронту. Скажу так − все поступово зміню-
ється, однак військову совдепію не викорінити. Звісно, 
що вона присутня в офіцерів ще старого загартуван-
ня − це схоже на систему їхнього навчання ще за часів 
наявності училищ. І що більш дивує, це також є в харак-
тері сучасної молоді. Тобто ось та загальноприйнята 
думка, що совдепія переважно є прерогативою людей 
у віці, не відповідає дійсності. У нас у підрозділі взага-
лі таких старих, як-от я, мало, здебільшого всі молоді, 
«зелені», десь 1990-1995 років, яких навчили по тій, ще 
радянській формі навчання, на жаль.

Загалом, боротися та триматися на війні мені допо-
магають розмови з дружиною та бажання нарешті ви-
корінити цих клятих ворогів із нашої країни. 

Я думаю, що мотивація тут одна – щоб наші діти та 
батьки жили в мирі. 

А коли зідзвонюємося з коханою, то здебільшого 
говоримо про донечок: ким виростуть, ким стануть. 
Іншим разом можемо поговорити й про якісь плани 
на  майбутнє (усміхається). Дружина мріє, що колись 
ми всі разом поїдемо відпочивати. Після Перемоги 
вона хоче відвідати Закарпаття та позасмагати на морі. 
Кохана обожнює подорожі замками. Нам обом дуже 
сподобалося в Мукачеві, що біля гір. До війни також їз-
дили на озеро Синевир. Які ж то гарні були миті тиші та 
миру. Саме такі миті війна, безсумнівно, навчила мене 
цінувати якнайбільше. І можливість спокійно працюва-
ти − вже дуже хочу повернутися на свою роботу.

До всього можу додати, що Перемога – це та по-
дія, що буде завжди пам’ятатися та допоможе 
розпочати цивільне життя. Спершу, як дізнаюся, 
то зателефоную, звісно, дружині, аби разом роз-
ділити цю радість. Хоча може бути й таке, що вона 
мене випередить, скаже: «Досить уже там сидіти – 
їдь додому» (сміється). І додасть, що донечки вже 
підросли, треба заміж видавати.

 Через ту війну я й не помітив, коли вони повирос-
тали. Вже варто сокиру з кровостоками готувати (жар-
тую), щоб залицяльників відбивати (сміється): для 
старшої це давно мало бути – їй 23, а для меншої − ось-
ось, адже їй поки 15 років. Тож потрібно пильнувати 
у двоє очей. Потрібен я моїй сім’ї, як і всі ми, хто зараз 
боронить нашу рідну землю. 

Я не вмію красиво говорити, я не оратор, а просто 
військовослужбовець. Тому хочу побажати україн-
цям те, що вони напевно вже багато від кого чули: 
мирного неба, здоров’я, Перемоги та щастя. Без-
межного…

Все буде Україна! Вірю в це!

Розмова відбулася 07.04.2023.  
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У перші дні широкомасштабної агресії, розуміючи, що 
країні потрібен захист, і перебуваючи в оперативному 
резерві першої черги, я вирішив мобілізуватися до 
ЗСУ та звернувся до військкомату.

Коли вирушав до частини, взяв із собою насампе-
ред документи (військовий квиток, мобілізаційне роз-
порядження), а також речі найпершої необхідності: 
кружку, ложку, складний ніж, засоби гігієни, рушник 
тощо – вийшов невеликий портфель. Форма в мене 
залишилася ще зі строкової служби, а все інше видали 
вже на місці служби. Якісь дрібниці докупив самостій-
но. З того часу проходжу військову службу в штабі згід-
но з розподілом за набутими раніше навичками.

У військовій службі намагаюсь контролювати весь 
процес, адже в цивільному житті хотів стати началь-
ником юридичного відділу, а це є одним із неодмінних 
критеріїв для роботи. До того ж якраз перед початком 
війни – 23 лютого 2022 року – я подав документи в Раду 
адвокатів для отримання свідоцтва про право на за-
няття адвокатською діяльністю. Тож знаковою подією 
під час війни для мене стало відновлення документів та 
отримання такого свідоцтва.

Під час роботи в штабі став у пригоді юридичний 
досвід, вміння та навички, набуті в цивільному житті. 
По-перше, це комунікабельність, вміння спілкувати-
ся з людьми, бо зараз маю багато зустрічей у штабах 
із військовослужбовцями вищого рангу. По-друге, 
володіння таким інструментом, як кризовий менедж-
мент, адже виникають ситуації, з якими ти ніколи не 
працював, а мусиш їх вирішувати різними шляхами. 
По-третє, звичка все планувати. І нарешті, юридична 
грамотність, яка допомагає розв’язувати всі питання 
відповідно до чинного законодавства. Ми воюємо, але 
не загальновідомими методами й способами. Все, що 
в моїх можливостях, намагаюся вирішувати.

ЮРОВ 
Віталій Анатолійович   

ТОВ «ЕРІДОН БУД», 
юрисконсульт, м. Київ
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У роботі поважаю чесних людей, які до того ж умі-
ють відповідати за свої слова, тобто якщо обіця-
ють, то виконують. 

Ціную також уміння вирішувати конфліктні ситуації 
самостійно. Тобто, якщо я колезі делегую певні повно-
важення або виконання одного із завдань, для мене 
важливо, щоб я цю роботу не перевіряв. Існує штаб-
на культура – це коли людина опрацьовує документи 
юридично грамотно, відповідно до вимог чинного за-
конодавства.

За українців, тих, хто не побоявся, встав на захист 
країни, тих, хто зараз на передовій щодня ризикує 
своїм життям, тих, хто виконує різні завдання, зо-
крема й технічні, я відчуваю, передусім безмежну 
гордість. Усі їхні дії спрямовані на наближення Пе-
ремоги, на мінімізацію кількості жертв – з кожним 
днем, з кожною годиною.

А щодо страху, то він має свою природу. Може ви-
никати або на фізичному рівні, коли щось загрожує 
життю й здоров’ю, або на психологічному. Залежно 
від цього вибираю шляхи його подолання. Це може 
бути пробіжка, заняття йогою. Але найперше, що до-
помагає, – це занурення в справи, а також перезаван-
таження. Тобто підійти зовсім з іншого боку з новими 
силами до розв’язання проблеми чи завдання, через 
які з’явилось відчуття страху.

Дуже міцну підтримку відчуваю від батьків, дівчи-
ни, намагаюся їм телефонувати, знаходити для цього 
хоча б кілька хвилин на день. Надає наснаги спілкуван-
ня з колегами. Всі розуміють цю ситуацію, що склала-
ся, всі зацікавлені в якнайшвидшій Перемозі, щоб усі 
повернулися живими.

Щодо жартів, то я б сказав, це сьогодні сміх крізь 
сльози. Настільки втомлюєшся від усього цього, дося-
гаєш такої точки кипіння, що здається, жарти недореч-
ні. Але всі розуміють, що в такий спосіб можна зняти 
навантаження, абстрагуватися, щоб далі продовжити 

роботу. Уявно відірватися від військових питань, пере-
почити допомагають приємні спогади, особливо ті, що 
з дитинства. Для мене це, мабуть, моменти, коли ми 
ранньою весною йшли з братом на стадіон, гуляли там 
та їли свіжоспечений хліб. Додому вже приносили те, 
що від нього залишалося – надгризений (усміхається).

Так, війна ставить до кожного особисті питан-
ня. У кожної людини, певно, були якісь незакриті 
гештальти, і зараз кожен із нас намагається їх за-
крити. Хтось, наприклад, почав більше цінувати час, 
хтось переосмислив своє ставлення до рідних  – 
зрозумів, що потрібно приділяти їм більше уваги. 
Хтось вирішив, що йому необхідно зайнятися спортом, 
а комусь треба попрацювати над собою, щоб викону-
вати поставлені перед ним завдання. Загалом, на мою 
думку, війна навчає поважати час, тобто жити тут і за-
раз, – не варто відкладати на завтра, адже реалії, на 
жаль, показали, що воно може й не настати. 

Життя після Перемоги… Воно вже змінюється. 
Трансформації відбудуться в кожному з нас. Гадаю, що 
вже жоден із нас не буде таким, як був до війни. Хтось 
повернеться загартованішим фізично, хтось – психо-
логічно. Хтось зміниться в кращий бік, а в когось буде 
посттравматичний синдром, і він буде не в змозі пере-
бороти його. Я, у принципі, зараз намагаюся час від 
часу жити повсякденним життям, тобто абстрагува-
тись від цієї служби, бо вона має свої нюанси, багато 
сил витягує. У такий спосіб мені буде легше поверта-
тися до мирного життя. 

Хотів би побажати, щоб люди, кожен за своїм 
фахом і можливостями, намагалися зробити все 
важливе для пришвидшення нашої Перемоги. 
Тобто щоб кожен українець розумів, що війна три-
ває та не варто зупинятися й думати, що вона його 
не зачепить. Хтось бере участь у ній фізично в ЗСУ 
чи інших збройних формуваннях, хтось – на робо-
чому місці, хтось донатить, хтось допомагає пси-
хологічно, але кожен із нас є тою складовою, яка 
наближає Перемогу.    

Розмова відбулася 20.03.2023. 



ВІЧНА



ШАНА!



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ224

НА ЩИТІ



ГЕРОЇ НАШОЇ ЗЕМЛІ 225

ГОЛУБ 
Сергій Михайлович, 

ТОВ «ФІРМА ЕРІДОН»,
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«Наша головна сила – люди. 
Воюють солдати і командири. 
Це передусім їхня війна, 
і Перемога належатиме перш за все їм. 
Пишаюся кожним і кожною.

Головнокомандувач Збройних Сил України
Валерій Залужний
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